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 Title:  Further  discussion  on  agrarian  situation  in  the  country.

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  The  House  shall  now  take  up  Item  No.  18  Discussion  under  Rule  193.  Shri  P.  Karunakaran,  you  can  continue.

 SHRI  ए  KARUNAKARAN  (KASARGOD):  Thank  you,  Deputy-Speaker,  Sir.  Yesterday,  the  timely  intervention  of  hon.  Parliamentary  Affairs  Minister  has
 strengthened  the  discussion  on  agricultural  crisis  in  India,  especially  with  regard  to  the  Land  Acquisition  Bill  passed  by  this  House.  ...  Jnterruptions)
 Sir,  I  do  not  want  to  go  to  the  other  details.  ...  Interruptions)

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  Please  keep  the  House  in  order.  Discussion  under  Rule  193  is  an  important  discussion.  He  is  speaking  about  the
 agricultural  situation  in  the  country.

 SHRI  P.  KARUNAKARAN:  There  is  a  widespread  perception  that  the  huge  burden  of  debt  and  increased  competition  from  import  are  the  two  main
 reasons  for  this  crisis.  It  is  true  that  inability  to  bear  the  debt  really  force  the  farmers  to  go  for  suicide.

 The  import  or  liberalisation  had  a  strong  dampening  affect  on  the  prices  of  several  crops  agricultural  crops  or  cash  crops.  Sir,  out  of  the  total
 production  of  rubber  in  India,  90  per  cent  is  produced  in  the  State  of  Kerala.  Earlier,  the  price  of  one  kilogram  of  rubber  of  Rs.  280  which  now  ranges
 between  Rs.  80  and  Rs.  90.  When  we  produce  sufficient  rubber  in  the  domestic  market,  there  is  no  need  for  undertaking  unlimited  imports.  ।  am  not
 questioning  the  Import  and  Export  Policy,  which  has  to  be  followed  by  any  Government.  At  the  same  time,  when  there  is  sufficient  production  in  the
 domestic  market  and  we  are  importing  it  also,  it  really  affects  the  poor  people,  especially  the  farmers.  As  far  as  rubber  sector  is  concerned,  95  or  98
 per  cent  are  the  marginal  farmers.  So,  the  burden  really  falls  upon  these  marginal  and  ordinary  rubber  farmers.

 What  is  the  way  out?  Mr  Deputy  Speaker,  Sir,  you  have  witnessed  that  we  have  raised  this  issue  many  times  in  the  House.  Either  the  Government
 has  to  raise  import  duty  up  to  40  per  cent  or  the  Government  has  to  take  some  other  measures.  When  we  raised  the  matter,  the  Government  had
 given  a  letter  to  us  with  regard  to  the  issue.  At  the  same  time,  sympathy  does  not  make  any  substantial  change  to  the  lives  of  the  farmers.  There
 are  only  two  options.  One,  the  Government  has  to  take  some  measures.  Otherwise,  the  Government  has  to  allow  them  to  commit  suicide.  That  has
 become  the  issue  as  far  as  rubber  farmers  of  Kerala  are  concerned.

 In  2002,  less  than  30  per  cent  of  the  rural  households  in  the  country  had  outstanding  debt  which  was  only  two  to  three  per  cent  of  the  total  value  of
 assets.  I  have  taken  this  from  the  records.  When  the  indebtedness  in  the  State  has  grown,  the  percentage  of  such  households  increased  and  the
 amount  of  the  debt  also  increased  correspondingly.  So,  the  Government  has  to  come  forward.  They  have  to  strengthen  the  functioning  of  the
 institutions  or  credit  system,  especially  the  cooperative  system.  If  the  Government  fails  to  do  that,  the  farmers  may  not  be  able  to  remit  their  debts.
 There  may  be  two  or  three  ways.  They  can  write  off  the  principal,  waive  the  interest  or  provide  a  special  package  to  them.  The  Government  has  to
 take  urgent  steps  in  this  regard.

 There  are  two  main  reasons  which  have  to  be  considered  when  Indian  agriculture  is  facing  a  deeper  crisis.  One,  long  term  growth  in  agricultural
 production  is  declining.  Second,  there  are  growing  economic  and  social  disparities  between  agricultural  products  and  rest  of  the  economy.  During  the
 last  five  decades,  the  agricultural  production  has  increased  at  an  annual  rate  of  2.5  per  cent.  It  is  true,  but  there  are  indications  that  the  growth  rate
 during  the  1980s  and  1990s  was  declining  compared  to  the  earlier  periods.

 Sir,  we  witness  economic  disparities  between  agriculture  and  non-agriculture  sectors  and  also  the  rural  and  urban  areas.  In  early  1950s,  the  GDP  per
 worker  in  non-agricultural  sector  was  twice  of  that  in  the  agricultural  sector.  Now,  the  ratio  has  risen  to  4:1.  So,  you  can  see  the  disparities  between
 rural  and  urban  areas.  The  NSSO  estimate  says  that  the  ratio  of  urban  to  rural  per  capita  income-expenditure  has  also  increased  from  1.28:1  in
 1970s  to  1.87:1  in  1990s.  It  shows  that  now  the  disparity  has  become  more  glaring.  There  is  no  doubt.  The  urban  and  rural  disparities  on  the  basic
 social  abilities  have  also  increased  in  quality,  though  not  in  quantity.  All  these  things  have  led  to  resentment  among  the  rural  population.  They
 believe  that  they  are  not  getting  any  benefits;  the  benefits  are  going  to  the  urban  areas.  They  feel  that  people  are  able  to  get  better  education  and
 better  medical  facilities  in  the  urban  areas.  So,  there  is  dissatisfaction  among  the  farmers,  especially  those  in  the  villages.

 The  1100.0  Planning  Commission  has  postulated  a  target  growth  of  8-9  per  cent,  and  our  Finance  Minister  had  said  that  we  are  expecting  8-10  per  cent
 growth.  This  is  the  explanation  given  by  him,  and  it  is  through  privatisation,  globalisation  and  better  fiscal  management.  But  we  have  to  bear  in  mind
 that  4  per  cent  has  to  be  the  agricultural  growth.  Now,  it  is  only  1  per  cent  or  1.1  per  cent.  So,  at  present,  the  Government  is  not  clear  as  to  where
 we  have  to  give  more  stress.

 It  is  evident  from  the  present  Budget  that  there  has  been  7.5  per  cent  growth  rate,  but  we  have  discussed  about  the  issue  that  it  is  very  meagre  in
 the  productive  sector,  that  is,  1.1  per  cent  or  2.2  per  cent.  So,  massive  investment  in  agriculture  is  the  need  of  the  day,  and  it  is  very  clear.

 The  slowdown  of  agricultural  sector  is  widely  attributed  to  the  slowdown  of  investment,  especially,  public  investment.  The  Planning  Commission
 seems  to  share  the  view  and  say  that  investment  in  irrigation  and  watershed  development  should  achieve  the  projected  growth.  I  agree  to  it,  but  at
 the  same  time  the  figures  show  that  even  though  there  is  massive  investment  in  watershed,  but  the  proportionate  increase  is  not  seen  in  the
 production  capacity.  So,  when  we  take  the  projects,  its  timing,  availability,  feasibility,  etc.  are  all  most  important  issues  as  far  as  this  is  concerned,
 but  there  is  no  such  analysis  done  by  the  Government.  ...(  Jnterruptions)

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  May  I  request  the  hon.  Members  to  be  silent?  Yesterday  also,  I  had  said  that  there  is  a  lot  of  disturbance,  especially,  from
 the  Ruling  Party  side.  I  have  to  be  very  serious  with  you.

 Interruptions)

 SHRI  P.  KARUNAKARAN:  They  are  not  interested  to  hear  the  issues  of  the  farmers.  This  is  the  thing.

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  He  is  speaking  on  a  serious  matter,  and  you  are  discuss  ing  things.  Otherwise,  kindly  go  outside  and  discuss  and  then  come



 back.  I  have  no  problem.  Why  are  you  sitting  here  and  discussing  things?  This  is  not  the  place  for  it  when  a  Member  is  speaking.  Suppose,  the  same
 thing  happens  to  you  when  you  are  speaking,  then  what  happens?  If  they  want,  they  can  go  outside  and  discuss,  but  regularly  it  is  happening.  ।  am
 sorry  for  saying  this.

 SHRI  P.  KARUNAKARAN  :  Sir,  Iam  mentioning  all  the  relevant  points,  and  I  am  not  cracking  a  joke  on  anything  here.

 If  we  analyze  the  slowdown  of  agricultural  growth,  then  we  can  categorize  it  into  three  phases.  One  is  between  1950  and  1960.  The  main  reason  for
 expansion  was  that  the  major  part  of  the  growth  came  from  expansion  of  the  cultivated  land,  especially,  between  1950  and  1960  and  it  is  true.  The
 second  one  is  between  1960  and  1980  where  there  was  progress  not  because  of  area  expansion,  but  because  of  massive  investment  in  irrigation,
 and  also  due  to  the  introduction  of  new  fertilizer  technology.  But  in  the  third  phase,  the  expansion  is  slowed  down,  irrigation  is  slowed  down  and
 flow  of  technology  grooming  has  also  slowed  down.

 If  you  see  the  later  period  of  the  third  phase,  then  we  find  that  the  expansion  in  the  surface  irrigation  has  slowed  down  despite  continuing  with
 large-scale  investment.  The  flow  of  technology  improvement  was  fitful,  but  the  progress  was  particularly  disappointing  in  the  agriculture  sector.  As  a
 result,  there  was  a  failure  on  the  part  of  the  Government  with  regard  to  the  use  of  land;  use  of  water;  use  of  fertilizer;  and  also  other  inputs.  It
 shows  the  failure  of  better  govern  and  poor  management  of  the  public  system.  It  affected  pricing  subsidy,  policies,  use  of  resources  and  the  effective
 exploitation  of  potential  and  available  technology.  These  are  the  tasks  that  the  Government  has  to  take  more  seriously.

 While  the  scope  of  expansion  of  area  exhausted  as  we  have  seen  in  the  1950s,  and  the  scope  for  further  expansion  of  irrigation  also  was  getting
 diminished,  there  should  be  a  better  govern;  better  quality  of  public  system;  and  better  economic  policy  that  has  to  be  implemented.  Otherwise,  it  is
 not  possible  to  make  any  change  as  far  as  the  agriculture  sector  is  concerned.

 When  we  go  to  the  States,  we  see  the  problems  that  are  being  faced  by  the  farmers.  Of  course,  they  differ  from  State  to  State  and  from  time  to
 time,  but  at  the  same  time,  there  are  some  common  problems  being  faced  by  all  the  farmers.  As  I  said,  in  Kerala,  there  is  sharp  decline  in  the  price
 of  rubber,  which  is  the  most  important  issue.  The  cost  of  areca  nut  production  is  also  very  important  as  far  as  Kerala  is  concerned.  The  paddy
 support  prices  are  to  be  increased  to  protect  the  agriculture  sector.  The  Kuttanad  package  is  not  implemented,  and  it  is  true  that  Idukki  or  Wayanad
 package  has  not  been  implemented.  These  are  all  issues,  which  we  have  discussed  in  the  House,  and  these  packages  were  taken  into  account  to
 give  assistance  to  farmers.  But  it  is  not  at  all  done.

 Dairy  certainly  needs  more  assistance.  Fishery  has  also  come  under  this.  As  far  as  fishery  is  concerned,  the  Meena  Kumari  Committee  is  there.  On
 one  side,  the  Government  gives  some  assistance  but  on  the  other,  when  new  Commission  comes  or  when  new  law  comes,  all  these  benefits  go.  If
 the  Report  of  the  Meena  Kumari  Commission  is  going  to  be  implemented,  there  is  no  doubt  there  would  be  massive  suicide  in  the  fishery  side  also.

 In  Punjab,  the  sugarcane  farmers  face  serious  difficulties  because  they  had  to  get  110  billion  that  is  pending.  The  State  Government  has  to  take  the
 initiative.  The  Central  Government  has  to  take  the  initiative.  In  the  case  of  Odisha,  the  support  price  is  insufficient  for  paddy.  As  far  as  farmers  are
 concerned,  they  cannot  live  in  Odisha  because  the  cost  of  living  is  high.  In  Karnataka,  the  issue  of  arecanut  farmers  is  more  important.  Paddy  and
 other  things  are  also  facing  the  same  difficulty.  In  West  Bengal,  potato  price  is  going  down.  Farmers  are  committing  suicide.  Here  also,  the
 Government  has  to  come  to  take  adequate  action.  In  Maharashtra  also,  the  cost  of  production  is  very  high.  As  far  as  sugarcane  and  cotton  are
 concerned,  all  the  farmers  are  facing  the  same  difficulty.

 In  Tripura,  they  have  some  other  problem  because  they  are  not  getting  fertilizer  in  time.  That  has  become  the  most  important  issue  as  far  as
 Tripura  is  concerned.  In  the  case  of  Telangana,  the  main  problem  is  the  lack  of  irrigation  facilities  especially  when  the  bifurcation  of  the  State  has
 come,  it  has  become  a  reality.  The  Government  has  to  take  action.  In  the  case  of  Andhra,  the  cost  of  production  is  high  and  they  are  also  facing  the
 same  issue  of  better  irrigation  facility.  In  many  of  the  Northern  States  like  Odisha,  Bihar,  UP.  Madhya  Pradesh,  Rajasthan  and  Punjab,  the  problem  is
 with  regard  to  paddy,  wheat,  potato,  Sarsoan,  turmo,  mangoes  and  other  vegetables  as  these  are  affected  in  one  way  or  the  other.  In  the  case  of
 some  States,  the  issue  is  of  lack  of  fertilizer.  In  the  case  of  other  States,  it  is  the  issue  of  lack  of  sufficient  water.  Some  of  them  are  due  to  the
 import  policy.  In  sum,  the  main  issue  is  the  cost  of  production  which  farmers  find  it  difficult  to  survive  especially  when  input  costs  are  increasing.
 That  is  true  in  almost  all  the  States.

 In  States  like  Punjab,  the  FCI  has  decided  to  procure  half  of  the  production  compared  to  last  year.  It  leads  to  the  exploitation  of  the  middle  men.  The
 warehousing  facility  is  another  issue  that  the  farmers  find  it  difficult.  Earlier,  there  was  discussion  in  this  House  probably  in  the  14*  or  15%  Lok
 Sabha  that  food  grains  are  rotting  because  of  the  lack  of  warehousing  facilities.  When  there  is  a  loss  to  the  agricultural  crop,  the  Government  has
 come  to  compensate.  Here  also,  we  find  difficulties  on  the  part  of  the  farmers.  The  compensation  that  has  been  fixed  is  a  very  old  one.  It  has  not
 been  reviewed.  So,  the  compensation  has  to  be  reviewed  and  revived  of  rubber,  paddy,  wheat  or  of  the  vegetables.  The  new  issues  have  to  be
 enlisted.  Take  for  example  the  erosion  of  sea  shore  and  land  slide  and  so  on.  These  are  all  other  issues  which  have  to  be  taken  into  consideration.

 In  a  Report  of  the  Standing  Committee,  there  is  a  mention  that  35  per  cent  of  vegetables  get  damaged  every  year  due  to  lack  of  storage  facilities
 especially  in  rural  areas.  There  is  no  cold  storage  or  other  facilities  even  in  the  urban  areas.  In  the  absence  of  better  storage  facility,  a  large  portion
 of  vegetables  and  fruits  become  rotten.

 I  conclude  by  giving  a  few  suggestions.  The  Government  has  to  ensure  massive  public  investment  in  agricultural  sector.  There  should  be
 modernization  of  surface  irrigation  work.  Incomplete  irrigation  projects  have  to  be  taken  on  priority.  Better  research  and  development  in  agriculture
 should  not  be  controlled  by  the  multinationals.  But  the  Government  should  take  action.

 These  steps  also  include  enforcing  better  preventive  measures  to  contain  gross  violation  of  rules  governing  access  to  use  of  resources;
 changing  policies  relating  to  pricing  of  yield  to  avoid  waste;  and  loans  to  be  given  to  farmers  at  cheaper  interest  rates.  The  suggestions  of  the
 Swaminathan  Commission  should  be  implemented.  here,  I  would  like  to  give  one  example.  All  the  State  co-operative  banks  and  district  co-operative
 banks  give  loans  at  zero  per  cent  interest  rate  as  far  as  paddy  or  agricultural  loan  is  concerned.  So,  co-operative  societies  and  agricultural  co-
 operatives  to  give  better  assistance  to  farmers  for  which  the  restrictions  on  co-operative  societies  have  to  be  removed.  The  storage  facilities  also



 have  to  be  enhanced.
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 Dairy  farming  should  also  be  taken  as  a  part  of  agriculture.  The  Government  of  Kerala  has  requested  that  dairy  farming  should  be  included  in  the
 MNREG  Scheme  to  assist  dairy  farmers.  Fishing  is  also  an  important  area  with  regard  to  agriculture.

 The  norms  of  compensation  given  to  farmers  have  to  be  revised.  The  rate  of  compensation  which  was  fixed  many  years  ago  has  to  be  revised.

 Another  important  issue  nowadays  is  the  problem  of  wild  animals.  Of  course,  I  agree  that  we  have  to  protect  our  wild  animals  but  at  the  same  time
 in  the  border  areas  of  almost  all  the  districts  not  only  in  Kerala  but  in  other  States  also  elephants,  tigers  and  monkeys  are  coming  and  damaging  the
 crops.  In  the  constituency  of  my  friend  Shri  Shahnawas,  three  persons  were  killed  by  a  tiger.  It  is  true  in  the  Idukki  and  Palakkad  districts  also.  There
 is  no  norm  to  get  compensation  whether  from  the  State  or  the  Central  Government.  That  issue  has  to  be  taken  into  consideration.

 I  conclude  with  the  famous  words  of  William  Shakespeare,  'to  be,  or  not  to  be’  is  the  question  before  the  country.  It  is  a  question  whether  'to  be’
 served  with  cakes  and  'not  to  be  servedਂ  with  kicks.  If  the  Government  is  in  favour  of  the  farmers,  of  course,  you  will  be  in  the  way  of  'to  beਂ  but  if
 you  see  the  actions  taken  by  the  Government  through  many  of  the  legislations  and  other  things  it  shows  that  they  are  in  the  way  of  the  ‘not  to  be’.
 They  are  going  to  receive  the  kicks  from  the  farmers,  not  only  from  our  side  but  from  their  side  also.  So,  please  take  this  issue  seriously.  For  the
 farmersਂ  sake,  take  some  serious  action  to  assist  them.

 With  these  words,  I  conclude.

 थी  विव्द  अंढ  (ठोडी ”  :  उपाध्यक्ष  महोदय,  कई  दिनों  से  संसद  में  किसानों  पर  चर्चा  चल  रही  हैं,  कृषि  पर  चर्चा  चल  रही  है  एक  किसान  होने  के  लाते  और  गंसट  कोे  के  नाते  मेरे  मन  में  बहुत
 पू सन् नता हैं|  पक्ष  में  भी  चर्चा  चल  रही  है,  विपक्ष  में  भी  चर्चा  चल  रही  है,  लेकिन  मैं  इस  बात  से  बहुत  You  हूं  कि  कम  से  कम  इस  कृषि  पु धान  देश  में  किसानों  पर  भारत  की  संसद  में  व्यापक  चर्चा  a
 रही  हैं,  समाधान  जरूर  निकलेगा

 महोदय,  प्रावीजकाल  से  भारत  की  प्राचीनता  का  इतिहास  कृषि  प्रधान  देश  का  रहा  हैं  और  इस  देश  का  किसान  मालिक  हैं  और  कृषि  हमारी  जीवनधारा  हैं|  इस  सनातन  परम्परा  के  देश  में  आप  देख
 सकते  हैं  कि  भूत  बावन  भोले  बाबा  शंकर  के  सामने  जो  नंदी  ढोता  हैं,  वह  नंदी  कृषि  पु धान  देश  का  प्रतीक  है,  वहां  भी  जल  चढ़ता  हैं  और  शंकर  जी  पर  भी  जल  चढ़ता  हैं।  बलराम  भगवान के  कंधे  पर
 अगर  हल  दिखता  हैं  तो  यह  ढमे  कृषि  प्रधाल  देश  की  पाणिका  हैं  कि  बलराम  अवाल  के  कंधे  पर  भी  हल  दीखत  है  और  इसीलिए  इस  देश  को  मैं  ऋषि  और  कृषि  परम्परा  का  देश  कहता  हूं  और  मैं
 यह  कहता  हूं  कि  अपने  देश  में  ऋषियों  के  मार्गदर्शन  पर  जो  यज्ञ  होता  है,  उसमें  जितनी  भी  अुति  होती  है,  जो  कृषि  के  aq  में  उत्पादित  की  हुई  चीजें  होती  हैं,  चाहे  धान  हो,  चाहे  तिल  हो,  चाहे  घी  हो,
 चाहे  जौ  हो,  जिल  सारी  चीजों  की  यज्ञ  में  आहति  होती  है,  वे  कृषि  क्षेतू  की  डी  उत्पादित  चीजें  हैं  और  ऋषि  के  मार्गदर्शन  में  जो  यज्ञ  होता  हैं,  तह  कृषि  के  द्वारा  उत्पादन  क्षेत्रों  द्वारा  होता  है,  इसीलिए  इस
 देश  को  ऋषि  और  कृषि  परम्परा  का  देश  फहते  हैं।  उस  यज्ञ  से,  वैज्ञानिक  कारण  चाहे  जो  भी  हो,  लेकिन  वृष्टि  होती  हैं  और  सृष्टि  का  अर्षण  होता  है|

 उपाध्यक्ष  महोदय,  किसानों  के  देश  में  और  कृषि  परंपरा  के  इस  देश  में  किसान  हमारी  जीवन  धारा  हैं।  लेकिन  मैं  इस  बात  को  कड  सकता  हूँ  कि  इस  देश  का  माली  आज  अपने  देश  में  खुद  डी  संकट  में
 हैं।  जब  मैं  सुनता  हूँ  कि  सन्  1991  से  ले  कर  आज  तक  इस  देश  में  3.5  लाख  किसानों  ने  आत्महत्या  कर  ली  हैं  तो  मेरा  दिल  फट  जाता  हैं।  एक  किसान  ढोने  के  नाते  मैं  दुखी  हो  जाता  हूँ  कि  इसका
 समाधान  मै  निकलेवा।,  किसान  का  सरोकार  शासन  सें  भी  हैं  और  समाज  से  भी  S|  महोदय,  हम  कह  सकते  हैं,  करे  पूर्व  के  नता  कह  रहे  थे,  शासन  पर  दोषारोपण कर  रहे  थे  शासन  में  कभी  इधर
 के  लोग  उधर  होते  हैं,  waft  उधर  के  लोग  इधर  होतें  हैं।  लेकिल  मैं  यह  कह  सकता  हूँ  कि  अगर  शासन  की  नीतियों  के  कारण  किसान  आत्महत्या  करते  हैं  तो  उसका  सुधार  संयुक्त  रूप  से  कम  से  कम
 किसान  के  नाम  पर  पूरी  संसद  क्यों  लगीं  कर  सकती  हैं?  इसीलिए  मैं  कहता  हूँ  कि  उसका  समाज  से  सरोकार  हैं,  शासान  से  सरोकार  हैं  तो  मेंरा  एक  हमेंशा  निवेदन  रहता  है  कि  संयुक्त  रूप  से  इस  बात
 को  ताकीद  करें,  संयुक्त  रूप  सें  इस  बात  पर  सहमति  प्रट  करें  कि  अगर  शासन  की  नीतियों  से  किसान  आत्महत्या  करता  हैं  तो  किसान  को  शासन  के  द्वारा,  चाहे  इधर  का  शासन  हो,  चाहे  हमारे
 तरफ  का  शासन  हो,  हम  कल  भी  एक  बात  में  कह  रहे  थे  कि  कृषि  का  अलग  बजट  पुस्तक  करना  चाहिए|  रेल  का  अलग  बजट  हम  पुस्तक  कर  सकते  हैं  तो  कृषि  का  अलग  बजट  क्यों  नहीं  पुस्तक  कर
 सकते  हैं?  हमरे  कृषि  मंत्री  जी  बैंठे  हैं,  कई  बार  वें  भी  इस  बात  सें  चिंतित  रहते  हैं  कि  किसानों  की  समस्याओं  का  समाधान  हम  जितना  भी  कर  सकें,  एक  कृषि  sit  के  नाते  कर  सकते  हैं  इस  देश के
 पहलें कृषि  मंत्री,  अंतरिम  सरकार  में  oft  राजेंद  प्र्ाद  होते  थे,  जो  बाद  में  राष्ट्रपति  जते  उसके  बाद  के  कृषि  मंत्रियों  की  लंबी  फेहरिश्त  है|  चाहे  व  देवी  लाल  हों,  चाहे  एम.एम.  पटेल  वित्त  मंत्री  के  साथ
 28  हों,  मोरारजी  भाई  के  शासनकाल  में  जगीवन  राम  रहे  हों,  चाहे  शरद  पतवार  थे  आज  के  दिन  में  राधा  मोहन  सिंह  जी  हैं।  यह  सवाल  केवल  किसानों  की  परेशानी  का  नहीं  हैं,  यह  संसद  का  भी  सवाल
 है  और  देश  का  भी  है।  मैँ  फढ़  सकता  हूँ  कि  अगर  किसानों  की  समस्याओं  का  समाधान  जहां  होगा  तो  इस  देश  की  समस्या  का  समाधान  नहीं  हो  सकता  है

 महोदय,  किसानों  की  आत्महत्या  क्यों  होती  हैं?  किसानों  की  आत्महत्या  केवल  इसलिए  नहीं  होती  है  कि  उसके  उत्पादन  का  मूल्य  लाभकारी  जहीं  मिलता  है  यह  भी  एक  बहुत  बड़ा  कारण  हैं,  लेकिल
 उसके  बहुत  बड़े  सामाजिक  कारण  sft  8,  महोदय,  हमारे  देश  में  संयुक्त  परिवार  की  व्यवस्था  eft,  संयुक्त  परिवार  की  व्यवस्था  में  इस  देश  का  किसान  अपना  जीवन-यापन करता  हैं।  लेकिन बहुत  दिनों
 से  नहीं  कम  दिनों  से  ही  बाजार  के  असर  ने  संयुक्त  परिवार  की  व्यवस्था  को  तोड़ा  दिया  है  और  परिवार  टूट  रहे  हैं।  परिवार  टूटने  का  एक  बहुत  बड़ा  कारण  हैं।  मैं  किसान  हूँ  इसलिए  इस  बात  को  बता
 सकता  हूँ  कि  संयुक्त  परिवार  में  अपली  समस्याओं  के  समाधान  के  लिए  किसान  कर्जा  लेता  है,  परिवार  जब  ce  जाता  है,  बंट  जाता  हैं  तो  किसान  कर्जा  चुकता  नहीं  कर  पाता  है,  महोदय,  किसान  बड़ा
 स्वाभिमानी  होता  है,  वह  अपने  स्वाभिमान  को  बचाने  के  लिए  डी  आत्महत्या  कर  लेता  है  हम  संयुक्त  रूप  से  इस  बात  की  कोशिश  करें  कि  परिवार  को  टूटने  से  कैसे  बचाया  जा  सकता  है|  यह  भी  एक
 बड़ा  कारण  हैं।  दुनिया  के  दूसरे  देशों  में  संयुक्त  परिवार  की  व्यवस्था  नहीं  है,  हमारे  ढी  देश  में  संयुक्त  परिवार  की  व्यवस्था  हैं।  आपना  ही  देश  इसकी  चिंता  कर  सकता  हैं।  अन्य  देशों  में  तो  परिवार  रोज
 बनते  हैं,  रोज  बिगड़ते  हैं,  परिवार  का  ठेका  होता  हैं,  हमारे  देश  में  परिवार  बनाने  के  लिए  आग  के  साअे  फेरे  लगते  हैं  और  संकल्प  होता  हैं  कि  हम  जीवन  भर  निर्वाह  करेंगे  और  एकसाथ  रहेंगे,  उपाध्यक्ष
 महोदय,  मैं  कह  रहा  था  कि  प्राचीनता  के  साथ  अपनी  कृषि  परंपरा  जुड़ी  हुई  हैं।  वेठों  में  सारी  चीजें  लिखी  हुई  हैं  कि  किस  तरह  की  खेती  किस  महीने  में  होगी|  किस  तरह  की  खेती  की  जुताई  कितनी
 गहरी  होठी  हम  आषाढ़  में  गेहूं  की  खेती  नहीं  कर  सकते  हैं।  कार्तिक  के  महीने  में,  आज  के  दिनों  में  संकर  बीज  पैठा  हुए  हैं,  मकका  की  खेती  कर  सकते  हैं,  लेकिन  चना  की  खेती  हम  आषाढ़  में  नहीं
 कर  सकते  हैं।  हम  धान  की  खेती  da  में  नहीं  कर  सकते  हैं,  लेकिन  अपने  देश  की  विविधता  हैं  कि  इधर  के  इलाकों  में  नहीं  कर  सकते  हैं,  लेकिन  दक्षिण  के  इलाकों  में  धान  की  खेती  कर  सकते  हैं|
 हमारा  देश  बहुत  विविधताओं  से  भरा  sar  देश  हैं  और  यहाँ  पर  विविध  तरह  की  कृषि  का  उत्पादन  ढोता  है,  विविध  तरह  की  कृषि  की  फसल  भी  पैठा  होती  हैं।

 महोदय,  कृषि  अत  की  समस्या  के  समाधान  के  लिए  एक  बार  इसी  देश  में  गरीबी  हटाओ  का  नारा  लगा  था  और  यह  माना  गया  था  कि  गाँव  में  रहने  वाले  गरीब  के  लिए  गरीबी  हटाने  की  हम  योजना
 बना  रहे  हैं,  बैंकों  का  राष्ट्रीयकरण  किया  गया  था|  बैंकों  के  राष्ट्रीयकरण  में  यह  प्रवधान  किया  गया  था  कि  जिस  क्षेतू  में  बैंक  का  जितना  डिपॉजिट  होगा,  45  फीसदी  उस  क्षेतू  के  विकास  के  लिए  वर्त
 किया  जाएगा

 महोदय,  आप  पूरा  वित्त का,  फाइनेंस  का  रिकॉर्ड  उठाकर  देख  लीजिएगा|।  कस्बों  और  गाँवों  में  सबसे  ज्यादा  पैसा  डिपॉजिट  होता  है,  लेकिल  45  फीसदी  तो  क्या,  10  फीसदी  पैसा  भी  उल  कस्बों  और
 गाँतों  में  रहने  वाले  किसानों  के  लिए  खर्च  नहीं  होता  है|  यह  हम  नहीं  कर  रहे  हैं,  बहुत  दिन  से  यह  परम्परा  चल  रही  हैं,  यह  सिस्टम  बहुत  दिन  से  चल  रहा  है।  इस  बात  को  मैं  कह  सकता  हूँ  कि  अकेला
 इस  देश  की  माटी  का  बेटा  पूधानमंती  नरेन्दर  भाई  हैं,  जिसने  जाल-दल  योजना  लाकर  इस  देश  की  उस  बुनियादी  कुव्यवस्था  को  तोड़ने  की  कोशिश  की  है।  आप  लोग  राजनीतिक  तौर  पर  असहमत  हो
 सकते  हैं,  लेकिन  मैं  कह  सकता  हूँ  कि  हम  उन  लोगों  में  नहीं  हैं,  कि  हम  गलती  करते  हैं  तो  गलती  नहीं  मानेंगे,  लेकिन  मैं  कह  सकता  हूँ  कि  अपने  संसदीय  हेतु  में  मैंने  साढ़े  चार  लाख  लोगों  का
 खाता  तुलवाया  है|  उसका  परिणाम  यह  हो  रहा  हैं  कि  उलवे  खाते  में  जो  सुविधा  मिल  सकती  है,  वह  जानी  शुरू  हो  गई  है,  आगे  भी  शुरू  कराएंगे,  इस  बात  को  मैं  पूमाणिकता  के  साथ  कह  सकता  हूँ।



 महोदय,  राष्ट्रीयकरण  के  बाद  जो  फाइनेंस  की  रिपोर्ट्स  आई  हैं,  आप  उन्हें  देख  लीजिएगा,  खड़गे  जी  कांेस  के  वरिष्ठ  नेता  हैं,  वे  देख  सकते  हैं,  वे  जानते  होंगे  करूणाकरन  जी,  सबसे  ज्यादा ऋण  की
 रिकवी,  कर्ज  की  रिकवरी  कहाँ  होती  है,  वह  गाँव  और  कस्बे  में  होती  हैं।  सबसे  ज्यादा  हड़प  कहाँ  होती  है,  वह  बड़े-बड़े  शहरों  में  होती  हैं।  सबसे  ज्यादा  हड़प  बड़े  शहरों  में  होती  हैं  और  सबसे  ज्यादा
 रिकव्री  गाँव  में  होती  है,  लेकिल  आज  भी  गाँवों  की  सुविधा,  जो  राष्ट्रीयकरण  होने  के  बाद  ठी  गई  थी,  वह  उन्हें  नहीं  मिलती  हैं।  इस  बात  के  लिए  हम  सदन  से  कहना  चाहते  हैं  कि  कम  से  कम  किसानों
 के  सवाल  पर  तो  हम  एकमत  होकर  इस  बात  को  कहें  कि  इस  बात  को  आगे  बढ़ाना  हैं  और  जन-धन  योजना  उसमें  बहुत  सहायक  हो  सकती  3

 महोदय,  60  हजार  करोड़  रूपए  का  कर्ज  माफ  होता  है  तो  हम  कहतें  हैं  कि  हमने  बहुत  बड़ा  काम  किया,  लेकिन  60  हजार  करोड़  रूपए  का  कर्जा  किसका  माफ  हुआ,  60  हजार  करोड़  का  कर्जा  उसका
 माफ  हुआ,  जो  बैंक  का  पैसा  लेकर  बेईमानी  करने  के  लिए  तैयार  था,  वह  उसका  माफ  Sail)  उसका  भी  माफ  जहां  हुआ,  जो  बैंक  नुक़सान  में  जा  रहे  थें,  उन  बैंकों  ने  उस  पैसे  को  ले  लिया,  जो  पैसा  जमा
 कर  रहा  था,  उसका  कर्जा  बिल्कुल  माफ  नहीं  हुआ|  इस  बात  की  पूमाणिकता  एक  किसान  होनें  के  जाते  मैं  दे  सकता  हूँ।  एक  लाख  करोड़  रूपया  जब  शरमाये दारों  का  माफ  हो  गया  तो  कानों-कानों
 किसी  को  पता  नहीं  चला,  यह  हम  लोग  जानते  हैं।  वहाँ  बैठने  वाला  जो  आदमी  हैं,  वह  राजा  जनक  की  तरह  शासक  हैं,  खजाना  देश  का  है,  समाज  का  हैं,  वह  मेटे  बाप  का  नहीं  हैं,  वह  एक  हजार  करोड़
 रूपया  लोगों  के  पेंट  में  दर्द  पैठा  कर  देगा।

 महोदय,  मैं  इस  बात  को  कह  सकता  हूँ  कि  किसानों  के  सवाल  पर  संसद  एकमत  हो  जाए,  मैं  सभी  लोगों  से  पुराना  कर  रहा  हूँ,  फिर  बाद  में  अपनी  राजनीतिक  लड़ाई  जितनी  हो  लड़  लेंगें।  धमेन्द्र  जी,
 उत्तर  प्रटेश  के  बारे  में  आपको  चिन्ता  करनी  चाहिए।  उत्तर  पूदेश  की  हालत  ठीक  नहीं  हैं।  हमारी  भी  चिनता  है  कि  उत्तर  प्रठे?  की  हालत  ठीक  रहनी  आहिटा

 oft  धर्ेव्व  यादव  (बदायूँ)  :  आपके  जो  जायज  सुझाव  होंगे,  वह  हम  मानेंगे,  लेकिल  देश  के  लिए  आप  सुझाव  मानिए।

 oft  ि्द  अिंठा  ठीक  बात  है|  इस  बात  से  मैं  सहमत  हूँ।  इसीलिए  उत्तर  पूदेश  का  पैसा  सबसे  ज्यादा  आपको  दे  दिया  orem,  क्यों  राधा  मोहन  विं  जी,  आप  लोगों  ने  तय  करके  उत्तर  पूदेश  को  ज्यादा  पैसा
 दे  दिया  ला?  इसलिए  अपनी  साझेदारी  ठीक  चलेगी,

 उपाध्यक्ष  जी,  मैं  कड  रहा  था  कि  किसान  आत्महत्या  क्यों  करते  हैं,  किसान  की  केवल  खेती  का  डी  सवाल  नहीं  है,  किसान  की  मर्यादा  का  भी  सवाल  है|  किसान  कहीं  कुछ  करने  जाता  है,  कुछ  करने
 जाता  है,  कुछ  कदम  उठाने  जाता  हैं  तो  लोग  फढ़ते  हैं  कि  यह  तो  किसान  हैं|  वे  लोग  कहते  हैं  जो  बाज़ार  के  असर  में  रहते  हैं  और  किसान  को  पिछड़ा  मानते  हैं|  वे  यह  नहीं  जानते  हैं  कि  इस  देश  को
 किसान  ने  आज़ादी  दिलाई  है।  देश  गुलाम  हो  गया  हैं  लेकिन  किसान  कभी  गुलाम  नहीं  होता  है।  किसान  गुलाम  होता  तो  किसी  जिले  का  जिलाधिकारी  उसको  फढ़  सकता  हैं  कि  मैं  कहता  हूँ  कि  इस
 खेत  में  मकका asi;  वह  फहेठा  कि  मैंने  तय  किया  हैं  कि  हम  इस  खेत  में  अरहर  बोएँगे  तो  अरहर  AEs,  तुम्हारा  आदेश  हम  नहीं  मानेंगे,  इसीलिए  चंपारण  का  तीसरा  का  आंदोलन  हु  ey  यह  कृषि
 मंत्री जी,  आपके  इलाके  का  क्षेतू  हुए,  जब  उस  जनपद  बिहार  का  कलेक्टर  कड  रहा  था  कि  नील  की  खेती  करनी  होगी  तो  उसने  कहा  कि  तुम्हारे  आदेश  को  मैं  नहीं  मानने  वाला  हूँ,  हमारा  देश  गुलाम
 है,  मैं  तुम्हारा गुलाम  नहीं  हूँ।  नील  के  खिलाफ  आंदोलन  कर  किसानों  ने  पूजीवाद  किया  और  गांधी  जी  के  नेतृत्व  में  किसानों  का  नील  का  आंदोलन  हुअ  और  देश  को  आज़ादी  का  रास्ता  दिखाया
 IRM)  सहजानन्ठ  सरस्वती  के  नेतृत्व  में  बिहार  के  किसान  का  आंदोलन  डहुआ,  बारठदोली  का  आंदोलन  सरदार  वल्लभभाई  पटेल  के  नेतृत्व में  हुआ|  वह  क्यों  हुआ?  इसलिए,  कि  किसान  गुलामी  मानने
 के  लिए  dar  नहीं  था  और  नहीं  र्टेठ

 उपाध्यक्ष  महोदय,  किसानों  की  समस्या  के  समाधान  के  लिए  शासन  और  समाज  को  संयुक्त  रूप  से  कोशिश  करनी  afer  किसानों  की  समस्या  अनाज  पैठा  करने  की  हैं।  मैं  कड  सकता  हूँ  कि  पशुधन
 भी  उसका  एक  बहुत  बड़ा  हिस्सा  हैं।  मैंने  अपनी  भारत  सरकार  के  कृषि  मंत्री  से  कहा  था  कि  आदमी  की  हवा  करने  की  व्यवस्था  तो  हर  किलोमीटर  पर  ढोती  है,  हरेक  किलोमीटर  पर  आदमी  के  लिए
 डॉक्टर  और  उता  की  दुकान  होत  है,  लेकिन  पशुओं  की  car  करने  की  व्यवस्था  80  से  90  किलोमीटर  की  दूरी  पर  नहीं  होती  |  वि  किसी  एक  किसान  की  गाय  और  भैंस  मर  जाती  हैं  तो  60  से  70
 हज़ार  रुपये  की  गाय-भैंस  आज  के  दिन  में  होती  हैं।  वह  किसान  उवा  के  अभाव  में  गाय  या  भैंस  के  मरने  से  आत्महत्या  कर  लेता  है|

 उपाध्यक्ष  महोदय,  हमारे  देश  का  किसान  पशुओं  की  दवा  करने  की  परंपरागत  व्यवस्था  जानता  रहा  हैं।  जब  पशु  बीमार  पड़ते  थे  तो  वह  किसी  डॉक्टर  ।े  नहीं  पूछता  था|  वह  क्या  करता  था  कि  गुड़
 खिला  देता  था,  वह  क्या  करता  था  सरसों  का  तेल  पिला  देता  था,  वह  क्या  करता  था  कि  यदि  गाय  बीमार  पड़ी  तो  भैंस  का  दूध  पिला  देता  थ  वह  क्या  करता  था  कि  किसी  वनस्पति  को  तोड़कर  उसे
 खिला  देता  था  और  उसका  समाधान  हो  जाता  था|  लेकिन  65  साल  की  आज़ादी  के  बाद  उन  परंपरागत  पशुओं  की  उवा  की  व्यवस्था  आज  भी  वैज्ञानिक  युग  की  वैज्ञानिक  व्यवस्था  के  साथ  नहीं  जोड़ी
 गई,  यह  बहुत  बड़ा  संकट  है।  (व्यवधान)

 HON.  DEPUTY-SPEAKER:  Shri  Virendra  Singh,  please  wind  up.

 शु  dog  सिंह  :  जी  कितना  एक  मिनट?  ...(व्यवधान)

 उपाध्यक्ष  महोदय,  मैं  संयुक्त  रूप  से  इस  बात  का  निवेदन  इस  संसद  सें  करूँगा  कि  कितनी  दवा  की  व्यवस्था  आदमियों  के  लिए  हो  रही  है,  पशुओं  की  उवा  की  व्यवस्था  के  लिए  भी  उस  तरह  का  पूवाधाल
 होला  चाहिए।

 कृषि  विज्ञान  केन्द्रों  के  लिए  मैंने  भारत  सरकार  के  कृषि  मंत्री  से  कहा  था  कि  कृषि  विज्ञान  फि्द्  को  सशक्त  बलाया  जाए,  इसको  केवल  पुराणिक  कृषि  के  विकास  का  झल्द  नहीं  बनना  चाहिए।  इसे
 सशक्त  बताइए।  मेंट  जनपद  में  एक  कृषि  विज्ञान  cog  हैं।  वहाँ  पशुओं  की  उवाड  के  लिए  कंपाउंडर  का  छः-छः  महीनें  का  प्रश््वण  देने  के  लिए  एक  बैठक  बुलाई  eff  ...  (व्यवधान)

 HON.  DEPUTY-SPEAKER:  Shri  Virendra  Singh,  please  wind  up.

 46  |  (व्यवधान)

 oft  dog  सिं  :  उपाध्यक्ष  जी,  भूमि  अधिगूडठण  के  बारे  में  फहा  जाता  है|  ...(व्यवधान)

 HON.  DEPUTY-SPEAKER:  We  have  already  discussed  the  Land  Acquisition  Bill.

 oft  dog  सिंह:  मैं  किसान  होने  के  नाते  इस  बात  को  कह  सकता  हूँ  कि  अपने  घर  A  खेत  तक  पहुँचने  की  सड़क  हो  जाए  तो  खेत  की  उपज  दुगनी  बढ़  जाती  है  भारत  सरकार  ने  हर  खेत  को  पानी
 देने  की  जो  योजना  बनायी  हैं,  वह  खेत  के  उत्पादन  में  बढ़ोतरी  की  योजना  हैं।  मैं  एक  बात  कहकर  अपनी  बात  समाप्त  करूंगा|

 उपाध्यक्ष  महोदय,  खेती  की  पैदावार  के  ठाम  तय  करने  का  जो  काम  कृषि  लागत  मूल्य  आयोग  करता  हैं,  इसकी  पुनर्रचना  होनी  चाहिए।  यह  पहला  ऐसा  थीत  हैं,  जिसमें  किसान  खुद  उत्पादन  करता
 है,  पर  उसके  दाम  वह  खुद  तय  नहीं  करता  है|

 उपाध्यक्ष  महोदय,  मेरी  बात  सुन  लीजिए|
 HON.  DEPUTY-SPEAKER:  Shri  Deependra  Singh  Hooda.

 oft  पीरियड  सिंह  :  उपाध्यक्ष  महोदय,  मेरी  बात  आपको  सुननी  डी  पड़ेठी।  आप  तहां  बैठे  हैं,  आप  मेरे  अधिकारों  का  संरक्षण  करने  वाले  हैं,  लेकिल,  मैं  किसान  हूं  और  अगर  आप  मेरी  बात  नहीं  सुनेंगे  तो  मैं
 अपनी बात  सुनाऊंगा।  आप  कैसी  बात  करते  हैं?  मैं  आपको  अपनी  बात  जरूर  सुनाऊंगा|...  (व्यवधान  )

 SHRI  MALLIKARJUN  KHARGE  (GULBARGA):  Sir,  he  cannot  threaten  the  Chair  like  that.  What  is  this?...(Jnterruptions)

 HON.  DEPUTY-SPEAKER:  Hon.  Member,  first,  you  take  your  seat.  You  have  taken  20  minutes.  There  are  so  many  hon.  Members  who  are  yet  to
 speak.  You  have  to  limit  your  speech.  Generally,  we  give  5-10  minutes  to  each  Member.  I  have  given  you  20  minutes.  What  further  do  you  want  to



 speak?  Please  wind  up  now.

 oft  dog  सिं  :  उपाध्यक्ष  महोदय,  कृषि  उत्पादन  के  लागत  मूल्य  का  जो  मूल्य  निर्धारण  करने  वाली  बात  है  तो  मैं  भारत  सरकार  से  और  पूरे  सदन  से  अपील  करता  हूं  कि  किसानों  के  उत्पादन  की
 लाभकारी  कीमत  के  लिए  इस  मूल्य  निर्धारण  की  पुरनर्टचना  ठोली  चाहिए।  मैं  इस  बात  को  फहत  हूं  कि  केवल  किसान  ही  अपने  उत्पादन  का  दाम  तय  नहीं  कर  सकता  है।  इस  पर  विचार  करना  चाहिए
 कि  किसान  अपने  उत्पादन  का  दाम  मे  तय  करें?

 oft  Siting  सिंह  हुड्डा  (रोहतक)  :  उपाध्यक्ष  महोदय,  सबसे  पहले  मैं  आपको  धन्यवाद  देता  हूं  कि  आपनें  मुझे  इस  मौंके  पर  बोलने  का  अवसर  दिया

 sft  dog  सिंह  जी  ने  बहुत-सी बातें  wal,  उनकी  बहुत-सी  बातों  से  मैं  भी  सहमत  हूं।  खास  तौर  से,  कृषि  अत  की  समस्याओं  के  बारे  में  ज्यादा  राजनीतिक  बातें  करने  से  हमें  बचना  चाहिए।  कुछ
 राजनीतिक  बातें  करना  तो  व्यावहारिक  है,  क्योंकि  हम  सब  का  अपना-अपना  हष्टिकोण  हैं  और  सभी  हष्टिकोणों  को  हमें  इस  संसद  के  माध्यम  से  सरकार  तक  पहुंचाना  है

 यह  कहा  गया  हैं  कि  साठ  सालों  में  बहुत  कुछ  नहीं  हुआ  है।  मगर,  मैं  सबसे  पहले  यह  बताकर  अपनी  बात  की  शुरूआत  करना  चाहता  हूं  कि  यह  वही  देश  हैं  जब  साठ  पहलें  हमारी  आबादी  तीस  करोड़  की
 थी  और  हमें  बाहर  से  अनाज  लाना  पड़ता  em;  आज  130  करोड़  की  आबादी  हैं  और  कृषि  अन  में  इतना  विकास  तो  जरूर  हुआ  हैं  कि  हम  ज  सिर्फ  सेल्फ  सफिशिएंट  हैं,  अपना  पेट  भरने  में  सक्षम  हैं,
 बल्कि  हमारा  किसान  इतना  उत्पादन  करता  हैं  कि  हम  इसका  एक्सपोर्ट  बाहर  भी  करने  की  हैसियत  रखते  हैं।  पूरी  दुनिया  की  केवल  2.43  ज़मीन  हमरे  पास  है  और  4और  जल  संसाधन  ा इमार  पास  हैं,
 मगर,  फिर  भी  हमारा  किसान  इस  2.4औ  भूमि  और  4अं  जल  संसाधन  में  दुनिया  की  17.5औ  आबादी  का  पेट  भरने  का  काम  करता  हैं  और  हमने  इसमें  सेल्फ  सफिशिएंसी  प्राप्त  की  है।  इसमें  कोई  दो
 राय  नहीं  हैं  कि  आज  कृषि  हेतु  के  सामने  समस्याएं  उत्पन्न  हुई  हैं,  एक्चूरियल  काइसिस  हमारे  देश  के  सामने  हैं,  तभी  हम  यह  चर्चा  कर  रहे  हैं|

 सरकार  ने  बजट  पेश  किया  और  बहुत  ज़ोर  से  कहा  कि  देखो,  पिछले  एक  साल  में  हमारा  ग्रोथ  रेट  बढ़  गया  है|  देश  की  अर्थव्यवस्था तेजी  ।े  आगे  बढ़  गयी  ।  देश  का  विकास ठर  /.4और हुआ  हैं।  मगर,
 मैं  यह  सवाल  पूछना  चाहता  हूं  कि  अगर  आपके  आंकड़ों  को  मान  लिया  जाए,  जिस  आंकड़े  पर  बहुत  से  माननीय  सदस्यों  ने  अपने  बजट  के  बहस  में  प्र्-विह  लगाने  का  काम  किया  था,  तो  भी  कृषि
 विकास  कर  का  क्या  हुआ?  कृषि  विकास  oz  पिछले  साल  केवल  1.1औ  आकर  रूक  गयी|  पिछले  ठस  सालों  से  कृषि  क्षेतू  की  औसत  विकास  हर  3.8औ  चल  रही  थी।  क्या  कारण  डहुआ  कि  पिछले  वर्ष  में
 तह  3.8औ  से  घटकर  1.1और  पर  आकर  रूक  गयी  |  इसके  साथ-साथ  मैं  यह  भी  कहना  चाहता  हूं  कि  उससे  पहले  का  भी  विकास  हर  हम  देखें,  क्योंकि  एनडीए  की  सरकार  का  हम  यह  दूसरा  स्वरूप
 देख  रहे  हैं।  उससे  पहले  भी  जब  तर्क  1999  से  वर्ष  2004  तक  इनकी  सरकार  थी,  उस  समय  कृषि  क्षेतू  का  विकास  कर  केवल  2ओठों  था|  जब  हमारी  यूपीए  की  सरकार  बनी,  तो  वह  2  पुनीत  से  बढ़कर
 तकरीबन  4  परतिशत  पूरे  वस  साल  के  लिए  रहा।  अब  वह  दोबारा घटकर  1.1  पुनीत पर  आ  गया  है|  चारों  तरफ़  से  इस  तरह  के  आंकड़े  आ  रहे  हैं।

 ori  सुसाइड  की  बात  आयी|  आपके  मिनिस्टर  आफ  स्टेट  ले  राज्य  सभा  में  जवाब  दिया  कि  जो  देश  में  सुसाइड्स  हैं,  उनमें  इस  वर्ष  तकरीबन  26  पुनीत इजाफा  हुआ  हैं।  कृषि  की  वजह  से  जो
 किसानों  ने  जो  सुसाइड्स  कीं,  उनमें  26  पुनीत  इजाफा  हुआ  हैं।  आपको  सोचना  पड़ेगा  कि  ऐसा  क्यों  हुआ?  ग्रोथ  रेट  कम  हुई,  सुसाइड्स  ISI

 मैं  एक  और  आंकड़ा  आपके  सामने  रखना  चाहता  हूं  जो  रूरल  मोटर  साइकिल  हैं,  मैं  बड़ा  विचितू  आंकड़ा  आपके  सामने  रखना  चाहता  हूं,  बीस  साल  के  बाद  पहली  बार  इस  देश  में  रूरल  मोटर
 साइकिल  की  सेल  इन  पिछले  12  महीने  में  कम  हुई  है।  बीस  साल  के  बाद  13  परसेंट  रूरल  मोटर  साइकिल  की  सेल  कम  हुई  है।  तकरीबन  15  साल  के  बाद  पहली  बार  टैक्टिस  की  जो  सेल  है,  15
 साल  से  हर  साल  हमारे  देश  में  ट्रैक्टर्स  की  सेल  बढ़  रही  थी,  वह  पिछले  एक  वर्ष  में  हमरे  देश  में  ग्रमीण  अत  के  अंदर  25  पुनीत  कम  हुई  है।  आपको  इन  बातों  पर  चिंतन  करना  पड़ेगा  कि  क्या
 कारण  है  कृषि  विकास  ठर  नीचे  गई  और  क्यों  गई?  इसके  बहुत  से  कारण  हैं।  मैं  कुछ  कारणों  का  Kray  जरूर  करना  चाहता  हूं।

 एमएसपी  की  जो  बात  है,  मैं  एमएसपी  पर  खुलकर  चर्चा  करूंगा,  लेकिन  उसके  पहले  यह  भी  बता  दूं;  पिछले  नर्  क्या  कारण  हैं  कि  स्वामीनाथन  आयोग  की  रिपोर्ट  लागू  करने  के  वायदे  पर  आई  इस
 सरकार  ने  आते  ही  इस  सरकार  ने  एमएसपी  पर  क्या  किया?  आप  किसी  भी  फसल  की  एमएसपी  देखिए,  गेहूं,  कपास,  धान  कितने  पुनीत  आपने  बढ़ाया?  गेहूं  मैं  कितने  पुनीत  बढ़ाया,  3  पुनीत,
 50  रूपए  का  इजाफा  किया  जो  3  पुनीत  था|  पिछले  दस  वर्ष  में  जब  यूपीए  सरकार  थी,  हर  वर्ष  औसतन  9.44  पुनीत,  तकरीबन  दस  पुनीत  हर  साल  बढ़ाने  का  हमने  काम  किया|  ठर  पुनीत
 बढ़ाना  ठीक  हैं  या  तीन  पुनीत  बढ़ाना  ठीक  है।  आप  यह  फैसला  wy  इसी  yor  से  कपास  की  बात  आती  हैं जब  हमारी  उस  साल  सरकार  थी,  तब  पुलबैक  वर्ष  दस  साल  में  9.11  पुनीत  बढ़ाने  का
 हमने काम  किया।  आपने  कितना  कपास  का  दाम  बढ़ाया,  पवास  रूपए,  जो  कि  1.25  पुनीत  है।  हर  साल  हम  10  पुनीत  लगातार  बढ़ा  रहे  थे,  उसको  घटाकर  आपने  1.25  पुनीत पिछले  एक  at
 लि  3 में  बढ़ाया है

 इसी  yor  से  धान  की  फसल  हैं।  हमनें  ठस  वर्ष,  में  पुलबैक  वर्ष  औसतन  9.75  पुनीत  धान  की  एमएसपी  बढ़ाने  का  काम  किया,  तकरीबन  दस  परसेंट।  आपनें  उसको  घटाकर  3.70  पुनीत,  50
 रूपए  आपने  धान  पर  भी  बढ़ाए।  इसी  तरह  से  अरहर  पर  हमने  हर  वर्ष  औसतन  15  पुनीत  बढ़ाने  का  काम  किया  और  आपने  आते  ही  उसे  घटाकर  इस  वर्ष  1.1  पुनीत  अरहर  का  एमएसपी  बढ़ाया
 इसी  yor  से  सूरजमुखी  का  दाम  हमने  हर  वर्ष  13  पुनीत  बढ़ाने  का  काम  किया  और  आपने  सूरजमुखी  का  दाम  केवल  1.35  पुनीत  बढ़ाने  का  काम  किया।

 जब  आप  लोग  देश  के  अंदर  पु चार  करते  थे  तो  कहते  थे  कि  हम  स्वामीनाथन  कमेटी  की  रिपोर्ट  लागू  करेंगे  और  ग्वा्स  पुनीत  मुनाफा  किसान  को  देने  की  बात  करेंगे।  मैं  मुनाफ़े  की  भी  बात  बताना
 चाहता  हुं।  मुजाफे  का  जो  पुनीत  &,  यह  आपको  सुनकर  आश्चर्य  होगा  कि  पिछले  दस  साल  में  कॉस्ट  ऑफ  प्रॉडक्शन  पर  जो  Yfftbe  किसान  को  देते  हैं,  वर्ष  2013-14  में  पैडी  में  मुनाफे  का  परतिशत
 35  पुनीत  तक  पहुंचा  था  और  गेहूं  के  अंदर  मुनाफे  का  पुनीत  33  परतिशत  तक  पहुंचा  en)  33  पुनीत  और  35  परतिशत  तक  यह  यूपीए  सरकार  के  आिटी  तर्ष  में  पहुंचा  था|  उसको  इन्होंने  वायदा
 किया  कि  50  पुनीत  तक  मुनाफे  का  पूतिशत  बढ़ाने  का  काम  करेंगे,  मगर  क्या  हुआ?  पैडी  में  इस  साल  जो  आपने  कॉस्ट  आफ  प्रोडक्शन  में  एमएसपी  डिक्लेयर  की  है,  यह  35  पुनीत  से  घटाकर
 केवल  7  पुनीत  मुनाफा  आपने  दिया  हैं|  गेहूं  पर  केवल  20  पुनीत  आपने  मुनाफा  दिया  जो  हमारे  समय  में  33  पुनीत  था।  एक  डायरेक्शन  बात  होती  हैं  कि  किस  दिशा  में  आप  चल  रहे  हैं|  पचास
 पुनीत  का  फायदा  कर  रहे  हैं  और  जो  35  पुनीत  और  33  पुनीत  मुनाफा  हमने  दिया  था,  उसको  घटाकर  आपने  कम  कर  दिया|  यह  पैडी  और  डीट  की  बात  हैं।  बाकी  फसलों  का  क्या  हुआ?

 मैं  गन्ने  की  बात  करता  हूं।  गन्ने  में  तकरीबन  15  हजार  करोड़  रूपए  का  बकाया  है|  मंत्री  जी  सुन  रहे  हैं;  पूरे  देश  में  बहुत  से  प्रटेर  हैं  जिनमें  भारतीय  जनता  पार्टी  की  सरकार  है,  जहां  गलने  का  बहुत
 साट  उत्पादन  होता  हैं,  चाहे  महाराष्ट्र  की  बात  है,  हरियाणा  की  बात  हैं,  पंजाब  की  बात  है,  बहुत  सा  बकाया  हैं,  धर्मेल्दू  जी  सदन  में  उपस्थित  है,  मैं  सास  तौर  से  उत्तर  पूदेश  की  सरकार  को  कम  A
 कम  अपनी  तरफ  से  मुबारकबाद  देना  चाहता  हूं।  एक  सरकार  ऐसी  हैं  जिसने  20  रुपये  और  40  रुपये  पूति  क्विंटल  सीधी  सब्सिडी  देने  की  शुरुआत  की  हैं,  जो  प्राइवेट  मिल  वाले  नहीं  दे  पा  रहे  हैं|  वे
 कह  रहे  कि  कॉस्ट  ऑफ  प्रोडक्शन  और  प्रॉफिट  मार्जिन  उतना  नहीं  बन  पा  रहा  है|  जिस  स्टेट  ने  इस  तरह  की  सब्सिडी  देने  की  शुरुआत  की  हैं,  सरकार  को  उस  बात  पर  भी  ध्यान  देना  चाहिए,
 आप  यूरिया  की  बात  लीजिए।|  यूरिया  में  क्या  हुआ?  हमने  हरियाणा  में  थालों  में  लाइजन  लगा  कर  यूरिया  को  बंटते  हुए  देखा  हैं।  मैं  उम्मीद  करता  हूं  कि  यूरिया  की  जो  किल्लत  हमने  इस  वर्ष  देखी  है,
 आनेवाले  समय  में  यूरिया  की  किल्लत  के  बारे  में  सरकार  गंभीरता  से  कुछ  कदम  जरूर  उठायेगी।  अभी  ्दु  सिंढ  जी  ने  बात  रखी  है।...  (व्यवधान)  मैं  उनकी  बात  से  सहमत  हूं  कि  कृषि  के  लिए
 अलग  से  बजट  होला  चाहिए।  मगर  क्या  हुआ?  ििठ्द  जी,  बजट  तो  अलग  से  बाद  में  आयेगा,  मैं  आपकी  बात  से  सहमत  हूं।  मैं  कृषि  मंती  जी  से  कहना  चाहता  हूं  कि  क्या  कारण  हैं  कि  देश  में  एक  ओर
 तो  आप  अपने  बजट  को  बढ़ाने  की  बात  कर  रहे  हैं  और  कृषि  एक  अकेला  ऐसा  क्षेतू  है,  जिसके  लिए  पिछले  साल  जो  बजट  था,  एग्रीकल्चर  और  एलाइड  सर्विस  के  लिए  सेन्ट्रल  गवर्नमेंट  का  जो  बजट
 था,  पिछले  तर्क  सरकार  ने  उनके  लिए  17,700 करोड़  रुपये  रखा  था,  आपने  उसको घटा  कर  11,600 करोड़ रुपये कर दिया| करोड़  रुपये  कर  दिया।  आपने  उसे  40  पुनीत  कम  करने  का  काम  किया  है|

 मैं  एम.एस.पी.  के  लिए  दो-तीन  सुझाव  देना  चाहता  हूं।  (व्यवधान  )  Stan  मैंने  कहा  हैं  कि  मार्जिल  की  बात  आटी  मैं  एक  और  बात  कृषि  मंत्री  जी  के  संज्ञान  में  लाला  चाहता  हूं।  स्वामीनाथन  कमेटी
 की  रिपोर्ट  ने  एम.एस.पी.  पर  50  पुनीत  मुनाफे  की  बात  कडी  थी,  लेकिठ  मैं  समझता  हूं  कि  वह  भी  नाकाफी  है।  अगर  हम  दुनिया  के  बाजार  को  देखें,  मैंने  पुत  से  देशों  के  एमएस पीज.  में  उनके
 सपोर्ट  पाइसेज  में  कितना  मुनाफा  दिया  जाता  हैं,  वह  निकालने  का  पूयास  किया  है।  जापान  और  कोरिया  में  60  और  65  पुनीत  मुनाफा  दिया  जाता  हैं।  इदू  के  35  से  75  परतिशत  तक  मुनाफा  दिया
 जाता  हैं|  इसलिए  मैं  कहता  हूं  कि  50  पूतिशत  कम  हैं|  मोदी  जी  जहां  जाते  हैं,  वहां  वह  कहते  हैं  कि  स्वामीनाथन  कमेटी  की  सिफारिशें  लागू  कोंे  उसमें  कितना  खर्चा  हैं,  मैंने  वह  भी  निकालने  का
 प्रयानस  किया  है,  पैडी  और  व्ीट  में  कितना  खर्चा  हैं?  अगर  आप  स्वामीनाथन  कमेटी  की  रिपोर्ट  को  लागू  करेंगे  तो  आपके  इम्प्लीमेंट  का  खर्चा  50,000  करोड़  रुपये  एक  साल  के  लिए  sien)
 50,000  करोड़  रुपये  का  मतलब  यह  हैं  कि  आपने  कॉरपोरेट  सैक्टर  को  5  पुनीत  टैक्स  की  राहत  दी  है,  जो  2,50,000  करोड़  है,  कॉरपोरेट  सैक्टर,  यानि  की  10  लाख  लोगों  को  आपने  5  पुनीत
 टैक्स  की  राहत  दी  हैं,  आप  उसे  घटा  कर  4  पुनीत  कर  दीजिए,  और  1  परतिशत  आप  किसानों  को  दे  देंगे  तो  स्वामीनाथन  कमीशन  की  रिपोर्ट  लागू  हो  जाएठ)  मंत्री  आप  उसकी  तरफ  ध्यान  दें|



 इसके  साथ-साथ  एम.एस.पी.  मैं  एक  और  बात  है।  There  are  two  types  of  subsidies  consumer  subsidy  and  producer  subsidy  in  the  ambit  of  food  subsidy.  उनके
 सब्सिडी  को  तो  एक  डी  देखा  जाता  है|  हम  उसी  से  पहले  प्रोखोर  करते  हैं।  जो  मट्ट  ऑफ  प्रोडक्शन  सी.ए.सी.पी.  कलकुलेट  करती  है,  उससे  ज्यादा  भाव  देकर  प्रोखोर  करते  हैं  और  सस्ते  भाव  पर
 गरीब  को  देने  का  काम  करते  हैं,  मगर  वह  फीठ  एक  ही  आती  हैं  फूड  सब्सिडी|  इसको  अलग-अलग करने  की  जरूरत  है|  जब  से  फूड  सिक्योरिटी एक्ट  लागू  हुआ  है,  हम  उसका  समर्थन करते
 हैं..।.  (व्यवधान  )  मगर  जब  से  फूड  सिक्योरिटी  लागू  हुआ  हैं,  उसमें  कंज्यूमर  सब्सिडी  का  जो  पोर्शन  हैं,  वह  बढ़  गया  हैं,  उसका  दबाव,  जो  प्रोडयूसर  सब्सिडी  हैं,  जो  किसानों  को  सब्सिडी  मिलती  है,
 मेंरा  आपसे  sys  है  कि  फूड  सब्सिडी  को  दो  हिस्सों  में  बांटे  फार्मर  सब्सिडी  ओर  कंज्यूमर  सब्सिडी,  ताकि  यह  पता  चले  कि  आप  किसानों  को  कितना  दे  रहे  हैं  और  उसकी  मानीटरिंग  aft  ay

 मेंरा  एम.एस.पी,  से  संबंधित एक  और  सुझाव  है।  मैँ  आपके  संज्ञान  में  यह  लाला  चाहता  हूं  यह  आपके  लिए  बड़ा  महत्वपूर्ण  विषय  हो  सकता  हैं।  अलग-अलग  पूदेशों  का  अलग-अलग  कॉस्ट  ऑफ  प्रॉडक्शन
 है।  हमरे  देश  का  सीएसपी.  देश  के  सारे  कृषि  उत्पादों  के  मरट  को  कलकूलेट  करके  एम.एस.पी.  का  निर्धारण करता  है|  वह  हर  पूदेश  का  अलग  हैं।  कुछ  सुदेश,  जैसे,  तमिलनाडु,  हरियाणा,  पंजाब,
 महाराष्ट्र  और  राजस्थान,  इन  पूठेशों  में  कॉस्ट  ऑफ  प्रोडक्शन  aga  ज्यादा  है।  इन  पू देशों  में  दूसरे  पू देशों  से  लगभग  दोगुनी  कॉंठ्ट  ऑफ  प्रोडक्शन  है।  उत्तराखण्ड  |]  तमिलनाडु  में  हरियाणा  में
 कॉस्ट  ऑफ  प्रोडक्शन  तकरीबन  दोगुनी  हैं।  मगर  जब  देश  के  कृषि  उत्पाद  का  एम.एस.पी.  का  जिर्धारण किया  जाता  है,  सरे  पूदेशों के  म्ट  ऑफ  प्रोडक्शन  लेकर  उसकी  एवरेज  Wr,  उनपर
 मुनाफा दिया  जाता  हैं।  मुनाफा  एवरेज  पर  दिया  जाता  हैं  तो  इल  पू देशों  में  किसानों  को  नुक़सान  होता  है।  जैसे  हरियाणा  में  गेहूं  की  कॉस्ट  ऑफ  प्रोडक्शन  53,710  रुपये  पूति  हेक्टेयर  है  और  उत्तराखंड
 में  36,000  रुपये  पूति  हेक्टेयर  कॉस्ट  ऑफ  प्रोडक्शन  हैं,  तकरीबन  दुगने  का  फर्क  हैं।  एवरेज  बीच  में  निकलेगी  और  आप  उस  पर  एमएसपी दे  देंगे।  जड़त  से  प्रदेशें  मैं  किसानों  को  कुल  मिलाकर  उस
 एमएसपी पर  घाटा  होगा।  मैं  समझता  हूं  कि  हमें  हर  सुदेश  में  अलग  से  सब्सिडी  का  निर्धारण  करने  की  आवश्यकता  हैं  कि  उसकी  कितनी  कॉस्ट  है।  उस  हिसाब  से  वहां  के  किसानों  को  सब्सिडी  दीजिए,
 यह  हमारी  मांग  रही  है  और  इसे  करने  की  जरूरत  है...  (व्यवधान  )

 आपने  कृि  सिंचाई  योजना  की  शुरुआत  करने  की  बात  की  है।  आपने  कृषि  सिंचाई  योजना  में  जितना  रखा  हैं,  यूपीए  के  समय  ऐवसीलेटेटेड  इरीगेशन  बेनिफिट  your  siz  इंटीग्रेटेड  वॉटरशेड  मैनेजमैंट
 प्रोग्राम था,  आपने  इन  दोनों  को  मिलाकर  पु धान  मंत  कृषि  सिंचाई  योजना  की  बात  रखी  8  मैं  मानता  हूं  कि  हमारी  मार्किटिंग  में  कमी  हैं।  हम  अपने  किसानों  के  लिए  जो  योजना  लेकर  आए  थे,  हमारी
 सरकार  उनका  नाम  अंग्रेजी  में  रखती  eft;  मैं  समझता  हूं  कि  हमें  आपसे  सीखना  विष।  लेकिन  आपने  उन्हीं  स्कीम्स  को  लेकर  सिंचाई  योजना  लागू  कर  ठी  और  एलोकेशन  में  कटौती  3  वी  कटौती
 मत  कीजिए|...(व्यवधान  )  इसी  पुकार  फूडिट  की  बात  हैं।  उस  दिन  वित्त  sift  जी  कह  रहे  थे  कि  हमने  मडिट  बढ़ाकर  8  लाख  50  हजार  करोड़  रुपये  कर  दिया  है,  लेकिल  पूरी  तस्वीर  नहीं  है।  जब
 एग्रीकल्चर  क्रेडिट  में  जरूरत  हैं,  जैसे  मैंने  बताया  कि  रूरल  इंडिया  में  मोटर  साइकिल,  ट्रैक्टर  की  सेल  डाउन  हैं।  पिछले  साल  8  लाख  करोड़  रुपये  का  एग्रीकल्चर  कडिट  थ  You  have  just
 increased  by  six  per  cent.  In  the  last  five  years,  on  an  average,  agriculture  credit  was  growing  by  20  per  cent.  उससे  पिछले  साल  7  लाख  करोड़  रुपये  से  8  लाख
 करोड़  रुपये  हुआ  थ  उसे  आपने  इस  साल  केवल  8  लाख  50  हजार  करोड़  रुपये  किया  हैं  और  कह  रहे  हैं  कि  निजी  हेतु  के  लिए  इतना  फडिट  लेकर  आए  हैं,  इसी  yor  इंश्योरेंस की  बात  है|
 ओलावृष्टि  आदि  से  जो  नुकसान डहुआ  हैं,  फल्द्र  सरकार  को  सारी  पूदेश  सरकारों  को  कम  से  कम  25  हजार  रुपये  की  मठठ  करनी  चाहिए।  सीधा  मुआवजा  मिले,  कप  इंश्योरैंस के  थू  नहीं।  मुआवजा ठो
 तरीके  से  मिलता  हैं  नैचुरल  फैलेिटी  रिलीफ  फंड  और  ्र  डुंशयॉडैंस|  नैचुरल  कैं ले मिटी  फंड  से  सीधा  रीजनल  रूरल  बैंक  के  माध्यम  से  किसानों  को  मदद  पहुंचाने  का  काम  करें।...(व्यवधान  )

 एक  जमीन  से  जुड़ी  हुई  बात  है|  आपने  कहा  कि  हम  सॉयल  हैल्थ  कार्ड  योजना  लागू  कर  रहे  हैं  प्रधान  मंत्री  जी  ने  राजस्थान  में  कहा  कि  हम  सॉयल  हैल्थ  कार्ड  की  योजना  बना  रटे  हैं।  जब  राजस्थान
 में  यह  लागू  की  गई,  उस  दिल  भारत  सरकार  का  पीआईबी  का  प्रैस  नोट  आया  था|  उसमें  यह  लिखा  हुआ  था  कि  इस  देश  के  चार  पूदेशों  तमिलनाडू,  अंध्  year,  हरियाणा  आदि  में  48  करोड़  सॉयल  इैल्थ
 कार्ड  पहले  ही  बंट  चुके  हैं।  यह  योजना  देश  में  पहले  से  ही  चल  रही  थी

 विकेट  oft  ने  कहा  कि  इतने  कर्जे  माफ  किए।  मैं  कहना  चाहता  हूं  कि  कारपोरेशन  के  लिए  2  लाख  50  हजार  फरोड़  रुपये  की  मदद  कर  रहे  हैं|  अगर  इनके  दिल  में  कहीं  किसान  भी  बसता हैं  तो
 स्वामीनाथन  कमेटी  के  आयोग  के  लिए  50  हजार  करोड़  रुपये  की  जरूरत  8  हमने  72  हजार  के  कर्जे  माफ  किए  थे।  आप  75  हजार  के  कर्जे  माफ  कर  दीजिए,  आधा-आधा कर  ठीजिए।|...(व्यवधान  )
 पांच  पुनीत  कर  रहे  हैं,  GIS  पुनीत  कर  दीअिएा।  ढाई  पुनीत  किसान  को  दे  दीजिए।,...(व्यवधान  )

 SHRI  P..R.SUNDARAM  (NAMAKKAL):  Hon'ble  Deputy  Speaker  Sir,  I  myself  a  farmer  and  I  want  to  express  the  difficulties  faced  by  farmers  of  the
 country.

 Indian  economy  is  based  on  agriculture.  Farmers  are  the  backbone  of  India.  That's  why  the  father  of  the  nation  Mahatma  Gandhi  said  ‘India  lives  in
 its  villages'.  At  the  dawn  of  independence,  the  then  Prime  Minister  Pandit  Jawaharlal  Nehru  said  that  agricultural  growth  can  only  lead  to  economic
 development.  Pandit  Nehru  brought  five  year  plan  for  promoting  agriculture.

 In  the  country  78%  people  are  farmers,  agricultural  labourers  and  workers  of  agro-related  industries.  India  has  different  climatic  conditions.  Farmers
 are  affected  due  to  change  on  climate.

 In  Maharashtra,  in  Marathvada  and  Vidharba  regions  farming  can  be  done  only  once  in  a  year.  National  disasters,  insufficient  supply  of  quality  needs,
 non-availability  of  crop  loans,  exorbitant  rates  of  interests  charged  by  private  money-lenders,  non-availability  of  remunerative  prices  for  agricultural
 produce  are  some  of  the  reasons  of  making  cultivation  an  uphill  task.  States  like  Maharashtra  and  Andhra  Pradesh  have  been  continuously  affected
 by  farmer-related  issues  for  the  last  15  years.  Farmers  are  forced  to  commit  suicides  due  to  utmost  frustration.  This  is  a  matter  of  great  worry.

 In  the  last  8  years  around  3A%  Crore  farmers  have  migrated  to  urban  areas  in  search  of  a  better  livelihood.  They  work  as  labourers  for  a  meager
 amount.  It  has  been  mentioned  in  the  budget  that  the  agricultural  contribution  is  one-sixth  to  the  Gross  Domestic  Product  and  our  population
 maximum  comprises  of  farmers.  But  when  compared  to  last  year  only  1  3  of  additional  funds  are  allocated  this  year  to  agriculture.

 In  the  year  2013-14  the  budgetary  allocation  for  agriculture  was  Rs.17,788  Crore.  But  in  the  current  budget  it  has  come  down  by  35%  to  Rs.11657
 Crore.  This  is  a  meager  amount.

 In  Tamil  Nadu,  excluding  Chennai,  all  other  districts  have  been  declared  as  drought-affected  and  Hon.  Makkal  Muthalvar  Puratchithalaivi  Amma
 provided  Rs.1328  Crore  as  drought  relief  to  farmers.

 Sir,  in  order  to  find  a  long  term  solution  to  the  problems  faced  by  farmers,  especially  to  benefit  the  farmers  of  southern  districts  of  Tamil  Nadu,
 Hon'ble  Amma  took  efforts  to  increase  the  water  storage  level  of  Mullai  Periyar  Dam  from  136  feet  to  142  feet.  Hon'ble  Amma  took  efforts  to  get  the
 final  verdict  of  Cauvery  River  Water  Tribunal  and  the  same  has  been  issued  in  the  Union  Gazette  restoring  the  rights  that  are  due  to  Tamil  Nadu.  On
 3°¢  June,  last  year  Hon'ble  Puratchithalaivi  Amma  met  Hon'ble  Prime  Minister  Shri  Narendra  Modi  and  urged  for  setting  up  the  Cauvery  River  Water
 Management  Authority.  The  Cauvery  Management  Authority  has  not  been  set  up  till  now.  The  Government  of  Karnataka  has  allocated  Rs.20  Crore  in
 the  State  budget  for  building  two  dams  across  river  Cauvery  at  Megedatu.  I  strongly  urge  that  Hon'ble  Prime  Minister  should  intervene  in  this  matter
 and  ensure  setting  up  of  Cauvery  Management  Authority  besides  preventing  Karnataka  constructing  two  dams  across  river  Cauvery  at  Megedatu.

 Electricity  is  necessary  for  agriculture.  Hon'ble  Amma  provides  free  electricity  to  farmers  in  Tamil  Nadu.  Hon'ble  Amma  has  requested  for  additional
 power  supply  from  the  Union  grid  and  from  the  States  producing  more  electricity  beyond  their  needs.



 Even  though  Power  Grid  Corporation  of  India  has  given  its  consent,  because  of  non-availability  of  electricity  distribution  network  in  the  South
 of  this  country,  the  Tamil  Nadu  and  its  farmers  are  looking  at  Union  Government  with  utter  disappointment.

 Hon'ble  Power  Minister  Shri  Piyush  Goyal  while  addressing  mediapersons  on  र!  March  2015  at  the  Chennai  Secretariat  said  that  Rs.30000  Crore  will
 be  allocated  for  establishing  additional  power  grid  facilities.  I  urge  that  this  work  should  be  expedited.  Even  during  last  week  Hon'ble  Union  Minister
 for  Power  assured  in  this  august  House  that  from  the  power  generated  by  second  reactor  of  Kudankulam  in  Tamil  Nadu,  100  MW  additional  power
 would  be  provided  to  Tamil  Nadu.  Even  though  it  is  a  centrally  sponsored  scheme,  Hon'ble  Amma  sorted  out  issues  pertaining  to  this  power  plant.
 Moreover  as  this  power  plant  is  located  in  Tamil  Nadu,  as  demanded  by  Hon'ble  Amma,  additional  power  should  be  provided  to  Tamil  Nadu.

 As  regards  agricultural  insurance  scheme,  reforms  should  be  made  so  as  to  simplify  the  procedures  for  speedy  payment  of  compensation  amount  to
 the  affected  farmers.  Crop  Insurance  Scheme  is  being  implemented  by  Hon'ble  Amma. 1  urge  the  Union  Government  should  grant  approval  for
 continuing  this  scheme  with  adequate  allocation  of  funds.

 Sir.  "Sabka  Saath  ,  Sabka  Vikas"-"Development  for  all  togetherਂ  is  the  slogan  of  the  Government.  There  are  reports  that  the  Government  is  trying  to
 do  away  with  Minimum  Support  Price.  It  is  like  adding  fuel  to  fire  without  solving  the  core  issues  relating  to  farmers.

 As  many  as  12.5  Crore  families  have  opened  their  bank  accounts  through  Jan  Dhan  Scheme.  Instead  of  providing  rice,  wheat  and  other  food
 grains  to  these  families,  the  Government  is  contemplating  to  transfer  subsidy  amount  directly  to  the  bank  accounts  of  beneficiaries.  How  can  it  bring
 justice?.  This  move  will  affect  farmers  directly  as  well  as  indirectly.  This  could  affect  our  nation's  economy  as  well.  As  mentioned  by  Hon'ble  Amma,
 the  Public  Distribution  System,  which  benefits  farmers  in  a  big  way,  should  be  altered  or  diluted.

 Sir,  it  is  a  regular  practice  to  have  a  discussion  on  issues  of  farmers  in  this  House  followed  by  Ministers  reply.  But  something  concrete  measures
 should  be  taken  with  seriousness.

 In  1998,  the  then  Prime  Minister  Shri  Atal  Behari  Vajpayee  announced  about  inter-  linking  of  rivers.  The  then  BJP  Government  had  not  implemented
 this  Scheme.  Thereafter,  the  Congress  Government  which  was  in  power  for  long,  did  not  implement  this  scheme.

 In  the  Hon'ble  President's  Address,  it  was  stated  that  the  inter-linking  of  rivers  would  be  a  solution  to  provide  permanent  irrigation  facilities.  Union
 Government  has  not  devised  any  plan  for  execution  of  inter-linking  of  rivers  so  far  and  no  fund  has  been  allotted.  To  make  agriculture  a  profit  earning
 occupation,  inter-linking  of  rivers  will  only  be  the  permanent  solution.  A  lump  sum  should  be  allocated  for  inter-linking  in  rivers.

 Hon'ble  Amma,  with  a  foresighted  vision,  has  sent  a  proposal  to  Union  Government  for  linking  Cauvery  Gundaru,  Palar  Pennaiyar  rivers  along
 with  a  estimated  expenditure.  I  urge  that  adequate  funds  should  be  allocated  to  this  project.

 Moreover  by  introducing  drip  irrigation  with  100%  subsidy  to  farmers,  Hon'ble  Puratchithalaivi  Amma  mitigated  the  sufferings  of  farmers.  This
 scheme  should  be  implemented  though  out  the  country.

 Hon'ble  Amma  introduced  the  rain  water-harvesting  scheme  first  of  its  kind  in  the  country.  Hon'ble  former  President  Dr.  Abdul  Kalam  has  praised
 this  Scheme.  Hon'ble  Prime  Minister  Shri  Narendra  Midi  has  complimented  the  rain  water-  harvesting  scheme  of  Tamil  Nadu  in  this  august  House  and
 wished  that  other  States  should  be  inspired  by  Tamil  Nadu  in  taking  forward  this  project.

 In  the  scenario  of  national  disasters  affecting  agriculture,  Union  Government  should  take  proactive  measures.  Import  of  sub-standard  seed  varieties
 from  foreign  countries  should  be  banned.  Government  should  rather  promote  use  of  indigenously  produced  quality  seeds.  Only  then  'Make  in  India’
 scheme  of  Hon'ble  Prime  Minister  could  be  complete.

 Paramparagath  Krishi  Vikas  Pariyojana  which  highlights  eco-friendly  cultivation  through  organic  farming  should  be  encouraged.  As  mentioned  earlier
 by  a  senior  Member  Shri  P.  Karunakaran,  interest-free  loans  should  be  provided  to  farmers  through  cooperative  societies.  National  Agriculture
 Marketing  network  should  be  strengthened  to  get  remunerative  prices  for  agricultural  produce.  This  could  very  well  address  the  issue  relating  to
 farmers  getting  low  prices  for  their  agricultural  produce.

 The  Union  government  should  also  explore  introducing  new  agricultural  techniques  in  agricultural  production.  Farming  can  be  a  profit  making
 business  if  all  other  State  of  the  country  try  to  follow  Tamil  Nadu  which  is  progressing  well  in  the  field  of  agriculture.

 Sir,  in  Namakkal  district,  small  scale  industries  like  Poultry  farming  and  egg  production  are  in  large  number.  In  order  to  protect  this  poultry  farming
 industry,  160  piece  chicken’  imported  from  foreign  countries  should  be  banned.  An  egg  powder  industry  should  be  set  up  in  Namakkal  district  so  as  to
 prevent  falling  prices  of  eggs.  Excluding  agricultural  products,  all  other  products  go  through  a  pricing  mechanism.  All  the  agricultural  produce  should
 get  remunerative  prices.  Pricing  should  be  done  by  the  Union  Government.  The  Minimum  Support  Price  (MSP)  for  paddy,  sugarcane  and  wheat  is  not
 adequate  and  which  should  be  increased.  A  separate  Budget  should  be  presented  for  Ministry  of  Agriculture  similar  to  the  Railway  Budget.  Thank  you
 Sir.

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  Members,  this  is  a  very  important  subject.  Many  members  want  to  speak  on  the  subject.  I  cannot  give  chance  to  all.  So,  as
 a  special  case,  I  am  allowing  that  those  who  have  a  written  speech,  can  lay  on  the  Table  of  the  House.

 PROF.  SUGATA  BOSE  (JADAVPUR):  Mr.  Deputy  Speaker,  Sir,  ।  am  grateful  for  this  opportunity  to  speak  on  a  subject  that  is  close  to  my  heart  and
 that  ought  to  be  the  focus  of  informed  public  debate  in  our  country.  Since  my  students  days,  I  have  been  working  on  problems  facing  our  agrarian



 economy  in  a  larger  global  context.  The  labour  of  peasant  smallholders,  sharecroppers  and  agricultural  labourers  forms  the  bedrock  of  our  national
 economy  and  their  well-being  should  exercise  the  minds  of  the  people's  representatives  and  policy  makers.  The  agrarian  situation  in  India,  in  one
 word,  is  grim.  Boasting  a  rate  of  high  GDP  growth,  the  Economic  Survey  acknowledges  that  the  agricultural  output  has  grown  at  a  rate  of  just  over
 one  per  cent  last  year  The  terms  of  trade  against  agriculture  are  clear  since  the  year  2011.  The  Finance  Minister  acknowledged  in  his  Budget
 Speech  that  of  the  five  major  challenges  facing  India  today,  the  first  and  foremost  is  the  stress  on  agricultural  incomes.  Yet  his  Government  has
 shown  no  real  commitment  to  address  that  challenge.  In  replying  to  the  debate  on  the  Land  Acquisition  Bill,  the  Rural  Development  Minister  said  in  ०
 tone  of  complaint  that  the  agricultural  sector  accounted  for  nearly  55  per  cent  of  employment  in  our  country  and  contributed  less  than  15  per  cent  of
 our  GDP.  While  it  is  imperative  to  create  non-farm  employment,  it  was  extra-ordinary  to  find  a  farmer's  son  and  grandson  casting  aspersions  on  the
 majority  of  the  working  population  in  our  land  and  wishing  that  peasants  and  agricultural  labourers  would  not  resist  land-grabbing  by  this
 Government's  corporate  friends  and  allies.  We  must  not  deride  small  farms.  Very  often,  they  are  more  efficient  than  large  farms  even  though  we
 need  to  address  the  problem  of  self-exploitation  of  unpaid  women's  and  children's  labour  on  family  farms.

 The  most  dramatic  manifestation  of  agrarian  crisis  in  India  is  of  course  suicide  by  farmers.  My  friend,  Shri  Karunakaran,  has  given  some  startling
 figures  in  the  course  of  his  speech.  Cotton  cultivators  in  Maharashtra  or  Gujarat  and  sugarcane  cultivators  in  Karnataka  seek  subsistence  via  the
 market.  They  need  favourable  prices  and  credit  for  their  cash  crops  in  order  to  command  access  to  food.  Tens  of  millions  of  peasants  in  our  country
 live  on  the  borderline  of  life  and  death.  They  suffer  from  chronic  malnutrition  and  hunger.  Now,  there  have  been  unseasonal  rains  that  have  affected
 crops  in  six  northern  States.  But  we  must  always  remember  that  we  are  facing  not  a  problem  of  nature  but  a  problem  of  political  economy.  It  is  not
 just  droughts  or  floods  or  monsoon  failures  that  adversely  affect  the  odds  of  life  of  our  peasantry.  Our  British  colonial  masters  led  by  Lord  Curzon
 used  to  try  and  pass  off  man  made  catastrophes  as  acts  of  God.  But  we  know  in  Bengal  that  the  great  famine  of  1770  or  1943  were  man-made
 famines  and  our  great  economists  like  Ramesh  Dutt  always  pointed  that  the  food  supply  in  India  as  a  whole  has  never  failed  but  the  people  were  so
 resourceless,  so  absolutely  without  any  savings  that  when  crops  fail  in  one  area,  they  were  unable  to  buy  food  from  neighbouring  provinces  rich  in
 harvests.

 We  must  learn  from  our  great  economic  thinkers  and  not  from  our  colonial  masters.  Our  agricultural  sector  is  beset  with  problems  of  reduced
 cultivated  area  and  low  yields.  Our  primary  producers  are  caught  within  the  meshes  of  iniquitous  and  interlinked  product  and  credit  markets.  How
 can  we  turn  things  around?

 Let  me  suggest  some  policy  measures  that  must  be  taken  to  tackle  the  challenges  of  both  agricultural  production  and  distribution.

 Talk  about  the  second  green  revolution  in  our  country  has  been  confined  to  the  realm  of  rhetoric  and  has  not  been  transformed  into  practical  policy.
 We  need  more  public  investment  in  agricultural  science  and  research  as  well  as  extension  services  to  educate  our  farmers  about  best  practices.

 At  the  most  40  per  cent  of  our  cultivated  area  has  irrigation  of  any  kind.  Our  focus  should  be  on  micro-irrigation  projects  that  will  provide  rural
 employment  in  the  short  run  while  increasing  productivity  in  the  longer  term.  We  need  environmentally  sound  watershed  management.  In  the  1980s'
 in  my  own  State  of  West  Bengal,  the  indiscriminate  digging  of  tube  wells  compounded  the  problem  of  arsenic  poisoning  in  ground  water.  The  current
 Government's  Ja/  Dharo,  Jal  Bharo  programme  has  been  more  far-sighted  and  successful.  The  Central  Government's  Krishi  Sinchayi  Yojana  should
 learn  some  lessons  from  Mamata  Banerjee's  West  Bengal.

 The  problem  of  peasant  debt  has  two  aspects.  First,  the  peasantry  needs  to  be  freed  from  extortionate  interest  rates  charged  by  mahajans  and
 sahukars.  Second,  primary  producers  need  access  to  adequate  credit  at  right  moments  of  the  production  cycle.  The  Finance  Minister  has  set  an
 ambitious  target  of  Rs.8.5  lakh  crore  of  farm  credit  during  2015-16.  Unfortunately,  Mr.  Deputy  Speaker,  Sir,  institutional  credit  from  banks  hardly  ever
 reaches  smallholding  peasants  and  gets  cornered  by  richer  farmers  and  by  agricultural  corporations.  Better  targeting  of  agricultural  credit  is  an
 urgent  necessity.

 The  peasants  never  get  a  remunerative  price  for  their  produce  as  traders  and  middlemen  in  the  agricultural  marketing  chain  siphon  off  the  profits.
 The  solution  being  offered  by  this  Government  is  the  creation  of  a  National  Agricultural  Market.  My  own  considered  view  is  that  this  problem  should
 be  addressed  in  the  first  instance  at  the  local  and  regional  levels.  Let  me  give  the  example  of  the  rural  areas  of  my  own  constituency,  Jadavpur,  to
 illustrate  the  needs  and  the  available  best  practices.

 Nearly  80  per  cent  of  the  holdings  in  Baruipur,  Sonarpur  and  Bhangar  rural  areas  of  my  constituency  are  less  than  one  hectare  in  size  and  the
 cropping  intensity  is  165  per  cent.  In  addition  to  rice,  approximately  20  per  cent  of  the  cultivated  area  is  devoted  to  the  production  of  fruits  and
 vegetables  of  very  high  quality.  They  are  mostly  sold  in  local  markets.  In  Baruipur,  there  is  only  one  cold  storage  facility  with  a  capacity  of  1200
 metric  tonnes,  which  is  not  sufficient  to  cater  to  the  needs  of  the  peasants  of  the  region.  Moreover,  even  this  facility  is  not  equipped  to  store  fresh
 fruits  and  vegetables.  This  one  large  facility  needs  to  be  upgraded  with  the  help  of  the  Central  schemes  to  make  it  fit  for  storing  fresh  fruits  and
 vegetables.  Mini  cold  storage  units  ranging  from  5-30  metric  tonnes  need  to  be  set  up  all  over  the  country  for  groups  of  small  and  marginal  peasants.

 On  ०  more  optimistic  note,  let  me  mention  one  positive  development  in  Bhangar,  another  rural  area  in  my  constituency.  With  the  support  of  the  West
 Bengal  State's  Horticulture  Department,  a  Bhangar  Vegetable  Producersਂ  Company  Limited  has  been  established  with  a  membership  of  1750
 marginal  peasants,  all  owning  less  than  one  hectare  each,  and  this  company  now  has  a  paid  up  capital  of  Rs.7.3  lakh.  It  is  a  federation  of  a  100  smll
 peasant  interest  groups.  The  company  has  improved  access  to  inputs  and  finance,  enhanced  productivity  by  promoting  better  agricultural  practices,
 helped  peasants  undertake  value-adding  activities  like  grading  and  packaging  at  the  village  level,  and  provided  marketing  support.  As  a  result,  per
 hectare  crop  output  has  increased  dramatically  from  7500  kg  to  9500  kg  and  average  peasant's  income  has  risen  from  Rs.22,000  in  140  days  to
 Rs.88,000  in  120  days.  This  local  example  from  West  Bengal  has  much  wider  relevance  for  small  and  marginal  peasants  all  over  the  country.

 Mr.  Deputy  Speaker,  Sir,  the  Railways  can  play  an  innovative  role  in  agricultural  marketing.  I  hope  that  the  Agriculture  Minister  and  the  Railway
 Minister  will  discuss  this  matter.  I  have  seen  how  small  peasants  come  to  Sonarpur  and  Baruipur  railway  stations  to  sell  their  produce.  Instead  of
 complaining  about  squatters  on  railway  land,  the  Railways  can  redesign  land  owned  by  them  near  stations  of  B  and  C  level  towns  to  revolutionize  the
 marketing  of  agricultural  produce  by  small  peasants.  The  Railways  can  address  problems  of  overcrowding,  retail,  inter-modal  transport  needs,
 absence  of  public  space,  through  affordable  intelligent  design  and  by  openness  to  market-oriented  small  producers  from  the  agrarian  hinterlands  of



 these  small  towns.
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 In  addition  to  creating  cold  storage  facilities  for  agricultural  produce,  this  Government  should  put  something  else  into  deep  cold  storage  for  all  time
 to  come  in  the  interest  of  India's  kisans  and  khet  mazdoors.  This  is  the  ill-conceived  Land  Acquisition  Bill  that  was  railroaded  through  this  Lok  Sabha.
 I  am  taking  my  stand  not  on  1970's  style  populism  that  Shri  Arun  Jaitley  referred  to  in  his  reply  at  the  end  of  the  Budget  debate,  but  on  the  need  for
 a  balanced  and  harmonious  215:  Century  economy  that  guarantees  a  fair  deal  for  the  underprivileged  in  our  quest  for  rapid  growth  and  development.
 Land  acquisition  from  farmers  in  our  democracy  must  be  based  on  consent,  not  coercion;  on  compensation,  not  expropriation  and  it  must  be  for
 public  purpose,  not  private  profit.  So,  it  is  incumbent,  hon.  Deputy-Speaker,  Sir,  on  this  Government  to  provide  equity  in  both  senses  of  the  term
 equity  in  the  sense  of  fairness  and  justice  as  well  as  equity  in  the  form  of  an  ownership  stake  in  the  projects  on  acquired  land  whenever  land  is  taken
 away  from  our  peasants  and  farmers.

 It  is  imperative  to  stop  this  Government  which  talks  about  Jan  Dhan  by  opening  bank  accounts  from  taking  away  jan  dhanin  the  form  of  agricultural
 land  and  handing  it  over  to  the  corporate  houses  on  the  false  pretext  of  public  purpose.  Genuine  fairness  and  transparency’  the  two  words  that  were
 in  the  title  of  the  bill  that  was  passed  in  this  House  demand  nothing  else.

 Mr.  Deputy-Speaker,  Sir,  on  behalf  of  my  party,  let  me  urge  this  House  to  rise  to  its  full  stature  and  make  sure  that  peasants,  agricultural  labourers
 and  the  range  of  service  providers  in  the  rural  areas  are  made  partners  and  not  victims  in  India's  development  story.  Thank  you  very  much.

 +SHRI  ४.  ELUMALAI  (  ARANI):  We  are  dealing  with  a  burning  issue  in  the  cool  climate  of  this  winter  session.  Our  economy  is  agro-centric.  The
 problems  faced  by  our  farmers  affect  their  livelihood  and  also  the  economic  development  of  the  country.  So,  we  are  discussing  about  the  sufferings
 of  the  farmers.

 In  Tamil  Nadu,  in  spite  of  our  integrating  the  agricultural  extension  and  research,  we  are  still  facing  the  challenges.  Mostly,  it  is  due  to  nature's  fury.
 For  instance,  in  the  last  two  years,  even  without  getting  the  anticipated  assistance,  the  Government  of  Tamil  Nadu  led  by  our  Puratchi  Thalaivi,
 Amma  gave  relief  to  the  farmers  of  the  drought  hit  areas.  Had  the  Centre  been  liberal,  we  could  have  increased  agricultural  production  still  more.
 Yet,  Tamil  Nadu  contributes  to  maintain  the  growth  rate  of  agriculture.  This  is  because  of  the  earnest  efforts  of  the  Tamil  Nadu  Government.  But
 still,  the  problems  faced  by  our  farmers  are  not  over.

 Our  visionary  leader  is  taking  progressive  steps  to  bring  Second  Green  Revolution  in  Tamil  Nadu.  This  calls  for  ensured  effective  delivery  of  inputs
 and  technologies.  The  water  shortage  problem  due  to  fall  in  the  ground  water  table  is  a  big  challenge.  Rain  water  harvesting  methods  as  promoted
 by  our  leader,  Amma  in  Tamil  Nadu  yielded  good  results.  Hon'ble  Prime  Minister,  Modiji  praised  the  success  and  had  asked  other  States  to  emulate
 Tamil  Nadu.  It  is  not  enough  to  appreciate.  Adequate  subsidy  must  come  from  the  Centre.  Creation  of  70  thousand  farm  ponds  and  introduction  of
 Rice  Intensification  System  are  also  in  the  offing  in  Tamil  Nadu.  All  these  would  require  liberal  financial  assistance  from  the  Centre.

 Non-  release  of  water  for  irrigation  in  Cauvery,  the  lifeline  of  Tamil  Nadu  had  affected  us  severely.  Our  dynamic  leader,  Amma  on  behalf  of  the  delta
 farmers,  got  justice  from  the  Supreme  court.

 With  a  strong  will,  our  People's  Chief  Minster  got  the  relief  for  the  farmers  in  raising  the  water  level  at  Mullai  Periyar  I  urge  upon  the  Centre  on
 behalf  of  the  farmers  to  go  for  linking  rivers  as  promised  by  the  NDA  government.

 Apart  from  failure  of  monsoon,  non-availability  of  quality  seeds,  dearth  of  farm  labour,  timely  agricultural  loans,  the  shortage  of  fertilizers  affect  our
 farmers.  In  Tamil  Nadu,  two  of  our  fertilizer  units  remain  closed  able  and  do  not  produce  urea.  The  Government  of  Tamil  Nadu  has  been  requesting
 the  Centre  to  allow  urea  production  till  gas  based  production  is  established.  I  urge  upon  the  Centre  to  meet  the  request  made  by  our  State
 government.  This  will  solve  the  crisis  to  some  extent.

 Insurance  schemes  for  farmers  to  save  them  from  the  sufferings  due  to  adverse  climatic  conditions  must  not  put  premium  burden  on  them.  That  is
 why,  our  beloved  leader,  Amma  requested  the  Government  of  India  to  continue  to  continue  with  NAIS  instead  of  NCIP.

 Tamil  Nadu  is  keen  to  contribute  free-power  supply  to  farmers.  Our  State  Government  has  requested  the  Central  Government  to  make  additional
 allocation  of  power  from  Central  generating  stations.  We  also  want  transfer  of  surplus  power  to  the  southern  region.  Though  sanctioned  by  power
 Grid  Corporation  of  India,  Tamil  Nadu  is  still  waiting.

 I  urge  upon  the  Union  Government  to  take  a  holistic  view  of  the  problems.  The  Centre  must  strengthen  the  hands  of  pro-farmer  government  in  Tamil
 Nadu.



 oft  कलिकेश एन.  सिंह  देव  (बोलंगीर):  उपाध्यक्ष  महोदय,  बीजेपी  की  तरफ  सें  शी  विरेन्दर  सिंह  और  दीपेन्द्र  जी  ने  कांग्रेस  की  तरफ  A  इस  चर्चा  में  भाग  लिया  था|  मैं  बहुत  दिलचस्पी से  अपने  दोनों
 काबिल  अितों  को  सुक  रहा  em,  दोनों  माननीय  सदस्य  बहुत  एग्रसिवली  और  विहमेंटली  अपनी  सरकार  के  कार्यकूम  के  बारे  में  सदन  को  बता  रहे  थे  They  said  that  efforts  of  the
 Government  have  led  to  increase  in  many  facets  of  agricultural  production.  My  humble  submission,  Sir,  is  that  at  least  in  our  country,  India  it  is  not
 because  of  any  Government  but  despite  the  Government  the  farmers  of  our  nation  work  hard  to  develop  the  farming  sector,  the  agriculture  sector.
 This  I  can  say  with  absolute  authority,  holding  both  the  UPA  as  well  as  the  NDA  responsible  for  the  sorry  state  of  affairs,  that  the  agriculture  in
 farming  sector  has  been  reduced  in  India.

 महोदय,  मैं  at  2009  &  अ  सदन  का  सदस्य  हूं  और  अभी  तक  ऐसे  किसी  वित्त  मंत्री  का  भा:  ण  मैंने  सुना  नहीं  है,  जिसमें  उन्होंनें  किसानों  की  या  किसानों  की  किसी  समस्या  की  चर्चा  न  की  ay
 Despite  repeated  mentions  I  am  sure  that  not  only  in  the  last  seven  years  but  before  that  for  many  decades  there  has  been  a  little  or  no
 improvement  in  the  condition  of  the  farmers  in  the  state  of  agriculture  in  our  nation.  In  fact,  the  percentage  share  of  agriculture  has  continuously
 been  declining  as  a  percentage  to  GDP.  It  was  14.6  in  2009  and  it  is  13.9  now.  Not  only  that,  but  the  per  capita  production  has  declined.  The  amount
 of  land  under  cultivation  is  steadily  declining.

 Sir,  there  was  a  survey  done  by  the  Centre  of  Study  of  Developing  Societies.  On  behalf  of  farmersਂ  association,  the  CSDS  did  a  survey  of  Indian
 farmers  regarding  the  agrarian  crisis  and  a  few  very  alarming  points  have  come  out  of  it.  This  is  the  survey  of  the  farmers  themselves  and  this  tells
 what  they  think.  Seventy  six  per  cent  of  farmers  wanted  to  give  up  farming  because  of  the  difficulties  they  face  and  the  lack  of  support  that  they
 have  from  the  Government.  Sixty  one  per  cent  of  these  farmers  preferred  to  be  employed  in  the  cities  in  other  sectors.  A  high  percentage  of  farmers
 complained  of  repeated  losses.  Seventy  per  cent  of  those  surveyed  said  that  in  the  last  three  years,  they  had  had  some  instance  of  their  crops  being
 destroyed  because  of  unseasonal  rains,  drought,  flood  or  pest  attacks.  Eighty  per  cent  of  those  farmers  said  'they  do  not  get  the  benefits  of  the
 Government  policies’.  Sir,  in  all  of  this,  irrespective  of  whether  it  is  UPA  or  NDA  and  all  the  claims  that  they  have  made  and  maybe  with  some  and
 well  directed  policies  too  one  thing  is  for  sure  and  it  is  a  fact  that  these  policies  are  not  getting  down  to  the  basic  farmers  at  the  grassroot  levels.

 The  benefits  of  Government  policies  go  largely  to  large  farmers  with  10  acres  of  land  and  above.  The  marginal  farmers,  who  have  land  ranging
 from  one  to  four  acres,  barely  get  any  benefit  of  Government  policies  at  all.  Seventy  four  of  those  interviewed  said  that  they  did  not  have  any
 information  of  the  Government  policies  at  all.  The  awareness  of  MSP  the  awareness  of  any  benefit  that  the  Government,  whether  it  is  State
 Government  or  Central  Government,  claims  to  give  to  the  farmers,  is  just  not  there.

 In  this  view,  my  first  submission  is  that  it  is  not  just  enacting  pronouncements  giving  money  to  a  certain  sector  which  determines  whether
 that  sector  will  do  well  in  the  long  run;  you  actually  have  to  ensure  that  the  policies  carry  through  down  to  the  grass-roots.  Otherwise,  you  will  still
 have  a  failed  agriculture  sector  as  it  exists  today.

 Sir,  how  did  the  Government  respond  to  the  cries  of  the  farming  community?  The  recent  Land  Acquisition  Bill,  as  the  earlier  speaker  was
 mentioning,  attempted  to  dilute  the  earlier  Land  Acquisition  Bill.  I  would  have  thought  that  especially  the  Agriculture  Minister,  जो  मेंरे  ननिहाल  के  पास  के
 हैं,  खुद  किसान  हैं  और  किसानों  से  अच्छा  सम्पर्क  रखते  हैं,  would  have  been  concerned  about  the  manner  in  which  the  rights  of  the  Indian  farmers  were  being
 diluted  by  the  new  Land  Acquisition  Bill.  Our  party  had  given  many  proposals  of  changes  and  amendments  to  the  Bill,  some  of  which  were  carried  for
 which  I  thank  the  Government,  but  the  major  change,  that  of  consent,  was  not  carried  through.  Sir,  जिस  पूदेश  से  वह  खुद  आते  हैं,  वहां  लैण्ड  एक्वीजिशन  की  प्रोसेस
 बहुत  हुई  थी  पिछले  चार-पांच  सालों  में।  ।  am  sure  that  the  hon.  Minister  and  his  party,  at  that  point  of  time,  would  have  supported  the  farmers  in  the  entire
 process  of  opposing  land  acquisition  in  that  area.  Yet  he  is  powerless  to  oppose  his  own  Government  in  ensuring  that  such  a  land  acquisition  is  not
 allowed  which  takes  away  the  basic  rights  of  the  Indian  farming  community.

 Sir,  the  Economic  Surveys  have  been  repeatedly  telling  us  that  the  farming  community  is  suffering.  The  number  of  suicides  has  been  increasing.
 There  took  place  13,000  odd  suicides  in  2012  and  about  12,000  odd  suicides  in  2013.  This  is  an  alarming  factor.  I  would  like  to  quote  to  you  from  a
 paper  on  the  Indian  Journal  of  Psychiatry  which  states  that  agriculture  has  the  highest  rate  of  mortality  compared  to  any  other  industry.  If  you  look
 at  any  of  the  industries  some  of  them  are  chemical,  hazardous  industries  agriculture  sector  in  India  has  the  highest  rate  of  suicides  amongst  any
 industry.  What  do  we  do  as  a  nation  when  there  is  drought,  when  there  are  unseasonal  rains  and  when  their  crops  are  destroyed?  We  give  Rs.  1,000
 or  Rs.  2,000  per  hectare  as  compensation  to  those  farmers  who  have  lost  their  livelihood,  who  are  heavily  indebted  and  may  probably  lose  their
 lands  to  mahajans,  to  non-formal  lending  institutions,  associates  or  moneylenders.

 Sir,  in  ०  similar  capacity  in  Australia,  when  there  are  droughts,  the  Australian  Government  repeatedly  sends  social  workers;  the  Government
 itself  is  present  in  those  areas;  they  send  psychiatrists;  and  they  send  economists  to  those  areas  to  ensure  that  the  mental  condition  and  the
 financial  support  that  the  farmers  need  is  given  to  them.  However,  in  our  country,  the  cost  of  life  or  the  cost  of  our  Indian  farmers  is  a  mere  Rs.
 1,000  or  Rs.  2,000  or  Rs.  4,000.

 Instead  of  addressing  structural  problems  in  the  farming  sector,  the  UPA  Government,  in  its  wisdom,  in  2009  decided  to  give  them  a  dole.  So,
 it  gave  them  some  relief  in  the  form  of  removing  the  loan  burden  on  their  head  at  that  point  of  time.  My  view  at  that  point  of  time,  and  ।  still
 maintain  it  today  that  while  it  is  okay  and  all  right  to  give  some  relief  to  the  Indian  farmers  who  are  suffering,  but  what  is  not  okay  is  to  punish  those
 farmers  who  had  been  fiscally  disciplined  and  who  have  given  the  loan  back.  What  happens  now?  Every  five  years,  the  Indian  farmer  believes  that
 the  Government  will  come  to  their  aid  and  they  will  forgive  their  loans  every  five  years.  So,  the  entire  structural  reform,  which  should  happen  in
 agriculture,  is  just  not  happening.

 I  will  give  you  one  small  example.  The  ratio  of  usage  of  Urea  in  our  country  is  supposed  to  be  4:2:1,  that  is,  four  portions  of  Urea,  two  portions
 of  Phosphate,  etc.,  but  because  the  Government,  in  their  wisdom,  give  almost  a  70  per  cent  subsidy  on  Urea,  the  ratio  of  usage  of  Urea  has  become
 8:2:1.  People  are  using  more  and  more  of  Urea  because  it  is  much  cheaper.  They  are  trying  to  compensate  for  other  fertilisers,  but  the  production  is
 not  going  up.  In  fact,  the  increased  use  of  Urea  is  declining  and  destroying  the  fertility  of  the  land.  ।  am  not  saying  to  take  the  subsidy  away,  but  you



 must  rationalise  it.  There  is  no  reason  to  give  incentive  to  Urea  when  it  is  actually  destroying  the  productivity  of  the  land.  But  instead  of  rationalising
 it,  the  Government  has,  in  fact,  ignored  this  problem  and  continues  to  go  ahead  with  it.

 Sir,  I  am  aware  that  there  are  two  speakers  from  my  Party,  and  I  shall  conclude  very  shortly.  We  have  a  major  problem  with  the  farming
 community  in  our  nation.  We  have  small  and  scattered  holdings;  we  have  lack  of  access  to  finance  for  our  farmers;  we  have  lack  of  marketing
 facilities;  we  have  lack  of  access  to  markets,  and  this  is  what  plagues  the  agricultural  sector.  However,  the  Government,  in  its  wisdom,  decides  to
 use  the  private-public  partnership  to  support  cold-chain  management  and  supply-chain  management  for  the  Indian  farming  section.  Yet,  this  very
 Government  is  the  one,  which  has  stopped  FDI  in  retail  from  coming  in  certain  sections,  which  would  have  actually  encouraged  direct  supply  from
 the  farmers  to  the  plate  for  many  communities,  and  it  would  have  immensely  benefited  those  farmers  who  would  have  been  supplying  to  these
 people.  This  would  also  have  encouraged  investment  in  the  supply-chain  section.  Yet,  this  Government  refuses  to  do  so.

 It  is  their  right  to  refuse  to  allow  FDI  in  insurance,  but  I  would  have  assumed  that  if  they  refused  FDI  in  insurance,  then  they  would  have
 supplemented  the  entire  infrastructure  by  giving  a  lot  more  money  to  supply-chain  management  and  to  cold-house  warehousing  or  to  instituting  a
 mechanism  in  it  so  that  the  farmers  can  directly  access  the  markets  and  not  having  it  as  an  unparalleled  and  unequal  negotiation  between  the  small
 farmers  and  the  large  middle-men,  which  actually  takes  the  profit  away.  However,  this  whole  talk  of  a  national  market  is  going  to  continue  to  remain
 just  a  lip-service  to  this  entire  sector.

 With  these  words,  I  thank  you  for  allowing  me  to  speak.

 +SHRI  A.  ARUNMOZHITHEVAN  (  CUDDALORE):  We  are  dealing  with  a  burning  issue  in  the  cool  climate  of  this  winter  session.  our  economy  is
 agro-centric.  The  problems  faced  by  our  farmers  affect  their  livelihood  and  also  the  economic  development  of  the  country.  So,  we  are  discussing
 about  the  sufferings  of  the  farmers.

 In  Tamil  Nadu,  in  spite  of  our  integrating  the  agricultural  extension  and  research,  we  are  still  facing  the  challenges.  Mostly,  it  is  due  to  nature's  fury.
 For  instance,  in  the  last  two  years,  even  without  getting  the  anticipated  assistance,  the  Government  of  Tamil  Nadu  led  by  our  Puratchi  Thalaivi,
 Amma  gave  relief  to  the  farmers  of  the  drought  hit  areas.  Had  the  Centre  been  liberal,  we  could  have  increased  agricultural  production  still  more.
 Yet,  Tamil  Nadu  contributes  to  maintain  the  growth  rate  of  agriculture.  This  is  because  of  the  earnest  efforts  of  the  Tamil  Nadu  Government.  But
 still,  the  problems  faced  by  our  farmers  are  not  over.

 Our  visionary  leader  is  taking  progressive  steps  to  bring  Second  Green  Revolution  in  Tamil  Nadu.  This  calls  for  ensured  effective  delivery  of  inputs
 and  technologies.  The  water  shortage  problem  due  to  fall  in  the  ground  water  table  is  a  big  challenge.  Rain  water  harvesting  methods  as  promoted
 by  our  leader,  Amma  in  Tamil  Nadu  yielded  good  results.  Hon'ble  Prime  Minister,  Modiji  praised  the  success  and  had  asked  other  States  to  emulate
 Tamil  Nadu.  It  is  not  enough  to  appreciate.  Adequate  subsidy  must  come  from  the  Centre.  Creation  of  70  thousand  farm  ponds  and  introduction  of
 Rice  Intensification  System  are  also  in  the  offing  in  Tamil  Nadu.  All  these  would  require  liberal  financial  assistance  from  the  Centre.

 Non-release  of  water  for  irrigation  in  Cauvery,  the  lifeline  of  Tamil  Nadu  had  affected  us  severely.  Our  dynamic  leader,  Amma  on  behalf  of  the  delta
 farmers,  got  justice  from  the  Supreme  Court.

 With  a  strong  will,  our  People's  Chief  Minster  got  the  relief  for  the  farmers  in  raising  the  water  level  at  Mullai  Periyar  I  urge  upon  the  Centre  on
 behalf  of  the  farmers  to  go  for  linking  rivers  as  promised  by  the  NDA  government.

 Apart  from  failure  of  monsoon,  non-availability  of  quality  seeds,  dearth  of  farm  labour,  timely  agricultural  loans,  the  shortage  of  fertilizers  affect  our
 farmers.  In  Tamil  Nadu,  two  of  our  fertilizer  units  remain  closed  and  do  not  produce  urea.  The  Government  of  Tamil  Nadu  has  been  requesting  the
 Centre  to  allow  urea  production  till  gas  based  production  is  established  Urge  upon  the  Centre  to  meet  the  request  made  by  our  State  government.
 This  will  solve  the  crisis  to  some  extent.

 Insurance  schemes  for  farmers  to  save  them  from  the  sufferings  due  to  adverse  climatic  conditions  must  not  put  premium  burden  on  them.  That  is
 why,  our  beloved  leader,  Amma  requested  the  Government  of  India  to  continue  with  NAIS  instead  of  NCIP.

 Tamil  Nadu  is  keen  to  contribute  free-power  supply  to  farmers.  Our  State  Government  has  requested  the  Central  Government  to  make  additional
 allocation  of  power  from  Central  generating  stations.  We  also  want  transfer  of  surplus  power  to  the  southern  region.  Though  sanctioned  by  power
 Grid  Corporation  of  India,  Tamil  Nadu  is  still  waiting.

 I  urge  upon  the  Union  Government  to  take  a  holistic  view  of  the  problems.  The  Centre  must  strengthen  the  hands  of  pro-farmer  government  in  Tamil
 Nadu.

 +SHRI  6.  HARI  (  ARAKKONAM):We  are  dealing  with  a  burning  issue  in  the  cool  climate  of  this  winter  session.  our  economy  is  agro-centric.  The
 problems  faced  by  our  farmers  affect  their  livelihood  and  also  the  economic  development  of  the  country.  So,  we  are  discussing  about  the  sufferings
 of  the  farmers.



 In  Tamil  Nadu,  in  spite  of  our  integrating  the  agricultural  extension  and  research,  we  are  still  facing  the  challenges.  Mostly,  it  is  due  to  nature's  fury.
 For  instance,  in  the  last  two  years,  even  without  getting  the  anticipated  assistance,  the  Government  of  Tamil  Nadu  led  by  our  Puratchi  Thalaivi,
 Amma  gave  relief  to  the  farmers  of  the  drought  hit  areas.  Had  the  Centre  been  liberal,  we  could  have  increased  agricultural  production  still  more.
 Yet,  Tamil  Nadu  contributes  to  maintain  the  growth  rate  of  agriculture.  This  is  because  of  the  earnest  efforts  of  the  Tamil  Nadu  Government.  But
 still,  the  problems  faced  by  our  farmers  are  not  over.

 Our  visionary  leader  is  taking  progressive  steps  to  bring  Second  Green  Revolution  in  Tamil  Nadu.  This  calls  for  ensure  effective  delivery  of  inputs  and
 technologies.  The  water  shortage  problem  due  to  fall  in  the  ground  water  table  is  a  big  challenge.  Rain  water  harvesting  methods  as  promoted  by
 our  leader,  Amma  in  Tamil  Nadu  yielded  good  results.  Hon'ble  Prime  Minister,  Modiji  praised  the  success  and  had  asked  other  States  to  emulate
 Tamil  Nadu.  It  is  not  enough  to  appreciate.  Adequate  subsidy  must  come  from  the  Centre.  Creation  of  70  thousand  farm  ponds  and  introduction  of
 Rice  Intensification  System  are  also  in  the  offing  in  Tamil  Nadu.  All  these  would  require  liberal  financial  assistance  from  the  Centre.

 Non-release  of  water  for  irrigation  in  Cauvery,  the  lifeline  of  Tamil  Nadu  had  affected  us  severely.  Our  dynamic  leader,  Amma  on  behalf  of  the  delta
 farmers,  got  justice  from  the  Supreme  Court.

 With  a  strong  will,  our  People's  Chief  Minster  got  the  relief  for  the  farmers  in  raising  the  water  level  at  Mullai  Periya.  I  urge  upon  the  Centre  on  behalf
 of  the  farmers  to  go  for  linking  rivers  as  promised  by  the  NDA  government.

 Apart  from  failure  of  monsoon,  non-availability  of  quality  seeds,  dearth  of  farm  labour,  timely  agricultural  loans,  the  shortage  of  fertilizers  affect  our
 farmers.  In  Tamil  Nadu,  two  of  our  fertilizer  units  remain  closed  able  and  do  not  produce  urea.  The  Government  of  Tamil  Nadu  has  been  requesting
 the  Centre  to  allow  urea  production  till  gas  based  production  is  established  Urge  upon  the  Centre  to  meet  the  request  made  by  our  State
 government.  This  will  solve  the  crisis  to  some  extent.

 Insurance  schemes  for  farmers  to  save  them  from  the  sufferings  due  to  adverse  climatic  conditions  must  not  put  premium  burden  on  them.  That  is
 why,  our  beloved  leader,  Amma  requested  the  Government  of  India  to  continue  to  continue  with  NAIS  instead  of  NCIP.

 Tamil  Nadu  is  keen  to  contribute  free-power  supply  to  farmers.  Our  State  Government  has  requested  the  Central  Government  to  make  additional
 allocation  of  power  from  Central  generating  stations.  We  also  want  transfer  of  surplus  power  to  the  southern  region.  Though  sanctioned  by  power
 Grid  Corporation  of  India,  Tamil  Nadu  is  still  waiting.

 I  urge  upon  the  Union  Government  to  take  a  holistic  view  of  the  problems.  The  Centre  must  strengthen  the  hands  of  pro-farmer  government  in  Tamil
 Nadu.  With  this,  I  conclude.

 +SHRI  K.  ASHOK  KUMAR(KRISHANGIRI):  We  are  dealing  with  a  burning  issue  in  the  cool  climate  of  this  winter  session.  our  economy  is  agro-
 centric.  The  problems  faced  by  our  farmers  affect  their  livelihood  and  also  the  economic  development  of  the  country.  So,  we  are  discussing  about  the
 sufferings  of  the  farmers.

 In  Tamil  Nadu,  in  spite  of  our  integrating  the  agricultural  extension  and  research,  we  are  still  facing  the  challenges.  Mostly,  it  is  due  to  nature's  fury.
 For  instance,  in  the  last  two  years,  even  without  getting  the  anticipated  assistance,  the  Government  of  Tamil  Nadu  led  by  our  Puratchi  Thalaivi,
 Amma  gave  relief  to  the  farmers  of  the  drought  hit  areas.  Had  the  Centre  been  liberal,  we  could  have  increased  agricultural  production  still  more.
 Yet,  Tamil  Nadu  contributes  to  maintain  the  growth  rate  of  agriculture.  This  is  because  of  the  earnest  efforts  of  the  Tamil  Nadu  Government.  But
 still,  the  problems  faced  by  our  farmers  are  not  over.

 Our  visionary  leader  is  taking  progressive  steps  to  bring  Second  Green  Revolution  in  Tamil  Nadu.  This  calls  for  ensure  effective  delivery  of  inputs  and
 technologies.  The  water  shortage  problem  due  to  fall  in  the  ground  water  table  is  a  big  challenge.  Rain  water  harvesting  methods  as  promoted  by
 our  leader,  Amma  in  Tamil  Nadu  yielded  good  results.  Hon'ble  Prime  Minister,  Modiji  praised  the  success  and  had  asked  other  States  to  emulate
 Tamil  Nadu.  It  is  not  enough  to  appreciate.  Adequate  subsidy  must  come  from  the  Centre.  Creation  of  70  thousand  farm  ponds  and  introduction  of
 Rice  Intensification  System  are  also  in  the  offing  in  Tamil  Nadu.  All  these  would  require  liberal  financial  assistance  from  the  Centre.

 Non-release  of  water  for  irrigation  in  Cauvery,  the  lifeline  of  Tamil  Nadu  had  affected  us  severely.  Our  dynamic  leader,  Amma  on  behalf  of  the  delta
 farmers,  got  justice  from  the  Supreme  Court.

 With  a  strong  will,  our  People's  Chief  Minster  got  the  relief  for  the  farmers  in  raising  the  water  level  at  Mullai  Periya.  I  urge  upon  the  Centre  on  behalf
 of  the  farmers  to  go  for  linking  rivers  as  promised  by  the  NDA  government.

 Apart  from  failure  of  monsoon,  non-availability  of  quality  seeds,  dearth  of  farm  labour,  timely  agricultural  loans,  the  shortage  of  fertilizers  affect  our
 farmers.  In  Tamil  Nadu,  two  of  our  fertilizer  units  remain  closed  able  and  do  not  produce  urea.  The  Government  of  Tamil  Nadu  has  been  requesting
 the  Centre  to  allow  urea  production  till  gas  based  production  is  established  Urge  upon  the  Centre  to  meet  the  request  made  by  our  State



 government.  This  will  solve  the  crisis  to  some  extent.

 Insurance  schemes  for  farmers  to  save  them  from  the  sufferings  due  to  adverse  climatic  conditions  must  not  put  premium  burden  on  them.  That  is
 why,  our  beloved  leader,  Amma  requested  the  Government  of  India  to  continue  to  continue  with  NAIS  instead  of  NCIP.

 Tamil  Nadu  is  keen  to  contribute  free-power  supply  to  farmers.  Our  State  Government  has  requested  the  Central  Government  to  make  additional
 allocation  of  power  from  Central  generating  stations.  We  also  want  transfer  of  surplus  power  to  the  southern  region.  Though  sanctioned  by  power
 Grid  Corporation  of  India,  Tamil  Nadu  is  still  waiting.

 I  urge  upon  the  Union  Government  to  take  a  holistic  view  of  the  problems.  The  Centre  must  strengthen  the  hands  of  pro-farmer  government  in  Tamil
 Nadu.  With  this,  I  conclude.

 ft  कृपाल  बालाजी  तुमने  (रामटेक)  :  उपाध्यऊ  महोठया,  यह  कहा  जाता  हैं  कि  किसान  कर्ज  में  ही  पैटा  होता  है,  कर्ज  में  At  जीता  हैं  और  कर्ज  में  ही  मर  जाता  हैं|  आज  देश  में  किसानों की  हालत
 काफी  बुरी  है।  सभी  देशवासी  और  सभी  सांसद  लोग  इसे  जानते  हैं।  इसीलिए  इस  महत्वपूर्ण  विषय  पर  आज  चर्चा  हो  रही  है।  एक  तरफ  तो  भारत  कृषि  पु धान  देश  हैं  और  दूसरी  ओर  भारतीय  किसान,  चाहे
 तह  किसी  भी  राज्य  का  हो,  वह  भारत  की  राष्ट्रीय  नीति  की  धारा  से  बाहर  हैं|  ऐसे  में  किसानों  का  कभी  भला  नहीं  हो  सकता|  अत:  किसानों  को  राष्ट्रीय  विषय  के  रूप  में  लेने  की  आज  बहुत  जरूरत  हैं।
 देश  में  जब  से  नवउदारवादी  आर्थिक  जातियां  लागू  की  गई  हैं,  तब  से  करीब  2.5  लाख  किसानों  ने  आत्महत्या कर  ली  हैं|  किसान  अपनी  खेती  में  yep  होने  वाले  बीज,  खाद,  कीटनाशक  इत्यादि  हेतु
 बाजार  पर  पूरी  तरह  से  निर्भर  होता  8  इसके  लिए  उसे  बैंकों  से  कर्जा  लेठा  पड़ता  है।  मौसम  के  कारण  आज  हम  लोग  देख  रहे  हैं  कि  उसका  जो  प्रोडक्शन  ढोता  है,  वह  बहुत  कम  पैमाने  पर  होवे  से  वह
 बैंकों  की  कर्ज  अदायगी  नहीं  कर  पाता  हैं।  इस  कारण  उसको  आत्महत्या  करनी  पड़ती  हैं|  वर्ष  2014  में  महाराष्ट्र  में  सूखे  ने  पिछले  40  सालों  का  रिकॉर्ड  तोड़  दिया  है|  इसके  कारण  महाराष्ट्र के
 लगभग  34  जिले  प्रभ्षवित  हुए  हैं  और  किसानों  की  फसलों  को  नुक़सान  डहुआ  हैं।  किसानों  के  सामने  बुत  बड़ा  आर्थिक  संकट  पैदा  हो  गया  हैं।  महाराष्ट्र  सरकार  ने  इस  आपदा  से  निपटने  के  लिए  फ्दू
 सरकार  से  राहत  की  माँग  भी  की  थी,  लेकिन  हमारे  महाराष्ट्र  की  सरकार  ने  किसानों  ने  साहूकारों  से  जो  ऋण  लिया  था,  तह  साहूकारों  का  ऋण  माफ  कर  दिया,  माननीय  कृषि  मंत्री  जी  यहाँ  बैठे  हुए  हैं,
 हम  इनसे  माँग  करते  आ  रहे  हैं,  हम  भी  साहब  से  मिले  थे  और  हमें  गठा  भी  किया  गया  था  कि  जल्द  से  जल्द  आपके  किसानों  के  लिए  हम  पैकेज  देने  ताले  हैं|  मैं  माननीय  कृषि  मंती  जी  से  कहना
 चाहता  हूँ  कि  अगर  आपने  यह  पैंकेज  महाराष्ट्र  के  लिए  जल्द  से  जल्द  दिया  तो  हमारे  किसानों  की  हालत  जल्दी  अच्छी  हो  पाएठ।  कृषि  सम्बन्धी  आपदाओं  के  कारण  किसानों  द्वारा  आत्महत्याओं  की
 घटनाएं  मुख्य  रूप  से  महाराष्ट्र  में  तर्क  2014  से  काफी  बढी  हैं।  देश  में  भी  बड़े  पैमाने  पर  किसान  आत्महत्या  कर  रहे  हैं।  आज  जो  क्लाइमेट  चेंज  होता  जा  रहा  है,  इस  क्लाइमेट  का  कोई  भरोसा  नहीं  है|
 कभी  भी  ओले  गिरते  हैं,  फ़झी  ज्यादा  बारिश  हो  जाती  है,  कभी  सूखा  पड़  जाता  हैं।  जो  किसान  70  परसेंट  गरमी  इलाकों  में  रहते  हैं,  उनके  लिए  सरकार  के  द्वारा  ऐसी  कोई  परमानेंट  व्यवस्था  होनी
 चाहिए,  जिससे  किसानों  का  भ्र ला  हो  सके,

 महोदय,  15  मार्च,  4  मार्च,  28  फरवरी,  23  जनवरी  को  पूरे  देश  में  जो  बारिश  हुई,  ओले  गिरि,  उस  कारण  से  सभी  जगहों  पर  फसलों  को  इसका  नुक़सान  हुआ  हैं।  जो  पद्धति  हैं  कि  किसानों के
 नुकसान  का  मापदंड  किस  तरह  से  हो,  वह  पद्धति  काफी  पुरानी  होने  से  काफी  जिलों  के  किसानों  को  उसका  लाभ  नहीं  मिल  पाता  हैं।  सरकार  के  द्वारा  फसल  बीमा  योजना  की  एक  स्कीम  हमरे  यहाँ
 चलती  है,  लेकिन  इस  स्कीम  का  लाश  किसानों  को  नहीं  होता  हैी  किसान बीमा  करता  हैं,  लेकिन  बीमा  कम्पनियाँ  उसमें  अनेक  बूटियाँ  निकालते  हुए  उनको  कुछ  लाझ्  देनें  का  काम  नहीं  करती  हैं
 और  किसानों  का  पूरा  का  पूरा  पैसा  उस  इंश्योरैंस  कंपनी  में  जमा  हो  जाता  है|  इसलिए  मेरी  माननीय  कृषि  मंत्री  जी  से  विनती  हैं  कि  हम  जो  मिनिमम  सपोर्ट  प्रड़ठ  के  बारे  में  हमेशा  बोलते  हैं  और  इस
 सदन  में  काफी  बार  उस  विषय  पर  आवाज़  भी  उठाई  गई,  लेकिन  मिनिमम  सपोर्ट  प्राइस  जो  केज्दु  द्वारा  घोषित  किया  गया,  मुझे  लगता  हैं  कि  वह  काफी  कम  है|  इस  साल  तो  हमें  दुख  के  साथ  कहना
 पड़ता  हैं  कि  महाराष्ट्र  में  और  स्पेशल  विदर्भ  में  जो  कपास  का  एरिया  है,  धान  का  एरिया  है,  उस  एरिया  में  4050  रुपये  मिनिमम  सपोर्ट  Ysa  cog  का  हैं,  लेकिन  किसानों  को  3500  रुपये  और
 3600  रुपये  में  अपना  कपास  बेचना  पड़ा  जो  शड़त  दुर्भाग्यपूर्ण  बात  है।  इसके  लिए  जो  हमारे  सेक्टर्स  होते  हैं,  उन  पर  भी  इस  साल  मिनिमम  सपोर्ट  प्राड़र  से  कम  भाव  में  हमारा  कपास  खरीदा  गया।  इस
 तरफ  भी  माननीय  कृषि  मंत्री  ध्यान  देंगें,  ऐसी  मेटी  उनसे  विनती  हैी  द  मिनिमम  सपोर्ट  प्राड़  बढ़ना  चाहिए।  आज  खाद  की  कीमतें  ज्यादा  हैं|  खेती  में  काम  करनें  वालों  को  हमें  मिनिमम  वेजेस  देने
 usd  हैं  और  मिनिमम  वेजेस  देने  के  कारण  हमारा  उत्पादन  शुल्क  बढ़  जाता  हैं।  इसलिए  इस  साल  मिनिमम  सपोर्ट  प्राडस  जब  सरकार  घोषित  करेगी  तो  उस  समय  उस  पर  विशेष  ध्यान  देगी, ऐसा  मैं
 माननीय  मंत्री  महोदय  और  इस  सदन  से  विनती  करता  हूँ  धन्यवाद

 ऊ#  परा  1६.  PARASURAMAN  (THANJAVUR):  Hon.  Deputy  Speaker  Sir,  Vanakkam.  I  thank  our  Beloved  Leader  Makkal  Muthalvar  Hon.  Puratchithalaivi
 Amma  for  making  me  a  Member  of  Parliament  representing  Thanjavur  Constituency  and  allowing  me  to  take  part  in  the  discussion  on  agrarian
 situation  in  the  country.

 Saint  Poet  Tiruvalluvar  while  underlining  the  importance  of  agriculture  said,  "The  ploughers  are  the  linch-pin  of  the  world;  they  bear,  Them  up
 who  other  works  perform,  too  weak  its  toils  to  share."  Agriculturists  are  the  linch-pin  of  the  world  for  they  support  all  other  workers  who  cannot  till
 the  soil.

 We  hear  words  like  globalization,  liberalization  and  industrialization.  Farmers  support  all  others  who  are  into  various  profession.  Farmers  are
 the  backbone.  I  urge  that  more  funds  should  be  allocated  to  agriculture.  Hon.  Puratchithalaivi  Amma  has  allocated  several  thousands  of  Crore
 rupees.  Hon.  Amma  has  granted  4  %  VAT  exemption  for  fertilizers  and  agricultural  equipment.  Due  to  this  63.40  lakh  farmers  have  been  benefitted.
 In  order  to  make  DAP  Urea  available  in  adequate  quantities  an  advance  money  and  interest  free  loan  amounting  to  Rs.429.94  Crore  was  provided  to
 TANFED.  During  last  three  years,  an  amount  of  Rs.  11,680  Crore  was  allocated  to  agriculture  in  Tamil  Nadu.

 First  of  its  kind  in  the  country,  100%  subsidy  has  been  provided  to  farmers  to  take  up  drip  irrigation  in  Tamil  Nadu.  A  record  level  of  101.52
 lakh  metric  tonnes  of  food  grain  production  took  place  in  Tamil  Nadu.

 The  government  of  Tamil  Nadu  has  bagged  the  Krishi  Karman  Award.  I  urge  that  more  funds  should  be  allocated  to  Tamil  Nadu  for
 implementing  several  welfare  schemes.  Tamil  Nadu  is  a  progressive  State.  If  more  financial  support  is  provided,  the  State  of  Tamil  Nadu  would
 progress  further.



 We  have  issues  relating  to  Cauvery  water  sharing  and  Mullai  Periyar  dam.  Hon.  Amma  has  been  striving  hard  with  unstinted  efforts  to  solve  all
 these  issues.

 Tamil  Nadu  Agricultural  University  has  bagged  several  awards  like  Krishi  Shiksha  for  its  excellence  in  the  field  of  agriculture.

 TNAGRISNET-  the  website  of  Tamil  Nadu  Agriculture  Department  has  been  awarded  gold  medal  for  effective  e-governance.  In  the  current
 budget,  the  allocation  for  agriculture  was  reduced  by  Rs.2,848Crore.  In  the  year  2014-15  the  budgetary  allocation  was  Rs.  15,852  Crore  which  has
 been  reduced  to  Rs.  17,004  Crore  during  the  year  2015-16.  This  is  matter  of  concern.

 The  Cauvery  river  water  tribunal  gave  its  final  verdict  on  5.2.2007.  Due  to  continued  and  unwavering  efforts  of  Makkal  Muthalvar  Hon.  Amma,
 the  Hon.  Supreme  Court  of  India  issued  orders  for  publishing  the  final  verdict  of  the  tribunal  in  the  Union  Gazette.  Consequently  on  19.2.1013  the
 final  verdict  of  the  tribunal  was  published  in  Union  Gazette.

 Hon.  Amma  has  stressed  many  times  to  set  up  the  Cauvery  river  water  Management  Authority  and  Cauvery  Monitoring  Committee.  Even  Hon.
 Supreme  Court  of  India  has  opined  that  it  is  the  duty  of  the  Union  government  to  set  up  such  authorities.

 Justice  delayed  is  justice  denied.  In  order  to  ensure  the  rights  of  farmers  of  Tamil  Nadu  and  to  safeguard  their  livelihood,  the  Union
 government  should  intervene  and  prevent  Karnataka  to  construct  two  dams  across  river  Cauvery  at  a  place  called  Megedatu.  The  Karnataka
 government  has  sanctioned  an  amount  of  Rs.25  Crore  in  the  State  budget  to  construct  two  dams  across  Cauvery.  I  urge  that  the  livelihood  of  the
 famers  of  Tamil  Nadu  should  be  protected.  Thank  you.

 +*KUMARI  SHOBHA  KARANDLAJE  (  UDUPI  CHIKMAGALUR):  Across  the  world,  agriculture  is  a  source  of  livelihood  for  estimated  85  percent
 of  rural  poor.  The  vast  majority  of  the  farmers  in  the  developing  world  are  small  holders  and  an  estimated  85  percent  of  them  are  farming  less  than  2
 hectares  (  World  Bank  2008).  Moreover,  75  percent  of  poor  people  live  in  rural  areas  of  which  2.1  billion  live  on  less  than  2$  a  day  and  880  million  on
 less  than  1$  a  day,  and  most  depend  on  agriculture  for  their  livelihoods  (  World  Bank  2009).  Thus  ,  promoting  integrated  sustainable  agriculture
 farming  system  for  them  to  meet  their  nutrition  and  food  needs  is  imperative  for  meeting  the  Millennium  Development  Goals(MDGS)  of  halving
 poverty  and  hunger  by  2015.

 India  has  explored  several  innovative  ways  of  agricultural  development  to  meet  the  growing  food  demand  and  nutritional  security  through  public
 policy  and  institutional  reforms  (Gol  2011).  The  innovative  path  of  agricultural  development  is  attractive  not  only  because  it  offers  ०  holistic
 explanation  of  how  knowledge  is  produced,  diffused,  and  used  but  also  because  it  emphasizes  the  actors  and  processes  that  have  become
 increasingly  important  in  agricultural  development.  Agricultural  development  plans  are  no  longer  concerned  almost  exclusively  with  staple  food
 production  but  they  now  give  far  more  attention  to  diversification  into  new  crops,  products,  and  markets  and  to  adding  value  to  serve  new  markets
 better.

 Reducing  poverty,  achieving  food  security,  and  malnutrition  are  not  realized  to  the  desired  extent.

 In  this  context,  there  is  an  urgent  need  to  improve  the  productivity,  profitability,  and  sustainability  of  small  holder  farming,  which  is  the  ultimate
 pathway  out  of  poverty  in  using  agriculture  for  development.  Small  holdings  play  an  important  role  in  raising  agricultural  development  and  poverty
 reduction.  Small  holdings  also  face  new  challenges  on  integration  of  value  chains,  liberalization  and  globalization  effects,  market  volatility  and  other
 risks  and  vulnerability,  adaptation  of  climate  change  etc.  (  Thapa  and  Gaiha  2011).  Therefore,  support  is  needed  for  small  holdings  in  the  context  of
 these  worldwise  processes  of  farm  change.

 Small  holder-oriented  research  and  extension  should  give  importance  to  cost  reduction  without  reduction  in  yields.  Therefore,  new  technological
 innovations  are  needed.  These  include  low  external  input  and  sustainable  agriculture  approaches,  enhancing  use  efficiencies  of  natural  resources
 such  as  rainwater,  land  and  nutrients  based  on  ecological  principles  but  without  the  use  of  imbalanced  use  of  chemical  fe  rtilizers  and  pesticides.

 Sri  Swaminathan  argues,  there  are  two  major  pathways,  among  other  things,  to  foster  an  evergreen  revolution.  Firstly,  production  organic  farming
 needs  considerable  research  support,  particularly  in  the  areas  of  soil  fertility  replacement  and  plant  protection.  The  other  pathway  to  an  evergreen
 revolution  is  green  agriculture.  In  this  context,  ecologically  sound  practices  like  conservation  farming,  integrated  pest  management,  integrated
 supply,  and  natural  resources  conservation  are  promoted.

 Over  64%  percent  of  the  population  of  Karnataka  state  depends  on  agriculture  for  its  livelihood.  A  majority  of  these  are  small  and  marginal  farmers
 with  landholding  of  <3  ha,  responsible  for  nearly  half  the  food  production  in  the  state.  Inappropriate  soil,  water,  and  crop  management  practices  are
 depleting  soil  nutrient  reserves  and  further  degrading  land  resources  which  results  low  crop  productively.

 The  share  of  agriculture  in  total  employment  has  come  down  from  65  to  61  percent  while  contribution  of  GDP  has  decreased  by  half,  i.e.  36  to  18
 percent  (  GoK  2011).  Rice  and  sugarcane  are  cultivated  on  the  coastal  plain,  and  coffee  and  tea  are  grown  in  the  hilly  region.  Much  of  Karnataka's
 land  resources  are  assigned  to  agriculture  and  forests.  A  key  feature  of  the  land  use  system  in  Karnataka  is  the  control  on  the  conversion  of
 agriculture  land  to  non-agricultural  use.  Economically,  Karnataka  is  one  of  the  fastest  growing  states  in  India.

 Annual  average  rainfall  varies  from  3085  mm  in  the  coastal  region  to  593  mm  in  the  northern  dry  region  of  the  state.  Nearly  half  of  the  total  rainfall  is
 received  during  the  monsoon  season.  The  role  of  small  holders  is  extremely  significant  in  overall  agricultural  sector  and  economic  progress  of  the
 state  at  large  i.e.  in  terms  of  food,  labour,  and  foreign  exchange  contributions.

 Karnataka  State  has  121.61  lakh  hectares  cultivable  area  out  of  its  total  geographical  area  of  190.50  lakh  hectares  accounting  for  64%  Average
 gross  cultivable  area  is  127.77  lakh  hectare,  out  of  which  38.90  lakh  hectare  is  irrigated  and  rest  88.87  lakh  hectare  is  rain-fed  that  is  70%.  About



 62%  of  the  area  is  under  five  dry  zones  out  of  the  total  agro-climatic  zones  in  the  State.

 The  increasing  rate  of  farmersਂ  suicides,  in  the  state  is  reportedly  fuelled  among  other,  by  increasing  input  costs,  crop  failure,  and  accumulating  debt.
 Large  area  under  dry  land  farming,  poor  production  practices,  and  poor  living  standard  of  the  large  farming  community  including  farmers  and  farm
 labourers  are  the  leading  problems  in  the  state.  due  to  heavy  mining  and  an  unscientific  management.

 Only  35  percent  to  45  percent  of  rainwater  is  presently  used  to  grow  dry  land  crops  in  the  state.  Hence,  there  is  huge  scope  for  improving  rainwater
 harvesting  and  efficient  use  of  it  for  rainfed  crops.  Scientific  technologies  including  better  cultivars  could  unlock  the  vast  potential  of  rainfed
 agriculture.

 In  Karnataka  Bhoochetana  was  implemented  to  make  essential  gains  in  the  struggle  for  improved  agricultural  productivity,  rural  incomes,  and
 nutrition  Bhoochetana  takes  up  the  integrated  genetic  and  natural  resource  management  (IGNRM)  through  consortium  of  national  and  international
 research  institutions  to  take  care  of  the  entire  'seed  to  foodਂ  chain,  bringing  improved  agricultural  technologies,  seeds  and  other  inputs  at  farmers’
 doorstep,  besides  building  capacities  of  stakeholders.

 The  program  was  conceptualized  of  generating  funds  using  state  resources  and  central  resources  to  achieve  sustainable  agriculture  development.

 Bhoochetana  has  developed  an  innovative  extension  system  as  well  as  an  institutional  arrangement  to  empower  farmers  through  RSKs  and  FFs  and
 innovative  supply  chains,  the  missionary  approach  showed  its  benefit  for  3.3  million  farmer  families  since  2009  through  increased  productivity  by  21
 to  66%  over  farmers’  practices;  it  translated  for  the  Government  of  Karnataka  into  5.9%  annual  agricultural  growth  rate  during  2009-10  and  11.6%
 during  2010-11.  During  2011,  three  million  ha  area  was  covered  in  the  rainy  season  and  the  economic  returns  were  estimated  at  Rs.  6460  million.

 Bhoochetana  programme  should  be  introduced  in  other  parts  of  the  country.

 श्रीमती  जयशुीबेन पटेल  (मेहसाणा)  :  गुजरात  राज्य  के  तीन  हिस्सों  में  सौराष्ट्र-कच्छ,  उत्तर  गुजरात,  दक्षिण  गुजरात,  और  wes  में  गेहूं,  जीरा,  इसबगोल,  चने  तथा  कैरी  की  फसल  ज्यादातर  होती
 है।  दक्षिण  गुजरात  में  केले,  गेहूं  और  कैरी  तथा  उत्तर  गुजरात  में  तम्बाकू,  जीरा,  इसबगोल,  राई,  कपास  और  गेहूं  की  फसल  ज्यादा  मात  में  होती  है।

 ओले-पाले  की  दो  दुर्घटना  इसी  मार्च  महीने  में  ही  हुई  है।  मै  विभाग  के  मुताबिक  पिछले  100  वर्षो  का  रिकॉर्ड  मौसमी  बारिश  ने  तोड़  दिया  हैं।  237  गुना  मौसमी  बारिश  मार्च  महीने  में  हुई  है।  देश  भर
 में  नुक़सान  का  आंकड़ा  देखा  जाए  तो  अंदाजन  10  हज़ार  करोड़  का  नुक़सान  हुआ  हैं।  50  लाख  हैक्टेयर  में  फसल  बर्बाद  हो  गई  है।  अभी  a  मौसम  विआठ  के  अनुमान  के  मुताबिक  अगले  7  दिलों  में
 उत्तर  भारत  के  कई  हिस्सों  में  ओले-पाले  तथा  मौसमी  बारिश  होनें  की  संभावना  हैं।

 मेंरे  Yoo  गुजरात  में  बारिश  ठीक  समय  पर  न  होने  सें  किसानों  का  खेतों  में  बोया  हुआ  बीज  भी  फैल  गया,  फिर  मानसूल  में  बारिश  आई।  नीतू  के  मुताबिक न  आई,  और  आई  तो  भारी  माता  में  आई,
 वत्न  के  मुताबिक  कपास  की  खेती  किसान  कर  ज  पाए,  इसकी  वजह  सें  भी  नुक़सान  झेलना  पड़ा  हैं।  फिर  मार्च  महीने  में  जब  फसल  कटाई  का  मौसम  शुरू  होन  वाला था,  उन्हीं  दिनों  में  ओले-पाले,
 बेमौसमी  बारिश  ने  किसानों  को  कहीं  का  क  रखा,  किसानों की  कमतर  तोड़  डाली

 उनकी  मेहनत  से  तैयार  हआ  गेंहूं,  जीरा,  तम्बाकू,  इसबगोल,  कैरी,  राई  की  फसल  खेतों  में  जमीन दोज  हो  गई  और  वह  पशुओं  के  तो  क्या  किसी  के  भी  काम  में  नहीं  आयी  और  किसान  कुदरत  के
 सामने  लाचार  हो  गया।  हमरी  सरकार  किसान  हितैषी  है  वह  जरूर  उनके  दुख-दर्द  को  सुनेगी  और  उनको  मुआवजा  देने  के  लिए  जरूरी  फटठ  उठाएगी,

 यू.पी.ए.  सरकार  ने  ओले-पाले  बेमौसमी  बारिश  की  वजह  से  यदि  50  पुनीत  नुकसान  फसल  का  ढोता  हैं  तो  ही  मुआवजे  का  प्रवधान  है|  तढ़  सरासर  किसानों  के  हित  के  विरूद्ध  है  और  किसानों  के
 भविष्य  को  अंधकार  में  धकेलने  वाला  निर्णय  हैं,  इसमें  जल्द  से  जल्द  बदलाव  होना  चाहिए  और  50  पुनीत  का  जो  निर्णय  है,  उसमें  बदलाव  करके  10  पुनीत  करना  चाहिए,  जिससे  किसान  को
 ओले-पाले  से  जो  नुक़सान  ढोता  है;  उससे  उन्हें  उभरने  में  मदद  मिल  Adj

 देश  और  दुनिया  के  लोगों  का  पेट  भरने  वाला  किसान  आज  आर्थिक  बेहाली  की  कगार  पर  आ  गया  है।  उसके  लिए  हमें  सामूहिक  रूप  से  चिंता  और  चिंतन  करना  चाहिए  क्योंकि आज  किसान  को  खुद
 अपना  पेट  भरने  के  लाले  पड़  रहे  हैं  आज  अगर  किसान  ने  किसानी  से  अपना  मुंड  मोड़  लिया  तो  देश  की  अर्थव्यवस्था  किस  मोड़  पर  आ  जाएगी,  वह  एक  चिंता  का  विषय  है,

 सभी  फसलें  बर्बाद  हो  गई  हैं,  इसक  परिणाम  स्वरूप  मी  (आम),  गेहूं  और  सब्जियों  के  भाव  आसमान  को  छूने  लगेंगे  जैसे  कि  प्याज  के  शाम  40  रूपए  तक  डो  गए  हैं|  खाद्य  सुरक्षा  का  पूरा  तंन  चरमरा
 जाएगा।  मांग-पूर्ति  एवं  महंगाई  की  तपट  में  पूरी  पूजा  आ  जाएगी|

 गुजरात  सरकार  ने  खरीफ  फसल  के  तहत  बारिश  समय  पर  न  होवे  के  कारण  ट्यूबवैल  तथा  अन्य  Bla  से  किसानों  की  फसल  बचाने  के  लिए  खरीफ  और  रवी  के  मसठ  में  सभी  फसलों  का  समावेश
 करना  चाहिए।  क्योंकि  रत रिफ  में  सिर्फ  24  फसलों  का  ही  समावेश  किया  गया  है|

 अंत  में  मौसम  ने  जो  मिज़ाज  बदला  हैं  और  बारिश  विनाशक  रूप  में  किसानों  के  भ्र विष्य  को  अंधकारमय  बना  दिया  हैी  दशागूस्त  किसान  को  दिशा-निर्देश  के  लिए  सरकार  को  सोचना  चाहिए।

 गुजरात  में  नर्  2014-15  की  रबी  की  फसल  और  गर्मी  की  ऋतु  के  मध्य  राष्ट्रीय  कृषि  बीमा  योजना  के  तहत  किसानों  को  गेहूं,  प्याज,  लगुन,  जीरा,  चला  एवं  गर्मी  की  ऋतु  में  पकती  मूंगफली  के
 लिए  4500  रूपए  पूति  हैक्टेयर  जमीन  का  बीमा  किया  गया  हैं|  उल  किसानों  को  राष्ट्रीय  कृषि  बीमा  योजना  की  गाइडलाइन्स  के  मुताबिक  मिलने  वाली  फसल  बीमा  योजना  की  रकम  चुकाने  की
 oRas की  जाएगी|  ऐसा  निर्णय  सभी  जगह  लिया  जाना  चाहिए,



 SHRI  M.  MURALI  MOHAN  (RAJAHMUNDRY):  I  thank  Hon'ble  Deputy  Speaker  for  allowing  me  to  speak  on  agriculture  and  farmer  issues.  Agriculture
 is  one  of  the  important  professions  in  our  country.  We  have  fertilie  lands,  we  have  perennial  rivers  like  Krishna,  Godavari,  Ganga,  Cauveri,  Yamuna
 etc.,  and  we  have  hard  working  farmers.  They  used  to  live  a  happy  and  prosperous  life.  Farming  conditions  were  different  at  that  point  of  time  and
 they  are  quite  different  now.  Due  to  pollution,  we  are  not  getting  rains  on  time.  As  a  result  farmers  are  incurring  huge  losses.  We  all  know  about  the
 havoc  caused  by  Hudhud  cyclone.  Coconut  farmers  incurred  heavy  losses.  Fertilizers  are  not  available  on  time.  Spurious  seeds,  drought,  floods  and
 non-availability  of  fertilizers  are  making  farmer's  life  miserable.  All  political  leaders  address  farmer  as  the  backbone  of  this  country.  It's  true,  when
 farmers  are  fine,  villages  will  be  fine.  When  villages  prosper,  states  will  develop.  When  states  progress,  country  will  move  ahead.

 But  today  no  one  is  concerned  about  backbone  of  this  country.  Farmers  are  facing  variety  of  problems.  Due  to  adverse  climate  and  untimely  rainfall,
 farmers  are  losing  their  fully  grown  crops  to  disasters  and  as  a  result  are  not  even  in  ०  position  to  provide  fodder  to  their  cattle.  They  do  not  even
 get  the  cost  of  inputs.  Farmers  are  not  in  a  position  to  pay  interest  on  their  debts.  In  our  country,  if  any  product  is  manufactured,  for  example  this
 pen.  Manufacturer  of  pen  would  take  into  account  cost  of  production,  cost  of  publicity  and  the  profit,  to  determine  cost  of  a  pen.  But  it  is  unfortunate
 that  farmers  in  our  country  who  produce  most  essential  food  crops  are  not  in  a  position  to  determine  cost  of  his  produce.  When  they  carry  their
 produce  to  the  market,  they  don't  get  remunerative  price.  They  don't  even  get  labour  costs  or  transportation  costs  and  as  a  result  they  are
 compelled  to  abandon  their  produce  on  the  roads.  There  are  instances  where  farmers  have  burnt  their  crops.  These  are  the  problems  that  are  being
 faced  by  the  farmers.  According  to  a  Telugu  idiom,  it  is  difficult  to  buy  and  even  more  difficult  to  sell.  Middlemen  at  Markets  decide  the  fate  of
 farmers.  These  middlemen  buy  at  meager  rates  from  farmers  and  sell  the  same  to  customers  at  higher  prices.  Neither  farmers  nor  customers  benefit
 because  of  this  useless  middlemen  system.  As  I  mentioned,  farmers  are  compelled  to  burn  their  crops,  and  as  they  cannot  pay  back  their  loans,  they
 are  driven  to  commit  suicides.  Chief  Minister  of  our  state  Shri  Nara  Chandra  Babu  Naidu,  waived  off  agricultural  loans  of  large  number  of  farmers,  as
 promised  by  him  in  the  election  manifesto.  Earlier  also  Shri  Chandra  Babu  Naidu,  as  Chief  Minister  of  Andhra  Pradesh  has  introduced  Rythu  Bazaar
 concept,  which  served  as  an  interface  between  farmers  and  consumers.  As  a  result,  farmers  could  get  profitable  price  for  their  products  and  at  the
 same  time  consumers  could  buy  those  products  at  reasonable  prices.  Both  farmers  and  consumers  could  benefit  from  this  arrangement.  During
 Congress  Government's  regime  from  2004  to  2014,  all  these  Rythu  Bazaars  were  closed.  Farmers  were  replaced  by  middlemen  in  these  markets  and
 as  a  result,  situation  is  back  to  worse.  There  is  a  need  to  revive  these  markets.  We  should  not  put  our  food  giving  farmers  in  distress.

 If  farmers  throughout  the  country  decide  to  declare  crop  holiday  for  one  year,  just  imagine  what  will  be  the  situation  in  our  country.  We  cannot  feed
 on  our  money,  and  all  of  us  would  realise  greatness  and  value  of  farmers.  As  we  don't  have  a  system  to  advise  farmers  on  types  of  crops  they  should
 sow,  farmers  are  sowing  similar  crops,  which  is  resulting  in  non-profitable  prices  for  their  crops.  We  should  consider  this  issue  as  well.

 Till  now,  I  was  listing  problems  faced  by  farmers  and  it  is  our  responsibility  to  give  solutions.  I  would  like  to  offer  some  suggestions.  The  Government
 should  provide  free  crop  insurance  to  all  the  farmers.  They  should  get  quality  fertilizers  and  seeds  on  time  and  at  subsidised  rates.  It  is
 Government's  responsibility  to  provide  uninterrupted  power  supply  to  farmers  free  of  cost  or  at  low  possible  rates.  At  the  same  time,  there  is  need
 for  mechanisation  in  farming.  We  have  shortage  of  manpower  and  cost  of  labourers  has  also  gone  up.  We  need  to  bring  in  sowing  machines,
 harvesting  machines  and  other  machines  for  farming.  There  is  a  need  for  crop  control  as  well  and  for  this  we  can  set  up  associations  consisting  of
 farmers.  And  such  associations  can  decide  what  crops  they  can  sow  which  will  benefit  farmers.  There  should  be  facilities  for  marketing  farmer's
 produce  in  line  with  'Rythu  Bazaarsਂ  and  farmersਂ  markets.  Adequate  number  of  cold  storages  should  be  set  up  in  market  yards,  so  that  when  prices
 are  down  farmers  can  store  their  produce  in  these  cold  storages.  In  Andhra  Pradesh,  we  have  a  1000  km  coastline  from  Tada  to  Icchapuram.  By
 providing  mechanized  and  modern  boats  on  loans  to  fisherman,  we  can  extend  benefits  to  farming  community.  There  is  a  need  to  encourage  farmers
 in  pisciculture,  who  are  producing  fish  and  prawn  products  in  our  country.

 We  need  to  set  up  godowns  to  provide  enough  storage  capacity  for  food  grains.  All  banks  should  provide  agricultural  loans  to  farmers  at  cheaper
 interest  rates.  Farmersਂ  associations  formed  by  intellectuals  and  farmers  should  monitor  all  these  facilities.  In  some  countries,  they  have  high
 productivity  in  food  grains  by  using  modern  methods  and  good  quality  seeds.  We  should  send  our  farmers  to  those  countries,  to  learn  their  methods
 and  adopt  them  in  our  country.  I  wish  that  our  Chief  Minister  Nara  Chandra  Babu  Naidu's,  promise  to  make  agriculture  a  profitable  profession
 become  a  reality.

 It  is  our  responsibility  to  protect  our  farmers.  We  should  follow  Lal  Bahadur  Shastri's  slogan  'Jai  Jawan,  Jai  Kisanਂ  and  should  support  our  farmers.

 SHRI  8.  VINOD  KUMAR  (KARIMNAGAR):  Sir,  today,  we  are  discussing  the  Agrarian  Situation  in  the  country  raised  by  Shri  ९  Karunakaran  under  Rule



 193.  This  is  not  the  first  time  that  we  are  discussing  this  subject  in  this  House.  From  the  First  Lok  Sabha  to  the  Fifteenth  Lok  Sabha,  our
 predecessors  had  discussed  this  subject  under  one  or  the  other  nomenclature.  I  was  in  the  Fourteenth  Lok  Sabha.  Then  also,  this  subject  was  taken
 up  and  this  was  discussed  at  length.

 Before  discussing  the  present  situation  of  agriculture  in  this  country,  let  us  go  through  the  historical  transformation  that  has  taken  place  for  the  last
 six  decades.  Before  Independence,  the  land-holdings  were  under  the  Zamindari  System.  The  big  landlords  were  having  big  land-holdings.  I  come
 from  the  State  of  Telangana.  Before  Independence,  there  was  an  uprising  of  the  farmers.  Particularly,  in  the  rural  areas,  the  people  of  Telangana  had
 fought  against  the  zamindars  and  the  landlords.  It  is  popularly  known  as  the  Telangana  Armed  Struggle.

 Later  on,  after  getting  our  Independence  also,  our  beloved  first  Prime  Minister  of  our  country,  Pandit  Jawaharlal  Nehru  Garu  had  taken  the  initiative
 to  construct  dams  across  major  rivers  of  the  country.  He  also  termed  them  as  modern  temples.  Yes,  Green  Revolution  has  done  better  for  the
 farming  community  of  this  country.  Many  research  institutions  were  established.  Definitely  they  have  contributed  a  lot  to  the  nation.

 In  early  1970s,  Madam  Indira  Gandhi  brought  legislation  for  land  reforms.  Then,  the  thinking  was  that  small  holdings  would  do  better  for  the
 farmers  because  there  were  many  agricultural  labourers.  The  then  State  of  Andhra  Pradesh  had  implemented  this  Act  very  seriously.  In  the  region  of
 Telangana,  much  land  was  distributed  to  the  landless  people.  Many  States  also  had  implemented  this  Act  and  land  was  distributed  to  many  people.
 Small  holdings  had  emerged  in  this  country.  That  is  the  historical  transformation  of  the  farming  community  in  our  country.

 Now,  we  are  discussing  this  topic  on  agriculture.  It  should  not  become  a  ritual.  I  would  request  the  hon.  Agriculture  Minister  here  that  this
 Government  should  come  up  with  an  agriculture  policy.  Let  the  Prime  Minister,  let  the  Cabinet  decide  with  other  political  parties  also  on  this  issue.  In
 the  coming  days,  let  there  not  be  a  situation  for  us  to  discuss  this  subject.  I  would  request  the  Agriculture  Minister  to  take  initiatives,  to  declare  a
 policy  for  the  agriculturists  of  this  country.

 Just  now  Shri  Hooda  blamed  the  NDA  and  NDA  Members  had  blamed  the  Congress  Party.  I  would  like  to  quote  the  survey,  which  was  released
 on  December  19,  2014,  by  the  National  Sample  Survey  Organisation,  which  is  a  Government  organisation.  The  subject  is  Situation  Assessment
 Survey  of  Agriculture  Household  in  India.  It  says  that  on  all  India  basis  more  than  60  per  cent  of  the  total  rural  households  covered  in  11  States  are
 in  deep  debt.  These  are  official  estimates;  the  figure  may  go  high  also.  It  also  stated  that  the  household  agriculture  debt  increased  by  400  per  cent
 in  the  last  decade.  Sir,  92.9  per  cent  households  were  in  the  erstwhile  Andhra  Pradesh.  The  loan  pattern  shows  that  60  per  cent  are  institutional
 loans,  40  per  cent  are  non-institutional  loans,  that  is,  moneylenders.  The  average  debt  per  household  is  Rs.47,000  while  the  average  income  is  only
 Rs.36,973.  There  is  a  gap  of  Rs.10,000  per  year.  The  number  of  indebted  households  increased  from  148  million  households  in  2002-03,  which
 increased  from  to  156  million  by  2012-13,  an  increase  of  eight  million  in  a  decade  or  almost  one  million  households  per  year.  Who  ruled  this  country
 in  this  decade?  Both  the  BJP  and  the  Congress  parties.  Let  us  not  blame  each  other.  In  this  decade,  both  parties  ruled  this  country.  Till  2004,  BJP
 were  ruling;  from  2004  to  2014,  UPA  was  there.  What  I  mean  to  say  is  that  the  loan  waiver,  which  was  initiated  by  both  the  Governments  at  some
 point  of  time,  only  big  and  rich  farmers  had  utilised  the  loan  waiver  scheme.  This  is  the  report  of  the  NSSO.

 It  also  said  it  is  most  important  there  is  increased  preference  of  migration  to  cities  owing  to  perceptions  of  better  future  and  better  health,
 education  and  employment  avenues.  Migration  from  rural  areas  to  the  cities:  that  is  the  feeling  of  the  common  man  in  the  rural  areas.

 Sir,  37  per  cent  of  agriculture  households  no  longer  have  agriculture  as  their  principal  source  of  income.  That  means,  they  are  depending  on  some
 other  source  of  income.  It  also  said  that  there  is  a  misconception  that  NREGA  is  reducing  the  labour.  It  is  not  the  case.  In  fact,  in  this  period,  more
 farm  labours,  that  is  37  million  people,  have  taken  to  farm  labour  in  the  past  10  years.  This  is  a  fact.

 With  regard  to  the  farmers’  suicide,  many  Members  have  already  mentioned.  Sir,  45  farmers  commit  suicide  daily  with  a  total  of  1,50,000  farmers
 having  committed  suicide  in  the  past  decade.  This  is  the  report  of  the  National  Crime  Records  Bureau,  ‘Accidental  Deaths  and  Suicides  in  India,
 2010'.  This  is  the  situation  prevalent  in  the  country  now.

 Coming  to  my  State,  we  are  lucky.  It  is  because  of  our  struggle  for  a  separate  statehood  under  the  leadership  of  K.  Chandrashekar  Rao  and  with  the
 blessings  of  Madam  Sonia  Gandhi  ॥  we  got  the  State  of  Telangana.  But  for  her,  we  got  Telangana.  That  is  a  fact  and  every  person  in  Telangana
 feels  it.  BJP  had  also  supported  when  the  Bill  was  introduced.  After  attaining  Telangana,  we  have  taken  some  steps,  some  initiatives.  Telangana
 topography  is  the  Deccan  Plateau.  For  the  last  60  years,  small  tanks  were  disappeared.  The  erstwhile  Government  in  the  State  of  Andhra  Pradesh
 did  not  take  care  for  these  small  water  bodies.  Now,  our  Government  has  declared  a  Mission  Kakatiya.  We  are  restoring  all  the  water  bodies  in  each
 and  every  village.  We  have  declared  that  44,000  water  bodies  will  be  revamped,  repaired,  restored  under  the  programme.  We  want  to  hold  the  water
 so  that  the  farmers  will  not  depend  on  bore  wells.  We  felt  that  the  farmers  should  not  totally  depend  on  canal  irrigation.  So,  we  have  these  water
 bodies  built  around  700  years  back.  We  have  allocated  more  than  Rs.  200  core  for  drip  irrigation.  We  have  announced  that  we  are  going  to  ensure
 provision  of  irrigation  facilities  to  one  lakh  acres  in  each  Assembly  constituency.  This  is  the  policy  of  the  Government  of  my  State.

 I  request  the  Minister  to  come  with  a  policy.  We  should  not  debate  this  important  topic  and  leave  it  for  just  a  simple  answer  saying  that  we  will  take
 care  of  it.  I  request,  at  least,  if  not  today,  let  the  Government  come  with  a  policy.  That  is  my  simple  request.

 We  have  taken  some  other  steps.  We  request  that  there  should  be  a  Farmersਂ  Income  Guarantee  Act.  Let  the  Government  bring  this  Act  so  that  we
 can  guarantee  the  farmer  that,  yes,  you  will  get  the  remunerative  price.  We  have  Minimum  Support  Price  (MSP).  What  we  request  is  Fair  and
 Remunerative  Price  (FRP).  That  means,  that  should  include  profit  above  the  cost  price  to  meet  the  living  wages  on  the  agriculture.

 Lastly,  coming  to  extension,  today,  as  per  the  report  also,  the  personnel  of  the  Agriculture  Department  are  not  working  and  they  are  not  reaching
 the  farmers  at  all.  So,  some  steps  should  be  initiated  by  the  Government  of  India  to  take  care  of  the  farming  community.  Thank  you,  Sir.



 SHRIMATI  BUTTA  RENUKA  (KURNOOL):  Thank  you  Deputy  Speaker,  Sir,  for  permitting  me  to  participate  in  the  discussion  under  Rule  193  on
 ‘agrarian  situation  in  the  country’.

 India  is  basically  an  agrarian  based  economy  where  nearly  70  per  cent  of  the  population,  directly  or  indirectly,  depends  on  agriculture  and  related
 activities.  Unfortunately,  the  development  or  the  land  ownership  is  uneven  in  India.  About  20  per  cent  of  the  population,  the  leading  communities,  is
 enjoying  80  per  cent  benefits  of  agriculture.  The  remaining  80  per  cent  of  the  population  has  to  struggle  to  share  20  per  cent  of  the  benefits.

 Land  reforms  in  India  are  not  adequate  or  half  done.  The  rich  are  getting  richer  and  the  poor  are  getting  poorer.  Land  reforms  are  to  be  effectively
 implemented.  If  there  is  an  equitable  distribution  of  land,  everyone  can  enjoy  the  benefits  of  agriculture.

 Intensive  cultivation  is  very  much  required.  Multi-crop  pattern  will  get  more  output.  Land  is  getting  reduced  and  population  is  increasing.  Intensive
 cultivation  is  the  only  solution.

 Some  mechanization  is  required  in  the  form  of  tractors,  harvest  machines  etc.  Now,  only  the  rich  or  big  landlords  have  the  benefit  of  mechanization.
 Small  and  marginal  farmers  are  not  getting  the  benefit  of  mechanization  because  of  prohibitive  cost.

 As  far  as  irrigation  is  concerned,  all  tanks,  canals  and  channels  are  getting  silted  up.  The  Government  is  not  taking  any  effective  step  to  desilt  them.
 As  a  result,  there  is  no  water  for  irrigation  and  drinking  for  people  and  cattle.  Water  is  getting  drained  into  the  sea.  The  only  solution  is  the  linking  of
 rivers.  Rivers  in  the  North  are  perennial  and  rivers  in  the  South  are  seasonal.  The  precious  water  may  be  stored  by  way  of  dams  for  agricultural  and
 drinking  purposes.

 As  far  as  fertilizer  is  concerned,  it  is  available  only  to  the  big  landlords.  The  poor  cannot  afford  usage  of  fertilizers  because  of  its  prohibitive  cost.
 Therefore,  the  Government  should  come  to  the  rescue  of  small  and  marginal  farmers  by  providing  fertilizers  at  subsidized  rates.  They  should  get
 more  price  for  their  foodgrains  if  they  sold  them  later  on  in  off-season.  If  Government  provides  storage  facility,  the  farmers  may  get  better  price  later
 on.

 As  far  as  cold  storage  facility  is  concerned,  30  per  cent  of  the  fruits  and  vegetables,  which  are  perishable  products,  are  getting  wasted  and  causing
 loss  to  the  small  and  marginal  farmers.  If  cold  storage  facility  is  provided,  perishable  items  like  fruits  and  vegetables  may  be  stored  and  used  later
 which  will  benefit  the  common  man.

 As  we  all  know,  monsoon  becomes  erratic  in  India.  Natural  calamities  like  cyclones  and  droughts  affect  severely  the  agriculture  and  related
 activities.  Hence,  proper  insurance  and  Government  financial  assistance  are  required.

 At  least  20  per  cent  of  the  population  depends  on  other  agrarian  activities  like  sugarcane  cultivation,  weaving  etc.  The  Government  may  help  in
 modernizing  the  weaving  equipments.  When  it  comes  to  agrarian  situation,  we  only  speak  of  farmers  but  often  we  forget  the  less  fortunate  poor  like
 agricultural  labourers.  Minimum  wages  may  be  given  to  them.  If  agriculture  fails,  they  may  be  provided  with  alternative  livelihood.

 There  should  be  a  minimum  support  price  for  farmers.  Of  late,  agriculture  is  not  remunerative.  Farmers  are  losing  financially.  Hence,  the  Government
 should  give  minimum  support  price  for  all  agricultural  products  like  paddy,  wheat,  cotton,  sugarcane,  etc.,  taking  into  consideration  the  expenditure
 and  profit.

 शुमाली  वीणा  देवी  (मुंगेर):  महोदय,  आपने  मुझे  बोलने  का  मौका  दिया,  उसके  लिए  आपका  बहुत-बहुत  धन्यवाद।  अपनें  संसदीय  अत  मुंगेर  के
 अंतर्गत

 जिला-मुंगेर  के  प्रयंड  बरियारपुर  में  dor  रोड  पर
 ओवरब्रिज  कई  वर्ो  से  लंबित  है,  जिसके  कारण  आम  आदमी  को  300  किलोमीटर  घूमकर  जाना  पड़ता  8  मेंरे  संसदीय  भन्  मुंगेर  के

 अंतर्गत
 घोरघट  पर  जो  पुल  है  विगत  आठ  सालों  से  टूटा  हुआ  है,

 उसके  कारण  आम  जनता  को  अपना  सामान  कई  गुणा  अधिक  दाम  पर  खरीदना  पड़ता  है।

 अोटय,  हमारी  मांग  हैं  कि  मेंरे  संसदीय  हेतु  मुंगेर  के  अंतर्गत  जिला-मुंगेर  के  प्रयंड  बरियारपुर  में  मेन  रोड़  पर  ओवरब्रिज  को  जोड़  दिया  जाये,

 श्रीअती  सुप्रिया  सुले  (बारामती)  :  महोदय,  मैं  अपनी  पार्टी  और  महाराष्ट्र  की  ओर  से  इस  गंभीर  मुद्दे  पर  बोलने  के  लिए  खड़ी  हुई  हूं।  आपने  सुना  होगा,  पढ़ा  होगा  कि  महाराष्ट्र  में  इस  साल  बारिश  ठीक
 नहीं  हुई  और  15  दिनों  तक  बहुत  ज्यादा  सूखा  पड़ा|  उसके  बाठ  ओले  वाली  बारिश  भी  हुई,  जिससे  किसानों  की  फसल  काफी  खराब  हो  orl,  आज  महाराष्ट्र  में  किसानों  को  बहुत  दिक्कत  है,

 महोदय,  मैं  दोपहर  से  सभी  माननीय  सदस्यों  के  भाषण  सुन  रही  हूं।  जब  मैं  छोटी  थी,  तब  मेरी  मां  ले  मुझे  एक  कहानी  सुनाई  थी,  जो  मुझे  आज  याट  आ  रही  हैं|  (व्यवधान) उसने  कहा  था  कि  एक
 किसान  था  और  उसकी  एक  छोटी  सी  बकरी  eft,  वह  कहीं  जा  रहे  थे,  तो  बीच  में  डी  बकरी  रुक  गयी|  किसान  के  सिर  पर  एक  टोकरी  थी,  जिसमें  बहुत  सारी  घास  eft,  दो  दिनों  से  उल  दोनों  ने  ज्यादा
 कुछ  नहीं  खाया  थ  इस  कारण  बकरी  चलते-चलते  बीच  में  रुक  गयी  और  तड़पने  लगी|  उसके  बाद  किसान  रोने  लगा  और  कहने  लगा  कि  मेरी  बकरी  को  कुछ  हो  रहा  हैं।  उसी  समय  आस-पास के
 तीन-चार  लोग  आकर  बोले  कि  क्या  हुआ,  क्या  मदद  चाहिए?  उसने  कहा  कि  नहीं,  मेरी  बकरी  मर  रही  हैं।  क्या  आप  कुछ  मदद  कर  सकते  हैं?  उन्होंने  कहा  कि  आपकी  टोकरी  में  इतनी  सारी  घास  हैं,
 तह  क्यों  नहीं  उसे  खाने  के  लिए  ठते  उसने  कहा  कि  मैं  यह  घास  नहीं  दूंगा,  क्योंकि  उसे  मैं  मार्केट  में  ले  जाकर  बैठूंगा।  उससे  जो  पैसा  आयेगा,  उसमें  से  आधा  पैसा  घर  लेकर  जाऊंगा  और  बाकी  बचे  हुए
 पैसे  से  बकरी  का  खाना  com)  सरकार  ऐसे  आज  बिठेव  कर  रही  है।  आज  किसानों  के  बारे  में  जो  भी  जियंतूण  हो  रहा  हैं,  वह  सारा  कारपोरेटाइजेशन  के  लिए  हैं।  मुझे  इसमें  कोई  दिक्कत  नहीं  है।  आप
 जरूर  प्राइवेटाइजेशन  करें,  नौकरियां  दें,  मल्टी  नैशनल  कम्पनी  आयें|  यह  अच्छी  बात  है,  लेकिन  उस  हिसाब  से  एक  चीज  करके  दूसरी  चीज  छोड़ना,  मेंरे  व्याल  से  गलत  है|  मराठी  में  एक  कहावत  है
 कि  आप  कितना  aft  पैसा  कमा  तें,  लेकिन  Ri  के  टुकड़े  नहीं  खा  सकते।  आप  ककड़ी  और  गाजर  के  टुकड़े  ढी  खा  सकते  हैं।  यह  सरकार  फूड  सिक्योरिटी  के  बारे  में  सोचे,  किसानों  के  बारे  में  सोचे,
 क्योंकि बहुत  दिक्कत  हैं।  यह  कोई  राजनीति  की  बात  नहीं  है,  क्योंकि  यह  आंकडे  बता  रहे  हैं|

 मुझे  आंकडों  के  बारे  में  हमेशा  सुषमा  जी  की  याद  आती  है।  जब  हमारी  सरकार  थी,  तब  वे  बड़े-बड़े  आंकडें  बताती  eff)  उस  समय  सुषमा  जी  बोलती  थीं  कि  आंकडों  से  पेट  जहीं  भरता|  पेट  भरने के  लिए
 धान,  चावल,  सब्जी  लगती  है।  मैं  इस  सरकार  को  यही  याद  दिलाना  चाहती  हूं।  मैं  सुषमा  जी  को  बहुत  मिस  करती  हूं।  हमें  उनका  भाषण  भी  सुनने  को  नहीं  मिलता  है|  पन््दूहवीं लोक  सभा  के  काफी
 सारे  साथी यहां  हैं।  उन  सबको  ये  सरे  विषय  पता  हैं|

 मैं  महाराष्ट्र  के  बारे  में  बताना  चाहती  हूं।  महाराष्ट्र में  1  लाख  77  हजार  हैक्टेयर  भूमि  बहुत  दिक्कत  में  है।  हार्टिकल्चर,  रबी,  केला,  आम,  संतरा,  सब्जी,  प्याज,  गेहूं,  हटबट,  ज्वार  और  मकका आदि



 प्रोडक्ट्स में  बहुत  दिक्कत  है।  आपको  आश्चर्य  होगा  कि  महाराष्ट्र  में  28  रुपये  लीटर  दूध  ठो  साल  तक  बेचा,  य्वटीदा  जाता  रहा।  आज  उसका रेट  17  रुपये हो  गया,  यानी  ठस  रुपये  कम  हैं  गये।  गलने
 के  किसान  की  भी  हालत  वही  हैं।  आज  सबको  गन्ने  के  किसान  के  बारे  में  पता  हैं|  मैं  यह  al  कह  रही,  मुझे  आनंद  है  कि  जगदम्बिका  पाल  जी,  जो  हमाे  साथ  पहले  थे,  वे  आज  वहां  चले  गये|  पुराने
 साथी  छोड़कर  जाते  हैं,  तो  उसका  दुख  होता  है,  लेकिन  उन्होंने  परसों  एक  बात  अच्छी  कही  गन्ने  के  किसान  के  बारे  में  सबसे  अच्छी  आवाज  अगर  किसी  ने  उठायी,  तो  वह  जगदम्बिका  पाल  जी  ने
 उठायी|  भले  डी  तह  सदस्य  उस  तरफ  बैंठे  हैं,  उन्होंने  गन्ने  के  किसानों  की  हालत  बताई,  मुझे  अभी  भी  उनके  शब्द  याद  हैं,  उढ़  कह  रहे  थे  कि  एमआरपी  नहीं  दे  रहे  हैं।  वत  अब  की  बात  कह  W  थे,
 पहले  की  नहीं  कह  रहे  थे।  उन्होंने  कहा  कि  आज  ग्न]  किसान  की  यह  हालत  हैं  कि  उसे  पैसा  नहीं  मिल  रहा  हैं।  सबको  पता  हैं  कि  एमआरपी  की  क्या  स्थिति  हैं,  मिनिमम  सपोर्ट  पास  की  क्या  स्थिति
 है।  हुड्डा  जी  ने  भी  अपने  भाषण  में  ये  सब  कहा  है।  माननीय  सदस्य  नें  कहा  कि  किसान  के  पास  न  तो  पिता  की  दवाई  के  लिए  tan  है  और  न  लड़की  के  हाथ  पीले  करने  के  लिए  पैसा  हैं  और  न  A
 उसके घर  में  है|  अगर  यह  बीजेपी  का  सांसद  कह  रहा  है,  फिर  तो  हमें  कुछ  कहने  की  जरूरत  ही  नहीं  है।  एगरेरियन  काइली  कितना  सीरियस  है,  यह  सब  देख  रहे  हैं|

 महोदय,  परसों  की  बात  है,  राजस्थान  के  सांसद  बहुत  चिल्ला  रहे  थे।  मैं  सोच  रही  थी  कि  राजस्थान  में  ऐसा  क्या  हो  गया।  तब  उन्होंने  कहा  कि  राजस्थान  में  भी  यही  हालत  है  मेंरे  रूयाल सें काफी से  काफी
 सांसद  हैं  जो  15वीं  लोकसभा  में  थे  अभी  रंजीता  जी  बता  रही  थीं  कि  बिहार,  महाराष्ट्र  में  भी  यही  हाल  है।  सरकार  को  सोचना  चाहिए  कि  आगे  का  एग्रीकल्चरल  रोड  मैप  कया  8  मुझे  याद  है  जब
 इलैक्शन चल  रहा  था,  एमएसपी  के  बारे  में  सब  बोल  रहे  a  Please  correct  me  if  ।  am  ४1010.  निशिकान्त जी  शायद  आपको याद  होगा,  In  their  party  manifesto,  at  page  28,  it
 is  written:

 "It  would  take  steps  to  enhance  the  profitability  in  agriculture  by  ensuring  a  minimum  of  50%  profits  over  the  cost  of  production,
 cheaper  agriculture  inputs  and  credit.  "

 It  is  the  recommendation  of  the  Swaminathan  Committee.  We  welcome  it.  हमसे  नहीं  हो  सका,  आपसे  अच्छा  काम  हो  रहा  है,  तो  बहुत  अच्छी  बात  है  Now,  what  is  the
 Government  saying?  Now,  the  Government  has  made  an  affidavit  in  the  court.  This  is  not  a  court;  it  is  all  on  paper  in  an  affidavit  in  court.  They  said:
 "We  will  not  be  able  to  enhance  the  Minimum  Support  Price."  यह  तो  अन्याय हो  गया।  Not  only  that,  there  are  many  other  things.  This  is  only  one  case.
 Second  thing,  which  is  even  more  painful,  is  this.  They  said:  "A  strong  policy  decision,  the  Central  Government  has  curtailed  State  powers."

 यह  सरकार  Bo  फैडरल  सिस्टम  की  बात  कहती  है  They  say:  "We  have  given  all  powers  to  the  States."  We  were  so  happy.  We  believed  them.  But  then,  the
 clarification  really  came,  where  it  says:  'Curtail  State  powers  to  declare  bonuses  on  wheat  or  paddy."

 अब  सरकार  मध्य  प्रटे?  की  बात  कहती  है  मध्य  सुदेश  का  व्ीट  सबसे  अच्छा  है  जब  हमारी  सरकार  थी,  तब  बोनस  देते  A,  कंद  सरकार  पॉलिसी  में  मध्य  पूदेश  को  देती  थी,  हरियाणा को  भी  देते  A,
 पंजाब  में  बहुत  अच्छा  गेहूं  हुआ  em,  But  today,  even  Madhya  Pradesh  is  doing  a  good  job.  We  are  very  happy.  But  हम  देते  थे।  ...(Jnterruptions)  I  am  stating  what
 your  Minister  has  replied.  It  is  on  the  floor  of  the  House.  The  formal  announcement  of  the  decision  came  in  a  written  reply  from  the  Minister  of  State
 of  Agriculture,  Dr.  Sanjeev  Balyan  in  Rajya  Sabha  that  ‘declaring  bonuses  over  MSP  distorts  the  market  and  cultivation  pattern;  and  increases  the
 subsidy  burden.  The  Centre  will  not  support  any  such  projects."

 Sir,  it  is  really  a  serious  cause  of  concern  because  these  are  very  serious  policy-making  decisions.  We  understand  that  there  is  a  burden  of
 crisis.

 I  know  the  first  reply  we  would  be  given  is:  "We  are  giving  States  more  power.  ।  But  what  happens  to  a  State  like  us?  Maharashtra  is  not  getting  any
 great  benefits.  The  hon.  Agriculture  Minister  had  visited  Maharashtra.  He  definitely  knows  it.  The  Chief  Minister  of  Maharashtra,  who  is  also  from
 their  party,  has  written  several  numbers  of  times  to  the  hon.  Agriculture  Minister  and  to  the  hon.  Prime  Minister.  We  have  asked  for  loan  waiver  of
 Rs.  4,000  crore.  My  brothers  from  Shiv  Sena  are  here.  You  should  have  seen  what  they  say.

 Sir,  I  should  thank  them.  Their  leader  had  an  exhibition  of  photographs.  He  realized  that  the  Government  was  not  giving  money  to  the  farmers.  He
 sold  every  photograph  of  his  and  gave  money  to  the  farmers.  This  is  the  haa/at  of  Maharashtra.

 हमें  इनका  भी  आभार  मानना  चाहिए|  वह  एलाइंस  हैं,  कुछ  करना  चाहिए|।  अभी  फोटो  दिखाई  हैं,  लेकिन  आप  थोड़ा  बीजेपी  सरकार  को  बोलिए  कि  किसान  की  मदद  फरे  This  is  not  the  only
 example,  there  are  many  more  examples.  I  would  give  you  several  examples  like  this.

 17.00  hrs.

 I  want  to  tell  one  thing  about  Shiv  Sena.  They  fight  but  they  are  very  honest.  What  they  have  done,  their  two  MLAs  spoke  in  the  Maharashtra
 Assembly  and  what  they  did  was,  जब  हमारी  सरकार  थी,  तो  कॉटन  छ:  हजार  रुपये  क्विंटल  था,  अभी  यह  3900  रुपये  पूति  क्विंटल  है।  उनके  at  रपी.  कल  हाऊस  में  बोल  रहे  थे  कि
 आप  ऐसा  न  करें,  यूपीए  की  सरकार  थी,  तो  यह  छः  हजार  रुपये  पूति  क्विंटल  थी  और  हमारी  सरकार  आ  गयी  हैं,  तो  यह  लगभग  चार  हजार  रुपये  पूति  क्विंटल  हो  गया  हैं।  अभी  हम  लोग  हेतु  में  at  जा
 सकेंगे,  ऐसा  बुरा  हाल  है|  जब  उन्हीं  के  लोग  ऐसा  बोल  रहे  हैं,  तो  मैं  सरकार  से  विनती  करती  हूँ,  आपके  लोग  भी  अच्छा  सुझाव  दे  रहे  हैं,  वाँ  ओले  पड़े  हैं,  चार  हजार  करोड़  रुपये  का  पैकेज  महाराष्ट्र
 सरकार  को  मिली  थी,  जब  न  की  सरकार  थी|  इसलिए  प्लीज  मदद  कीजिए,  किसान  बेचारे  मर  रहे  हैं।  बाकी  सब  डेवलपमेंट  हो  सकता  है,  लेकिन  खाना  कोई  फैक्ट्री  नहीं  पैठा  कर  सकती।  जब  तक
 आप  किसान  को  पूरी  सहायता  नहीं  देंगे,  बाकी  डेवपलमेंट  के  काम  में  हम  सपोर्ट  कर  रहे  हैं,  हम  लोगों  ने  इंश्योरैंस  बिल  में  भी  सपोर्ट  किया,  कोल  बिल  में  भी  सपोर्ट  कर  सं  हैं।  इसलिए  कृपया  हमारी
 एक  बात  तो  मानी  लीजिए,  आज  जो  बेचारे  किसान  हैं,  जिसे  सचमुच  में  आपकी  अठठ  की  जरूरत  है,  प्लीज  आप  उनकी  मदद  करें|

 9  धर्मेन्द्र वाठव  (बदायूँ)  :  महोदय,  आपने  मुझे  इस  गंभीर  विषय  पर  बोलने  का  मौका  दिया,  इसके  लिए  मैं  आपको  धन्यवाद  देता  हूँ

 किसानों  की  समस्या  को  लेकर  देश  की  संसद  गंभीरता  से  चर्चा  कर  रही  है  मैं  बहुत  देर  से  गंभीरता  से  अपने  साथियों  के  विचार  सुन  रहा  em  सत्ता  पक्ष  के  बहुत  से  साथियों  ने  भी  इस  संबंध  में
 गंभीर  बातें  उठायीं।  मैं  उम्मीद  करता  हूँ  कि  मंत्री  जी  तमाम  राजनीतिक  चीजों  से  ऊपर  उठकर  इस  पर  विशेष  रूप  से  ध्यान  “ेो  इस  Ug  में  अभी  बजट  भी  पास  हुआ  और  बजट  पास  होते  समय
 तमाम  सांसदों  की  आपत्तियाँ  कारपोरेट  टैक्स  को  कम  करने  के  कारण  अ  हमरे  वित्त  मंत्री  जी,  जो  देश  के  एक  बहुन  बड़े  वकील  भी  हैं,  ने  कारपोरेशन  की  वकालत  कर  रहे  थे  कि  दुनिया  के
 तमाम  देशों  में  कारपोरेट  टैक्स  कम  हैं,  इसलिए  देश  में  भी  इसे  कम  करना  पड़  रहा  है।  वित्त  मंत्री  जी  यहाँ  पर  मौजूद  नहीं  हैं,  मैं  कृषि  मंत्री  जी  से  निवेदन  करगा  कि  दुनिया  के  तमाम  देशों  में
 जो  एम.एस.पी.  है,  आप  उसका  भी  अध्ययन  करें,  तो  मेहरबानी  होगी।

 17.02  hrs.  (Shri  Hukum  Singh  /n  the  Chair)

 देश के  70  फीसदी लोग  आज  भी  अपना  जीवनयापन  खेती  से  कर  रहे  हैं  और  मे  फीसदी  लोगों  का  पेट  भर  रहे  हैं  और  खाद्य  सुरक्षा  दे  रहे  हैं।  ...(व्यवधान 3

 माननीय  सभापति  :  कृपया  इन्हें  बोलने  दें,  बीच  में  ज  बोते

 9  धर्मेन्दर  यादव  :  देश  देख  रहा  हैं।  श्रीमती  सूर्या  जी  ने  ठीक  कहा  है।  सूफ़िया  जी,  इन्होंने  अपनें  घोषणा  ag  के  26  नम्बर  पेज  पर  कहा  था  कि  समर्थन  मूल्य  डेढ़  गुना  होना  चाहिए  और  सदन



 में  कह  रहे  हैं  कि  समर्थन  मूल्य  नहीं  दे  पाएंगे,  इसे  देश  देख  रहा  हैं।  हम  चाहते  हैं  कि  इस  विषय  पर  गंभीरता  से  चर्चा  कर  लें,  बल्कि  इस  पर  सरकार  जो  काम  कर  सकती  हैं,  वह  काम  भी  wr
 यदि  सरकार  नहीं  करेगी,  तो  देश  के  किसानों  ने  किसी  को  नहीं  माफ  किया  है।  आदरणीय  सोनिया  जी  यहाँ  पर  बैठी  हैं,  यूपीए  के  लोगों  ने  भी  गलती  की  31  स्वामीनाथन की  रिपोर्ट  वर्ष  2006
 में  आ  गयी  थी  और  वर्ष  2006  से  वर्ष  2014  के  बीच  इनकी  सरकार  थी,  इनको  भी  उसे  लागू  कर  देना  चाहिए  em  तो  जो  गलती  हुई,  उसका  परिणाम  भी  ऊ  लिया  हैं,  इसलिए  अब  आपसे
 भी  कह  रहे  हैं  कि  आप  इसे  लागू  कर  दें।  यदि  आप  भी  इसे  लागू  नहीं  करेंगे,  तो  आप  भी  इसका  परिणाम  areal eb fere dene 31 के  लिए  तैयार  रहें  देश  का  किसान  माफ  जहां  prom  साथियों, यह  मैं  बड़ी
 गंभीरता  A  कहना  चाहता  हूँ।  मैं  सुझाव  दे  रहा  हूँ।  मैं  परेशान  भी  हूँ  क्योंकि  मैं  खुद  भी  एक  किसान  का  बेटा  हूँ।  आज  भी  70  वर्ष  की  आयु  में  मेरे  पिताजी  खेती  करते  हैं।  मुझे  किसानों  की
 तकलीफों  का  एहसास  हैं।  भूमि  अधिवण  के  नाम  पर  क्या  बातें  हो  रही  थीं,  जब  यहाँ  पर  आदरणीय  सुषमा  जी  और  oft  राजनाथ  सिंह  जी  बैठे  थे,  उसके  बाद  आपको  क्या  हो  गया,  आप  कैसा
 बिल  बनाकर  लायें,  कया  देश  इस  बात  को  नहीं  देख  रहा  हैं?  बहुत  सारी  बातें  कहने  को  हैं।  चूंकि  हमारी  पार्टी  का  समय  कम  रहता  है,  इसलिए  मैं  बहुत  लम्बा  नहीं  बोलूंगा।  लेकिन  कुछ  और
 साथियों  नें  भी  इस  सबको  दोहराया  है,  मैं  भी  उनको  दोहराना  चाहता  हूँ।  सेन्टर  फॉर  स्टडी  ऑफ  डेवलपिंग  सोसायटीज  (सीएसडीएस)  के  आंकड़े  के  अनुसार  76  पुनीत  लोग  खेती-किसानी
 छोड़ना  चाहते  हैं।  इसके  बाद  भी  सरकार  चिन्तित  नहीं  होगी।  जब  यें  किसान  खेती  छोड़ेंगे,  तो  आप  इनको  कौन-सा  रोज़गार  देनें  जा  रहें  हैं,  किस  क्षेन्  में  रोज़गार  देनें  जा  रहे  हैं,  इस  बात  पर  भी
 विचार  करना  पड़ेठा  औसतन  2300  व्यक्ति  पूति  दिन  खेती  छोड़ने  के  लिए  तैयार  बैठे  हैं।  पिछले  15-20  सालों  में  ढाई  सें  तीन  लास  किसान  आत्महत्या  कर  चुके  हैं  और  किस  व्यवसाय  के
 लोगों  ने  आत्महत्या  की  हैं,  किस  ेन्  के  लोगों  ने  आत्महत्या  की  हा

 महोदय,  हमारी  सरकार  चीनी  को  लेकर  गंभीर  हैं।  ako  इससे  संबंधित  समस्या  की  जड़  में  जाना  पड़ेगा।  माननीय  कृष  मंत्री  जी,  क्या  आप  इस  बात  को  नहीं  जानते  हैं?  जब  चीनी  का
 आयात  सस्ता  हो  जाएगा,  जहाँ  हम  लोग  किसानों  को  गल्ो  का  इतना  मूल्य  Sol  का  काम  कर  रहे  हैं।

 महोदय,  मैं  कहना  चाहता  हूं  कि  जब  तक  आप  चिली  के  आयात  पर  रोक  लढ़ीं  लगाएंगे,  वठी  के  आयात  पर  डयूटी  नहीं  बढ़ाएंगे,  उत्तर  पदेश  और  हिंदुस्तान  के  गलना  किसानों  को  आप  weft  भी
 आत्मनिर्भर नहीं  बला  सकेंगे|  यह  सच्चाई  है।  आप  प्रदेझ  सरकारों  पर  इसकी  जिम्मेदारी  मत  डालिए,  चीनी का  आयात  आप  कर  रहे  हैं  और  जिम्मेदारी  सुदेश  सरकारों  पर  डाल  रहे  हैं।  इस  बारे  में  प्रदेश
 सरकाएँ  क्या  कर  लेंगी?  आप  चिली  के  आयात  पर  रोक  लपाडष  जब  आयात  पर  रोक  लगा  देंगे,  तो  डयूटी  बढ़ा  दीजिए।  हमारे  देश  में  पैठा  होने  वाले  गलने  के  मूल्य  के  बाद  चीनी  की  वायबिलिटी  जब
 तक  नहीं  आएगी,  तब  तक  चीनी  का  उद्योग  मजबूत  नहीं  atom)  मेरा  मंत्री  जी  से  निवेदन  हैं  कि  जिन  चीजों  में  हमारे  देश  के  किसान  बेढ़तर  काम  कर  रहे  हैं,  उन  चीजों  के  आयात  पर  रोक  लगा  दीजिए,
 जब  तक  हमारे  देश  के  किसानों  की  फसलें  पूरी  तरह  से  बाजार  में  उचित  मूल्य  पर  बिक  ज  जाएं  तब  तक  आप  आयात  पर  टोत  लगाएं|

 महोदय,  इसी  तरह  से  देश  के  किसानों  के  सामने  बहुत-सी  समस्याएं  हैं|  स्वामीनाथन  कमेटी  के  बारे  में  भी  बात  की  जा  रही  है  आप  बता  कीजिए  कि  इस  समिति  की  अनुशंसाएं  लागू  क्यों  जहीं  कर  टे
 हैं,...(  व्यवधान  )  सभापति  जी,  किसानों का  मामला  हैं।  मेरा  निवेदन  हैं  कि  आज  परम्परा  तोड़  ऑीजिएा,  आज  के  बाठ  अगर  आप  कहेंगे  तो  हम  अपना  समय  छोड़  भी  देंगे,  लेकिन  आज  मेरा  निवेदन  हैं  कि
 आप  बोलने  से  मत  रोकिए,

 माननीय  सभापति  :  मैं  भी  नियमों से  पाबंद  ही  मुझे  आदेश  ean  हैं  कि  आठ  मिनट  के  करीब  आप  बोल  सकते  हैं|

 शु  धर्मेन्द्र  यादव  :  सभापति  जी,  आप  भी  किसान  हैं  और  किसानों  के  लिए  परम्परा  तोड़  ढीअिएा  देश  में  70  परसेंट  लोग  खेती  पर  a4  हैं।  संसद  में  बहुत  से  विषयों  पर  चर्चा  होती  है,  आप  किसानों के
 विषय  में  चर्चा  करने  के  लिए  कुछ  समय  बढ़ा  कीजिए  मैं  आपसे  पुराना  करता  हूं  कि  देश  भी  इसे  देख  टहा  |

 माननीय  सभापति  :  आप  विषय  पर  बोलिए,

 शु  धर्मेल्दू  यादव  :  महोदय,  बहुत  सारी  बातें  हैं,  माननीय  मंत्री  जी  की  बैकबाउंड  किसान  की  हैं।  बात  यह  कही  जा  रही  थी  कि  किसानों  के  लिए  जहुत  काम  किए  जा  रहे  हैं।  आपने  बजट  में  क्या  किया
 हैं?  वर्ष  2014-2015  और  2015-2016 की  तुलना  में  आपने  13  परसेंट  बजट  में  कटौती  कर  दी  है।  वर्ष  2015-2016 में  5648  was  रुपए  कम  दिए गए  हैं|  राष्ट्रीय  कृषि  विकास  योजना  के
 अंतर्गत  4500  करोड़  रुपए  दिए  गए,  जबकि  पिछले  साल  8444  करोड़  रुपए  थे।  आपने  बजट  में  कटौती  5  दी  आप  पूरा  एमएसपी  भी  देने  के  लिए  तैयार  नहीं  हैं|  आप  किसानों  को  कोई  राहत  नहीं  दे
 रहे  हैं।  खाद,  बीज  और  पानी  आदि  की  भी  किसानों  के  लिए  समस्या  हैं।  उसके  लिए  बहुत  सारे  साथियों  ने  चर्चा  कर  ली  हैं

 महोदय,  आज  सदन  में  चर्चा  हो  रही  है  देश  में  ओले  पड़े,  बारिश  हुई  और  बेमौसम  बरसात  हुई,  जिसके  कारण  पूरे  देश  के  किसान  संकट  में  हैं।  बहुत-सी  राज्य  सरकारों  ने  किसानों  को  राहत  दी  है।  हमें
 खुशी  है  कि  जिस  सुदेश  से  मैं  आता  हूं,  उत्तर  सुदेश  की  सरकार  नें  अब  तक  दो  al  करोड़  रुपए  पूदेश  के  हर  जनपद  में  किसानों  की  राहत  के  लिए  दिए  हैं।  हमारे  मुख्यमंत्री  जी  की  इच्छा  हैं  कि  वे  ज्यादा
 राहत  दें  लेकिन  उनकी  सीमाएं  बांध  दी  हैं,  उलके  सामने  मजबूरी  पैठा  कर  दी  हैं।  एजडीआरएफ  के  तहत  को  हजार  रुपए  पूति  हेक्टेयर  A  ज्यादा  राहत  नहीं  दे  सकते  हैं।  हम  माननीय मंत्री  जी  से
 निवेदन  करना  चाहते  हैं  कि  इस  सीमा  को  हटा  दिया  जाए

 थी  निशिकान्त दुबे  (गोड्डा)  :  आप  पुराने  आंकड़े  बता  रहे  हैं।

 शु  धर्मेन्दर  यादव  :  आप  इस  सीमा  को  हटा  दीजिटा  आपने  कई  संशोधन  कर  दीजिए,  कानून  बदल  दिए  हैं,  अगर  यह  पुराना  हैं  तो  इसे  हटा  कीजिए  और  इसे  हटाने  में  हम  आपकी  मदद  करेंगे,  आप
 किसानों  के  हित  में  जो  पूछताछ  लाएंगे  हम  उसका  समर्थन  x x  हम  चाहते  हैं  कि  इसकी  सीमा  को  खत्म  कीजिए।  उत्तर  प्रठे?  की  सरकार  of  आपको  लिखा  है  कि  अभी  जो  बेमौसम  बरसात  से
 नुक़सान  हुअ  हैं  आप  उसे  देखने  के  लिए  केंद्रीय  दल  sisi;  हमारी  सरकार  ने  500  करोड़  रुपयों  की  राहत  मांगी  है|  अभी  तक  वह  राहत  नहीं  ठी  गई  है  राहत  देना  तो  दूर  है,  हमारी  सरकार  चाहती  है
 कि  किसानों  की  फसलों  को  जो  नुक़सान  हुआ  है,  आपकी  तरफ  से  एक  टीम  जाए  और  फिजिकल  वैरीफिकेशन  करे  और  वैरीफिकेशन  करने  के  बाद  किसानों  को  लाकर  टे

 सभापति  जी,  मैं  आपके  माध्यम  से  मैं  यह  कहना  चाहता  हूं  कि  बहुत  से  साथियों  वे  किसानों  के  कर्ज  के  संबंध  में  चर्चा  की  है,  हम  उनका  समर्थन  करते  हैं|  उत्तर  प्रटेश  की  सरकार  ने  भूमि  विकास  बैंक
 का  लगभग  आठ  लाख  किसानों  का  साढ़े  सोलह  al  करोड़  रुपए  का  कर्ज  माफ  किया  हैं|  राष्ट्रीयकृत  बैंकों  में  हम  सुदेश  सरकार  के  तौर  पर  नहीं  कर  सकते  हैं|  आप  बड़े  खजाने  के  मालिक  हैं।
 राष्ट्रीयकृत  बैंकों  का  किसानों  का  कर्ज  भारत  सरकार  माफ  करे।  इसके  साथ-साथ  जो  कृषि  विकास  दर  घटी  हैं,  वह  1.1  फीसदी  पर  आ  गई  है,  इसे  भी  सुधारने  का  काम  कीजिए,  गढ़  हमारी  आपसे
 मांग  हैं  और  अभी  भी  समय  हैं  आप  भूमि  अधिगुप्त  बिल  राज्य  सभा  से  वापिस  ले  लीजिए

 कृषि  मंत  (शी  राधा  मोहन  अंठ)  :  सभापति  महोदय,  माननीय  सदस्य  ने  पिछले  तू  में  भी  कृषि  पर  चर्चा  में  भाग  लिया  था  और  जिस  समय  मैं  उत्तर  दे  रहा  था,  उस  समय  सदन  में  उपस्थित  नहीं  थे|
 आज  मेरी  उनसे  विनती  है  कि  जब  मैं  उत्तर  दूं,  उस  समय  आप  निश्चित  रूप  से  सदन  में  उपस्थित  रहिए

 माननीय  सभापति  ६  खाली  यही  रहें  या  अन्य  लोग  भी  रहें।

 +  SHRI  P.  KUMAR  (TIRUCHIRAPPALLI):  On  the  agricultural  sector,  the  government  should  take  note  of  it  that  the  area  of  cultivable  agricultural
 lands  are  coming  down  resulting  in  food  shortage.  The  agricultural  production  have  been  reduced  drastically.  One  side  the  Government  is  making
 laws  to  provide  food  security  to  all  sections  of  our  population  and  on  the  other  side  the  cultivable  lands  area  are  coming  down.  There  are  two  main
 reasons  for  this.  One  is  conversion  of  agricultural  lands  as  housing  plots  and  the  other  is  the  agricultural  lands  are  being  used  for  the  industrialization
 purposes.  One  side  the  production  of  food  grains  are  coming  down,  and  on  the  other,  there  is  no  sufficient  godowns  for  the  storage  of  the
 agricultural  produces.  The  government  should  come  forward  to  enact  a  suitable  law  in  this  house  to  ban  the  conversion  of  agricultural  land  for
 industrial  and  housing  purposes.  Then  only  we  can  save  the  cultivable  agricultural  lands  which  provides  food  grains  for  the  poor.

 If  we  talk  in  general,  in  India,  it  is  a  perennial  problem,  that  we  have  floods  in  one  part  of  the  country  and  at  the  same  time,  drought  in  another  part.
 People  suffer  due  to  both.  We  are  not  able  to  channelize  the  excess  water  due  to  flood  in  one  part  and  take  it  to  the  other  part  where  there  is  severe



 drought.

 There  are  solutions  to  this  problem.  Before  I  come  to  Interlinking  of  Rivers,  I  would  like  to  say  a  word  about  rainwater  harvesting.  The  Govt.  of  Tamil
 Nadu,  under  the  able  leadership  of  Hon'ble  Amma,  has  adopted  the  system  of  rainwater  harvesting  which  is  a  huge  success  throughout  the  State.
 Due  to  rainwater  harvesting,  it  is  seen  that  the  groundwater  table  increased,  and  the  saline  water  entering  the  ground  in  the  coastal  areas  is
 stopped.

 Here,  I  would  like  to  remind  the  House  that  the  Hon'ble  Prime  Minister  of  India  appreciated  the  efforts  of  the  Govt.  of  Tamil  Nadu,  when  he  was
 replying  to  the  President's  Address  this  year.

 Over  the  years,  what  we  have  seen  is  that  whenever  there  is  rain  and  flood,  the  water  inundates  the  villages  before  entering  the  sea.  If  the  course
 of  the  river  is  streamlined  and  inter-linked,  this  huge  quantity  of  rain  water  could  be  used  effectively.  On  the  other  hand,  when  there  is  drought,  we
 do  not  get  water  even  for  drinking  purposes,  leave  alone  for  agriculture  and  irrigation  purposes.  We  are  always  at  the  mercy  of  other  States  which
 have  surplus  water.

 In  order  to  find  a  solution  to  this,  I  feel  that  the  Govt.  of  India  has  to  take  a  very  bold  decision  and  nationalize  all  the  rivers  of  the  country.  Presently,
 the  subject  of  water  is  in  the  State  List,  whereas  National  Waterways  is  on  the  Union  List.  It  is  high  time  that  we  need  to  ponder  over  this  and  bring
 it  under  the  Central  List  or  at  least  the  Concurrent  List  so  that  effectively  something  could  be  done  at  the  Centre,  for  the  benefit  of  the  nation  as  a
 whole.

 So,  interlinking  of  rivers  is  absolutely  necessary  to  tackle  constant  drought  and  flood  problem.  We  had  long-distance  intra-basin  transfer  of  water  for
 over  five  centuries.  We  have  the  examples  of  Periyar  Project,  Parambikulam  -Aliyar  Project  Kurnool-Cuddappah  Canal  and  Telugu-Ganga  Project,  on
 the  southern  part  of  India.  Similarly  on  the  northern  part,  we  had  Indus  Basin  and  Rajasthan  Canal.  These  examples  go  to  show  that  they  have  not
 caused  any  environmental  damage,  but  they  have  contributed  substantially  to  the  environment  and  livelihood.

 I  understand  that  all  the  concerned  States  have  to  accept  the  proposal  for  interlinking.  The  Prime  Minister  could  convene  a  meeting  of  all  the  Chief
 Ministers  of  States  under  the  aegis  of  NIC  or  NDC,  to  thrash  out  issues  and  take  a  final  decision  so  that  permanently  we  put  an  end  to  agriculturist
 problem.

 To  solve  this  water  sharing  disputes,  we  could  also  think  of  having  a  Water  Grid,  similar  to  the  Power  Grid  that  we  have.  Like  power,  water  also  can
 be  transferred  from  one  part  to  the  other  of  the  country,  and  even  reverse  flow  could  also  be  made.  Like  States  draw  power  when  there  is  a  need,
 water  can  also  be  drawn  by  the  needy-States,  which  could  be  monitored  at  the  Grid.

 It  requires  huge  funding,  no  doubt.  But  once  done,  it  could  permanently  solve  the  water  problem  of  the  country.  This  only  needs  courageous  and  bold
 step.  I  hope  the  present  Govt.  would  take  this  step,  for  the  benefit  of  the  nation.

 As  far  as  Tamil  Nadu  is  concerned,  our  Chief  Minister  Hob'ble  Amma  has  been  urging  the  Centre  to  implement  the  interlinking  of  Mahanadi-Godavari-
 Krishna  -Pennar-Palar  -Cauvery  under  the  integrated  Peninsular  Rivers  Development  Programme.  This  linkage  would  solve  the  perenial  problem  of
 farm-irrigation  and  drinking  water  needs  of  the  people  in  the  southern  parts  of  the  country.  So,  I  request  the  Govt.  to  kindly  allot  sufficient  money  to
 prepare  a  Detailed  Project  Report  for  this  purpose.  We  could  also  think  of  having  a  separate  Southern  Water  Grid.

 Here,  ।  am  also  reminded  of  what  the  Hon'ble  Minister  of  Water  Resources  said  in  this  House  last  Session.  It  was  said  that  the  ILR  Roject  would  not
 only  provide  electricity  to  the  tune  of  34,000  MW  but  also  help  in  implementation  of  ambitious  rural  irrigation  scheme,  irrigating  35  million  hectares  of
 land,  on  the  way.  This  will  help  to  the  farmers.

 I  understand  that  the  Hon'ble  Minister  is  fully  aware  of  the  advantages  of  interlinking,  and  so,  I  hope  that  the  Minister  would  take  care  of  this  and  I
 do  not  need  to  elaborate  further  on  this.

 In  my  parliamentary  constituency  the  district  of  Tiruchirapalli  and  Pudukottai  agriculturists  are  producing  more  quantity  of  Bananas,  Jasmine  and
 Cashew  nuts.  But  due  to  marketing  problems  they  are  unable  to  get  proper  price  for  their  produces  resulting  a  huge  loss  for  them.  For  this  I  suggest
 that  agricultural  based  industries  like  establishment  of  Central  Banana  Export  Centre.  Perfume  manufacturing  industries  to  extract  from  Jasmine  and
 cashew  nuts,  export  units  to  enable  the  agriculturists  to  get  remunerative  prices  for  their  produces.  Suitable  plan  may  be  approved  at  an  early  date.

 With  these  words,  I  thank  you.

 डॉ.  भोला  अिंठ  (बेगूसराय)  :  महोदय,  यह  सार्वभौम  सठठ  कृषि  पर  विमर्श  कर  रहा  है
 "मक़तल में  आते  हैं  वो,  खंजर  बाल-बदल  कर|

 या  रब  कहां  से  लाऊं,  मैं  सर  बदल-बदल  WI)"

 महोदय,  साहित्यकारों  ने,  कवियों  ने,  लेखकों  ने  चमचम  चोलियों  और  बेियों  पर  लाठों  टल  कागज  और  रोशनाई  खर्च  कर  दी  है,  पर  जिनकी  अर्थी  अन्धेरे में  उठी,  जिन्हें  कोई  कन्धा  देने  वाला  नहीं
 था,  वह  किसान  जिसकी  सिसकियां,  जिसकी  रुह,  जिसके  पिचके  हुए  गाल,  जिसका  सटा  हुआ  पेट  हर-हर  महादेव  की  ओर  इंगित  करता  हैं।  आज  यह  सदन  आंकड़ों  का  जाल  फैलाकर  समाज  को,  राष्ट्र
 को  अ्तित  करना  चाहता  है|

 "बुलबुल  इस  चमन  में  तेरे  जज़ाढ  किसकी  पड़  गयी,

 जिस  Yer  को  देखता  हूं,  वह  जिस्मों  से  चूर  है।"



 महोदय,  मुझे  महाभारत  की  वह  घटना  याद  है।  जब  महाभारत  युद्ध  समाप्त  हुआ,  गान्धार  जब  भूख  से  छटपटाने  जठी  जल  पीने  के  लिए  गई  तो  जल  में  ख्ूल  थ  अनाज  ढूंढने  के  लिए  गई  तो  अनाज  पर
 खूल  थ  वह  sa  से  छटपटाने  croft,  (व्यवधान)  मैं  विषय  पर  ही  बोल  रहा  हू  जंगल  में  गयी  तो  देखा  जंगल  जला  हुआ  था,  वहां  देखा  कि  एक  अधजला  बेर  हैं।  उछलकर  उसको  तोड़ने  लगी,  लेकिल
 तह  उसकी  स्पर्श  नहीं  कर  पाती  eft;  अगल-बगल में  बेटों  की  लाशें  पड़ी  eff,  गांधारी  ने  अपने  बेटों  की  लाशें  उठाकर,  टीला  बनाकर  जब  बेर  तोड़ते  लगी  तो  कृष्ण  ने  wal,  हे  गान्धार,  मां  होकर  तुम
 बातों  की  लाशों  के  टीले  पर  क्या  कर  रही  हो?  snows  ने  कहा,  वसुदेव,  बुढ़ापा  दुख  का  कारण  है,  गरीबी  उससे  ज्याठा  दुख  का  कारण  है,  जवान  बेटे  का  मरना  उससे  भी  ज्यादा  दुख  का  कारण  है,
 पर  भूख  से  मरना  सबसे  बड़ा  दुख  का  कारण  है|  इसीलिए  मैं  आत्महत्या  से  बचना  चाहती  हुं।  जाल्धाटी  एक  मां  होकर  आत्महत्या  से  बचने  के  लिए  बेटों  की  लाशों  पर  खड़ी  होती  है।

 इस  सांस्कृतिक  राष्ट्रवाद  का  जन्म  इसी  कृषि  संस्कृति  के  गर्भ  से  हुआ  है  इस  कृषि  संस्कृति  के  कृषक  देवता  हैं।  प्रत्टेव  पेशे  के  साथ  एक  देवता  लगा  हुआ  है।  इसीलिए  मैं  आज  कहना  चाहता  हूं  कि
 बिहार  और  भारत  में  अभी  बड़ी  चर्चा  हुई,  होनी  डी  चाहिए,  कहा  गया  कि  हमने  यह  Go  उठाया,  वह  कदम  IORI  साहब,  आपनें  बहुत  कदम  उठाए  और  इतने  कदम  उठाए  कि  तीन  लाख  लोग
 आत्महत्या  कर  चुके  हैं।  तमिल  के  एक  कवि  ने  कहा  है  कि  जिस  राज्य  में  किसान  अगर  शासक  के  सामने  हाथ  जोड़  कर  खड़ा  होता  है,  गिड़गिड़ाता  हैं,  उस  राजा  को  स्वर्ग  नसीब  नहीं  होता|  आज
 हमरी  क्या  हालत  हो  गई  है,  यह  सबको  मालूम  है|

 महोदय,  वर्तमान  सरकार  ने  इस  दशा  को,  इस  पीड़ा  को,  इन  आंसुओं  की  सिसकियों  को  सुना  है।  जो  आबादी  कृषि  पर  अविलम्बित  थीं,  जैसे  नाई,  बढ़ई  और  दूसरी  जातियां,  उनका  कृषि  का  आधार
 खत्म  हो  गया  था,  तो  हमने  इस  बजट  में  उनके  लिए  अलग  से  व्यवस्था  की,  ताकि  वे  इन्सानियत  की  जिंदगी  व्यतीत  कर  ue,  इतना  ही  नहीं,  कृषि  की  दशा  को  देखकर  हमने  बजट  में  यह  कदम
 उठाया  है  कि  जिसकी  1,000  रुपए  सें  कम  पेंशन  हैं,  उसे  हम  1,000  रुपया  पेंशन  देंगे  और  पूरी  कृषक  आबादी  को  देंगें,  ताकि  भविष्य  की  वह  चिंता  ot  मे  वह  पेंशन  उन्हें  मिलेंगी,  पत्नी को  मिलेगी
 और  उसके  बातों  को  sft  मिलेंगी|  इस  तरह  की  व्यवस्था  इस  सरकार  ने  की  है।  पर  कया  यह  व्यवस्था  परिपूर्ण  है,  इसे  बढ़ाना  जटीं  चाहिए,  बढ़ाना  चाहिए।

 मैं  कृषि  मंत्री  राधा  मोहन  सिं  जी  ४े  निवेदन  करना  चाहता  हूं।  कृष्ण  के  हाथ  में  बांसुरी  भी  हैं  और  कृष्ण  के  हाथ  में  सुदर्शन  वक  aft  है।  जो  राधा  मोहन  सिं  जी  यहां  बैठे  हैं,  वह  सुदर्शन  नक  के  साथ
 नहीं  हैं,  बांसुरी के  साथ  हैं,  राधा  के  साथ  हैं,  ...(व्यवधान 3

 जब  रुकमणी  कृष्ण  जी  का  पांव  ठबा  रही  थी,  तो  उन्होंने  कृष्ण  जी  से  कहा  कि  पुन्नू  आपके  पांत  में  यह  फफोला  फहां  से  आया?  इस  पर  कृष्ण  जी  ने  कहा  कि  हां,  राधा  आई  थी,  उसने  गर्म  दूध  पिला  दिया
 था,  उसका  होना  वाठिए  इस  पर  रुकमणी  ने  कहा  कि,  ya,  दूध  तो  राधा  ने  पिलाया,  फिर  आपके  पांव  में  फफोला  फ  हुआ|  इस  पर  कृष्ण  जी  ने  कहा  कि  मेरा  पैर  राधा  के  हृदय  में  और  राधा  का  पैर
 मेंरे  हृदय  में  हैं।  जो  भी  मुझे  भजता  है,  मैं  भी  उसे  भजता  हूं।

 माननीय  सभापति  :  भोला  सिंह  जी,  अब  आप  अपनी  बात  समाप्त  करें,  क्योंकि  काफी  समय  आपने  ले  लिया  हैं

 डॉ.  भोला  अिंठ  :  सभापति जी,  आपको  समय  की  पीड़ा  है,  मुझे  हृदय  की  पीड़ा  है।  मैं  अपनी  बात  दो  मिनट  में  समाप्त  कर  gol

 बिहार  कृषि  कांति  का  हिस्सा  रहा  है।  बिहार  में  पिछले  दिनों  में  बेमौसम  की  बारिश  हुई,  वैसे  तो  पूरे  देश  में  बेमौसम  बारिश  होने  से  पूरा  देश  लहूलुहान  है,  बिहार  में  भी  बारिश  और  ओलावृष्टि  A  जनता
 लहूलुहान  है।  किसान  की  आत्मा  रो  रडी  है|

 माननीय  सभापति  अब  आप  अपनी  बात  समाप्त  करें|

 डॉ.  भोला  सिंह  :  मैं  अपनी  बात  समाप्त  ही  कर  रहा  मंत्री  जी  के  पास  ओलावृष्टि  या  अन्य  पू कृतिक  आपदा  से  निपटने  का  पूबंधल  है,  लेकिन  क्लाइमेट  चेंज  हो  रहा  है,  उस  आपदा  A  निपटने  के  लिए
 आपके  पास  कोई  पु बंधन  आपके  पास  नहीं  हैं।  मैं  कहना  चाहता  हूं  कि  जब  किसान  रोता  है,  तो  उसकी  माँ  उसकी  पीठ  पर  हाथ  धरती  हैं।

 माननीय  सभापति  भोला  सिंह  जी,  आप  बहुत  अच्छा  बोलते  हैं,  लेकिल  समय  कम  हैं,  इसलिए  आप  अपनी  बात  समाप्त  में

 डॉ.  शोला  सिंह:  मैं  पपठी  बात  समाप्त  ही  कर  रहा  हूं।  मैं  जानता  हूं  कि  मेरी  राजनैतिक  हैसियत  दस  मिनट  भाषण  देने  की  नहीं  हैं,  पिछले  50  aul  में  वह  मुझे  प्रस  नहीं  हुई  है।  मैं  मंत्री  जी  से  कहना
 चाहता  हूं  कि  आप  अपने  आपदा  पूबंधन  में  क्लाइमेट  चेंज  के  कारण,  वर्षा  के  कारण  फसलों  की  जो  हाल  ही  में  क्षति  हुई  हैं,  उल  तमाम  चीजों  पर  आप  विचार  करें  और  अपना  निर्णय  देकर  किसानों  को
 राहत  पहुंचाएं।  मैँ  अंतिम  रूप  सें  यही  कह  रहा  हूँ  कि  सबके  लिए  अलग-अलग  व्यवस्था  हैं,  आप  तीन  करोड़  किसानों  की  एक  आर्मी  गठित  करें|  आज  जो  कृषि  है,  वह  प्राइवेट  कृषि  है,  आप  उनको
 अनुदान नहीं  देते  हैं।

 माननीय  सभापति  :  प्रेम  अंढ  जी,  आप  बोलना शुरू  करें|

 डॉ.  शोला  अंढ  :  इसीलिए  मैं  आपके  माध्यम  सें  कहना  चाहता  हूँ  कि  आप  तीन  करोड़  किसानों  की  एक  सेना  गठित  करें  और  उनके  संपूर्ण  जीवन  की  भागीदारी  की  निश्चित  व्यवस्था  आप  करें।  डल
 शब्दों  के  साथ  मैं  अपनी  बात  समाप्त  करतें  हुए  कहना  चाहता  हूँ

 तसुंधरे  इस  परिवर्तन  को  निधन  कहूं  या  सृजन  कहूं,  कल  लोटपोट थी  हरियाली,

 तेरे  आंगन  में  लहराती  गेहूं  के  गोरे  गालों  पर  रूपसी  तितलियां  बतातीं,

 छवि  का  नीलम  संसार  सघन,  सौरभ  का  वह  बाजार  जया,

 रे  कहां  सजन  खेतों  से  मधुबन  का  वह  गुलजार  गया,

 बर  झोंक-झोर  मधु  बोर  भरी  सरसों  मदमाती  झूम  रही,
 अब  कहां  कलि  कोयल  da  रही  है।

 खेत  कहत  है

 "मूल्य  थी  मैं  ओ  पथिक,  मेरी  सुंदरता  जिरवर  गई,

 जग  में  सुन्दरता  भरकर  मेरी  सुन्दरता बिस्तर  गई,

 कल  थी  सुहागिनी,  आज  देशहित  हूं  तपस्विनी  त्यागमयी,

 मेरी  सरसों  देव  मंदिर  का  अमर  चिराग  कुड़ीਂ
 इन्हीं  शब्दों के  साथ  बहुत-बहुत  धन्यवाद

 +SHRI  1२.  GOPALAKRISHNAN  (MADURAI):  With  the  blessings  of  our  Puratchi  Thalaivi  Amma,  I  would  like  to  draw  the  attention  of  the  Central
 Government  towards  the  problems  faced  by  our  farmers.



 I  am,  indeed,  very  happy  that  ।  am  speaking  on  behalf  of  the  farmers  of  our  country.  But,  it  is  very  sad  that  their  living  conditions  are  worsening  day
 by  day.  It  is  going  on.

 Surveys  conclude  that  about  76%  of  farmers  want  to  give  up  farming.  They  start  preferring  to  work  in  cities  as  villages  lack  education,  health  and
 employment  avenues.  Repeated  losses,  frequent  natural  calamities,  pest  attacks  etc  forcing  them  to  do  so.

 Still,  most  of  the  farmers  unheard  about  direct  cash  transfers  of  subsidies,  Minimum  Support  Price,  Kisan  Call  Centres,  etc.  Educating  them  on  these
 aspects  is  very  important.  Irrigation  projects  should  be  prioritized  and  completed.

 Direct  monitoring  of  rural  credit  system  is  the  need  of  the  hour.  Otherwise,  farmer's  debt  burden  and  their  suicides  will  go  on  forever.  Everyday
 farmers  commit  suicides  due  to  debt  burden.  All  these  issues  are  to  be  addressed  properly  so  that  our  farmers  could  live  a  decent  life.

 The  Central  Government  should  gear  up  for  a  Second  Green  Revolution.  Farming  and  farmers  are  the  backbone  of  our  economy.  They  and  their
 interests  should  be  protected  by  well  laid  policies.  Constant  and  vigorous  monitoring  of  such  policies  can  bring  in  some  good  results.

 In  the  year  2011  our  Puratchi  Thalaivi  Amma  lauched  a  new  scheme.  "The  Chief  Ministers's  Farmers’  Protection  Scheme".  Under  this  Scheme,
 agricultural  labourers,  farmers  and  their  family  members  are  eligible  for  educational  assistance,  marriage  assistance,  maternity  assistance,  old  age
 pension,  and  assistance  in  the  event  of  death.  This  is  the  greatness  of  our  Amma.

 I  would  like  to  urge  the  Central  Government  to  adopt  the  welfare  measures  taken  up  by  our  Puratchi  Thalaivi  Amma  and  implement  all  over  the
 country.  Iam  sure  that  our  farmers  will  be  happy  forever.

 With  this  I  conclude  and  thank  you  very  much  for  having  given  me  this  opportunity.

 +SHRIMATI  ५४.  SATHYABAMA  (  TIRUPPUR):  The  prosperity  of  Indian  farmers  depends  upon  the  weather  condition  in  our  country.  Look  at  the
 fate  of  our  farming  community  across  the  country  now.  The  unseasonal  rain  in  many  parts  of  the  country  not  only  damaged  the  standing  crops  in
 many  lakh  of  hectares  it  is  estimated  that  there  will  be  shortage  of  2  per  cent  crop  output  this  year,  but  also  the  farmers  who  suffered  such  a  huge
 loss  will  have  to  think  twice  whether  to  go  ahead  with  sowing  in  the  next  season.  Reason,  there  is  no  assurance.  The  governments  in  the  past  and  in
 present  has  been  talking  about  crop  insurance,  etc.  My  question  is  whether  all  these  crop  insurance  are  really  taking  place  and  coming  to  the  rescue
 of  arming  community  at  their  dire  need.  Another  thing  which  I  would  like  to  bring  to  the  kind  notice  of  the  government  that  the  lack  of  awareness
 among  the  farmers  about  choosing  the  right  cultivation  according  to  the  soil  and  climatic  condition  put  them  into  in  a  situation  which  leads  to
 economical  losses.  Therefore,  I  urge  upon  the  government  to  direct  krishi  Vigyan  Kendras  across  the  country  to  pay  more  attention  to  it.

 Our  beloved  leader  honourable  Puratchi  Thalaivi  Amma  has  introduced  many  welfare  schemes  for  the  farmers  in  the  State  of  Tamil  Nadu  and  the
 Government  of  Tamil  Nadu  under  the  guidance  of  our  beloved  leader  DrPuratchi  Thalaivi  Amma  has  been  taking  several  measures  to  protect  the
 interest  of  farming  community  from  providing  seeds  to  marketing  of  their  produce.  Today  Tamil  Nadu  stands  as  farmers  suicide  free  state  in  the
 entire  country.

 Therefore,  it  is  my  urge  that  the  government  should  give  utmost  priority  to  agricultural  sector,  so  that  our  increasing  population  will  not  face  food
 shortage  at  any  point  of  time.  With  this  I  conclude.

 माननीय  सभापति  :  प्रेम  सिंह  जी,

 oft  प्रेम  सिंह  चन्दू माजरा (आनंदपुर  साहिब)  :  मढडोठय,  बहुत  ही  महत्वपूर्ण  और  गंभीर  चर्चा  सदन  में  हो  रही  है।  मैं  समझता  हूँ  कि  यह  चर्चा  और  गंभीर  होत  और  देश  के  लोगों  को  इसका  बहुत  फायदा
 हो  सकता  था,  यदि  चर्चा  शुरू  करने  के  समय  विपक्ष  की  ओर  से  हाथ  जोड़कर  देश  के  लोगों  से  माफी  मांगी  जाती  कि  जो  आज  किसान  की  दुर्दशा  है,  जो  इस  देश  में  उत्तम  खेती,  मध्यम  बाण,  खेत
 चाकरी  का  नारा  चलता  था,  आज  देश  का  किसान  बर्बाद  हो  गया,  कंगाल  हो  गया,  विपक्ष  बोलता  कि  यह  हमारी  गलत  नीतियों  के  कारण  हो  गया  और  इधर  सत्ताधारी  dal  को  सलाह  दी  जाती  कि  जो
 दशा  हमारी हुई  है,  अगर  आपने  वही  नीतियां  रखीं  तो  तुम्हारी  भी  वही  दशा  ait,  तो  मैं  समझता  हूँ  कि  चर्चा  में  यह  एक  अच्छी  बात  होती।  यह  कौन  नहीं  जानता,  क्या  यह  सच  नहीं  हैं  कि  जब  देश
 आजाद  हुआ  तो  देश  की  जीडीपी  में  कृषि  का  हिस्सा  56  पुनीत  en,  जो  आज  12  परसेंट  पर  सिमटकर  रह  गया  है|  देश  के  कुल  सरमाए  में,  पूंजी  में  कृषि  का  निवेश  25  परसेंट  होता  था,  जो  आज  4
 परसेंट  हो  गया  है।  यह  इस  को  महीने  में  नहीं  हुआ  हैी  देश  की  जो  एवरेज  गोथ  रेट  है,  वह  6  परसेंट  हैं  और  आज  यह  दो  परसेंट  हो  गया  हैं,  केवल  खेती  काा  यह  सब  क्यों  हो  रहा  हैं?  इसके  लिए  मैं  नहीं
 कह  रहा  हूं,  जो  किसानों  द्वारा  आत्महत्याएं  हो  रही  हैं,  नेशनल  काइम  रिकार्ड  ज्यू  की  जो  रिपोर्ट  आई  है  कि  पिछले  तीन  नर्षो,  में  18  हजार  किसानों  ने  देश  में  खुद खुशियां  मी  हमारे  पंजाब  सुदेश  में  भी
 यह  आँकड़ा  6  हजार  के  करीब  है|  यह  चिन्ता  की  बात  हैं।  यह  मैं  नहीं  कह  रहा  हूँ  कि  यह  क्यों  हो  रहा  है,  यह  सेन्ट्रल  इंस्टीट्यूट  ऑफ  एग्रीकल्चर,  भोपाल  की  रिपोर्ट  हैं  कि  95  परसेंट  मशीनीकरण  खेती
 में  हो  गया  हैं।  लोग  केवल  5  परसेंट  काम  st  करते  हैं।  कोई  नशा  करता  है,  कोई  अन्य  बुराई  में  चला  जाता  हैं,  यह  सब  चित्त  की  बात  है,  इस  पर  गम्भीरता  से  चर्चा  होली  चाहिए  और  चर्चा  में  जो  सलाह
 निकलकर  आए,  उसे  सरकार  को  मानना  चाहिए।  आज  खेती  के  नाम  पर  जो  उद्योगपति,  व्यापारी  अरबपति  बन  गए,  किसी  ने  फर्टिलाइजर की  दुकान  खोल  ली,  किसी  ने  पेस्टीसाइड का  कारखाना
 लगा  लिया,  किसी  ने  घी  बेचने  की  ह 9  कर  ली,  वह  तो  अरबपति  बन  गए,  लेकिन  किसान  कमजोर  हो  orn  मैं  इसलिए कह  रहा  हूँ,  क्या  यह  सच  नहीं  हैं  कि  जो  विकास  का  मॉडल  बना,
 अर्थव्यवस्था  की  जो  आर्थिक  लिलियाँ  बनीं,  वे  मुट्ठी  भर  लोगों  को  पालती  रहीं।  यह  मैं  adt  कह  रहा  हूँ,  ये  आँकड़े  छपे  हैं।  आप  यह  जाल  लें  कि  यह  किसकी  वजह  A  हुआ  हैं,  अभी  अरबपति लोगों  का
 दुनिया  के  देशों  का  रिकॉर्ड  आया,  उसमें  भारत  कहाँ  खड़ा  है।  अरबपतियों  की  लिस्ट  में  भारत  सातवें  स्थान  पर  है  लेकिन  जब  ह्यूमन  रिसोर्स  डेवलप्मेंट  की  लिस्ट  आई  तो  186  देशों  में  A  भारत  136तें
 स्थान पर  है।  कौन  लाया?  इनकी  गलत  नीतियों  के  कारण  अमीर  को  और  अमीर  बना  दिया  तथा  गरीब  को  और  गरीब  बना  दिया  orn,  मैं  इस  विषय  पर  नहीं  जाना  चाहता  हूँ।  मैं  गंभीर  विषय  पर  आता
 ढ्



 सभापति  जी,  खेती  को  लाभकारी  ममे  बलाया  जाए  यह  सोचने  की  बात  है|  मैं  समझता  हूँ  कि  यह  जो  हमारी  सरकार  है,  इसने  ठीक  नब्ज़  पकड़ी  है।  अब  इसका  इलाज  करने  की  ज़रूरत  हैं।  सबका  साथ
 सबका  विकास  की  जो  बात  कही  हैं,  मैं  समझता  हूँ  कि  जहाँ  मेक  इल  इंडिया  और  स्किल  इंडिया  का  स्लोगन  लगा  है,  आज  ज़रूरत  है  भारतवर्ष  में  बो  इन  इंडिया  लाने  Hl,  जब  इस  देश  में  हिल्स-पाक
 युद्ध  हो  रहा  था  और  देश  भुखमरी  से  जूझ  रहा  था,  उस  समय  स्लोगन  लगाया  गया  था  जय  जवान  जय  किसान|  आज  अगर  खेती  को  बचाना  है,  किसान  को  बचाना  हैं  तो  of  इंडिया  का  स्लोगन
 लाना  होगा  औ  र  खेती  को  लाभकारी  बनाने  के  लिए  कुछ  उपाय  सोचने  होंगे।  आज  हमें  उत्पादकता की  चिनता  है।  हमारी  उत्पादकता कम  हो  रही  हैं।  दुनिया  के  अमीर  देश  एक  एकड़  में  चार  गुना
 ज्यादा  फसल  निकालते  हैं।  हमारी  फसल  कम  निकलती  है,  इसलिए  खेती  घाटे  में  जा  रही  हैं।  इसके  लिए  सरकार  को  कोई  पॉलिसी  बनानी  होगी  मैं  बधाई  देता  हूँ  माननीय  नरेन्दर  गोठी  जी  की  सरकार
 को,  जिन्होंने  गंभीरता  से  सबसे  ज़रूरी  बात  जो  थी  सिंचाई  की,  पानी  की,  जो  जींद  जान  हैं  पानी  खेती  के  लिए,  उसको  समझा  और  पूधान  मंत  गरम  सिंचाई  योजना  लेकर  ane,  मैं  समझता  हूँ  कि  सबसे
 ज्यादा  जोर  इस  पर  देने  की  ज़रूरत  हैं  क्योंकि  अगर  खेती  की  इनपुट  कॉस्ट  बढ़ेंगी  तो  खेती  walt  लाभकारी  जहीं  हो  सकती  हैं।  सिंचाई  को  लाभकारी  बनाने  के  लिए  जो  बारिशों  का  पानी  है,  1860
 बिलियन  मीट्रिक  पानी  में  से  1160  बिलियन  मीट्रिक  पानी  वेस्ट  चला  जाता  हैं।  उसको  संभालने  के  लिए  केवल  225  जल  भंडारण  की  व्यवस्था  हमारे  देश  में  S|  आज  425  बिलियन  मीट्रिक  पानी  के
 जल  भंडारण  की  व्यवस्था  बनाने  की  ज़रूरत  हैं  कि  ताकि  वन  ड्राप  वन  ्र  की  जो  कल्पना  की  है,  वह  पूरी  हो  पाए,  सस्ती  सिंचाई  किसान  को  मिल  पाए  और  ऐसे  ही  कम  ड्यूरेशन  की  जो  फसलें  है,
 उनको  किसानों  को  बेचने  की  सलाह  देनी  वािएा  लेकिन  उससे  पहले  उसके  मार्केट  का  पूबंध  होना  चाहिए।

 माननीय मंतू  जी  यहाँ  बैंठे  हैं  हमारे  पंजाब  और  हरियाणा  जैसे  पूदेशों  ने  बासमती  चावल  लगाया  लेकिन  उसकी  कीमत  नहीं  मिली,  वह  खुलता  रहा।  मैं  कहना  चाहूँगा  कि  जैसे  माइन्स  एंड  मिनरल्स  ट्रेड
 कोरियन बने  हैं,  और  दूसरे  ट्रेड  Horo  बने  हैं,  ऐसे  ही  आप  बासमती  ट्रेड  wert  बनाएँ  ताकि  किसान  बच  ७  सभापति  जी,  आप  देखिए  कि  किसान  के  साथ  क्या  हो  रहा  है।  हमरे  यहाँ
 201  नंबर  की  धान  की  फसल  थी।  वह  40-50  क्विंटल  निकलता  था|  वह  बंद  कर  दिया।  कहते  हैं  कि  उस  पर  ब्लैक  स्पाट  हैं।  सारी  रिसर्च  हुई  और  उसने  बता  दिया  कि  हैल्थ  के  लिए  उसका  कोई
 नुक़सान नहीं  हैं।  कहते  हैं  कि  अमीर  लोग  खा  नहीं  सकते,  BA  ढी  उसको  बंद  कर  दिया।  सॉइल  हैल्थ  कार्ड  की  बात  बहुत  अच्छी  है।  आज  आतिक  और  परंपरागत  फसलों  की  ज्यादा  ज़रूरत  है

 माननीय  सभापति:  प्रेम  सिंह  जी,  समाप्त  अें

 oft  प्रेम  सिंह  चन्दू माजरा।  सभापति  जी,  मैं  एक  बात  कहना  चाहता  हूँ  देखिए,  परंपरा  तोड़नी  हैं  तो  तोड़ो।  जहाँ  तक  इस  चर्चा  में  भाग  लेने  की  बात  है,  हम  पंजाब  के  लोग  कुल  95  परसेंट  पैदावार  करते
 हैं।  पाँच  परसेंट  खाते  हैं  और  95  परसेंट  देश  को  देते  हैं|  तो  हमरे  लिए  समय  ज्यादा  होना  चाहिए।  इसके  लिए  सस्ता  और  सरल  ऋण  देना  चाहिए।  जहाँ  तक  एम.एस.पी.  की  बात  हैं,  मैं  कहना  चाहता  हूँ
 कि  डॉ.  स्वामीनाथन  कमीशन  की  सिफारिशों  को  ज़रूर  लागू  में  हमारे  शिरोमणि  अकाली  दल  की  ओर  से  हमारे  माननीय  मुख्य  मंत्री  जी  ने  माननीय  पूधान  मंत्री  जी  से  मिलकर  कहा  कि  डॉ.
 स्वामीनाथन  कमीशन  की  सिफारिशें  ज़रूर  माननी  चाहिए,

 महोदय,  दूसरी  बात  जो  बढ़ुत  जरूरी  है,  वह  है  अप्रिेठ्सिव  कॉम  इंश्योरेंस।  आज  फसलों  का  नुक़सान san  उसके  लिए  3600  रुपये  प्रति  एकड़  दिया  जाता  है|  गेहूं  मैं  वस  हजार  रुपये  पूति  एकड़  का
 खर्च  आता  है  और  कहा  जाता  हैं  कि  एक  ब्लॉक  में  जितना  नुक़सान  डहुआ  है,  उसकी  एवरेज  ठी  जाएगी|  अगर  किसी  इंडस्ट्री  में  आग  लग  जाए  तो  एक  इंडस्ट्री  वाले  को  देखा  जाता  हैं।  इसलिए ये  नॉर्म्स
 चेंज  होने  चाहिए।

 सूखे  के  समय  भी  पंजाब  के  साथ  ऐसा  ही  Sail)  हमने  फसलें  लगायीं,  ज्यादा  खर्च  किया।  हमारे  यहां  पानी  हमारी  धरती  की  सतह  के  नीचे  चला  oem  किन्तु,  हमे  फायदे  की  अभी  कोई  बात  जहां  हुई
 है|

 सभापति  जी,  मैं  अपना  भाषण  एक  मिनट  में  बंद  करने  वाला  |  लास्ट  में,  मैं  कहना  चाहता  हूं  कि  गलत  नीतियों  के  कारण  किसान  जो  परेशान  हुआ,  बर्बाद  San)  जे  कॉरपोरेट सेक्टर  को  छ:  लाख
 करोड़  रुपये  तक  के  कंसेशन  दिए  जाते  हैं  तो  ऐसे  ही  किसानों  के  ऊपर  ध्यान  दिया  जाएा  मैं  समझता  हूं  कि  हमारी  जो  यह  वेदना  हैं,  इसे  आज  की  सरकार  जरूर  समझेगी  shiz  खेती  लाभकारी  afi

 *SHRIMATI  २.  VANAROJA  (  TIRUVANNAMALAI):  The  farmers  are  faced  with  many  problems  is  India  and  whereas  the  situations  with  their
 counterparts  abroad  are  quite  different.  Here  they  struggle  from  the  beginning  that  is  shortage  of  seeds,  fertilizers,  labour,  modern  technique,  and
 the  erratic  climatic  conditions.  If  everything  goes  well  there  is  a  fear  among  them  about  the  acquisition  of  land.  We  say  the  agri  output  has
 increased,  that  is  in  comparison  with  the  previous  years.  But  when  we  take  into  account  all  these  modern  equipments  and  technologies  adopted  and
 employed  in  farming,  the  agri  input  should  be  much  more  what  we  come  out  with  every  year.  Therefore,  my  view  in  this  regard  is  that  there  may  be
 increase  in  the  agri  output  year  after  year,  but  I  am  afraid  that  the  actual  increase  of  cultivation  in  hectare  term  is  not  taking  place  and  whereas  the
 area  of  cultivation  is  decreasing  due  to  many  factors.

 The  Govt.  of  Tamil  Nadu  under  the  guidance  of  our  beloved  leader  honourable  Puratchi  Thalaivi  Amma  has  been  taking  several  measures  to  protect
 the  interest  of  farming  community  from  providing  seed  to  marketing  of  their  produce.  This  is  the  reason  in  Tamil  Nadu  there  are  no  suicide  involving
 farmers  and  it  stands  as  a  model  state.  Therefore,  it  is  my  urge  that  the  government  should  give  utmost  priority  to  agricultural  sector,  so  that  our
 increasing  population  will  not  face  food  shortage  at  any  point  of  time.

 With  this  I  conclude.

 थी  फिसलन  अिंठ  कुत्ते  (मंडला)  :  सभापति  महोदय,  किसानों  से  संबंधित  इस  विषय  पर  आज  हाउस  में  चर्चा  हो  रही  3  बहुत  सारे  माननीय  सदस्यों  ने  कई  महत्वपूर्ण  सुझाव  भी  दिए  और  जो  देश  के
 हालात  हैं,  विशेषकर  किसानों  के  संबंध  में,  उन  सारे  आंकड़ों  को  भी  यहां  उद्धृत  किया  orn,  मैं  उन  आंकड़ों  में  जाना  नहीं  चाहता,  परन्तु  आज  कृषि  के  क्षेतू  में  जिस  प्रका  की  स्थिति  है,  इसके  बारे  में
 हमें  आज  विचार  करने  की  जरूरत  है।  आज  इस  महत्वपूर्ण  सदन  में  कृषि  और  किसानों  से  संबंधित  यह  जो  विषय  है,  वास्तव  में  इस  पर  विचार  होला  चाहिए|।  हमारे  देश  के  पू देशों  के  अंदर  राज्य  सरकारों
 a  कृषि  के  अ  में  महत्वपूर्ण  सुझाव  या  जो  तकनीक  अपना  कर  कृषि  का  रक़बा  सिंचित  कर  उसे  बढ़ाया  हैं,  उसके  लिए  आमदनी  का  ज़रिया  बढ़ाया  3  आय  के  संसाधन  और  किसानों  को  सक्षम
 बनाने  में  भी  राज्य  सरकारों  ने  प्रयास  किए  हैं।  उसमें  हमरे  फल्दू  सरकार  की  ओर  A  जो  सहायता  ठी  जाती  है,  यह  भी  एक  महत्वपूर्ण  हिस्सा  3

 सभापति  जी,  इसलिए  मैं  इस  बात  को  कहना  चाहता  हूं  कि  आज  पूरे  हिन्दुस्तान  के  अलग-अलग  पूदेशों  की  जहां  बात  हुई,  आज  हर  सुदेश  के  अंदर  वहां  जो  ज़मीन  की  किस्में  हैं.  आज  उस  ज़मीन की
 किस्म  के  ति  में  जो  खेती  का  आधार  हैं,  जो  मापदंड  हैं,  उसें  भी  देखने  की  जरूरत  है  कृषि  वैज्ञानिक  क्षेतू  में  आज  x  बहुत-से  विशेषज्ञ  हैं।  आज  वें  इस  बात  की  तुलना  करतें  हैं।  वे किसानों को



 सुझाव  देते  हैं  कि  उनकी  Ucar  HA  बढ़े,  आज  हमरे  सामने  इस  बात  की  समस्या  हैं  कि  ada  में  जब  हम  भत  को  देखते  हैं,  mello  इलाके  और  तहां  के  ज़मील  की  जो  किस्म  हैं,  चाहे  वह  बंजर
 भूमि  हो,  चाहे  तह  दो  किस्म  की  फसल  पैदा  करने  वाली  ज़मीन  हो,  अगर  हम  केवल  प्रकृतिक  संसाधन  के  भरोसे  रहेंगे  तो  मुझे  लगता  हैं  कि  इस  देश  में  किसानों  से  लाभ  के  लिए  हम  जितनी  अपेक्षा
 कर  सकते  हैं,  उस  अपेक्षा  की  पूर्ति  हम  aél  कर  सकते  हमें  संस्ाधल  जुटाने  पड़ेंगे  और  उसके  लिए  हमें  आज  विचार  करने  की  आवश्यकता  हैं।  संसाधन  देने  की  जरूरत  है|  यहां  पर  अनेक  क्षेत्रों  के  कई
 विषयों पर  चर्चा  हुई।

 मैं  भी  किसान  का  बेटा  हूं।  मैं  स्वयं  खेती  करता  हूं।  हम  जिन  क्षेतों  में  रहते  हैं,  और  विशेषकर  ग्रामीण  इलाकों  के  अंदर,  वहां  पर  जो  तकनीक  अपनायी  जाती  हैं,  उस  तकनीक  का  आधार  कितना  है,  यह
 सोचने  का  विषय  हैं  और  उसमें  से  काँप  कितना  पैदा  होता  हैं,  यह  भी  देखनें  का  विषय  हैं।  जितनी  लागत  वह  किसान  अपने  खेत  में  लगाता  है  और  उससे  उसे  कितना  wa  होता  है,  यह  भी  सोचने  का
 एक  विषय हैं|  इसलिए  आज  किसान  मजबूर  हो  रहे  हैं,  चाहे  वह  गन्ने  की  खेती  करनें  वाला  किसान  हो,  चाहे  वह  हार्टिकल्चर  के  हेतु  में  ग्  मुझे  लगता  हैं  कि  इस  देश  में  जहां  पर  जिस  पूकार  की  जमीन
 की  किस्म  हैं,  जमीन  की  किस्म  के  आधार  पर  सर्वेक्षण  कराने  के  बाद  वहां  खेती  की  तकनीकी  को  बढ़ाने  की  आवश्यकता  हैं।  उन  क्षेत्रों  में  उसको  मदद  करने  की  जरूरत  है  anu  जो  भी  सपोर्ट कर
 सकते  हैं,  चाहे  वह  फव्दू  सरकार  की  ओर  से  हो  या  राज्य  सरकार  की  ओर  से  a,  यह  सपोर्ट  किसान  को  उन  क्षेत्रों  में  मिलना  चाहिए,  ताकि  किसान  को  उसके  पैदावार  की  कीमत  मिल  acd)  आज  देश
 में  इसकी  आवश्यकता  है,  यह  एक  महत्वपूर्ण  है,  जब  हम  इस  विषय  पर  चर्चा  कर  रहे  हैं।

 महोदय,  मैं  देखता  हूँ  कि  कई  बार  किसान  पवल  पूकृति  के  आधार  पर  अपनी  खेती  करते  हैं,  परन्तु  उसमें  पैदावार  नहीं  होती  है,  कभी-कभी तकलीफ  भी  होती  है।  आज  जो  लोग  आत्महत्या करनें  के
 लिए  मजबूर  हैं,  आत्महत्या  के  विषय  को  लेकर  बहुत  चर्चा  होती  हैं,  किसान  वास्तव  में  तकलीफ  उठाता  हैं,  क्योंकि  उसको  उसकी  आमदनी  का  जितना  हिस्सा  मिलना  चाहिए,  वह  नहीं  मिल  पाता  है
 इसके  कारण  किसान  मजबूर  हैं।  इसीलिए  इसकी  कोई  तकनीक  अपनानी  चाहिए  कि  इसकी  रोकथाम  के  लिए  हम  क्या  कर  सकते  हैं,  उन  क्षेत्रों  के  लिए  क्या  विषय  किया  जा  सकता  हैं,  विचार  किया
 जा  सकता  है।  सिंचाई  के  जो  संसाधन  हैं,  हमारी  सरकार  में  पूधालमंती  जी  नें  जिस  प्रक्ाट  के  अन्य  उपाय  किर  हैं,  मैं  इसमें  आंकड़ों  में  नहीं  जाला  चाहता  S|  यह  जो  कृषि  को  बढ़ावा  देनें  के  लिए  प्रयोा
 हो  रहा  हैं,  किसान  ने  जो  ऋण  लिया  है,  उन्हें  सहायता  देने  के  लिए,  यह  हमारे  लिए  और  सरकार  के  लिए  और  देश  के  किसानों  के  लिए  बहुत  पू सन् नता  की  बात  हैं|  जब  किसान  संकट  में  है,  प्रकृतिक
 आपका  हैं  और  इसके  साथ  आज  हमें  उनकी  आंख  पोंछने  जरूरत  हैं|

 मध्य  प्ठे०  में  मैं  देख  रहा  था  कि  16  तारीख  को  काफी  अतिवृष्टि  हुई,  ओले  गिरे।  मध्य  पूदेश  के  अन्दर  लगभग  28  ऐसे  जिले  हैं,  अभी  पुराणिक  तौर  से  हमारे  पास  रिपोर्ट  आई  हैं  और  लगभग  2,995
 गाँव  सीधे  पूभावित हुए  हैं।  आज  जब  फसल  खेत  में  हैं,  किसान  ऐसी  स्थिति  में  हैं  कि  उसके  सामने  संकट  पैदा  हो  गया  हैं।  उसे  इस  संकट  से  उबारने  का  काम  हम  सबको  मिलकर  करना  हैं।  इसे  फिल्दू
 सरकार  और  राज्य  सरकार  को  मिलकर  करना  afer,  किसान  के  लिए  यह  जो  तकलीफ  हैं,  इससे  उसे  उबारने  का  आज  समय  है|

 हमेशा  यह  विषय  आता  हैं  कि  यह  राज्य  सरकार  का  विषय  हैं।  मुझे  कहते  हुए  पू सल् नता  हैं  कि  मध्य  पुष्पेश  ने  आरबीसी  6(4)  में  परिवर्तन  किया  हैं।  जितने  a  मध्य  सुदेश  के  अंदर  संसाधन  हैं,  उसका
 कारण  यही  है  कि  इस  परिवर्तन  करने  के  बाद  किसानों  को  अधिकतम  सहायता  राशि  संकट  के  समय  में  सरकार  ने  दी  8  मैं  यहां  आंकड़ों  को  नहीं  बताना  चाहता  हू,  परन्तु  मध्य  पदेश  ने  बहुत  कुछ
 किया है।  इसका  उदाहरण  यह  हम  मान  सकते  हैं  कि  आज  हिंदुस्तान  के  अंदर  जितने  भी  पूदेश  हैं,  उनमें  मध्य  प्रदेझ  को  लगातार  तीसरी  बार  कृषि  vas  मिला  है।  यह  देश  के  अंदर  एक  उदाहरण  मध्य
 पूदेश  ने  पेश  किया  हैं|

 महोदय,  मैंने  सिंचाई  और  उसके  संसाधन  की  बात  की  हैं।  आज  से  श्र  साल  पहले  मध्य  सुदेश  के  अंदर  सात  लाख  हेक्टेअर  जमीन  में  सिंचाई  होती  eff,  इन  ठस  वर्षों  के  अंदर  आज  हम  पच्चीस  लास
 हेक्टेअर  जमीन  को  पानी  दे  रहे  हैं।  आज  तकनीकी  की  आवश्यकता  हैं,  संसाधन  देने  की  जरूरत  है|  इसलिए  मैंने  कहा  कि  अ्व  सरकार  और  राज्य  सरकारें  मिलकर  किसानों  की  चिंता  करें,  तभी  हम
 उनको  इससे  ऊपर  उठा  सकते  हैं,  किसानों  को  ताकतवर  बना  सकते  हैं,  ठीक  पुकार  से  उनको  सहायता  दे  सकते  हैं  और  उनको  समर्थन  मूल्य  दे  सकते  हैं|  धन्यवाद

 उतारा  PRASANNA  KUMAR  PATASANI  (  BHUBANESWAR):  The  only  culture  of  India  is  agriculture.  The  poor  farmers  suffer  from  morning  to
 evening  in  the  field.  The  agriculture  God  is  Krishna.  The  word  originated  out  of  Krushi.  Therefore,  in  the  ancient  days  Gopalan  (  nourishing  the  cows)
 is  priority.  Cow  is  the  second  mother  and  the  name  of  the  Bharat  also  originate  out  of  agriculture.  Bha  arth  rice  in  our  Odisha  language.  In  our
 language  it  is  called  Bathos.  The  other  meaning  of  Bha  Alok  Khand  Me  Rath.  One  who  himself  engaged  in  agriculture  is  engaged  that  sublime
 enlightment  So  all  the  citizens  of  the  country  are  farmers.  Life  starts  out  of  farming.  Life  starts  out  of  earth,  Mitti  ko  lekarke  Manav.  To  serve  the
 human  being  this  is  the  greatest  contribution  of  farmers  of  this  country.

 The  cost  of  various  inputs  like  labour,  seeds,  fertilizers,  pesticides  etc  is  reflected  in  the  cost  of  production  of  various  agricultural  commodities.  The
 effect  of  rise  in  cost  of  production  of  major  crops  is  balanced  through  the  mechanism  of  Minimum  Support  Prices  that  are  fixed  every  year  in  order  to
 enable  farmers  to  receive  reasonable  return  for  their  produce.

 Government  has  initiated  several  steps  to  bring  down  cost  of  production  of  agricultural  commodities  promoting  increase  in  productivity  through
 efficient  use  of  inputs  like  fertilizers,  irrigation,  quality  seeds,  machinery  etc.  Government  is  promoting  Integrated  Nutrient  Management  (INM)  for
 balanced  and  judicious  use  of  chemical  fertilizers,  bio-fertilizers  and  locally  available  organic  manures  like  farmyard  manure  compost,  vermi  compost
 and  green  manure  based  on  soil  testing  to  maintain  soil  health  and  productivity.  Pest  Control  is  addressed  through  Integrated(IPM)  Scheme.  Training
 is  also  imparted  to  farmers  about  adoption  of  improved  crop  production  technologies  including  INM  and  IPM  practices.

 Government  is  also  facilitating  improved  market  access  to  farmers  to  increase  their  awareness  of  price  discovery  and  provide  them  with  better
 returns  for  their  produce.  The  States/UTs  have  been  advised  to  amend  their  respective  State  Agricultural  Produce  Market  Committee  (APMC)  Acts  to
 facilitate  direct  marketing,  contract  farming,  farmer/consumer  markets,  setting  up  markets  in  private  and  cooperative  sector,  e-trading  etc.  Further,
 in  order  to  encourage  investment  in  marketing  infrastructure  development,  Government,  is  interalia,  implementing  capital  investment  subsidy
 schemes  such  as  development  /strengthening  Agricultural  Marketing  Infrastructure,  Grading  and  Standardization  and  Gramin  Bhandaaran  Yojana.  In
 addition,  Government  is  also  implementing  Marketing  Research  and  Information  Network  with  the  objective  to  collect  and  disseminate  prices  and
 arrival  data  for  the  benefit  of  farmers  and  other  stakeholders  to  facilities  the  farmers  in  taking  better  production  and  marketing  decisions  to  get  more
 remunerative  prices  for  their  produce.

 In  addition,  in  order  to  make  agriculture,  remunerative,  Government  implements  various  developmental  Schemes  like  National  Food  Security  Mission,
 Rashtriya  Krishi  Vikas  Yojana,  bringing  Green  Revolution  to  Eastern  India  and  several  other  missions  and  programmes.  Government  fixes  Minimum
 Support  Prices(MSPs)  of  various  crops  on  the  basis  of  the  recommendations  of  the  Commission  for  Agricultural  Costs  and  Prices  (CACP),  the  view  of
 State  Governments  and  Central  Ministries  and  other  relevant  factors.  While  recommending  the  price  policy  of  various  commodities,  CACP  keeps  in
 mind  the  cost  of  production,  demand  and  supply,  price  trends  in  the  market,  both  domestic  and  international,  inter  crop  price  parity,  terms  of  trade
 between  agricultural  and  non-agricultural  sectors,  likely  implications  of  MSP  on  consumers  of  that  product,  besides  ensuring  optimal  utilization  of
 natural  resources  like  land,  water  etc.

 The  Per  Capita  Net  National  Income  at  Factor  Cost  at  Current  Prices,  as  per  provisional  estimates  of  Annual  National  Income  2013-2014  is



 Rs.74,380/-.  National  Sample  Survey  Office  (NSSO)  conducted  Situation  Assessment  Survey  (SAS)  of  Agricultural  Households  during  NSS  70th  round
 (  January),  2013.0  December  2013)  in  the  rural  areas  of  the  country  for  the  reference  period  of  the  agricultural  year  July  2012-June  2013.  Based  on
 the  results  of  the  survey,  estimated  average  amount  of  outstanding  loan  per  agricultural  household  as  on  date  of  the  survey  was  Rs.47,000/-.  The
 Survey  revealed  that  52%  of  the  agricultural  households  in  the  country  were  estimated  to  have  availed  credit.  It  may  be  seen  from  the  table  given
 above  that  more  and  more  number  of  farmers  in  the  country  are  taking  advantage  of  availability  of  institutional  credit  in  pursuing  agricultural
 activities.

 *DR.  KULMANI  SAMAL  (  JAGATHSINGHPUR):  The  crisis  in  the  agrarian  sector  all  over  the  country,  since  the  year  2000  has  been  putting  the
 agricultural  policy  makers  in  a  worrisome  situation.  And  the  recent  unseasonal  rain  and  thundershowers  witnessed  in  several  States  like  Uttar
 Pradesh,  Punjab,  Haryana,  Rajasthan,  Maharashtra,  Kerala,  Karnataka,  etc.  has  aggravated  the  situation  further  as  the  crops  have  been  severely
 damaged.  The  farmers  are  going  through  a  distressing  phase  of  their  life.  It  is  well  known  that  the  people  involved  with  farming  and  agricultural
 activity  are  from  poor  economic  background  and  rely  on  the  financial  assistance  either  from  the  Government  in  the  shape  of  subsidies  or  money  lent
 from  the  various  sources.  If  the  crop  fails  in  respective  season  due  to  the  natural  hazards,  the  loss  incurred  thereby,  substantially  make  the  farmers
 unable  to  repay  the  money  lent  from  non-formal  credit  sources  such  as  money-lenders,  employers,  neighbours  and  others.  The  interest  rates  in  the
 non-formal  sector  are  very  high  and  farmers  who  lent  money  for  agricultural  operations  and  subsistence  found  themselves  in  a  debt  trap  when
 cumulative  years  of  drought  and  crop  losses  rendered  them  incapable  of  repayment.  The  mounting  debt  at  the  end  makes  the  farmers  to  commit
 suicide  as  they  do  not  have  any  other  way  out.

 In  such  a  crisis,  if  subsidies  are  withdrawn,  then  the  costs  of  farming,  and  even  of  subsistence  ,  become  unaffordable.  Media  reports  and  studies
 conducted  by  independent  researchers  have  cited  instances  of  farmers  who  committed  suicide  in  parts  of  Maharashtra  and  Karnataka  were
 presented  with  an  electricity  bill  for  a  huge  and  unaffordable  sum  by  the  distribution  companies.  The  economic  reform  programme  has  identified  the
 power  sector  as  one  of  the  critical  areas  for  reform.  Besides,  the  move  for  privatisation  of  power  distribution  has  consequently  increased  the  power
 tariffs  resulting  in  high  cost  for  cultivation.

 It  is  to  note  that  the  Bharatiya  Janata  Party  (BJP)  came  to  power  showing  rosy  dreams  to  the  farmers  that  the  high  crop  prices  and  better  cultivation
 conditions  would  be  provided  to  them.  Further,  I  would  like  to  mention  that  recent  bill  as  well  as  Ordinance  made  by  the  Government  on  Land
 acquisition,  resettlement  and  rehabilitation  bill  has  made  the  farmers  to  face  severe  problems  in  days  to  come  in  future.  When  the  farmers  demand
 for  fair  compensation  and  proper  rehabilitation  they  are  branded  as  the  demand  is  having  an  anti-development  orientation.  The  question  comes  to
 mind  that  as  if  those  who  will  lose  their  land  and  their  livelihood  in  the  process  of  land  acquisition  are  not  even  meant  to  be  part  of  the  development
 process  and  should  simply  make  sacrifices  for  the  profits  of  others  especially  the  industrialists.  This  reflects  a  basic  unwillingness  on  the  part  of  this
 government  to  accept  that  economic  progress  of  poor  people  especially  the  farmers.  It  also  reflects  a  degree  of  contempt  for  farmers  and  farming  as
 a  profession.  We  can  observe  that  gross  capital  formation  in  agriculture  has  been  falling  drastically,  both  as  a  share  of  GDP  (  gross  domestic
 product)  in  agriculture  and  as  a  share  of  total  capital  formation  in  the  economy.  And  things  in  respect  of  agricultural  and  farmers  have  deteriorated
 significantly  over  the  period  of  time.  The  Budgetary  allocation  by  the  Government  in  order  to  develop  agriculture  as  well  as  progress  of  farming
 communities  in  the  country  is  not  appropriate  especially  in  an  emerging  situation  in  view  of  heavy  rains  and  hailstorms  in  different  parts  of  the
 country.

 My  State  Odisha  faces  the  problems  of  natural  calamities  like  floods,  cyclones,  droughts,  etc.  every  year.  Recently  the  economy  of  the  State  was
 affected  due,  to  the  cyclone  '  Phailin’  and  'Hud  hud'.  But  the  Government  did  not  take  any  step  to  address  the  problems  of  the  farmers  in  the  State.
 No  allocation  was  made  in  the  General  Budget  in  this  regard.  I  draw  attention  of  Government  to  allocate  a  special  package  in  respect  of  Odisha  to
 counter  the  problems  due  to  natural  hazards  in  the  State.

 In  the  light  of  the  points  mentioned  above,  I  would  like  to  urge  upon  the  Government  to  allocate  adequate  funds  for  compensation  to  the  farmers
 those  who  lost  their  crops  due  to  recent  unseasonal  rains  and  thunderstorms.  Appropriate  measures  are  also  to  be  taken  by  the  Government  to
 provide  subsidies  to  the  farmers  for  consuming  electricity,  to  avail  fertilizers  etc.  to  propel  their  agricultural  production.

 oft  धर्म  वीर  गांधी  (पटियाला)  :  महोदय,  आज  किसानों  के  संकट  के  बारे  में  जो  चर्चा  चल  रही  हैं,  मैं  उस  पर  अपने  विचार  रखना  चाहता  ही  सबसे  पहले  मुझे  इस  बात  पर  आपत्ति  हैं  कि  जो  भी  नेतागण
 यहां  दाता  करते  हैं  कि  मैं  किसान  हूं  और  किसान  का  बेटा  हूं,  दरअसल  वे  किसान  नहीं  हैं।  किसान  की  प  समूची  परत  नहीं  हैं, अलग-अलग परते  हैं|  जो  बड़ा  किसान  हैं,  धनी  किसान  है,  वह  अकेला
 किसान  नहीं  है।  उसके  पास  पेट्रोल  पंप  हैं,  उसके  पास  ट्रांसपोर्ट  है,  उसकी  आमदनी  के  और  भी  बहुत  से  साधन  हैं।  वह  अकेला  खेती  पर  निर्भर  नहीं  करता  हैं।  यह  इनकी  राजनीतिक  मजबूरी  है,  क्योंकि
 यह  इनका  जनाधार  हैं।  उनका  जो  वोट  बैंक  हैं,  ये  उसके  लिए  बात  करते  हैं।  दरअसल,  वे  अपने-आप  में  किसान  नहीं  हैं।  इसलिए  आज  तक  जो  सभी  मुख्य  पार्टियां  रही  हैं  एवं  जो  दैत्य  पार्टियों  हैं,  उन्हीं
 पार्टियों  की  वजह  से  आज  किसानों  की  यह  हालत  हुई  है।  3  लाख  लोग  तर्ष  1995  से  लेकर  आज  तक  खुदकुशी  कर  चुके  हैं,  हजारों  लोग  हर  साल  खुदकुशी  कर  रहे  हैं,  हजारों  किसान  जिस  विपदा  से



 गुजर रहे  हैं,  80  मिलियन  जो  फैमलिज  हैं,  उनमें  से  40  मिलियन  फैंकलिन  गंभीर  कर्ज  के  शिकार  हैं|  यह  सब  अचानक  नहीं  हुआ  हैं,  आज  नहीं हुआ  हैं,  यह  सब  इन  दोनों  पार्टियां,  चाहे  वह  यू,पी.ए.  हो
 या  एन.डी.ए.  हो,  उनकी  जो  नीतियां  रही  हैं,  उनके  कारण  यह  सब  हुआ  हैी

 स्वामीनाथन  कमीशन  की  रिपोर्ट  आज  नहीं  आयी  है,  यह  बहुत  साल  पहले  आयी  eft)  यू.पी.ए.  सत्ता  में  रही  उसने  इसे  लागू  क्यों  नहीं  किया,  उसका  किसानों  के  लिए  दर्द  कहा  था?  बी.जे.पी.  तालों  ने
 फायदा  किया  था  कि  हम  स्वामीनाथन  कमीशन  की  रिपोर्ट  लागू  करेंगे  आज  बी.जे.पी.  उससे  क्यों  पीछे  हट  रही  हैं?  उसने  क्यों  सुप्रीम  कोर्ट  में  हलफनामा  शायर  किया  है  कि  अगर  हम  रिपोर्ट  लागू  करेंगे
 तो  देश  की  आर्थिक  व्यवस्था  डगमगा  जायेंगी|

 झ
 सर,  बात  यह  है  कि  जो  सभी  पार्टियां  हैं,  जिनके  सदस्य  संसद  में  बै  हैं,  जब  हम  कृषि  के  मुददे  पर  बहस  कर  रहे  हैं  तो  देश  के  किसी  न  किसी  कोने  में  कोई  किसान  खुदकुशी  कर  रहा  है।  सारा  देश
 देख  रहा  हैं  कि  पिछले  65  सालों  से  किसान  हितों  की  चर्चा,  किसानों  के  उत्थान  की  चर्चा,  उनकी  प्रगति  की  चर्चा,  निरंतर  जारी  है  और  उनकी  दुर्दशा  भी  निरंतर  जारी  है।  उन  नीतियों का  ही  परिणाम
 है,  जिन्हें  हमने  वर्ष  1991  के  बाद,  सर  मनमोहन  सिंह,  मान्त्रिक  सिं  अहलुवालिया  और  चिदंबरम  साहब  की  नीतियां  a  ढांचागत  नीतियां  eff,  उदारीकरण  की  नीतियां  थीं,  वैश्वीकरण  की  नीतियां
 a  जो  पूंजी  को  अ्व  में  लाया  गया,  किसानों  को  हासिये  पर  scar  गया,  आज  इनकी  जो  जातियां  हैं,  मैं  आपसे  पक्का  कह  सकता  हूं  कि  जो  गरीब  किसान  हैं,  जिनकी  हम  बात  करते  हैं,  85

 coy
 पुनीत  जो  किसान  हैं,  जो  मार्जिनलाइज्ड  फार्म र्स  हैं,  जो  स्मॉल  © ©  S$,  वे  बचने  वाले  नहीं  हैं,  ग्लोबल  कैपीटल  का  जितना  बड़ा  ऑन स्लॉट  है,  इल्मी  कैपीटल  का,  यह  बड़ा  क्षेतू,  जो  वेस्ट
 किए  का  ढांचा  बनाना  चाहते  हैं,  वह  बनने  वाला  है।  अगर  उसे  बचाना  है  तो  हमें  गंभीरता  से  उस  पर  विचार  करना  होगा  कि  गरीब  किसान  और  मजदूर  किसान  को  कैसे  बचाया  जायें?  यढ़  बड़ा  मुद्दा

 ने  है।

 यह  सोचने  वाली  बात  हैं  कि  पंजाब  में  रिवर्स  टेनिस  पहले  शुरू  हो  चुकी  है।  आज  से  20  साल  पहले  छोटे  किसान  बड़े  किसान  के  पास  जातें  थे  कि  हमरे  पास  दो  एकड़  जमीन  S,  आप  हमें  दो  एकड़
 जमीन  दे  दीजिए,  हम  चार  एकड़  जमीन  में  खेती  करके  अपने  परिवार  को  पाल  लेंगे,  आज  हजार  एकड़  जमीन  वाला  बड़ा  किसान,  दो  एकड़  जमीन  वाले  किसान  के  पास  जाता  हैं  कि  तुम्हारा  कुछ  नहीं
 होने  वाला  हैं,  आप  हमें  दो  एकड़  जमीन  दीजिए,  हम  पांच  हजार  एकड़  जमीन में  आलू  की  फसल  लगाने  वाले  हैं,  वे  छोटे  किसान  को  खा  रहे  हैं,  This  is  going  to  happen  nationally.

 सर,  अगर  उनको  बचाना  हैं  तो  मेरी  आपसे  विनती  हैं,  इस  हाउस  से  विनती  हैं  कि  हमें  किसान  ठितैंषी  नीतियां  को  लागू  करना  होगा  हमें  किसानों  के  लिए  को-ऑपरेटर्स बनाने  होंगे।  हमें  छोटे
 किसनों  को  इकट्ठा  करना  होगा,  उन्हें  कम्पेटिटिव  बनाना  son,  मुझे  यह  समझ  में  लहीं  आता  हैं  कि  बहुत  अनाज  खराब  भ्  और  कोल्ड  चेन  नहीं  बन  सकी,  उसके  लिए  कांग्रेस  और  आपको  कितनी
 कैपीटल  की  जरूरत  थी?  Jor  स्टोरेज  के  लिए  कितने  कैपीटल  की  जरूरत  थी,  क्या  टेकजीक  और  अनुभव  की  जरूरत  थी,  जो  आज  एफ.डी.आई.  लेकर  आएगी|  हम  सब  कुछ  कर  सकते  थे,  लेकिन
 इच्छा  शक्ति  नहीं  थी।  किसानों  के  पूति  हमरी  उदासीनता  थी,...  (व्यवधान)  इस  देश  के  आम  जनता  के  पूति  उदासीनता  eft

 सर,  एक  विडम्बना  हैं  कि  जी.डी.पी.  का  13  पुनीत  फार्म  सैक्टर  से  आता  है  और  87  पुनीत  सर्विस  सैक्टर  और  मैन्यू फैक् तर  सैक्टर  से  आता  है,  दूसरी  तरफ  70  प्रतिशत  लोग  खेती  पर  निर्भर  करते
 हैं।  अगर  इस  विडम्बना  को  दूर  करना  हैं  तो  हमें  बड़े  कदम  उठाने  होंगे,  साहसी  कदम  उठाने  होंगे,  सच्चे  दिल  से  काम  करने  होंगे,  ईमानदारी  से  काम  करने  होंगे,  तभी  हम  इसे  दूर  कर  पाटेंेा।

 मैं  आपसे  फिर  विनती  करता  हूं  कि  आप  स्वामीनाथन  कमीशन  की  रिपोर्ट  को  मानिए,  n  इंश्योरेंस  लागू  कीजिए  और  कॉरपोरेट  फार्मिंग  शुरू  कजिए  मेरी  आपसे  यही  विनती  है,

 +  SHRI  8.  N.  CHANDRAPPA(  CHITRADURGA):  Agriculture  is  the  back-bone  of  Indian  economy.  But  unfortunately  farmers  have  been  neglected
 by  successive  State  and  Central  Governments.

 The  two  major  problems  of  the  agriculturists  are  power  and  water.  "KOTI  VIDYADALI  MELT  VIDYE  LESUਂ  said  Karnataka's  philosopher  and  saint.
 Among  all  the  educational  systems  agriculture  is  the  best  he  said.  Mother  India  is  traditionally  an  agriculture  country.  By  the  grace  of  God  the  land  is
 so  fertile  that  all  types  of  cereals,  vegetables,  fruits,  flowers,  nuts,  oil  seeds  are  grown  in  our  country.  This  is  the  reason  main  for  us  to  achieve
 Green  Revolution,  White  Revolution  and  Yellow  Revolution.  Now,  we  have  to  maintain  and  accelerate  these  revolutions  such  that  we  can  export
 more  and  earn  good  foreign  exchange.

 At  present  the  condition  of  farmers  is  not  at  all  good.  Hence  the  State  and  Central  Government  should  come  forward  to  help  the  farmers.  First  of  all,
 we  should  see  that  suicide  of  farmers  must  come  to  an  end.  This  suicide  menace  has  spread  in  many  areas  of  Karnataka,  and  Maharashtra.  The
 interest  on  agriculture  loan  should  be  waived.  The  part  of  the  principal  amount  also  should  be  waived  wherever  the  condition  is  very  pathetic.  If  the
 life  of  farmers  is  improved  then  the  whole  country  will  be  happy.

 र  ०  farmer  wants  to  grow  horticulture  crop,  irrigation  is  the  most  important  ingredient.  To  produce  any  horticulture  crop,  farmers  have  to  make
 arrangement  for  irrigation  and  other  agricultural  implements  to  take  up  horticulture  activities.  I  would  like  to  tell  that  a  farmer  has  to  wait  for  at
 least  3  years  to  get  a  horticulture  crop  like  pomegranate,  mango  etc.  At  present,  the  guidelines  in  this  regard  are  not  at  all  friendly  towards  farmers.
 The  guidelines  state  that  the  interest  subvention  will  be  given  to  farmers,  if  they  make  repayment  of  loan  on  time.  I  would  like  to  ask  the  hon.
 Agriculture  Minister  as  to  what  the  rationale  is  the  bring  such  norms.  It  shows  that  the  Government  has  taken  the  decision  without  understanding
 the  practical  difficulties  involved  in  a  particular  situation.  When  it  comes  to  small  and  marginal  farmers,  the  situation  is  more  worsened.  To  give  a
 crop  loan  up  to  Rs.50  thousand,  banks  seek  a  number  of  security  documents.

 Even  though,  a  farmer  manages  to  get  crop  loan  at  4  per  cent  interest  rate  how  can  he  make  repayment  at  the  time  to  drought?  So  the  rate  of
 interest  would  be  going  up  and  finally  he  has  to  take  loan  from  private  money  lenders,  to  whom  he  has  to  pay  higher  rate  of  interest.

 On  the  other  hand,  the  Government  stated  that  the  banks  are  given  instructions  not  to  ask  any  surety  and  other  documents  to  provide  crop  loan  up
 to  Rs.50,000/-.  But  this  direction  is  not  being  followed  by  any  bank  including  nationalized  banks.  Without  security  document,  no  bank  is  giving  crop
 loan  to  farmers.  That  is  why,  I  urge  the  Government  to  look  into  these  anomalies  and  take  corrective  measures  in  this  regard.  Therefore,  I  urge  upon
 the  government  to  bring  an  effective  and  simple  mechanism  to  disburse  crop  loan  to  farmers.

 With  these  words,  I  conclude  my  speech.



 oft  राजेंश  रंजन  (मधेपुरा)  :  सभापति  महोदय,  शोला  बाबू  ने  बहुत  डी  सारगर्भित  और  साहित्यिक  भाषण  दिया  हैं।  पूरे  सठन  a  ताली  बजाई।  67  सालों  में  सारगर्भित  और  साहित्यिक  इंग्लिश  भी  इसी
 सदन  में  बोली  गई  है  जो  देश,  किसान  भाग्य,  किसमत  और  भगवान  के  सहारे  अपनी  जिंदगी  जीता  हो,  जिस  देश  में  सिर्फ  खास  की  पूजा  होती  हो,  आम  की  पूजा  कभी  नहीं  हुई,  जिस  देश  में  सिर्फ
 WRI  को  ध्यान  में  रखकर  व्यवस्था  बनाई  गई  और  आम  का  सम्मान  कभी  नहीं  किया  गया,  जिस  देश  में  ताकत,  दौलत  और  पट  की  गरिमा  का  सम्मान  यह  सदन  करता  हो,  उस  देश  के  सदन  में  जब
 कोई  काम  नहीं  बचता,  तो  बड़े  बुजुर्ग  सांसद  साल  में  दो  बार  घड़ियाली  आंसू  बहाने  के  लिए  राजनीतिक  लाभ  और  घाटे  के  बीच  किसानों  के  सवाल  लाकर  खोना  शुरू  कर  देते  हैं|...  (व्यवधान)  सवाल
 नीयत  और  नीति  का  हैं।  जीडीपी  का  सवाल  नहीं  है,  पुनीत  का  सवाल  नहीं  है।

 अभी  मध्य  प्रदे०  में  एसिड  की  बात  की  जा  रही  eft;  इस  देश  में  राष्ट्रपति  पुठ््का  हो  या  दुनिया  का  कोई  भी  एवार्ड,  हमेशा  मुंड  देखकर  लोगों  को  एवार्ड  दिया  जाता  हैं।  मध्य  पेश  ने  अच्छा  काम  किया
 होगा,  हमें  उस  पां  में  कुछ  नहीं  कहना।  हम  एक-दूसरे  की  आलोचना  करने  के  लिए  यहां  नहीं  बैठे  हैं  न  सरकार  अच्छा  करेगी,  हमारी  सरकार  ने  खराब  किया,  ऐसा  नहीं  हैी  दर्द  सबको  होठा  यदि
 इतना  ही  दर्द  था  तो  आजादी  के  67  सालों  बाद  भी  हम  हर  बार  उसी  सवाल  को  लेकर  क्यों  खड़े  हो  जातें  हैं।  जो  सवाल  से  साल  पहले  था,  वही  सवाल  आज  भी  भस्मासुर  की  तरह  मुंड  बाए  खड़ा  हैं।  यह
 सवाल  सबसे  बड़ा  है।  किसे  एवार्ड  मिलता  हैं,  यह  दुनिया  जानती  हैं।  बिना  पैरवी,  बिला  जाति,  लिंग,  भाषा,  बिना  दौलत  के  इस  हिन्दुस्तान  में  कोई  कदम  जहां  बढ़ाया  जाता।  इसलिए vars  पर  मत
 जाइए

 रंगनाथन,  सोमनाथ  समिति,  बहुत  समितियां  बनीं|...(  व्यवधान)  समिति  किसानों  की  तरक्की  के  लिए  नहीं  soft;  यही  आप  चालीस  साल  पहले  गांव  में  जाते  और  लोगों  से  पूछते  कि  आपने  अपनी
 बत्ती  की  शाटी  फहां  की  और  कहां  कराना  चाहते  थे।  वह  कहता  था  कि  किसान  के  बातों  से  कराना  चाहता  था|  आज  अगर  पूछेंगे  कि  अपनी  बत्ती  की  शादी  कहां  करवाएंगे,  किसान  अच्छा  हैं  तो
 कहेगा  कि  किसान  के  घर  में  हमारी  बच्ची  की  शाठी  नहीं  होगी,  शादी  उस  घर  में  होगी  जिस  घर  में  छ:  हजार  रुपये  का  नियोजित  शिक्षक  बहाल  हुआ  हैं  या  किसी  की  चपरासी  की  नौकरी  लगी  है,  तो
 वहां  शादी  होगी  अब  किसान  के  घर  में  अपनी  acct  की  शादी  कराने  के  लिए  कोई  व्यक्ति  तैयार  नहीं  है।  आप  किसान  के  बेटे  से  पूछिए  कि  क्या  करना  चाहते  हैं|  उढ़  ween,  माफ  कीजिए,  हम  किसानी
 जहां  करना  ताठते।  जिस  मुल्क  में  दो  Ut,  तीन  Bt  सालों  में  किसान  के  बच्चों  का  शैक्षणिक  ग्रोथ  छ:  पुनीत  भी  ल  हो,  माननीय  सांसद  महोदय  और  मंत  जी,  जिस  मुल्क  में  आजादी  के  67  साल
 बाठ  ठो  जोड़े  बैल  न  बे  al  जिस  मुल्क  में  मातू  छ  पुनीत  ट्रैक्टर,  72  परतिशत  किसानों  के  पास  मोबाइल  आ  गया  तो  इसके  लिए  सदन  में  और  दुनिया  में  हायतौबा  मचती  हैं।  पेट  काट  कर  मोबाइल
 लेने  की  आदत  बन  गई  हैं।  हम  भूखे  रहेंगे,  जगे  रहेंगे  हम  पीटे  जाएंगे,  मारे  जाएंगे,  आत्महत्या  करेंगे,  लेकिन  जापान  और  अमेरिका  जो  डेवलप  कर  रहा  हैं  उसे  देखकर  हम  आगे  भागेंगे,  आम  आदमी की
 अवधारणा  इस  देश  में  इस  प्रका  की  बन  गई  है|  आप  72  पुनीत  किसानों  के  हाथ  में  मोबाइल  मत  देखिए,  मातू  4  पूतिशत  किसानों  के  पास  पतठे  घर  हैं,  देश  में  कुल  9  करोड़  किसान  हैं  उसके  घर
 में  4  पुनीत  पवव  और  बाकी  कच्चा  और  झोपड़ी  है।  एक  आव  और  करना  चाहेंगे।  ...  व्यवधान) |

 माननीय  सभापति  ६  राजेश  जी,  विषय  पर  आ  जाइए,

 थी  राजेश  रंजन  :  यदि  वास्तव  में  हम  लोग  किसानों  की  चिंता  करना  चाहते  हैं|  दुनिया  में  जितने  भी  बड़े  साहित्यकार,  अध्यात्मिक  पुरुष  और  वैज्ञानिक  हुए,  किसानों  के  बारे  में  अमेरिका  के  डॉक्टर
 बता  ने  एक  लेक्चर  दिया  था,  उसमें  मैं  भी  मौजूद  em  उन्होंने  कहा  था  कि  यदि  हिन्दुस्तान  के  किसान  या  दुनिया  के  किसानों  की  तरक्की  की  बात  करनी  है,  आप  ब्राजील चले  जाइए।  किसानी  को
 जब  तक  उद्योग  का  दर्जा  नहीं  देंगे  तब  तक  दुनिया  की  कोई  भी  कमेटी  बना  ci,  उससे  किसानों  की  माली  हालत  नहीं  सुधरने  वाली  है।  किसानी  को  उद्योग  का  दर्जा  देने  से  किसान  अपने  उत्पादन का
 सरकार  के  साथ  बैठकर  लाभ  क्या  होगा,  जब  किसान  अपनी  संपत्ति  की  कीमत  सूद  नहीं  लगाएगा,  एक  चाय  बेचने  वाले  के  पास  दोमंजिला  बिल्डिंग  हैं।  किसान  के  पास  झोपड़ी  हैं,  किसानी  को  उद्योग
 का  दर्जा  मे  मिले,  इस  पर  पक्ष  और  विपक्ष  दोनों  को  सोचना  चाहिए।  मैं  सहकारिता  के  बारे  में  कहना  चाहता  हूं,  यदि  वास्तव  में  हम  किसान  के  बारे  में  चिंतित  हैं  तो  कॉ्पोरटित  सिस्टम  गांवों  में
 किसानों  के  बीच  लागू  करें,  यूनिट  पैदा  में  82  पुनीत  लोगों  को  दो  एकड़  से  भी  कम  जमीन  है,  मातू  3.8  पुनीत  लोगों  के  पास  पांच  बीघा  जमीन  है,  2  परतिशत  लोगों  के  पास  दस  एकड़  से  ज्यादा
 जमीन  हैं।  किसानों  को  सहकारिता  से  जोड़  कर  खेती  की  जाए,  कृषि  मंती  जी,  एक  ऐसी  पढ़ाई  को  कम्पलसरी  किया  जाए  जिससे  किसान  का  बेटा  किसानी  के  बारे  में,  खेती  के  बारे  में,  हम  कैसे
 वैज्ञानिक  तरीके  से  खेती  कर  सकें,  कैसे  खेती  को  डेवलप  कर  ७.  नौवीं  क्लास  से  आप  पढ़ाई  की  व्यवस्था  शुरू  करें।  कृषि  मंती  जी  एक  बहुत  ही  महत्वपूर्ण  बात  बताना  चाहते  हैं।  हर  गांव  में  एक
 स्कूल  हैं,  उस  स्कूल  में  चाहे  वह  चरवाहा  हो  या  छोटा  किसान  हो  या  काश्तकार  हो,  उस  किसान  की  पढ़ाई,  जानवारों  के  खानें  की  व्यवस्था,  उस  पढ़ाई  में  रोजगार  को  डेवलप  करनें  की  और  तकनीकी
 की  भी  पढ़ाई  शामिल  डो,  उस  एजूकेशन  को  आप  कैसे  लाएं,  आप  हिन्दुस्तान में  इसकी  व्यवस्था  करैं।  निश्चित  रूप  से  एक  व्यवस्था बे।  (व्यवधान)

 सभापति  महोदय,  अंत  में,  मैं  बिहार  के  बारे  में  कहकर  अपनी  बात  समाप्त  कर  रहा  हुं।  हिन्दुस्तान  की  कृषि  का  आधा  इतिहास  बिहार  के  बगैर  नहीं  है।  दुनिया  के  सारे  आंदोलन  बिहार  और  बंगाल  में  हुए
 हैं|

 मंत्री  जी,  मैं  आपसे  कहना  चाहूंगा  कि  आप  जिस  जिले  से  आते  हैं.  वहां  चार  चीनी  मिलें  बंद  हैं।  मैं  आपसे  सिर्फ  एक  sage  करके  अपनी  बात  खत्म  करना  चाहूंगा,  क्योंकि  आपने  बोल  दिया  है|
 ...।  व्यवधान  )  इनके  जिले  में  चारों  चीनी  मिलें  बंद  हैं  बिहार  की  सारी  चीनी  मिलें  बंद  हैं।  न  ames  करना  चाहूंगा  कि  मध्य  बिहार  में  पानी  के  चलते,  कृषि  मंत्री  जी,  आप  जानते  हैं  कि  उत्तर  बिहार  बाढ़

 से  परेशान  हैं  ...(व्यवधान )

 माननीय  सभापति  ६  अब  आप  अपनी  बात  समाप्त  कीजिए,

 8€]  (व्यवधान)

 थी  राजेश  रंजन  :  मैं  अंतिम  बात  कहकर  अपनी  बात  समाप्त  कर  रहा  हूं  उत्तर  बिहार  पानी  से  परेशान  हैं  और  मध्य  बिहार  पानी  के  बगैर  परेशान  है।  कृषि  मंत्री  जी  कोयल  नहर  झारखंड  में  पानी  नहीं
 देती  (व्यवधान) मैं  अंतिम  बात  बोल  रहा  हूं।  (व्यवधान) राहुल  गांधी  जी  वहां  गये  थे|  उन्होंने  कहा  था  कि  कोयल  जहर  से  पानी  देंगे।  ...(व्यवधान) मैं  कहना  चाहूंगा  कि  मगध,  औरंगाबाद,  गया,
 जड़ा नाबाद,  पटना,  अरबल  आदि  सरे  इलाके  कोयल  नहर  से  प्रभ्षवित  3  मैं  चाहूंगा  कि  उस  नहर  के  लिए  जिन  वायदों  को  किया  गया  है,  उसे  पूरा  किया  जाये|  उत्तर  बिहार  बाढ़  से  प्रभवित  है|
 ...।  व्यवधान  )

 माननीय  सभापति  :  रवनीत  सिंह  जी,  आप  बोलिये,

 8€ |  (व्यवधान)

 oft  राजेश  रंजन:  मैं  अबड  करूंगा  कि  कोयल  नहर  में  पानी  देकर  मगध  में  सिंचाई  की  व्यवस्था  की  जाये  ...(व्यवधान )  आप  किसान  के  लिए  सही  व्यवस्था  में  ...।  व्यवधान  )

 माननीय  सभापति  ६  राजेश  रंजन  जी,  अब  आपकी  कोई  भी  बात  रिकार्ड  में  नहीं  जा  रही  है|

 (व्यवधान )

 +  SHRI  7२.  DHRUVANARAYANA  (  CHAMARAJANAGAR):  I  want  to  raise  some  pertinent  issues  that  are  affecting  farmers  across  the  Country.

 The  untimely  rains  across  the  country  have  caused  crop  damage  just  before  the  harvest  season.  In  interior  regions  of  Northern  Karnataka,  grapes,



 jowar,  mustard  and  chana  crop  have  been  worst  hit.  Even  fodder  for  the  cattle,  which  was  lying  unprotected  in  most  areas,  has  been  damaged  due
 to  the  rains.  I  urge  the  Central  Government  to  send  teams  to  all  the  affected  area  ascertain  the  damage  caused  and  assist  the  States  in
 compensating  farmers  for  the  crop  damage.

 Instance  of  losses  in  agriculture  due  to  natural  calamities  have  been  happening  throughout  the  Country.  There  is  need  for  crop  insurance  for  farmers
 who  need  to  be  protected  from  losses  on  account  of  natural  calamities.  As  per  an  NSSO  report  released  in  December  2014,  most  farm  households
 were  unaware  of  insurance  schemes.  Over  95%  paddy  and  wheat  growers  and  nearly  99%  of  sugarcane  farmers  did  not  insure  their  crops  during
 two  consecutive  agricultural  seasons-  Kharif  2012  and  Rabi  2013.  Would  the  government  link  the  Jan  Dhan  Scheme  to  crop  insurance  and  expand
 crop  insurance  coverage  for  farmers?

 Sugarcane  arrears  have  crossed  Rs.15,000  crore,  higher  than  the  peak  dues  of  Rs.  13,274  crore  last  year,  and  as  per  the  Indian  Sugar  Mills
 Association,  it  is  expected  to  exceed  Rs.  17,000  crore,  if  an  intervention  is  not  made.  The  arrears  are  highest  in  Uttar  Pradesh  at  Rs.  4,628.53  crore.
 The  arrears  total  Rs.2,679.40  crore  in  Karnataka  and  Rs.1,649.80  crore  in  Maharashtra,  the  top  producer  of  sugar.

 As  per  the  Sugarcane  Control  Order  1966,  the  farmers  are  supposed  to  receive  payment  for  sugarcane  within  14  days  of  supplying  the  sugarcane  to
 mills.  However,  it's  been  months  and  farmers  have  still  not  received  payments.

 The  Cabinet  decision  to  approve  export  incentive  for  sugarcane  came  in  very  late  and  the  export  has  not  yet  picked  up,  as  a  result  the  farmers  are
 still  waiting  for  payment.  This  is  an  extremely  urgent  issue.  I  urge  the  government  to  make  an  intervention  and  come  to  the  aid  of  sugar  farmers  on
 a  priority  basis.

 Karnataka  is  the  second  largest  producer  of  grapes,  and  the  grape  farmers  of  the  region  are  in  serious  financial  distress.  From  2004  to  2012,  they
 were  faced  either  by  extreme  drought  or  hailstorm.  This  year,  grape  crop  in  over  2000  hectares  of  grape  farms  across  5  districts  has  been  damaged
 due  to  rain.  Almost  90  per  cent  of  the  loans  issued  by  nationalized  banks  and  cooperative  banks  have  turned  into  non-performing  assets,  while  70
 per  cent  of  them  have  turned  into  doubtful  assets.  The  total  amount  of  loans  to  these  farmers  is  Rs.1,169  crore.  The  Karnataka  government  has
 submitted  a  proposal  to  the  Center  asking  for  Rs.426  crore,  with  the  rest  of  the  amount  to  be  borne  by  farmers  and  the  State  Government.  I  appeal
 to  the  Minister  to  extend  his  support  to  the  Karnataka  state  government  on  this  front.

 Agriculture  scenario  is  losing  pace.  Growth  rate  of  value  added  in  agriculture  was  3.7%  in  2013-14.  Just  one  year  of  the  NDA  Government,  it  has
 fallen  to  1%  in  2014-15.

 As  per  the  NSSO,  70th  round  Report  (2012-13  data)  released  in  December  2014,  on  the  Situation  of  Agriculture,  the  average  farm  household  makes
 Rs.  6,426  per  month.  Even  out  of  this  income,  only  48%  of  the  household  income  is  from  cultivation.  The  rest  is  from  works  under  MNREGA,  non-
 farm  activities  and  livestock.  At  this  level,  farmers  are  worst  off  than  even  the  lowest-paid  employees  in  the  government  or  organized  sector.  To  add
 to  this,  52%  of  the  farmers  across  the  Country  are  indebted.  60%  of  them  have  secured  formal  credit  while  40%  have  availed  informal  credit.  The
 level  of  indebtedness  is  alarming  in  Andhra  Pradesh(93%),  Telangana  (89%)  Tamil  Nadu(82%),  Kerala(78%)  and  Karnataka(77%).  The
 government  has  taken  no  action  on  the  issue  of  low  farm  incomes  or  farm  indebtedness.  The  government  has  been  endorsing  anti  farmer  policies
 and  cutting  budgetary  allocation  for  agriculture.  The  Centre's  total  outlay  for  the  agricultural  sector  has  declined  by  10.4%  from  Rs.  31.322  crore  in
 2014-15  to  Rs.  28,050  crore  in  2015-16.

 The  Prime  Minister  himself  promised  in  Hazaribagh  constituency  in  April  2014.0  "  We  will  change  the  minimum  support  price.  There  will  be  a  new
 formula-the  entire  cost  of  production  and  50%  profit.  "  The  government  has  completely  forgotten  its  promise.  However,  far  from  ensuring  50%
 profits  for  farmers,  the  government  didn't  even  adequately  increase  the  MSP.

 MSP  for  paddy  had  been  hiked  by  Rs.  60-65  in  2013.  In  2014,  it  was  hiked  by  only  Rs.  50.  Even  Sugarcane  was  hiked  by  Rs.100  in  2013,  however  in
 2014,  it  was  hiked  by  only  Rs.50.

 In  Karnataka,  70%  of  the  agricultural  activity  is  dependent  on  rainfall,  which  creates  extreme  distress  for  the  farmers  since  they  have  to  be
 dependent  on  rains.  Farmers  across  the  Country  faced  drought  even  last,  thus,  irrigation  facilities  are  a  top  most  concern.

 The  government  has  been  talking  about  expanding  infrastructure  for  agriculture.  The  Finance  Minister's  budget  speech  also  highlighted  this  Yet  the
 government  has  cut  founds  for  Accelerated  Irrigation  Benefit  Scheme.  In  2013-14,  the  scheme  was  allotted  Rs.  4360  crore.  In  the  present  year,  only
 Rs.  1,000  crore  has  been  allotted.  The  Minister  has  said  that  a  new  scheme  Pradhan  Mantri  Krishi  Sichai  Yojana  has  been  allotted  Rs.1,000  crore  but
 there  is  no  scheme  by  the  Ministry.  Last  year  also,  the  same  scheme  was  announced  and  Rs.1,000  crore  was  allocated.  However,  only  Rs.4  crore
 was  spent  in  9  months  and  there  is  still  no  scheme  by  the  Ministry.  Why  is  the  government  delaying  the  launch  of  a  scheme  that  has  already  been
 announced?  It  is  my  humble  request  to  the  government  to  bring  the  scheme.

 I  urge  the  Minister  to  take  note  of  the  issues  and  take  immediate  action  on  them.

 +  SHRI  D.K.  SURESH  (  BANGALORE  RURAL):  There  is  an  urgent  need  to  address  the  issue  of  Agrarian  Crisis  that  is  prevalent  in  the  country.
 There  are  multiple  problems  in  the  agrarian  sector.  Natural  calamities  like  draught,  flood,  untimely  rain,  hailstorm,  and  landslides  have  caused  undue
 stress  and  damages  to  the  farmers,.  In  addition,  the  increased  cost  of  farm  inputs,  wild  animal  menace,  and  unscientific  fixation  of  minimum  support
 price  are  major  factors  resulting  in  the  agrarian  crisis.

 Due  to  the  mounting  pressures,  agriculture  has  become  economically  unviable  for  many  and  farmers  are  moving  away  from  the  agrarian  sector  and



 migrating  to  cities  to  perform  menial  jobs.  This  crisis  is  a  matter  of  great  concern  to  the  country  as  the  production  of  food  grains  will  fall  as  farmers
 give  up  farming.  The  requirement  for  food  grains  is  gradually  going  up  as  the  population  increases.  Unless  the  agrarian  sector's  issues  are  addressed
 on  an  urgent  basis  there  will  come  a  time  when  farmers  will  completely  abandon  their  lands  and  there  will  be  larger  crisis  of  food  grain  availability  in
 the  country.

 The  widening  economic  divide  between  the  agrarian  sector  and  non-agrarian  sectors  is  forcing  farmers  to  look  for  alternatives.  Rapid  urbanization
 makes  farming  less  attractive  as  even  petty  jobs  fetch  better  returns  than  farming.  The  per-capita  income  between  the  rural  and  urban  population  is
 widening  and  there  is  large  scale  resentment  in  rural  areas  due  to  this  inequality.  Under  these  circumstances,  it  is  the  need  of  the  hour  to  evolve  a
 comprehensive  mechanism  to  make  the  agriculture  sector  more  viable  and  attractive  for  our  farmers.

 Crop  insurance  is  one  such  mechanism  that  needs  to  be  put  in  place  to  help  the  farmer.  Farmers  are  not  fully  aware  of  crop  insurance.  Awareness
 about  crop  insurance  should  be  created  among  all  farmers  in  the  country  including  Karnataka.  During  the  Kharif  season  of  the  year  2013-2014,  only
 12%  of  the  farmers  in  Karnataka  got  crop  insurance.  This  shows  that  there  are  no  awareness  campaigns  taken  up  by  the  authorities  concerned.
 Field  level  officers  should  be  incentivised  to  ensure  all  farmers  are  aware  of  crop  insurance  and  that  every  crop  is  insured  thereby  ensuring  protection
 from  the  vagaries  of  rain  and  other  factors.  I  urge  upon  the  Govt.  to  take  steps  to  improve  the  reach  of  both  modified  and  weather  crop  insurance
 schemes  to  cover  every  crop  and  all  category  of  farmers.

 There  is  also  need  to  provide  insurance  cover  for  crops  destroyed  by  wild  animals.  Currently  there  is  no  separate  insurance  cover  for  crops  destroyed
 by  wild  animals.  The  forest  department  are  not  cooperative  in  providing  relief  and  even  if  they  do,  it  is  insufficient  to  cover  the  cost  of  the  crop.  In
 the  strange  case  of  crops  being  destroyed  by  Wild  Board,  which  is  in  the  schedule  of  the  Wild  Life  Act,  the  forest  department  refuse  to  provide  relief
 for  such  crop  damages  citing  that  crop  damages  caused  by  wild  animals  except  Wild  Boar  are  covered.  I  urge  upon  the  Govt.  to  look  into  the  issue
 and  extend  crop  insurance  for  crops  damaged  by  wild  animals.

 It  is  not  sufficient  to  just  provide  crop  insurance.  The  insurance  mechanism  should  be  fool  proof  to  ensure  the  farmer  is  compensated  in  ०  quick  and
 timely  manner.  At  present,  claiming  compensation  is  a  complicated  and  intensive  process,  Officials  do  not  co-operate  in  a  timely  manner  and  by  the
 time  the  inordinate  paper  work  is  completed  it  is  too  late  too  little  for  the  farmer.  More  often  than  not,  farmers  give  up  tryping  to  collect  their
 compensation  out  of  frustration  by  chasing  paper-work  from  desk-to-desk.  The  government  should  ensure  the  compensation  mechanism  should  be
 quick  and  paperless.  Cash  transfers  too  should  be  Direct  Cash  Transfers  so  that  the  farmer  need  not  worry  about  unscrupulous  middlemen.  Many
 farmers  are  ignorent  of  the  fact  that  Direct  Cash  Transfers  is  available  to  them.  This  is  another  issue  that  needs  attention  and  education  of  the
 farmer  about  this  facility.

 In  addition,  many  farmers  are  not  aware  of  government  schemes  and  policies  that  are  in  existence.  Most  of  the  schemes  are  misused  and  only  big
 farmers  benefit  from  government  schemes  and  policies  as  poor  farmers  are  completely  unaware  of  the  benefits  that  they  can  avail  from  the
 Government.  Their  rights  are  being  denied  as  information  is  not  disseminated  to  the  farmer  and  hence  they  suffer  in  silence.  Educating  the  farmers
 about  the  schemes,  policies  and  their  rights  are  key  to  ensuring  farmers  do  not  give  up  farming  altogether.  A  proper  education  system  has  to  be
 setup  including  public  medium  to  ensure  information  reaches  the  remotest  areas.

 Another  major  concern  in  the  agrarian  sector  is  the  availability  of  quality  seeds.  More  often  than  not,  the  seeds  are  of  poor  quality  leading  to  failed  or
 poor  crops  after  months  of  hard  work.  A  farmer  cannot  sustain  loss  of  crop  after  having  invested  time,  money  and  effort  for  several  months.  Unlike
 other  professions,  the  farmer  has  no  monthly  guaranteed  income.  A  farmer  has  to  wait  for  the  crop  to  mature  for  months  before  it  can  be  taken  to
 the  market.  If  for  some  misfortune  the  crop  were  to  fail  the  livelihood  of  the  farmer  becomes  untenable.  Therefore  more  funds  have  to  be  invested
 into  research  &  development  to  produce  good  seeds  and  best  practice  methods.

 A  large  portion  of  farm  land  is  dependent  on  rain.  In  recent  years  there  has  been  drought  in  several  parts  of  the  country  including  Karnataka.  Due  to
 successive  failure  of  rain,  farmers  are  unable  to  grow  any  crops  and  the  situation  is  dire  in  certain  drought  stricken  areas.  Irrigation  schemes  need  to
 be  taken  up  on  a  war  footing.  FDI/PPP  and  other  investments  are  being  made  to  lay  new  roads,  plans  for  Bullet  Trains,  etc,  but  the  number  of
 surface  irrigation  schemes  being  taken  up  is  negligible.  Most  investments  are  being  made  for  the  corporate  sector  in  the  name  of  improving  the  lives
 of  the  common  man,  but  the  poor  farmer  is  being  marginalized  even  further.  Therefore,  there  is  an  urgent  need  to  take  up  irrigation  projects  and  to
 complete  those  which  have  been  incomplete  for  a  long  time.  Priority  has  to  be  given  to  irrigation  projects  or  else  the  situation  of  farmers  is  only
 going  to  get  worse.

 The  Prime  Minister  Shri  Narendra  Modi  Ji  has  called  for  "  per  drop  ,  more  cropਂ  to  improve  the  agrarian  sector.  While  this  is  welcome,  this  should  not
 remain  as  just  another  Mantra.  There  has  to  be  concrete  action  on  this  front.  The  Prime  minister  has  rightly  called  for  increased  productivity  per
 hectare  cultivation,  but  he  has  failed  to  explain  how  this  will  be  achieved  and  in  what  timeframe.  One  concrete  step  in  this  direction  is  for  the  Union
 Govt.  to  announce  100%  subsidy  for  drip  irrigation  for  all  crops  and  for  all  farmers  irrespective  of  how  big  or  small  the  farmer.  Only  if  such  initiatives
 are  taken  up,  the  Prime  Minister’  vision  will  become  a  reality  and  result  in  the  revival  of  the  agrarian  sector.

 Another  reason  farmers  are  suffering  is  because  of  the  Minimum  Support  Price.  The  MSP  does  not  take  in  to  account  the  latest  pricing  and  omits
 several  costs  associated  with  farming  including  the  farmer's  labour  hours.  Therefore  the  MSP  should  be  based  on  more  scientific  methods  with  the
 view  to  help  the  farmer  and  not  to  squeeze  the  life  out  of  the  farmer  for  all  the  hard  work  he  has  put  in  for  months  to  grow  a  single  crop  on  which  his
 entire  life  depends.

 In  addition  to  problems  with  MSP,  the  farmer  has  a  challenge  to  reach  the  market.  The  farmer's  crops  in  many  instance  do  not  reach  the  markets  on
 time  due  to  non-availability  of  farmer  markets  in  the  vicinity.  Farmer  markets  with  cold  storage  facilities  should  be  available  at  every  gram  panchayat
 headquaters  at  a  minimum.  In  the  current  situation,  unscrupulous  middlemen  make  the  most  out  of  the  hard  work  of  the  farmer  while  the  farmer
 continues  to  suffer.

 The  incidents  of  farmer  suicide  are  on  the  rise  all  over  the  country.  The  reason  for  such  incidents  is  because  of  the  debt  that  they  have  incurred  to
 grow  their  crop.  This  trend  will  only  increase  if  urgent  steps  are  not  taken  to  mitigate  the  problems  of  the  farmer.  The  livelihood  of  the  farmer  should



 not  be  under  threat  and  they  should  be  assured  of  a  guaranteed  income  irrespective  of  the  vagaries  of  nature  and  other  forces.  Therefore  I  urge
 upon  the  Union  Government  to  take  immediate  steps  to  revive  the  agrarian  sector  and  ensure  a  second  green  revolution.

 थी  रवनीत  अिंढ  (लुधियाना)  :  सभापति  महोदय,  पप्पू  जी  ले  अपनी  बात  किसान  के  बातों  की  शादी  A  शुरू  की  eft  मंत्री  जी  बहुत  अनुभवी हैं,  क्योंकि वे  खुद  किसान  हैं|  पहले  यदि  लड़के  वाले
 लड़की  के  घर  जाते  थे  या  लड़की  वाले  लड़के  के  घर  जाते  थे,  तो  वे  यह  देखते  थे  कि  इस  घर  में  चूहे  घूम  रहे  हैं  या  नहीं

 17.58  hrs  (Hon.  Deputy-Speaker  jn  the  Chair)

 थी  राजेश  रंजन  :  उपाध्यक्ष  महोठय,  मैं  एक  प्र्  पूछना  चाहता  हूं।  ...  व्यवधान)
 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  Nothing  will  go  on  record.

 ...(Interruptions)  *

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  Once  the  next  speaker  starts,  you  cannot  be  allowed  to  speak.

 oft  राजेश  रंजन  ६  उपाध्यक्ष  महोटय,  पहले  यह  स्थिति  थी  कि  लड़की  वाले  लड़के  को  देखने  जाते  थे,  तो  वे  उस  घर  में  देखते  थे  कि  as  कितने  न  रहे  हैं।  अगर  उस  घर  में  चूहे  मिल  जाते  थे,  तो  War
 हो  जाते  थे,  क्योंकि  वे  सोचते  थे  कि  इस  घर  में  अनाज  के  भंडार  हैं,  इसलिए  इस  घर  में  चूहे  हैं।  इस  वजह  से  रिश्ता  हो  जाता  था|  लेकिन  आज  स्थिति  यह  है  कि  किसान  के  बैंक  खाते  खाली  पड़े  हैं,  बैंक
 लॉकर  खाली  पड़े  हैं|  आज  किसान  को  बड़ी  मुश्किल  है|

 मैं  पंजाब,  उत्तर  yoo,  हरियाणा  आदि  राज्यों  की  बात  करना  चाहता  हूं,  क्योंकि  यहां  पर  गेहूं  और  धान  की  फसल  ज्यादा  होती  हैं।  मैं  कहना  चाहता  हूं  कि  ज्यादा  से  ज्यादा  20  क्विंटल  पर  एकड़  गेहूं  की
 फसल  होती  हैं  और  30  क्विंटल  पर  एकड़  धान  होता  है।  हम  एमएसपी  देखें  तो  वह  1400  रुपये  है।  इस  20  और  3  क्विंटल  को  मिलाकर  देखें  तो  50  क्विंटल  एक  एकड़  का  होता  हैं।  उस  50  क्विंटल
 को  अगर  हम  1400  रुपये  से  गुणा  करें,  तो  70  हजार  रुपये  एक  एकड़  का  बनता  हैं।  वहां  एक  एकड़  या  दो  एकड़  का  किसान  हैं|  किसी  किसान  का  साल  के  1  लाख  40  हजार  रूपये  बनते  हैं  तो
 किसी  के  दो  aRa  रुपये  बनते  हैं।  अगर  हम  उसकी  इनपुट  कास्ट  केयों
 18.00  hrs.

 इसमें  खर्चा  40  से  60  परसेंट  3  इसमें  फर्टीलाइजर,  पेस्टीसाइड,  लेबर  आदि  है।  पिछले  सालों  में  फर्टीलाइजर  और  पेस्टीसाइड  की  25  से  4e  परसेंट  कीमत  बढ़ी  है।  यह  डाटा  है  कि  35,000  हजार  रुपए
 सीधा खर्च  होता  है|  जो  खुद  खेती  करतें  हैं,  उनका  70,000  रुपए  में  से  35,000  रुपए  खर्च  होता  है|
 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  Shri  Ravneet  Singh,  please  wait  for  a  minute.



 Now,  it  is  6  p.m.  We  shall  have  to  extend  the  time  of  the  House  now.  I  would  like  to  take  the  sense  of  the  House.  How  much  time  do  you  want  to
 extend  the  time  of  the  House?

 Interruptions)

 SHRI  NISHIKANT  DUBEY  :  Three  hours.  ...(Jnterruptions)

 SHRI  MALLIKARJUN  KHARGE  (GULBARGA):  It  is  always  decided  by  them.  It  is  a  one  way  traffic.  Sir,  whatever  you  decide,  we  will  agree  to  it.
 ...(Interruptions)

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  You  have  to  have  some  kind  of  unanimity.

 Interruptions)

 SHRI  MALLIKARJUN  KHARGE  :  You  know  about  unanimity  that  we  did  last  time.  ...  Interruptions)

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  Now,  we  shall  sit  up  to  8  oਂ  clock.  Let  us  see  about  extending  it  further  at  that  time.

 SHRI  DEEPENDER  SINGH  HOODA  (ROHTAK):  But  then,  give  us  adequate  time.  ...(  Interruptions)

 THE  MINISTER  OF  STATE  OF  THE  MINISTRY  OF  SKILL  DEVELOPMENT  AND  ENTREPRENEURSHIP  AND  MINISTER  OF  STATE  IN  THE  MINISTRY  OF
 PARLIAMENTARY  AFFAIRS  (SHRI  RAJIV  PRATAP  RUDY):  Sir,  :  am  aware  and  I  can  see  that  Shri  Kharge  ji  is  slight  upset  but  our  intention  is  not
 that.  We  had  a  discussion  in  the  Business  Advisory  Committee.  A  lot  of  Members  want  to  speak  in  this  discussion.  अभी  ओले  पड़े  थे  जिससे  कठिनाई  उत्पन्न  हुई
 8  मेरा  आपसे  aye  है  कि  सहमति  दें  ताकि  सदन  चले,

 थी  मल्लिकार्जुन खड़गे  :  आप  को  या  ठस  बजे  तक  सदन  चलाएं  तो  भी  जाने  वाला  लठ्ट  सदस्य  होऊंगा

 oft  राजीव  पु ताप  रूडी  :  आप  बैठते  हैं|  यह  बिल्कुल कही  है|

 थी  मल्लिकार्जुन  ख्ड़लो:  अगर  आप  कभी  गए  भी  थे  तो  भी  मैं  यहीं  बैठता  em

 oft  राजीव  पूताप  रूडी:  मैं  आपसे  सहमत  हूं।  आप  वरिष्ठ हैं।  सदन  के  सदस्य  अपनी  बात  कहना  चाहते  हैं|
 SHRI  MALLIKARJUN  KHARGE  :  Whatever  you  decide,  we  will  go  by  that.  Our  Members  want  to  participate  in  the  discussion.  That  is  why,  we  agree

 Interruptions)

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  So,  we  extend  the  time  of  the  House  by  two  hours.  If  necessary,  we  will  further  extend  the  time  of  the  House.  That
 depends  upon  the  consensus  of  the  House  at  that  time.  I  hope,  the  House  agrees  to  it.

 SEVERAL  HON.  MEMBERS:  Yes.

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  So,  the  time  of  the  House  is  extended  up  to  8  p.m.

 Shri  Ravneet  Singh,  you  please  continue  now.

 oft  रवनीत  अिंठ  :  महोदय,  इसमें  खराब  मशीनरी  का  खर्च  नहीं  है,  जो  उसने  खरीदनी  हैी  बोर  कराने  की  जरूरत  पड़ती  8  हर  साल  पानी  का  लैवल  डेढ़  मीटर  लिये  यानी  तीन  फुट  से  नीचे  पानी  का
 लैवल जा  रहा  हैं।  पंजाब,  हरियाणा,  यूपी  में  पानी  का  लेवल  नीचे  जा  रहा  हैं।  उसका  करीब  दो  लाख  रुपया  बोर  करवानें  में  लगता  हैं।  यह  सर्वे हैं  कि  76  परसेंट  किसान  खेती  नहीं  करना  चाहते  हैं,  वह
 कोई  और  काम  करना  चाहते  हैं,  मैं  समझता  हूं  कि  बहुत  गंभीर  दिक्कत  सामने  आने  वाली  हैं  क्योंकि  किसान  की  आमदनी  साल  पूति  साल  कम  होती  जा  रही  है

 महोदय,  मक्की  का  झाड़  45  क्विंटल  पूति  एकड़  है,  इस  तरफ  ध्यान  देना  चाहिए।  ऑयल  सीड,  soa  और  दालों पर  ध्यान  देना  ताठिटा  हम  लगातार  दालें  इम्पोर्ट  कर  रहे  हैं।  वर्ष  2012-13 में
 40,13,000  टन  और  वर्ष  2014-15  में  33,33,000  टन  इम्पोर्ट  किया।  दालों  पर  ज्यादा  ध्यान  देने  की  जरूरत  हैं।  इससे  siszoyss  वाटर  भी  acon

 महोदय,  पंजाब  में  155  में  56  ब्लॉकट  हैं  जिसे  ब्लैंक  जोल  डिक्लेयर  किया  है  100  परसेंट  ड्प  इरीगेशन  पर  सब्सिडी  देनी  चाहिए।  यह  बहुत  बड़ी  समस्या  हैं।  बैंकिंग  सिस्टम  में  बहुत  कमियां  3  अगर
 तीन  cia  भी  लोन  लेता  हो  तो  चार  परसेंट  ब्याज  दर  पर  मिलता  हैं।  अगर  एक  किश्त  किसान  नहीं  दे  सकता  तो  यह  ब्याज  GI  सात  परसेंट  तक  हो  जाती  हैं।  लेबर  भी  आज  बहुत  महंगी  हैं।  लेबर  के
 लिए  कहीं  ट्रेनिंग  नहीं  है|  लेबर  बिल्कुल  अनपढ़  होती  है,  उसे  ट्रेनिंग  जढ़ी  दी  जाती  हैं।  अगर  ट्रैक्टर  कोई  ड्राइवर  चलाता  हैं  तो  उसे  नहीं  पता  होता  हैं  कि  खेत  मै  जोतना  है,  सीड  फैये  लगाना  है।  इस
 कारण  भी  प्रोडक्शन  कम  ढोती  हैं  और  किसान  को  नुकसान  होता  है,

 महोदय,  ट्रैक्टर  किसान  का  सबसे  जरूरी  अंग  है।  कोआपरेटिव  बैंक  किसान  को  ट्रैक्टर  के  लिए  कर्ज  नहीं  देते  हैं।  अगर  किसान  आड़ती  से  पैसा  लोता  हैं  या  कहीं  और  से  कर्ज  लेता  है  तो  16  परसेंट
 ब्याज लिया  जाता  हैं।  अगर  किसी  बड़े  इंडस्ट्रिलिस्ट  ने  बीएमडब्ल्यू  लेली  है,  मर्सीडीज  लेनी  हैं  तो  उसके  लोन  पर  दस  परसेंट  से  कम  ब्याज  न  लगती  हैं।  अंतर  देखिए,  यदि  ट्रैक्टर  लेना  है,  तो  ब्याज-दर
 16  पर्सेट  हैं  और  महंगी  गाड़ियाँ  लेनी  हैं,  तो  ब्याज-दर  10  पर्सेंट है।  इसलिए  मंतू  जी,  ट्रैक्टर  के  ऊपर  जो  ब्याज-दर  हैं,  उस  पर  भी  विचार  करने  की  जरूरत  हैं  क्योंकि  ट्रैक्टर  के  बगैर  खेती  जढ़ी  हो

 सकती  हैं।  इसमें  हमें  प्राटटिटी  देखनी  होगी,  यदि  किसी  को  हल  लेना  हैं,  कोई  भी  मशीनरी  लेनी  हैं,  तो  उसके  ऊपर  भी  बहुत  ज्यादा  ब्याज-दर  हैं।  इसके  ऊपर  भी  जरूर  सोचना  चाहिए,

 यदि  कप  इंश्योरेंस  की  बात  करैं,  तो  उसमें  सुधार  करने  की  बड़त  जरूरत  हैं।  माननीय  खड़गे  जी  ने  इस  संबंध  में  खास  तौर  पर  चिन्ता  जतायी  eft;  कॉम  इंश्योरैंस  अच्छी  नहीं  होने  की  वजढ़  से,  जिल
 11  राज्यों  में  बारिश  हुई  है,  ओले  पड़े  हैं,  आंधी आयी  3,  लेकिन  आज  कई  राज्य  सरकर  जानबूझकर  सर्वे  करके  रिपोर्ट  नहीं  भेजते  हैं  क्योंकि  25  पुनीत  राशि  उन्हें  देनी  पड़ती  है|  उनके पास  राशि  ल

 होने  के  कारण  वे  सर्वे  करके  रिपोर्ट  नहीं  भेजते  हैं।  यह  कितनी  बड़ी  हैं  कि  यदि  यहाँ  से  सीधे  एग्रीकल्चर  मिनिस्ट्री  12  टीमें  बनाकर  Hei,  सर्वे  करें  और  सर्वे  करके  आपको  रिपोर्ट  टें

 दूसरी  बड़ी  बात  यह  हैं  कि  सबने  यह  बात  कडी  है,  क्योंकि  जो  ब्लॉक  बनाते  हैं,  एक  डिस्ट्रिक्ट  में  हजारों  गांव  होते  हैं,  हजारों  गांवों  से  आंधी  नहीं  निकली  होती  हैं,  वहाँ  ओले  नहीं  गे  होते  हैं,  तो  हम  सारे
 as  डिस्ट्रिक्ट को  देख  लेते  हैं|  आज  जरूरत  है,  जिल  सौ-दो  मै,  अंवों  में  ज्यादा  नुक़सान  हुआ  है,  वहाँ  के  ब्लॉवस्  को  देख  लीजिए  और  जल्दी  ।े  जल्दी  टीम  भेजें|

 हम  खुद कु शियों  की  बात  करते  हैं।  खुठकुशियाँ  क्यों  नहीं  होंगी?  पेस्टिसाड़ड़  वाले,  फर्टिलाइजर्स  वाले  जिससे  उसने  लिया  होता  है,  मंत्री  जी,  आज  ये  बड़ी  बातें  हैं,  इन्हें  बैन  करना  चाहिए  पेपरों  और
 ad.  पर  बड़ी-बड़ी  ऐड  देखते  हैं,  जो  पेस्टिसाइइठ  और  फर्टिलाइजर्स  की  कंपनी  हैं,  वे  बताती  हैं  कि  आप  डीलरों  को  इतला  Act  करो,  इतना  किसान  को  बेचो,  हम  आपको  सिंगापुर  ले  जाएंगे,  आप
 इतना  दो,  हम  आपको  अमेरिका  का  चक्कर  लगाएंगे।  ये  बहुत  बड़ी  बातें  हैं।  इस  चक्कर  में  वे  ध्  सैर  करने  के  लिए  किसानों  को  जबरदस्ती  वे  दवाइयां  बेचते  हैं,  पेस्टीसाइड्स  बेचते  हैं,  जिससे
 किसान  गुमराह  होता  है  और  दुबाट  फर्टिलाइज़र  यूज़  करने  पर,  क्योंकि  वह  इतना  अच्छा  नहीं  होता,  जहाँ  पर  एक  बार  यूज़  करने  की  जरूरत  होती  है,  वहाँ  पर  वे  उसे  तीन-चार  बार  यूज़  करते  हैं।  इससे
 उसका  रेट  और  बढ़ता  हैं  और  किसानों  का  नुक़सान  होता  |



 यदि  एफसीआई  की  बात  करैं,  कल  भी  इसकी  बात  हुई  eft)  मुझे  समझ  में  जही  आता  कि  पंजाब,  हरियाणा,  मध्य  सुदेश  जैसे  राज्यों  के  चेयरमैन  बलाएं।  थ  शान्ता  कुमार  जी  को  आपने  चेयरमैन  बनाया
 है,  वे  हिमाचल  पूदेश  के  हैं,  वहाँ  इतनी  खेती  नहीं  होती  है,  वहाँ  प्रटय  की  खेती  होती  है|  वे  इससे  संबंधित  रिपोर्ट  दें,  यह  बहुत  दुःख  की  बात  हैं  क्योंकि  एक  वह  स्थिति  भी  थी,  जब  हमें  बाहर  से  अजाज
 मंगाना  पड़ता  था|  लेकिल  हमारे  साइंटिस्ट  लोग  ग्र  रिवोल्यूशन  लाएं, इसे  कौन  लाए?  इसे  यही  किसान  लेकर  आए।|  उसके  बाठ  सरकारों  ने  एमएसपी  डिक्लेयर  की,  फुड  कारपोरेशन  लाए,  जिससे
 पंजाब  में  एक-एक  सोने  जैसे  अजाज  के  दाने  को  उठाया  गया|।  लेकिन  आज  हम  बात  कर  रहे  हैं  कि  एफसीआई  को  बंद  Py  उल्टा  यह  होना  चाहिए  था  कि  एफसीआई  का  जो  मॉडल  पंजाब  और  हरियाणा
 में  कामयाब  हुआ  है,  उस  मॉडल  को  दूसरे  राज्यों  में  भी  लेकर  ome  यह  होना  चाहिए  था,  लेकिन  उल्टा  हो  रहा  हैं।  एफसीआई  में  कमियाँ  हो  सकती  हैं,  उन्हें  सुधारा  जाए,  उसमें  करप्शन  हो  सकता  है,
 सामान  को  एक  जढ़  से  दूसरे  जगहों  पर  ले  जाने  में  कई  समस्याएं  आ  रही  हैं,  इसे  मैं  मानता  हूँ,  पर  उसमें  सुधार  किया  जाएा  ऐसा  न  हो  कि  अभी  ऑर्डर  दे  दिया  जाए  कि  प्रोडक्शन  को  खरीदना  बंद
 कर  दिया  जाए,  उसमें  50  पर्सेंट  कट  कर  दिया  जाए।  हरियाणा  और  पंजाब  में  इससे  सामाजिक  और  आर्थिक  हालात  खराब  हो  सकते  हैं।  इसलिए  यह  मुद्दा  बहुत  बहुत  ध्यान  से  विचार  करनें  वाला  है

 पहले  जब  मैं  पढ़ता  था,  तो  देखता  था,  मेंरे  घर  में  मेंट  ताया  जी  एग्रीकल्चर  इंस्पेक्टर  थे  वे  अकेले  गांव-गांव  जाकर  किसानों  को  बतातें  थे  जब  कोई  जया  बीज़  या  खाद  आ  जाता  था,  तो  एग्रीकल्चर
 इंस्पेक्टर  गांव-गांव  जाकर  बताता  था  कि  यह  नया  बीज़  आया  हैं,  इसको  लगाओ,  इसमें  इतना  खाद  डालो,  लेकिन  आज  वैसा  नहीं  हो  रहा  हैं।  पिछली  सरकार  नें  सेन्टर  से  हजारों  करोड़  रुपयें  के  फंड
 दिये हैं,  अलग-अलग  स्कीमें  दी  हैं,  पकिज  आज  कहीं  भी  ब्लॉक  स्तर  पर  या  डिस्ट्रिक्ट  स्तर  पर  कोई  अधिकारी  नहीं  दिखता  है,  जो  गांव-गांव  जाकर  बताए  कि  आपको  यह  बीज  लगाना  हैं  और  यह  खाद
 डालनी  चाहिए।  मंत  जी,  इसकी  बहुत  बड़ी  waft  है

 सबसे  बड़ी  बात  यह  हैं  कि  आज  जो  करप्शन  हो  रहा  है,  वह  इरिगेशन  डिपार्टमेंट  में  हो  रहा  हैं  क्योंकि  खेती  का  सबसे  बड़ा  संबंध  पानी  से  हैं।  हजारों  करोड़  रुपए  स्टेट्स  में  जाते  हैं,  कैलात्स को संभालने को  संभालने
 के  लिए,  डिस्टिब्यटीज  को  संभालने  के  लिए,  क्योंकि  हर  साल  उसमें  कोई-न-कोई  दिक्कत  आती  है|  उन्हें  दुबा  रेनोवेट  करना  पड़ता  है,  उसकी  साफ-सफाई  करनी  पड़ती  है।  जैसे  वहाँ  पानी  बढता  है,
 वैसे  ही  वहाँ  हजारों  करोड़  रुपये  बह  जाते  हैं।  वहां  कोई  मजबूत  बांध  जटीं  बनाता  है|  जब  ज्यादा  बारिश  आती  है  तो  बांध  टूटते  हैं  और  हजारों  एकड़  फसलें  खराब  ढोती  हैं|  सरकार  की  केल्पालों  द्वारा  पाली
 पहुंचाने  की  पूरी  कोशिश  रहती  हैं  लेकिन  उनकी  सफाई  नहीं  होने  से  पानी  आखिर  तक  नहीं  पहुंचता  है|  आपको  सिंचाई  पालिसी  के  ऊपर  पूरी  तरह  से  दोबारा  विचार  करने  की  जरूरत  है।  आपको  यढ़
 रिपोर्ट  मंगानी  चाहिए  कि  नहरों  का  चैनलाइजेशन  हो  रहा  हैं  या  नहीं  हो  रहा  हैं|  गांधी  जी  ने  भी  यही  बात  कही  हैं  कि  बड़े  किसानों  के  पास  हजारों-हजार  एकड़  जमीन  हैं  लेकिन  वह  छोटे  किसान  की  दो
 एकड़  जमीन  भी  ले  लेता  हैं  क्योंकि  पढ़  उसे  कहता  हैं  कि  तुझे  खेती  से  कुछ  नहीं  बचेगा,  इसलिए  यह  जमीन  का  टुकड़ा  भी  मुझे  दे  दो  पहले  ऐसा  होता  था  कि  दो  एकड़  वाला  दूसरे  किसान  से  दो  एकड़
 लेकर  चार  एकड़  में  खेती  कर  लेता  था  लेकिन  आज  उलटा  हो  रहा  है।  बड़ा  किसान  जिसे  फर्टिलाइजर  में  भी  सब्सिडी  का  फायदा  हो  रहा  है,  जिसे  पेस्टीसाइड्स  का  भी  फायदा  हो  रहा  हैं  और  दूसरी
 बिजली  Gait  सब्सीडी  का  लाभ  भी  दूसरे  छोटे  किसानों  से  ज्यादा  ले  रहा  हैं।  आज  यूनिवर्सिटीज  में  न  साइंटिस्ट्स  हैं  ज  प्राफसर  हैं  और  न  ही  फंड  हैं  जिससे  नए-नए  बीज  तैयार  क़र  सठें,  सैल्फ  हैल्प
 गुप्त  बनाने  चाहिए,  उन्हें  कहा  जाए  कि  आप  सों  या  डेढ़  al  एकड़  पर  खेती  कीजिए,  नहीं  तो  हर  व्यक्ति  को  ट्रैक्टर  लेना  पड़ेगा,  मशीनरी  लेनी  पड़ेगी  है,  इसलिए  खेती  पूरी  वायबल  नहीं  हैं।  सैल्फ  हैल्प
 गुप्थ  बल  जाएंगे  तो  खेती  भी  तायबल  हो  जाएगी,

 हम  फूड  प्रोसेसिंग  की  भी  बात  करते  हैं।  हमारे  यहां  केवल  पांच  परसेंट  आलू  की  प्रोसेसिंग  है।  विदेशों  की  बात  करें  तो  55  प्रतिशत  आलू  की  प्रोसेसिंग  होती  है।  सब्सीडी  की  बात  भी  यहां  की  जाली
 afer  आप  अमरीका  की  बात  करें,  यूरोपियन  कंट्रीज  की  बात  करें  तो  सबसे  ज्यादा  सब्सिडी  वहां  दी  जाती  हैं|  दो  तरह  की  सब्सीडी  है  एक  इनपुट  सब्सिडी  जिसका  लाभ  उपभोक्ता  को  ढोता  है  लेकिल
 अगर  हम  डेवलपमेंट  सब्सीडी  की  बात  करें  तो  उसका  ज्यादा  लाभ  किसान  को  मिलता  है  जैसे  डिप  इरीगेशन  है,  वह  अंडर  गरंड  पाइप्स  के  लिए  होला  चाहिए,  पॉल्ट्री  फार्म  और  पिी  फार्म्स  पर  सब्सीडी
 दी  जानी  चाहिए  ताकि  खेती  के  साथ  इनकी  तरफ  भी  ज्यादा  ध्यान  दिया  जाए,

 स्वामीनाथन  समिति  की  बात  कडी  है  लेकिन  उन्होंने  कहा  हैं  कि  वर्ष  2050  तक  जितना  आज  हमारे  पास  अनाज  है,  2050  के  समय  हमें  इससे  दुगुना  अनाज  चाहिए।  आप  अगर  आज  किसानों को
 एमएसपी  नहीं  देंगे,  वह  सब्सीडी  नहीं  देंगे  तो  वह  दुगुना  अनाज  मैसे  पैठा  फरेठ।  अगर  हम  चाहते  हैं  कि  हमारे  अन्न  भंडार  भरे  रहें,  तो  किसान  के  भले  के  लिए  जो  कुछ  भी  किया  जाना  है,  वह  जरूर
 किया  जाना  चाहिए  तभी  हमारा  किसान  बच  पाएगा  और  हमारा  मुल्क  बच  पाए।

 oft  संजय  रेते  (अकोला)  ५:  मैं  सबसे  पहले  महाराष्ट्र  के  विदर्भ  acy  के  किसानों  की  पीड़ा  से  अवगत  Mol  चाहता  हूं।  यहां  सबसे  ज्यादा  प्राकृतिव  संपदा  हैं।  यह  क्न्  पिछले  तीन  सालों  से
 पू कृतिक  आपदा  की  मार  झेल  रहा  है।  पूरे  वर्ष  सूखा,  बे-मौसम की  बारिश,  ओलों  की  मार  और  अतिवृष्टि  नें  यहां  के  किसानों  की  कमर  तोड़  दी  है।  इसमें  चना,  गेहूं,  सोयाबीन,  कपास,  प्याज
 की  फसलों  के  अलावा  पपीता,  संतरा,  केला  के  बागों  को  भी  भारी  नुक़सान  Sail  है

 इस  वर्ष  बे-मौसम  की  बारिश  व  आंधी-तूफान  के  कारण  यहां  एक  हज़ार  करोड़  रूपए  की  कृषि  का  नुकसान  हुआ  हैं।  विदर्भ  में  आए  दिन  5  से  10  किसान  आत्महत्या  कर  रहे  हैं।  पूरे  महाराष्ट्र
 में  7.5  ara  हैक्टेयर  कता  की  सड़ी  फसल  चौपट  हो  गई  हैं।  इसलिए  इस  आपदा  सें  निपटने  के  लिए  इसे  राष्ट्रीय  आपदा  राहत  निधि  के  दायरे  में  शामिल  किया  जाए।  दूसरा, नई  कृषि  बीमा
 योजना लाई  जाए।

 अब  मैं  किसानों  के  हित  के  लिए  कुछ  सुझाव  देना  चाहता  हैंਂ  किसानों  को  जो  कृषि  कर्ज  मिलता  है,  वह  एक  तो  शॉर्ट  टर्म  होता है।  उसकी  सीमा  रूपए  3  लाख  ही  हैं  और  वह  भी  कृषि  (फसल)
 के  लिए  मिलता  है।  यदि  किसान  कृषि  उपकरण,  प्रैवटर  इत्यादि  खरीदना  चाहता  हैं  तो  sa  कार  लोन  से  अधिक  14  पुनीत से  15  प्रतिशत  वार्षिक  ब्याज  चुकाना  पड़ता  है।  मेंरा  सुझाव  है  कि
 कृषि  उपकरण,  ट्रैंकर  इत्यादि  पर  ब्याज  की  सीमा  घटाकर  6  प्रतिश  वार्क  कर  दी  जाए।

 दूसरा  खाद  की  सब्सिडी  का  ari  सिर्फ  उन्हीं  किसानों  को  मिलता  है,  जिनके  पास  सिंचित  भूमि  हैं,  जबकि  अनाज,  दलहन  व  तिलहन  (जो  हमरे  भोजन  का  हिस्सा  हैं)  पैदा  करन  वालें  किसान
 गरीब  है  और  उनके  पास  असिंचित  भूि  हैं,  जो  देश  की  कुल  खेती  योग्य  भूि  का  60  प्रतिश  है।  उन्हें  इसका  फायदा  नहीं  मिलता  है।  इस  सब्सिडी  को  डायरेक्ट  ट्रांसफर  बेनिफिट  हकीम  के
 तहत  लाया  जाए।  विदर्भ  के  80  पूतिशत  से  ज्यादा  किसानों  को  इसका  फायदा  मिलेगा।

 मैं  भारतीय  कृषि  अर्थव्यवस्था  की  समस्याओं  की  ओर  ध्यान  दिलाना  चाहता  &  सकल  घरेलू  उत्पाद  (जी.डी.पी.  )  में  कृषि  का  योगदान,  जो  आज़ादी  के  समय  52  प्रतिशत  था,  वह  कम  हो  रहा
 है।  2001  में  जहां  लगभग  13  करोड़  किसान  थे,  उनकी  संख्या  2011  में  घटकर  12  करोड़ रह  गई  हैं।  अकेले  महाराष्ट्र  में  सबसे  ज्यादा  7  लाख  किसान  खेती  का  धंधा  छोड़  चुके  हैं।  1990 से
 2005  के  बीच  20  लाख  हैक्टेयर

 खेती  की  afer  कम  हुई  है।  यह  सिलसिला  अब  तक  चल  रहा  हैं।  अब  तक  सेवा  ्षन  को  कृषि  के  मुकाबले  तरजीह  देने  से  कृषि  aq  का  नुकसान  हुआ  है।  सिर्फ  बाज़ार  आधारित  वितियां  बनाए
 जाने  पर  यह  arg  उपेक्षित  हो  गया  है।

 अंत  में  किसानों  को  उनके  उत्पादन  का  उचित  मूल्य  मिल  सके।  इसके  लिए  कृषि  लागत  व  मूल्य  आयोग  को  सशक्त  बनाए  जाने  की  आवश्यकता  है।



 9  हुकुम  अिंठ  (कैराना)  :  उपाध्यक्ष  महोठय,  हमारे  नगौँजवाल  साथी  बहुत  धाटाप्रवाठ  बोल  रहे  थे  और  यूपीए  सरकार  की  उपलब्धि  बता  रहे  थे  और  हमारी  कमियां  गिना  रहे  A,  उन्होंने  अपने  भाषण  में
 कहा  कि  यूपीए  सरकार  के  समय  इतना  उत्पादन  ज्यादा  हुआ  और  फलां  उपज  का  इतना  उत्पादन  हुआ  और  हम  सरप्लस  हो  aw)  मैं  उनसे  एक  बात  कहना  चाहता  हूं  हालांकि  वे  सदन  से  चले  गए  हैं,
 अगर  यूपीए  सरकार  की  इतनी  अच्छी  कृषि  नीति  थी  और  कृषि  में  इतनी  उन्होंने  रुचि  ली,  मेरा  उनसे  एक  सवाल  है  कि  उस  समय  7,90,000  हेक्टेयर  भूमि  कृषि  से  हटकर  दूसरे  कामों  में  क्यों  यूज़
 होनें  लगी?  उसी  समय  तीन  लाख  किसानों  ने  आत्महत्या  क्यों  की  थीं?  ये  सरकारी  आंकड़े  हैं  और  आंकड़ों  के  आधार  पर  मेंरे  उनसे  कुछ  सवाल  हैं।  क्यों  तीन  करोड़  कृषकों  को  खेती  छोड़  कर  जठारों,  में
 क्यों  आना  पड़ा?  यही  मेंरा  सवाल  है|  क्यों  तीन  लाख  कृषकों  को  आत्महत्या  करनी  ग्ड़ी?  यही  तीन  सवाल  मेंरे  हैं,  अगर  आपकी  नीति  इतनी  अच्छी  चल  रही  थी,  तो  इन  सवालों  का  जवाब  भी  आपको
 देना  चाहिए  ell  कक  क्या  करने  वाले  हैं?  कुछ  दिन  पहले  हमारी  सरकार  आई,  क  2014  में  महामहिम  राष्ट्रपति  जी  का  अभिभाषण  हुआ  और  उसमें  सरकार  की  नीति  को  उद्धृत  करते  हुए  उन्होंने  कहा:

 "My  Government  will  adopt  a  national  land  use  policy  which  will  facilitate  scientific  identification  of  non-cultivable  land  and  its  strategic
 development.  "

 यहां  से  अपनी  बात  शुरू  करते  हुए,  उन्होंनें  आगे  कहा:

 "My  Government  is  committed  to  ensure  the  trend  of  death  by  suicide  of  farmers  will  be  stopped."
 तीसरी  बात  उन्होंने  यह  कही:

 "Steps  will  be  taken  to  convert  farming  into  profitable  venture."

 ये  तीन  बातें  उन्होंने कही,  इन  तीन  बातों  को  ही  आधार  मानकर  हम  लोग  आगे  चल  रहे  हैं|  आज  आवश्यकता  किस  बात  की  हैं?  इसकी  ओर  मैं  माननीय  मंत  जी  का  ध्यान  आकर्षित करना  चाहता  ही
 हालांकि  आज  वह  अपनी  पोशाक  बदलकर  आए  हैं,  वह  इस  बात  का  पूतीक  हैं  कि  उनकी  कुछ  करने  की  इच्छा  हैं  क्योंकि  आम  तौर  से  वह  ube  कपड़े  पहनकर  आते  हैं।  मेरा  आपसे  आव्  यह  हैं  कि
 आपका  खेती  का  जो  पुराना  कांसेप्ट  है,  आज  पीढ़ी  बदल  गयी,  अब  हम  आज  के  किसान  से  यह  उम्मीद  करैं  कि  वह  खेती  में  रहेगा  और  वही  घुटने  से  ऊपर  धोती  बांधकर  खेती  करेगा,  तो  वह  संभव  नहीं
 हैं।  इसलिए  आपको  सोचना  चाहिए  कि  खेती  को  माँडर्लाड़िज  करने  की  दिशा  में  हम  लोग  क्या  कर  पा  रहे  हैं|  मेरा  मॉडर्नाइजेशन  से  आशय  क्या  हैं?  हमारा  ओपन  कैनाल  सिस्टम  है,  नहर  का  पानी  चल
 रहा  है,  उससे  इवापोरेशन  भी  हो  रहा  है,  सीपेज  भी  हो  रहा  है  उसके  बाद  बूल  बनी  हैं  किसान  के  खेत  में  पानी  जाने  के  लिए,  वह  कहीं  कट  रही  है,  कहीं  टूट  रही  है,  जिससे  पानी  बर्बाद  हो  रहा  हैं।  आज
 67  साल  की  आजादी  के  बाठ  भी  हम  यह  नहीं  सोच  पाए  कि  उस  पाली  को  बचाना  हैं,  फसल  का  उत्पादन  भी  बढ़ाया  है,  किसान  को  सुविधा  भी  देनी  हैं।  इरीगेशन  के  मामले  में  जो  नई-नई
 टेक्नोलॉजीज  आई  हैं,  क्या  हमें  उनको  नहीं  मानना  चाहिए?  ड्प  इरीगेशन  के  ऊपर  आप  एक  पॉलिसी  बनाएं  और  यह  तय  करें  कि  हम  आने  वाले  दो  वर्षों  में  सिंचाई  व्यवस्था  की  कायापलट  ऊर  Sa}
 feu  इरीगेशन  के  माध्यम  से  फसल  को  जितने  पानी  की  आवश्यकता  हैं,  उतना  पानी  मिले।  जो  गौं जवान  यूनिवर्सिटी  में  पढ़क  आता  है,  वह  खेती  से  भागकर  शहर  में  बसने  की  बजाए  वहां  जाए,
 कम्प्यूटराइज  तरीके  से  कंट्रोल  करे  कि  खेत  में  कितने  पानी  की  आवश्यकता  हैं।  इससे  आप  देखेंगे  कि  वह  किसान  भटकेगा  नहीं,  यहां  शहरों  में  घेटोज  नहीं  बनेंगे,  गांव  का  आदमी  खेती  छोड़कर  शहर
 में  नहीं  आएगा|  इस  काम  को  करने  की  आवश्यकता  हैी  इस  दिशा  में  कई  चीजें  हैं।  माननीय  सदस्य  अभी  गन्ने  की  बात  कह  रहे  थे  और  धर्मेन्द्र  जी  को  बधाई  दे  रहे  A,  बधाई  देने  का  मेरा  भी  मन  होता
 हैं।  मेरी  स्टेट  हैं,  मुझे  भी  बधाई  देनी  चाहिए,  लेकिन  जब  मैं  सोचता  हूं  कि  दो-दो  वर्ष  A  किसानों  का  भुगतान  नहीं  हुआ  तो  किस  बात  की  मैं  बधाई  दूं?  जब  मैं  सोचता  हूं  कि  रात  भर  पड़ते हुए  पाले  में
 किसान  अपनी  ट्रॉली  के  नीचे  सोता  रहा  और  पूरी  यत  उसके  गन्ने  की  तौलाई  नहीं  हुई,  क्या  मैं  इस  बात  के  लिए  बधाई  दूं?  आज  हम  मार्च  महीने  में  बैठे  हैं  और  किसानों  को  दिसम्बर  तक  का  भुगतान
 जहां  हुआ?  वहां  दुर्दशा  हो  गयी  है,
 आप  कृषि  को  मॉडर्नाइज  फसे  करेंगे?  मॉडिर्नाइजेशन  आप  टेक्नोलॉजी  के  आधार  पर  करेंगे,  लेकिल  टेक्नोलॉजी  को  डेवलप  करने  वाली  कौन  सी  संस्था  आपके  पास  हैं?  ध्यान  दीजिए,  आपके  पास
 आईए आरआई  है,  कितने  दिनों  से  उसका  हेड  नहीं  हैं।  Top  is  vacant.  रिसर्च  तो  वहीं  होती  हैं  और  जहां  स्टाफ  नहीं  है,  वहां  रिसर्च  कैसे  होगी?  मैं  उत्तर  प्रदेश  के  तीन  कृषि  विश्वविद्यालयों की  तरफ
 आपका  ध्यान  ठिकाना  चाहता  |  मुझे  पता  हैं  कि  वे  स्टेट  यूनिवर्सिटीज  हैं,  लेकिन  किसान  को  टेक्नोलॉजी  देने  का  काम  विश्वविद्यालय  ही  मेंवे  मेरठ  में  सरदार  वल्लभ  भाई  पटेल  कृषि  विश्वविद्यालय



 है,  कानपुर  में  कृषि  विश्वविद्यालय  हैं  और  फैजाबाद  में  कृषि  विश्वविद्यालय  है,  ये  तीनों  विश्वविद्यालय  पूर्णत:  डिफंक्ट  हो  चुके  हैं।  किसी  नए  बीज  के  उत्पादन  में  या  कोई  जरड  तकनीक  किसान  को  देने  में
 वे  पूर्णत:  असफल हो  चुके  हैं,  आप  कभी  कृषि  मंत्रियों  की  बैठक  बुलाएं  या  बातचीत  करैं  तो  इस  ओर  ध्यान  दिलाया  चाहिए  कि  ये  विश्वविद्यालय  क्या  आपने  केवल  Saft  देने  के  लिए  बना  रखे  हैं?  कृषि
 को  आगे  बढ़ाने  में  उनका  क्या  योगदान  हैं?  इस  पर  भी  ध्यान  देना  चाहिए|  टेक्नोलॉजी  के  साथ-साथ  हम  किसान  को  क्या  सुविधा  दे  पा  रहे  हैं?  मैं  दो  दिन  पढ़  रहा  था  कि  उद्योग  जगत  के  लोन  के  50
 हजार  करोड़  रुपये  वसूल  होने  लायक  नहीं  रहे,  इसलिए  उसको  समाप्त  किया  जा  रहा  हैं।  उनके  50  हजार  करोड़  रुपये  माफ  हो  जाएंगे,  लेकिन  मेंरे  aq  में  एक  गांव  है,  मैं  आपको  वहां  की  मार्मिक
 स्थिति  सुनाता  हूं।  किसानों  ले  ऋण  लिया,  ऋण  लेने  के  बाद  उसकी  ust  जमीन  यमुना  में  चली  ag)  आज  उनके  पास  एक  बिसवा  2  जमीन  जहां  हैं।  उन्होंने जो  10,000  रुपए  का  लोन  लिया  था,  उसे
 वसूलने  के  लिए  पुलिस  उनके  पीछे-पीछे  और  किसान  आगे-आगे  भाग  रहा  है।  कया  हमें  हतक  नहीं  होगा  कि  उद्योग  जगत  का  50,000  करोड़  रुपए  का  कर्जा  तो  हम  कह  रहे  हैं  कि  वह  वसूल  होने  लायक
 जहां  है,  लेकिन  जिन  पर  10,000  रुपए  का  लोन  हैं,  उससे  वसूली  के  लिए  आप  जोर  लगा  रहे  हैं|  क्या  कोई  ऐसी  नीति  नहीं  बन  सकती  कि  जब  कृषकों  की  ऐसी  दुर्दशा  हो,  तो  हम  उन्हें  राहत  दे  पाएं?
 मैं  आपको  उस  गांव  का  नाम  भी  दे  दूंगा।  मैँने  इस  बारे  में  पूदेश  सरकार  से  भी  आव्ृ  किया,  बैंक  वालों  से  भी  किया,  सबके  सब  नियमों  में  जकड़कर  बैठ  गए,  कोई  उसकी  व्यवस्था  करने  में  समर्थ  नहीं
 हो  पा  रहा हैं|  आखिर  हम  लोग  ही  हैं,  जो  नियम  बनाते  हैं  और  हम  यहां  बैंठे  हुए  हैं,  लोगों  को  सहूलियत  देने  वाले  हम  यहां  बैंठे  हुए  हैं।  अगर  हम  यह  नहीं  करेंगें,  तो  कौन  करेगा,  इस  पर  विचार  करना
 चाहिए,

 मैं  एक  सुझाव  और  देना  चाहता  हूं।  हमारी  फसल  तैयार  हो  गई,  तैयार  होने  के  बाद  मेरी  मजबूरी  है  कि  मैं  ट्रैक्टर  या  बोगी  में  लोड  करके  उसे  मंडी  तर  लें  बाऊंआा  जो  देश  हमसे  आगे  बढ़े  हैं,  उन्होंने
 व्यवस्था  की  हैं  कि  सीधे-सीधे  आपको  मार्केट  में  लें  जाने  की  आवश्यकता  नहीं  है,  वहीं  पर  स्टोरेज  कैपेसिटी  की  व्यवस्था  उन्होंने  की।  हम  भी  चाहते  हैं  कि  हमारी  वहीं  की  वहीं  स्टोरेज  कैपेसिटी  बढ़ती
 चाहिए,  जिससे  किसान  अपनी  फसल  आढ़तियों  के  पास  लें  जानें  के  बजाए  सीधे  स्टोर  में  जाए  और  वहां  उसे  स्टोरेज  फिेपेिटी  उपलब्ध  हो  जब  किसान  के  उत्पाद  का  दाम  उचित  मिलें  तो  उसे  वह  बेच  दे।
 इसके  लिए  किसान  को  बैंकिंग  सुविधा  मिलनी  चाहिए,  एवरेज  मूल्य  निकालकर  किसान  को  उसका  पैसा  मिल  जाए  क्या  यह  सुविधा  मिलेगी  या  लगीं?  आर्थिक  इस  तरफ  हमारा  ध्यान  कब  जाएगा?  हम
 खाली  खेती  के  बारे  में  चर्चा  करते  रहें,  चर्चा  निरंतर  जारी  रहेगी,  उससे  किसान  को  सुविधा  मिलने  वाली  नहीं  है|

 मैं  एक  और  snes  आपसे  करना  चाहता  हूं  कि  आप  नौजवानों  को  खेती  की  तरफ  आकर्षित  मे  वठ  खेती  की  तरफ  तब  आकर्षित  होगा,  जब  गांव  A  पलायन  बंद  होगा|  आंवों  A  लोग  छोड़कर  क्यों  जा
 रहे  हैं?  मैं  गांधी  जी  का  वह  सपना  यहां  याद  दिलाना  चाहता  हूं,  क्योंकि  वही  सपना  कारगर  हैं  और  वही  अठा  कारगर  रहेगा  कि  आप  गांवों  में  वही  सुविधाएं  विकसित  करें,  जिससे  किसान  का  खेती  से
 मोह  भंग  न  हो।  लेकिन  मैं  कहना  वाढ़त  हूं  कि  यह  हो  लहीं  पा  रहा  है,  क्योंकि  यह  gan  नहीं  है।  इसलिए  इस  पर  और  अधिक  ध्यान  की  जरूरत  है।  मनरेगा  को  खेती  से  जोड़  दें  कि  कितनी  मजूरी
 मनरेगा  के  माध्यम  से  मजदूर  को  मिल  रही  है,  उसमें  हम  खेती  का  अंश,  अपना  अंश  भी  जोड़  दें,  तो  मजदूर  भी  मिल  जाएगा  और  खेती  को  बढ़ावा  भी  मिल  सकेगा।  इसलिए  इंफ़रास्ट्रक्चर  बनाने  की  बात
 हैं,  हो  सकता  हैं  कि  मेरी  बातें  छोटी  लगें,  नेकिठ  इन्हीं  छोटी-छोटी  बातों  के  माध्यम  से  आप  खेती  को  और  किसान  को  आगे  बढ़ा  सकते  हैं।  हमारे  सामने  काफी  बड़ी  चुनौती  हैं।  हमारे  किसान  ने
 सरप्लस  अनाज  पैठा  करके  दिया  हैं।  अभी  गाने  के  बारे  में  भी  बातें  फटी  ag)  मैं  मंदी  जी  से  पूछना  चाहता  हूं  कि  आखिर  रॉ  शूगर  किसने  आयात  की?  अगर  रॉ  शूगर  इम्पोर्ट  न  की  होती  तो  आज  चीनी
 सरप्लस  न  होती|  चीनी  सरप्लस  न  होती  तो  गन्ने  के  किसान  को  इस  प्रका  दर-दर  न  भ्र टक ना  पड़ता|  उस  काल  की  बात  करें,  जिस  काल  में  3  शूगर  को  इम्पोर्ट  करने  की  जीति  बलाई  गई  थी,
 अगर  मेरा  आव  मानें  तो  उन  लोगों  के  खिलाफ  कार्टवाई  करके  दिखाएं,  उन्हें  बताएं  कि  वे  किसान  विशेष  कितने  थे  और  किस  तरह  से  उन्होंने  किसान  को  बर्बाद  किया

 मैं  करुणाकरण  जी  को  बधाई  देता  हूं  कि  आपने  इस  विषय  को  चर्चा  के  लिए  यहां  रखा|  लेकिल  मैँ  आपकी  एक  बात  से  पूजीवाद  करना  चाहता  हुं।  आप  कह  रहे  थे,  आजकल  यह  कहना  फैशन  हो  गया
 हैं,  कि  यह  सरकार  कारपोरेट  सेक्टर  की  हिमायती  है।  अगर  आज  कारपोरेट  सेक्टर  ने  नए  बीजों  को  पैठा  न  करके  उपलब्ध  नहीं  कराया  होता,  तो  किसान  का  क्या  होता  आज  सरकार के  पास  बीज
 नहीं  है,  किसी  दुकान  में  बीज  नहीं  है,  कम  A  कम  उन  लोगों  ने  आपके  अपने  देश  में  अच्छी  किस्म  के  बीजों  को  पैठा  करके  किसान  को  सुविधा  तो  दिलाई  8  अगर  आपको  बीज  की  क्वालिटी  बढ़ानी
 हैं,  तो  आपको  बीज  के  क्षेतू  में  जाना  होगा,  किसान  को  इसके  लिए  प्रोन्साटित  करें,  ताकि  वह  बीज  केवल  हमारे  लिए  ही  न  रहे,  विदेशों  में  भी  हम  उसका  निर्यात  कर  acd,  यह  नीति  बननी  चाहिए  और
 इन्हीं  शब्दों  के  साथ  मैं  अपनी  बात  समाप्त  करता  हूं।

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  Once  again  I  want  to  inform  the  House  that  the  Members  who  are  having  written  speeches  can  lay  them  on  the  Table.
 Here  afterwards,  we  are  going  to  give  only  four  minutes  to  each  Member  to  speak  because  there  are  around  50  Members  in  the  list  to  speak.  Even  if
 we  go  till  9  o'clock  in  the  evening,  we  may  not  be  in  a  position  to  finish.  Therefore,  I  request  the  Members  to  take  only  four  minutes  each.  Those
 who  are  not  in  ०  position  to  complete  their  speech  in  four  minutes,  it  is  better  that  they  lay  it  on  the  Table.

 *SHRI  BHARTRUHARI  MAHTAB(  CUTTACK):  A  major  question  that  is  being  posed  in  the  country  today  is  whether  agriculture  is  under  threat?
 Is  it  because  of  rapid  urbanization  industrialisation  and  infrastructure  growth?

 The  answer  given  to  this  question  is,  during  the  period  1999-2000  to  2009-10,  area  under  non-agricultural  uses  has  increased  by  2,57  million
 hectares  on  account  of  urbanisation,  industrialisation,  infrastructure  growth  and  other  development  requirements.  This  shows  agricultural  land  is
 shrinking.

 Another  alarming  information  is  about  number  of  cultivators.  As  per  2011  census  conducted  by  Registrar  of  India,  the  number  of  cultivators  have
 come  down  from  127.3  million  in  2001  to  118.7  million  in  2011.  However,  the  number  of  agricultural  labourers  increased  from  106.8  million  in  2001  to
 144.3  million  total  workers  in  2011,  nearly  55  per  cent  of  the  workers  are  still  engaged  in  agricultural  activities.

 As  per  National  Sample  Survey  Office  (NSSO),  cultivation  was  still  the  most  important  source  of  income  of  majority  households  in  rural  India.

 I  draw  the  attention  of  the  Government  to  a  report  which  is  from  Central  Institute  of  agricultural  Engineering,  situated  at  Bhopal.  In  a  study  it  has
 said  68%  of  our  population  live  in  villages  and  they  are  dependent  on  agriculture.  Scientist  C.R.  Mehta,  Head  of  this  Institute  and  his  colleagues  have
 found  out  from  a  study  that  90%  of  farming  today  in  India  is  being  done  by  machines  and  Human  energy  is  being  utilised  for  only  5%  of  the  work.
 Should  we  be  happy  of  this  situation?

 At  least  the  impression  is  broken  that  Indian  farmer  is  still  dependent  on  bullock  and  plough  and  is  doing  traditional  farming.  It  is  revealed  from  the
 study  that  in  farming  work  47%  is  done  by  tractor,  27%  electric  motor  and  16%  diesel  engine  is  doing.  But  this  study  has  another  direction  and  that
 is  very  disturbing.  That  is,  more  and  more  mechanisation  of  farming  has  pushed  out  human  resources  from  farming.  Mr  Mehta  has  said  40%  work  is
 done  by  machine  for  the  main  crop  whereas  rest  60%  is  done  by  domesticated  animals  and  human  resources.

 In  developed  countries,  95%  farm  work  is  done  by  machines  and  only  5%  work  is  done  by  human  beings.

 Therefore  the  question  is  when  Indian  farming  is  so  poor  in  mechanisation,  yet  human  resource  involvement  is  5%  only.  How  can  this  happen?  If  this
 situation  continues,  what  would  be  the  position  of  human  resources  in  farming  in  future?



 But  the  main  question  is  when  68%  of  our  population  is  dependent  on  agriculture,  what  are  they  actually  doing?  If  one  interprets,  it  is  economic
 parlance  one  who  say  there  is  a  hidden  number  of  -unemployed  here.  Govt.  is  implementing  MGNREGA,  of  course,  but  that  focus  is  different.  That  is
 just  keeping  poor  people  alive.  They  do  not  become  part  of  development  process.

 Union  Govt.  believes,  agriculture  is  a  state  subject  and  no  matter  how  much  concerned  this  Govt.  is,  nothing  much  is  being  done  to  arrest  the
 pathetic  situation.  Whenever  farmers  are  being  remembered,  it  is  for  their  farmland  which  industrialists  want  to  devour.

 What  is  required  is  to  make  the  rural  population  a  part  of  developmental  agenda  which  would  create  crores  of  employment  opportunities.  That  needs
 to  be  done.  That  should  be  the  agenda.  As  rural  economy  is  agrarian  based,  agriculture  should  be  focus  point.

 What  is  needed  at  this  juncture  is  a  directional  shift  in  the  Union  Govt's  policy  priorities-  from  shielding  consumers  from  runaway  inflation  to  ensuring
 that  farmers  receive  a  remunerative  price  for  their  produce.

 Hiking  MSPs  for  crops,  dispensing  low-cost  agri-loans  or  slapping  ad-hoc  barriers  on  imports  are  unlikely  to  yield  results.

 Odisha  has  been  continuously  visited  by  natural  calamities  repeatedly.  Sometime  it  is  drought  and  the  next  year  flood  follows  and  it  is  followed  in  the
 next  year  by  cyclone.  This  is  happening  in  repeated  years,  thereby  breaking  the  backbone  of  the  farmers  of  Odisha.  The  support  and  relief  that  is
 provided  by  the  State  is  just  to  tide  over  the  situation.  Nothing  tangible  actually  happens.  Until  and  unless  individual  farmers  and  their  crop  is
 insured,  no  one  else  can  save  the  farmers  from  natural  disasters.  There  is  need  today  to  do  crop-insurance  at  the  individual  farmer  level.  Then  only
 the  farmers  could  get  some  relief  from  natural  calamities.

 Another  important  issue  that  needs  to  be  addressed  is  agricultural  price  policy.  The  wholesale  price  inflation  at  minus  2%  may  be  music  to  the  ears
 of  the  government  but  not  to  the  millions  of  farmers  who  have  seen  prices  of  most  agricultural  commodities  decline.  Since  a  large  part  of  the  food
 inflation  in  recent  years  has  been  on  account  of  high  fruit  and  vegetable  inflation,  this  may  continue  to  be  a  cause  for  concern.  It  is  more  so  because
 of  the  untimely  rain  which  may  aggravate  the  already  serious  concern  on  account  of  the  bad  monsoon  last  year.

 As  _unseasonal  showers  affect  cereal  and  vegetable  crops  in  several  parts  of  the  country  a  study  by  the  United  Nationsਂ  Food  and  Agriculture
 Organisation(FAO)  shows  that  globally,  nearly  quater  of  the  damage  suffered  because  of  natural  disasters  is  borne  by  the  agriculture  sector  in
 developing  countries.  The  study  analyzed  78  natural  disasters  between  2003  and  2013  spread  across  48  developing  countries  to  find  that  22%  of  all
 damage  inflicted  by  natural  hazards  such  as  drought,  floods,  storms  or  tsunami  occur  in  the  agricultural  sector.  Damage  to  crops  and  livestock  over
 the  decade  was  $70  billion.

 Asia  was  the  most  affected  region,  with  loses  estimated  at  $  28  billion,  followed  by  Africa  at  $26  billion,  the  UN  study  said.  These  losses  are  often
 incurred  by  poor  rural  and  semi-rural  communities  without  insurance  and  lacking  the  financial  resources  needed  to  regain  lost  livelihoods.  The  study
 observed,  "adding  that  only  4.5%  of  post-disaster  humanitarian  aid  in  the  decade  from  2003  targeted  agriculture".

 According  to  the  FAO  study,  worldwide  2.5  billion  people  depend  on  agriculture.  Small  Scale  farmers,  herders,  fishers  and  forest  dependent
 communities  generate  more  than  half  of  global  agricultural  production  and  are  particular  at  risk  from  disasters  that  destroy  or  damage  harvests,
 equipments,  supplies,  livestock,  seeds,  crops  and  store  food.

 While  high  food  inflation  at  8%  and  fruit  and  vegetable  inflation  at  16%  continues  to  remain  a  cause  for  worry  for  consumers,  significant  section  of
 farmers  continues  to  suffer  from  the  sharp  decline  in  agricultural  commodity  prices.  What  is  obvious  from  this  mess  is  the  failure  of  the  agricultural
 price  policy  regime  of  the  country.  It  has  neither  benefitted  consumers  by  keeping  down  the  prices  of  essential  items  in  the  food  baskets,  nor  served
 the  basic  objective  of  providing  remunerative  prices  to  the  farmers  for  their  produces.  The  failure  of  the  agricultural  price  policy  is  as  much
 instrumental  as  much  it  is  political.  The  failure  to  rein  the  prices  of  essential  food  items,  including  fruits  and  vegetables,  for  the  last  five  years  is  a
 clear  indication  of  the  lack  of  any  price  stabilisation  mechanism  with  the  government  as  far  as  consumer  food  prices  are  concerned.  Not  only  have
 the  prices  remained  stubbornly  high  for  a  sustained  period,  lack  of  clarity  on  reforming  the  agricultural  produce  marketing  committee  which  was
 meant  to  market  for  these  commodities  continue  to  be  controlled  by  cartels,  speculators  and  traders  with  farmers  gaining  little  out  of  this.

 Nor  has  the  policy  of  providing  support  prices  to  farmers  done  any  good  to  a  majority  of  farmers.  The  Commission  of  Agricultural  Costs  and  Prices
 (CACP)  which  is  supposed  to  announce  the  minimum  support  prices(MSP)  for  more  than  20  crops,  has  not  led  to  farmers  benefitting  out  of  these
 except  in  the  case  of  rice  and  wheat.  While  the  failure  of  various  institutions  entrusted  with  the  task  of  maintaining  price  stability,  it  is  also  a  failure
 of  government  policy,  which  has  failed  to  take  into  account  the  changing  nature  of  agricultural  production.  At  a  time  when  the  decline  in  international
 prices  is  threatening  the  very  livelihood  of  the  majority  of  farmers  in  this  country,  what  is  needed  is  not  only  a  sound  price  policy  but  also  effective
 institutional  mechanisms  to  deal  with  the  twin  objectives  of  remunerative  price  to  farmers  along  with  cheaper  food  to  the  consumers.

 Instead  Union  Govt.  must  push  ahead  with  structural  reforms  in  agricultural  market.  Farmers  be  given  direct  access  to  bulk  buyers.  Steps  be  taken  to
 evolve  a  regulated  national  spot  market  for  agri-commodities  that  can  set  benchmark  prices  and  introduce  commodity  options,  which  will  empower
 farmers  with  better  price  intelligence.

 Direct  benefit  transfer  for  fertilizer  and  other  input,  subsidies  will  provide  income  support  to  farmers  at  time  of  need.

 Without  such  reform  measures  how  can  you  keep  your  promise  which  you  have  given  during  election  to  ensure  "  minimum  50  per  cent  profits  to
 farmers  on  their  agricultural  produce.



 *SHRI  NALIN  KUMAR  KATEEL  (  DAKSHINA  KANNADA):  "  Karmanye  Vadhikaraste  Maphaleshu  Kadachanaਂ  is  the  slogan  with  which  the  NDA
 Government  under  the  leadership  of  Shri  Narendra  Modi  Ji  is  functioning.

 This  is  the  country  of  farmers.  More  than  70%  of  the  people  are  farmers.  The  living  condition  of  agriculturists  has  to  improve.  Keeping  this  in  mind
 our  NDA  government  re-introduced  Kissan  Vikas  Patra  (KVP)  which  is  a  very  popular  instrument  among  small  savers,  introduction  of  Kissan  TV,  Soil
 Health  Cards,

 In  order  to  improve  the  irrigation  facility  the  government  has  made  a  provision  of  Rs.5600  crore  to  introduce  a  new  scheme  "  Pradhan  Mantri  Krishi
 Sinchayee  Yojana".  This  is  really  a  welcome  step  in  the  field  of  agriculture.

 I  would  like  to  draw  the  attention  of  the  government  towards  the  pathetic  condition  of  Areca  nut  farmers  in  the  country  particularly  in  the  state  of
 Karnataka.

 India  is  considered  as  the  largest  Areca  nut  producing  country  in  the  world,  both  Karnataka  and  Kerala  accounting  for  nearly  73  percent  of  total
 production  in  our  country.  Over  six  million  people  are  engaged  in  areca  nut  cultivation  and  related  activities.  More  than  85%  of  areca  nut  growers  are
 small  and  marginal  farmers.  But  areca  nut  growers  are  concerned  they  are  in  distress  as  areca  plantations  have  been  hit  by  Root  wilt  disease.  Under
 the  scheme  assistance  is  given  for  removing  the  disease-hit  palms  and  planting  new  areca  nut  saplings.  But  it  would  be  a  futile  exercise.  Many
 farmers  suffered  huge  loss  as  the  same  new  saplings  also  hit  by  Root  wilt  disease  within  four  or  five  years.  Therefore  there  is  no  use  by  planting
 new  saplings.  This  is  nothing  but  waste  of  money,  energy  and  time  of  farmers.  No  permanent  solution  is  found  so  far  to  this  disease.  This  disease
 also  spreads  to  new  plants.  It  is  a  matters  of  great  concern  that  the  area  of  areca  nut  cultivation  is  shrinking  in  Karnataka  due  to  Root  wilt  disease.
 It  is  not  possible  to  control  by  conventional  methods.  It  is  very  much  essential  to  find  out  other  methods  to  control  the  disease.

 Hence  I  urge  upon  the  Union  government  to  take  immediate  necessary  steps  to  find  out  a  permanent  solution  for  Root  wilt  disease  to  plants  with  the
 help  of  areca  nut  research  institutions.

 I  would  like  to  urge  the  union  government  that  simplify  the  guidelines  for  crop  loan  and  make  it  farmer  friendly  to  ensure  more  farmers  are  benefitted
 from  the  scheme.

 If  a  farmer  wants  to  grow  horticulture  crop,  irrigation  is  must.  To  produce  any  horticulture  crop  farmer  has  to  make  arrangement  for  irrigation  and
 other  infrastructure  facilities  to  take  up  horticulture  activities.  Farmer  has  to  wait  for  at  least  3  years  to  get  a  horticulture  crop  pomegranate,  mango
 etc.

 When  it  comes  to  small  and  marginal  farmers  situation  is  more  worsened.  To  give  crop  loan  up  to  Rs.50  thousand  banks  sought  number  of  security
 documents.  But  the  guidelines  stated  that  the  interest  subvention  will  be  given  to  farmers,  if  they  make  repayment  of  loan  on  time.  I  would  like  to
 request  the  hon'ble  Finance  Minister  to  extend  the  period  of  repayment  of  crop  loans.  I  would  also  like  to  suggest  to  formulate  a  farmer  friendly
 guidelines  to  sanction  crop  loans.

 oft  देवजी  एम.  पटेल  (जालौर):  उपाध्यक्ष  महोदय,  आपने  अभी  चार  मिनट  में  अपनी  बात  रखने  की  बात  की,  तो  मैं  संकोच  में  आ  गया।  एक  समय  A  जय  जवान,  जय  किसान  का  जारा  लगा
 था।  हम  एक  बार  बहुत  लेट  बैठे  थे  तो  एक  सवाल  उठा  था  कि  खाना  नहीं  पका  है।  हमारा  किसान  जो  खाना  उगा  रहा  हैं,  उस  अनन  दाता  के  लिए  मैं  आज  बोलने  के  लिए  खड़ा  हुआ  हूं।



 महोदय,  हमारा  देश  कृषि  पु धान  देश  है  और  किसानों  की  समस्याओं  पर  नियम  193  के  तढ़त  चर्चा  15वीं  लोक  रक्षा  में  भी  हुई  थी  और  16वीं  लोक  सभा  में  भी  हो  रही  हैं|  मैंने  सदन  में  बैठे  हुए  193
 का  टोटल  किया  था  तो  उसका  टोटल  13  होता  हैं  जो  कि  अशुभ्र  माना  जाता  हैी  13  कभी  सुकून  नहीं  देता  है,  इसलिए  शायद  किसानों  को  ऋa  राहत  नहीं  मिली  हैं।  मैंने  पहले  भी  देखा  है  और  अभी
 तहां  से  हुड्डा  जी  बोल  2े  A,  जब  वे  यहां  बैठे  हुए  थे  तो  उन्होंने  दो  फीट  के  आलू  के  बारे  में  बताया  था|  वे  इस  समय  सदन  में  नहीं  हैं|  लेकिल  पिछली  बार  जब  मैं  उस  तरफ  बैठा  हुआ  था  तो  हम  जब
 किसानों  के  बारे  में  बोलते  थे  तो  इस  तरफ  से  रिप्लायी  आता  था  कि  हम  सब  कर  रहे  हैं  और  आज  तही  लोग  वहां  से  बोल  रहे  हैं  कि  किसानों  के  लिए  यह  लागू  करो,  वह  लागू  करो,  ऐसा  करो,  कैसा  करो
 पिछले  साठ  साल  आप  लोग  यहां  बैठे  रहे,  आप  लोगों  ने  क्या  किया,  यह  तो  बताइए।  किसानों  के  लिए  सभी  को  बोलना  चाहिए,  सभी  को  सोचना  चाहिए,  क्योंकि  वह  हमारा  अन्नदाता  हैं।  आज  की
 तारीख  में  हम  उस  अन्नदाता  की  बात  तो  करते  हैं,  लेकिन  उसके  फायदे  के  लिए  कोई  नहीं  सोचता  है|  सिर्फ  यह  सोचता  है  कि  मैं  यहां  बोलूंगा  और  उसके  बाठ  मेरे  हेतु  में  बढ़िया  कैसेट  दे  दूंगा  और  मेंरे
 थन  में  बढ़िया  फोटो  छप  जाएठ)  उससे  मैं  अपने  अन्नदाता  को  Wor  कर  gor

 लाल  बहादुर  शास्त्री  जी  ने  एक  नारा  दिया  था  जब  भयंकर  अकाल  पड़ा  थ  उन्होंने  एक  टाइम  खाना  खाने  से  मना  किया  था|  उस  किसान  को  यह  कहा  गया  था  कि  आप  दो-दो,  तीन-तीन  फसल
 उगाइए  ताकि  यह  देश  आपदा  से  बच  Ac)  हमरे  उस  किसान  नें  उस  वायदे  को  पूरा  किया|  उसने  धान  उगा  कर  दिया,  लेकिन  हम  क्या  कर  रहें  हैं?  आज  भी  उस  किसान  को  ठग  रहे  हैं।  हम  यहां  बैठ
 कर  बात  कर  रहे  हैं  कि  सरकारी  नौकरियों  में  छठा  और  सातवां  वेतन  आयोग  लगा,  लेकिन  किसानों  का  न्यूनतम  समर्थन  मूल्य  कहां  पहुंचा  है,  वह  कोई  नहीं  बोलेगा|  जब  अटल  बिहारी  वाजपेयी  जी  ने
 नदियों  को  जोड़ने  की  बात  की  थी  तो  वह  हकीकत  में  किसानों  के  हित  की  बात  eff)  आज  किसान  को  अपनें  खेत  को  सिंचित  करनें  के  लिए  पानी  चाहिए।  किसान एक  टाइम  sa  रह  कर  आप  तक
 धान  पहुंचाता है।  जितनें  भी  मेरे  नीतू  बोल  रहे  हैं,  मेंरे  एक  नीतू  वहां  पीछे  से  बोले  कि  वह  किसान  हैं

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  You  give  your  suggestions.

 oft  देवजी  va.  पटेल  :  महोदय,  जब  भी  किसान  की  बात  आती  हैं  तो  यही  कहा  जाता  है  मैं  अपने  समय  में  बोल  रहा  हूं;  यदि  कोई  समस्या  है  तो  मैं  अपना  भाषण  समाप्त  कर  देता  हूं।  मुझे  इसकी
 कोई  समस्या  नहीं  हैं  क्योंकि  मेरे  किसान  के  लिए  हमें  जो  करना  है,  वह  करेंगे।  मिल्  oft  को  भी  आपने  यही  कहा  था  कि  सर्ज ैं शन  दीजिएा  हम  वही  तो  बात  कर  रहे  हैं,  लेकिन  उसकी  समस्या
 कहां  है,  जड़  कहां  हैं?  यहां  सब  जीडीपी  वगैरह  के  आंकड़े  गिनवाते  हैं,  लेकिन  इसमें  किसानों  की  समस्या  कहां  हैं?  किसानों  की  समस्या  यह  है  कि  जब  धान  का  भाव  बाजार  में  ऊंचा  होता  है,
 तब  किसान  उसे  अपने  खेत  में  उपजाता  हैं।  जब  प्याज  80  रुपये  पूति  किलो  पहुंचता  हैं,  तो  किसान  बोलता  हैं  कि  मैं  प्याज  उाऊंगा,  मेरी  बेटी  की  शादी  करूंगा,  मेरे  घर  में  रौनक  लाऊंगा,
 मेरा  मकान  बनाऊंगा।  लेकिन  जब  प्याज  बाजार  में  आता  हैं  तब  उसकी  कीमत  दो  रुपये  किलो  होती  है।  टमाटर  हमारे  यहां  होता  हैं  और  इसका  भाव  40-50  रुपये  पूति  किलो  पहुंच  जाता  है,
 लेकिन  जब  टमाटर  का  भाव  नीचे  चला  जाता  हैं,  तब  किसान  का  टमाटर  बाजार  में  आता  हैं।  बिचौलिए  सब  खा  जाते  हैं।  अगर  हमें  किसानों  के  लिए  कुछ  करना  हैं  तो  हम  यह  सोचें  कि  किसानों
 का  उत्पादन  डायरेक्ट  उपभोक्ता  तक  पहुंचे।  किसान  चना  उगा  कर  बाजार  में  ले  जाता  हैं  तो  वह  12  रुपये  पूति  किलो  होता  हैं,  लेकिन  बाद  में  वही  36  रुपये  किलो  हो  जाता  हैं,  जब  वह  दाल  में
 परिवर्तित  हो  जाता  है,  जबकि  उसर  पर  केवल  एक  रुपये  पूति  किलो  का  खर्च  आ  रहा  हैं।  इस  पर  कोई  नहीं  सोचता  है।  बुंदेलखंड  में  एक  किसान  मरा,  लेकिन  वह  क्यों  मरा?  केवल  80  हजार
 रुपये  लोन  के  कारण।  वह  किसान  तो  मर  गया,  लेकिन  उसके  बाद  भी  वह  लोन  उसका  पीछा  नहीं  छोड़  रहा  हैं।  इसके  बाद  उसका  25  साल  का  बेटा  भी  मर  गया।  मैं  आपके  माध्यम  से  सदन
 से  जानना  चाहता  हूं  कि  हम  लोग  क्या  कर  रहे  हैं?  हमें  अगर  किसान  की  बात  करनी  हैं,  लेकिन  अगर  हम  गुजरात  मॉडल  की  बात  करेंगे  तो  हमारे  सामने  बैठे  कित्  शायद  कुछ  बोलेंगे।

 लेकिन  मैं  उस  गुजरात  के  पड़ौस  में  रहता  हूं।  मैं  जालौन  क्षेतू से  आता  हूं।  वह  गुजरात  डार्क  जोन  था,  उस  गुजरात  के  अंदर  सुजलम,  सुफलाम  डालकर  तात्कालिक  जो  सी.एम.नरेन्दू  मोदी  जी  थे,
 उन्होंने  उस  डार्क  जोन  से  हटाकर  वहां  पर  पानी  लाकर  दिया  shiz  आज  मेरे  हेतु  में  भी  नर्मदा  का  पानी  आता  है।  मेंरे  क्षेतू  में  भी  सिंचाई  हो  रही  हैं।  जिस  राजस्थान  को  हम  रेगिस्तान  कहते  थे,  वहां  पर
 पाली  आ  रहा  है|  लेकिल  मैं  कृषि  मंत्री  जी  A  भी  निवेदन  करूंगा,  आप  बोल  रहे  हैं  कि  पांच  मिनट  में  खत्म  करो,  उपाध्यक्ष  जी,  हम  तो  दो  मिनट  में  भी  अपनी  बात  खत्म  कर  लें,  जेकिल  एक  चीज  हम
 जरूर  कहना  चाहेंगे  और  कृषि  मंत्री  जी  से  भी  कहेंगे  कि  नदियों  से  नदियों  को  जोड़ले  का  काम  करिए।  अगर  आप  हर  खेत  को  पाजी  देंगे,  अगर  आप  किसान  की  जो  फसल  है,  उस  फसल  को  अगर  आप
 डायरेक्ट ...  (व्यवधान)  महोदय,  कृपया  घंटी  मत  बजाइए  फिर  तो  मुझे  एक  ही  काम  करना  पड़ेठ  (व्यवधान)  जब  ये  घंटी  बजाते  हैं  तो  मुझे  तकलीफ  हो  जाती  हैं।  महोदय  मैँ  कहना  चाहता  हूं:

 "धरती  रो  सीनों  चीर  ०क़ो,  हरिया-सोनो  जिप जा तै  है,

 सदियां त.  सगली  धरती  रो,  जो  अनीता  कहलावै  है,

 हलियो  हांकतो  खेत  माय,  जीवण  भर  हाड़  गलावणियों,

 दिन-रात  आस्ताँ  में  जीतो,  अध शू रतो क्यूं  सो  नज  है
 ई  यक्ष पू शक  8.0  सुलझाना,  है  पै  'लो  देस  चपातियाँ,

 अब  धरम  पंच-परवाना रो,

 कुण  जाण्टो  दरद  किसाणा  3)"

 अगर  किसान  ने  अन्न  रूपी  धन  बोना  बंद  कर  दिया  तो  सोनें,  चांदी  और  रुपयों  से  सभी  सांसदों  और  व्यापारियों  का  पेट  नहीं  son,  जब  फाइव  स्टार  होटल  में  ओबेराय  में  जाते  हैं,  2500  रुपये  की  एक
 डिश  दी  जाती  है,  एक  पीज़ा  लाकर  रखते  हैं,  उसमें  से  एक  टुकड़ा  लिया  और  बाकी  का  कचरे  में  फैंक  दिया  जाता  हैं  लेकिल  मेरा  किसान  भूखा  सो  रहा  है।  मैं  आपसे  यही  निवेदन  करना  चाहता  हूं  कि
 अगर  ये  सारी  व्यवस्था  मिटाना  हैं  तो  किसान  को  सिंचाई  के  लिए  पाली  देना  होगा,  उसका  न्यूनतम  मूल्य  हमें  निश्चित  करना  होगा,  उसकी  खेती  में  उसकी  जो  लागत  आ  रही  हैं,  उससे  उसको  डेढ़  At
 गुना  पैंसा  देंगे  तब  जाकर  वह  किसान  सुरक्षित  होगा|

 कई  बार  हमारी  फसल  जल  जाती  हैं।  मेरे  राजस्थान  के  अंदर  आज  मेरे  अांचो  और  जालौन  के  अंदर  ईसबगोल,  घोड़ाजीरा  सब  खत्म  हो  गया|  अगर  उसको  बचाना  हैं  तो  जो  ‘त्क  हुआ  है,  वह  डायरेक्ट
 बीमे  से  पैसा  पूरा  दिया  जाएा  उसको  एक  रुपया  कर्जा  चुकाना  न  पड़े,  तब  जाकर  हमारा  किसान  बतेठा  इसीलिए  मैं  सदन  से  निवेदन  करूंगा  कि  अगर  हम  सब  मिलकर  किसानों  का  दुख-दर्द  दूर
 करना  वाठते  हैं  तो  यही  काम  करें  कि  किसान  को  बचाएं  नहीं  तो  यह  देश  खत्म  हो  जाएठ,  जैंसा  uth.  में  एक  बच्ची  ने  कहा  था,  ...(व्यवधान)  मुझे  उम्मीद  हैं  कि  यहां  की  आज  के  चर्चा  से  किसानों
 और  खेती  की  समस्या  को  प्राथमिकता  ठी  जाएठ  आज  हमारा  कर्तव्य  हैं  कि  अन्नदाता  की  समस्या  पूथम  स्थान  पर  रखकर  उसे  समझने  के  साथ  साथ  सुलझाने  की  कोशिश  हमारी  सरकार  करे  और
 किसानों  को  लाभकारी  मूल्य  दे,  यही  मेरा  सरकार  से  निवेदन  है|  इसी  के  साथ  st  मैं  अपनी  बात  समाप्त  करता  हूं  धन्यवाद

 xoft  राम  टहल  चौंधरी  (रोती)  :  आज  कृषि  पर  जो  विचार  लोक  सभा  में  हो  रहा  हैं,  वह  बहुत  डी  सराहनीय  है|  सभी  पक्षों  के  लोगों  ले  किसानों  के  पूति  चिंता  व्यक्त  की  हैं  और  इस  तरह  की  चर्चा  बराबर
 होती  रही  है,  परंतु  आज  तक  किसानों  की  समस्या  हल  नहीं  हुई  है,  आज  हज़ारों  किसान  आत्महत्या  के  लिए  मजबूर  हैं।  यह  देश  कृषि  और  ऋषियों  का  देश  हैं।  किसान  नहीं  बचा  तो  देश  भी  जहां  बचेगा
 किसान  अगर  हर  चीज  का  उत्पादन  न  करे  और  उत्पादन  न  बढ़े  तो  बढ़ती  हुई  आबादी  भूखी  मर  call;  इसलिए  उत्पादन  बढ़ाना  हर  क्षेतू  में  आवश्यक  हैं।  आज  तक  लाखों  किसानों  ने  आत्महत्या
 की।  इसका  कारण  हैं  किसानों  के  साथ  न्याय  नहीं  किया  orem,  प्रकृतिक  आपदाओं  से  यदि  किसान  की  फसल  को  नुकसान  होता  है  तो  उचित  मुआवजा  नहीं  मिलता।  आज  भी  किसानों की  फसल  को
 आँधी,  तूफ़ान,  ओला  या  हाथियों  के  उत्पात  से  नुकसान  होता  है  तो  उचित  मुआवजा  नहीं  मिलता|

 अंवजों  के  समय  जो  क्षतिपूर्ति  ध्  का  पाताल  था  अर्थात्  जो  राशि  निर्धारित  की  गयी  हैं,  वही  आज  भी  मिलता  है।  इसके  लिए  अगर  कोई  दोषी  हैं  तो  तह  ud  की  कांग्रेसी  सरकार  है|  अभी  भी  किसानों
 की  श्नतिपूर्ति  एक  एकड़  जमीन  में  एक  सौ-डेहर  at  (100-150)  रूपए  क्षतिपूर्ति  ठी  जाती  हैी  जबकि  एक  एकड़  जमीन  में  15  से  बीस  हज़ार  की  लागत  आती  हैं।  बराबर  सभी  लोग  कहते  हैं  कि  भारत
 कृषि  पु धान  देश  है,  परंतु  अभी  तक  किसानों  के  पूति  सरकार  ने  चिंता  नहीं  की  है।  अभी  हमारे  पूधानमंती  थी  नरेन्दर  मोठी  जी,  जो  अभी  off  महीने  से  हैं  और  इतला  ही  कम  समय  में  इन्होंने  गरीबों  एवं
 किसानों  की  चिंता  की  हैं  और  जल-धन  योजना  लागू  कर  हर  गरीब  परिवार  एवं  किसान  के  लिए  लाभकारी  योजनाएं  शुरू  की  है|  साथ  ही  साथ  पू धान मंतू  जी  ने  पूधालमंती  सिंचाई  योजना  की  घोषणा



 की  हैं।  इससे  किसान  के  हर  खेत  में  पानी  जाएगा  और  इससे  उत्पादन  बढ़ेठाा  किसानों  को  लाभ  मिलेगा।  यह  कार्य  कांग्रेस  ने  60  वर्षों  तक  नहीं  किया

 झारखण्ड  में  किसानों  को  समर्थन  मूल्य  जहीं  मिल  रहा,  जो  सरकार  द्वारा  घोषित  है।  इसका  गलत  फायदा  बिचौलिए  उठा  रहे  हैं।  किसानों  को  समर्थन  मूल्य  मिले,  इसके  लिए  सरकार  अिघ  पहल  ०े

 मैं  सरकार  से  मांग  करता  हूं  कि  यदि  oa,  गरीब,  किसान  का  स्तर  उठाना  चाहते  हैं  तो  हर  गांव  में  पक्की  सड़क,  बिजली,  हर  खेत  को  पानी,  सिंचाई  की  सुविधा  सस्ती  दर  में  किसानों  को  उपकरण,
 खाद,  बीज  एवं  कीटनाशक  ववा,  सब्सिडी  देकर  हर  समाल  उपलब्ध  कराना  हैं  अर्थात्  खाद,  बीज  सभी  तरह  का  सामान  किसानों  को  समय  पर  मिले|  किसानों  को  ट्रैक्टर  एवं  सभी  कृषि  जंतु  के  लिए
 कम  ब्याज  पर  ऋण  मिले

 आसान  किश्तों  पर  ऋण  देने  की  व्यवस्था  हो।  किसानों  द्वारा  पैठा  की  गई  फसलों  की  सुरक्षा  एवं  उचित  मूल्य  मिले,  इसके  लिए  हर  प्रर्वण्ड  में  कोल्ड  स्टोरेज  बनाए  जाए  हर  किसान  को  किसान  फूडिट
 कार्ड  दिया  जाए  एवं  किसानों  के  सारे  सामान  का  बीमा  भी  कराया  जाए  ताकि  किसानों  को  क्षतिपूर्ति  मिल  सके।  साथ  ही  साथ  पशुओं  के  लिए  चारा  तथा  बीमा  भी  आवश्यक  है।

 +SHRI  SHIVKUMAR  UDASI  (  HAVERI)  :  There  are  nearly  15  million  farmers  (  Main’  cultivators)  fewer  than  there  were  in  1991,  over  7.7  million
 less  since  2001,  as  the  census  2011  data  show.  On  average,  that's  about  2.035  farmers  losing  'Main  Cultivator’  status  every  single  day  for  the  last  20
 years  Over  the  last  50  years,  the  proportion  of  farmers  to  the  total  population  has  been  in  steady  decline,  but  the  fall  has  not  been  big  enough  for
 the  absolute  number  to  go  down,  given  population  increase.  But  in  the  last  decade,  the  fall  in  farming  has  combined  with  the  slowing  rate  of
 population  growth  to  create  a  fall  in  the  absolute  numbers  of  farmers.

 The  lot  of  the  poor  Indian  farmer  keeps  deteriorating  with  the  passage  of  time  According  to  the  National  Sample  Survey  Office(  NSSO)  data
 released  on  December  19,  2014,  during  the  last  decade,  the  bloated  debt  of  Indian  agricultural  households  increased  almost  400  per  cent.  Even  the
 number  of  heavily  indebted  households  has  steeply  increased  during  this  period.  The  report  is  titled  Situation  Assessment  Survey  of  Agricultural
 Households  in  India,  and  is  based  on  a  national  survey  covering  35,000  households  during  2012-13.  The  survey  states  that,  on  an  all-India  basis,
 more  than  60  per  cent  of  the  total  rural  households  covered  in  11  States  are  in  deep  debt,  though  wide  variations  exist.  Loan  patterns  show  it  is  60
 per  cent  institutional  loans  and  40  per  cent  non  institutional  loans.  Moneylenders  make  up  most  of  the  non-institutional  lenders.

 Average  debt  per  household  is  Rs.  47,000,  while  average  income  is  Rs.  36,973  per  annum.  In  2002-13  India  had  148  million  rural  households  which
 increased  to  156  million  by  2012-13,  a  5.4  per  cent  increase  in  a  decade.

 The  data  point  to  another  disturbing  trend.  While  average  income  from  2002-03  to  2012-03  increased  by  318  per  cent,  most  worryingly,  total  debt
 per  household  increased  by  273.5  per  cent  during  the  same  period,  proving  that  while  income  from  sale  of  agricultural  products  increased  due  to  a
 price  advantage  during  the  last  one  decade,  it  has  not  translated  into  a  reduction  in  rural  indebtedness.

 Benefits  by  way  of  better  seeds  or  fertilizer  input  have  been  cornered  by  rich  and  affluent  farmers  in  Punjab,  Haryana,  Western  Uttar  Pradesh,
 Andhra,  Tamil  Nadu  and  Karnataka.  The  poor  and  marginal  farmers  of  Bihar,  Odisha  and  Eastern  Uttar  Pradesh  are  in  a  miserable  state.

 The  enthusiasts  of  highly  extractive  agriculture,  euphemistically  called  the  green  revolution,  based  on  "  high  input  technology"-  very  liberal,  often
 unbridled,  quantities  of  chemical  fertilisers,  very  expensive  hybrid  or  BT  seeds,  copious  use  of  irrigation  water  kept  proclaiming  the  "  success  "  of
 this  revolution,  but  the  poor  and  marginal  farmers,  primarily  in  the  vast  rainfed  areas  of  the  country,  were  simply  left  out.  Their  farms  remained
 parched,  while  their  debts  soared.  The  Vidarbha  region  of  Maharashtra,  where  Bt  cotton  failed  miserably  in  parched  rainfed  fields  and  farmers  in
 thousands  took  their  own  lives,  unable  to  repay  the  loan  sharks,  became  a  global  shame.  Only  where  rich  farmers  had  access  to  assured  irrigation
 water  coupled  with  unbridled  use  of  chemical  fertilisers  could  Bt  cotton  perform  well.

 Many  farmers  are  unaware  of  the  minimum  support  price.  And,  often,  these  farmers  resort  to  distress  sale  of  their  produce  to  clear  the  loans  from
 moneylenders,  obtained  at  exorbitant  interest  rates.  In  collusion  with  unscrupulous  local  traders  and  commission  agents,  Government  agencies  delay
 procurement  of  grains  by,  in  some  cases,  as  many  as  50-60  days.

 Though  the  contribution  of  India's  agriculture  to  the  country's  GDP  is  18  per  cent  and  it  provides  employment  to  more  than  60  per  cent  of  the  total
 workforce  of  the  country,  if  one  goes  by  the  NSSO  Survey,  the  country  is  heading  towards  a  crisis  in  agriculture.  These  poor  and  highly  indebted
 farmers,  most  with  no  formal  education,  cannot  be  allowed  to  migrate  to  congested  urban  areas  to  eke  out  a  miserable,  daily  wage-earner's  life.

 I  appeal  to  the  Government  to  formulate  a  comprehensive  National  Policy  for  farmers  to  give  an  all-round  boost  to  agriculture  by  providing  them
 advisory,  technical  farm  credit  and  marketing  service.  I  also  urge  the  Government  to  stress  on  increasing  farmersਂ  incomes,  livelihood,  nutrition  and
 health  security  of  farm,  fisher,  tribal,  pastoral  and  agricultural  labour  families.  I  also  call  for  a  strategy  for  achieving  a  4  per  cent  growth  rate  in
 agriculture  through  a  mix  of  technology,  credit,  insurance  and  marketing  support  and  knowledge  connectivity.  Government  should  disburse  zero
 percent  farm  loan  to  farmers  through  state-owned  cooperative  banks,  scheduled  public  sector  banks.

 The  average  farm  size  had  become  smaller  and  the  cost-risk  return  structure  of  farming  had  become  adverse.  There  is  a  need  to  end  the  era  of
 famersਂ  suicides  and  to  restore  pride  and  confidence  in  farmers  and  farming.  Small  and  marginal  farmers  in  rainfed  regions  are  trapped  in  a  losing
 battle  with  agriculture-  and  with  life.

 Government  should  initiate  comprehensive  asset  and  agrarian  reforms  in  rural  India.  I  also  draw  the  attention  of  the  Government,  the  need  for
 diversifying  sustainable  livelihood  opportunities  on  the  lines  of  the  Chinese  model  of  Township  and  Village  Enterprises  (TVE).  For  this,  it  has  called
 for  a  'Rural  Non-farm  Livelihood  Initiative  '  in  forms  of  agri-business  centres,  food  parks  and  other  rural  non-farm  employment  programmes  by
 restructuring  agencies  such  as  the  Khadi  and  Village  Industries  Commission.

 I  urge  the  Government  to  incentivise  the  agriculturist  and  farming  community  is  a  must  as  we  incentivise  corporates.  In  a  similar  way,  farming
 community  should  be  supported  in  a  scientific  way.  By  making  a  better  insurance  policy  integrating  with  scientific  modern  technology  making  use  of



 satellite  and  remote  sensing  and  further  covering  every  farmer  and  his  own  land  and  a  universal  crop  insurance  which  would  make  sustainable  in  the
 present  conditions  of  vulnerabilities.

 I  urge  the  Union  Government  to  implement  the  recommendations  of  the  National  Commission  on  Farmers(NCF)  headed  by  noted  agriculture
 scientist,  Dr  M.S.Swaminathan.The  Panel's  recommendation  to  fix  the  support  price  for  the  farm  produce  by  adding  50  per  cent  to  the  cost  of
 production  should  be  implemented.

 The  recommendations  made  by  the  Commission  suggested  a  way  out  of  the  deep  agrarian  crisis  which  had  pushed  about  2.56  lakh  farmers  to
 commit  suicide  between  1995  and  2010.  Agriculture  production  had  not  increased  in  commensurate  with  the  growth  in  population.  Neglect  of  the
 agriculture  sector  would  only  be  at  the  cost  of  the  nation's  food  security.  The  farmers  now  are  not  even  realising  the  cost  of  production  with  ever-
 increasing  cost  of  inputs  and  no  remunerative  price  for  their  produce.  Still  70  per  cent  of  the  farmers  are  not  getting  institutional  credit.

 साध्वी  सावित्री  बाई  फूले  (बहराइच)  :  देश  में  जहाँ  गत  वर्षों  में  अल्ल  का  रिकॉर्ड  241  मिलियन टन  उत्पादन  हुआ,  लेकिन  भ्र विष्य  2८  अन्न  की  बढ़ती  मांग  को  देखते  हुए  दूसरी  हरित  कांति  की
 जरूरत की  महत्वपूर्ण  फसलों  का  उत्पादन  बीत  तर्क  में  रिकॉर्ड  स्तर  तक  पहल  गया  है|  गेहूं,  मक्का  और  दालों  के  बेहतर  उत्पादन  की  वजह  से  2010-11  के  दौरान  241 मिलियन टन  का  उत्पादन
 Ball  तिलहन  उत्पादन  में  भी  रिकॉर्ड  वृद्धि  हुई  8  इसके  लिए  देश  के  किसान  और  वैज्ञानिकों  के  पूयासों  की  भरपूर  सराहना  करती  हूं  कि  उनकी  वजह  से  ढी  ये  संभव  हो  पाया  है|  फिर  भी  देश  को  खाद्य
 थन  में  आत्मनिर्भर  बनाने  के  लिए  एक  दूसरी  हरित  कांति  की  जरूरत  हैं।  2020-21  तक  भारत  को  281  मिलियन  टन  अनाज  की  जरूरत  होगी  और  इसके  लिए  भारत  को  कृषि  अत  में  उत्पादन  को
 दो  फीसदी  पूतितर्ष  के  हिसाब  से  और  बढ़ाना  aon,  भारत  कृषि  अन  में  सकल  घरेलू  उत्पादन  का  0.6  फीसदी  शोध  और  विकास  के  लिए  खर्च  करता  हैं,  लेकिन  इसे  2020  तक  दो  से  तीन  गुला  तक
 बढ़ाना  SI

 कझी  समय  था  जब  भारत  इतना  गेहूं-चावल  तक  नहीं  उगा  पाता  था  कि  अपने  लोगों  का  पेट  भर  सकेा,  लेकिन  दौर  बदला  और  60  के  दशक  में  आई  हरित  कृति  से  भारत  के  भंडार  अनाज  से  भरने
 लगे|।  इस  सफलता  में  अगर  सबसे  ज्यादा  खून-पसीना  किसी  का  बडा  तो  वह  देश  के  किसानों  का  था,  परंतु  इसका  एक  नकारत्मक  पहलु  यह  भी  हैं  कि  विकसित  देशों  में  हुई  शोध  से  यह  साफ  हो  गया
 है  कि  कीटनाशक  पर्यावरण  को  नुकसान  पहुंचा  रहे  हैं,  लेकिन  विकासशील  देशों  में  इनके  इस्तेमाल  का  सिलसिला  बदस्तूर  जारी  है|  जानकारों  का  कहना  हैं  कि  इन  कीटनाशकों  में  से  कुछ  तो  बुत
 ही  खतरनाक  हैं  और  कड़  देशों  में  इनके  चंगुल  ।े  बाहर  निकलने  के  लिए  अंतर्यष्ट्रीय  मदद  दी  जा  रही  है|  लेकिन  उनका  कहना  हैं  कि  कुछ  देशों  में  कीटनाशकों  के  इस्तेमाल  के  शेक थाम  में  मुश्किल
 हो  रही  हैं  और  भारत  में  यह  एक  बड़ी  चुनौती  है।  भारत  भुजिया  के  बड़े  कृषि  उत्पादकों  में  से  एक  हैं  और  कृषि  रसायनों  का  एक  महत्वपूर्ण  निर्यातक  भी  हैं।  इसके  लिए  हम  पुनः  जैविक  खेती  को  बढ़ाता
 देने  के  लिए  विशेष  प्रोत्साहन  कर  देश  की  आने  वाली  पीढ़ी  को  खतरे  से  बचा  सकते  हैं।

 अगर  पिछले  कुछ  सालों  की  बात  करें  तो  ये  उज्जवल  तस्वीर  कुछ  धुंधली  नज़र  आती  है।  किसान  आत्महत्या  कर  रहे  हैं,  कहीं  पैदावार  इतनी  हैं  कि  गोदाम  न  होने  की  za  में  फसल  रॉ  डी  सड़  रही  है|
 कई  जगह  किसानों  को  बिजली  मुफ्त  ठी  हुई  है,  लेकिन  बिजली  कब  आती  है  और  कब  जाती  हैं,  उसका  कोई  हिसाब  नहीं  हैं।  इससे  तो  अच्छा  है  कि  सरकार  उनसे  बिजली  के  पैसे  ले  पर  नियमित  बिजली
 तो  दे।  बिला  बिजली  के  किसान  क्या  करेठाा  खाद,  बीज,  ट्रैक्टर  हर  चीज़  के  दाम  बढ़ते  जा  रहे  हैं।  खेती  करने  की  लागत  दिनों-दिन  बढ़ती  जा  रही  हैं  जबकि  मुनाफा  उतना  नहीं  हो  रहा।  मुनाफे में
 कमी,  कर्ज़  में  डूबा  किसान  और  फिर  किसान  की  एक  कुवक  में  फँसता  जा  रहा  हैं  किसान|

 सरकारी  संस्था  नेशनल  सैम्पल  सर्वे  ऑर्गेनाइजेशन  के  एक  सर्वेक्षण  का  निष्कर्ष  है  कि  भारत  में  45  पुनीत  कृषक  विकल्प  न  उपलब्ध  होने  की  स्थिति  में  किसी  और  रोज़गार  में  जाना  चाहते  हैं  जिल
 किसानों  से  सवाल  पूछे  गए  उनमें  से  45  पुनीत  का  कहना  था  कि  कृषि  उनकी  घरेलू  जरूरतें  पूरी  करने  में  सक्षम  नहीं  हैं  इसलिए  वे  किसी  दूसरे  काम  के  बारे  में  सोच  सकते  हैं।  यह  चिंताजनक
 स्थिति  हैं  और  कृषि  sq  की  हालत  बेहतर  बनाने  की  जरूरत  हैं।  यह  स्थिति  भारत  में  एक  बड़े  कृषि  संकट  की  आशंका  की  ओर  इशारा  कर  रही  हैं।  भारत  में  दो-तिहाई  आबादी  यानी  60  करोड़  से
 अधिक  लोग  कृषि  पर  निर्भर  करते  हैं,  इसलिए  कृषि  की  हालत  में  सुधार  के  बिनादेश  की  हालत  में  सुधार  नहीं  हो  Awan  भारत  की  बहुत  बड़ी  आबादी  कृषि  पर  निर्भर  हैं।  इसलिए  सजग  रहने  की  बहुत
 जरूरत हैं।  अगर  सजगता  सें  सही  समय  पर  सही  कदम  जहां  उठाए  गए  तो  भारी  संकट  आ  सकता  हैं।  भारत  में  कृषि  सिर्फ  अनाज  उत्पादन  की  मशीन  सही  हैं  बल्कि  वह  देश  की  बड़ी  आबादी  के  लिए
 रीढ़  की  हड्डी हैं।  भारत  में  कृषि  का  महत्व  दुनिया  के  किसी  भी  औद्योगिक  देश  की  तुलना  में  कहीं  aga  अधिक  है।  आज  का  औद्योगिक  विकास  रोज़गार  रहित  विकास  हैं  जबकि  कृषि  में  रोज़गार  सुमुख
 है  इसलिए  भारत  के  लिए  कृषि  को  छोड़ला  कोई  विकल्प  नहीं  हो  सकता।  कृषि  के  आधुनिकीकरण  में  पूंजी  निवेश  की  बहुत  जरूरत  है।  आधारभूत  सुविधाएँ  विकसित  करनी  होंगी  ताकि  पूति  एकड़  भूमि
 से  किसान  को  अधिक  से  अधिक  आय  मिल  ued)  कृषि  एक  बहुत  ही  जोििम  भरा  काम  हैं  इसलिए  किसान  खेती  करना  छोड़ना  चाहते  हैं|  वे  ७  हैं  "पहले  वे  कर्ज  लेते  हैं  फिर  फसल  उगाते  हैं,  कभी
 बारिश  लढ़ीं  होती  तो  कभी  बाढ़  आ  जाती  हैं।""  अगर  फसल  अच्छी  हो  तो  फसल  की  इतनी  कीमत  नहीं  मिलती  कि  किसान  का  घर  चल  Ae,  अनिश्चित  मौसम,  अनिश्चित  बाज़ार  और  कर्ज  का  उबाव
 किसानों  पर  aga  भार  डाल  रहा  है।  जिसकी  वजह  से  वे  पूरी  तरह  थक  चुके  हैं,  दूसरे  खठे  बढ़ते  जा  रहे  हैं  और  कृषि  से  होने  वाली  आय  छोटे  किसानों  के  लिए  पर्याप्त  नहीं  रह  गई  है  किसान  की  सबसे
 बड़ी  विडम्बना  हैं  कि  वह  स्वयं  अपने  द्वारा  उत्पादित  वस्तु  का  मूल्य  निर्धारण  लीं  करता।  अकेला  किसान  ही  ऐसा  उत्पादक  है।  अब  तक  sow  वस्तुओं  के  उत्पादक  तो  लागत  से  कई  गुला  मुनाफा
 कमाते  हैं,  परतु  किसान  के  लिए  लागत  निकालना  ही  कठिन  पड़  जाता  है।  फसल  तैयार  होनें  पर  बहुत  सी  देनदारियों  के  लिए  अपनी  उपज  तुरंत  बेचना  उसकी  मजबूरी  रहती  S|  सभी  किसानों  द्वारा
 एक  साथ  बाज़ार  में  बेचने  की  विवशता  के  कारण  मूल्य  धराशायी  हो  जाता  है।  यदि  किसानों  की  संगठित  सहकारी  कुल-विकुल  समितियाँ  होतीं  और  गाँव-गाँव  में  उनके  अपने  गोदाम  होते  तो  किस्ाल
 अपनी  उपज  को  इन  गोदामों  में  रखकर  उनकी  जमानत  पर  बैंकों  से  अग्रिम  धन  पा  सकता  था  ताकि  वह  अपनी  तुरंत  की  आवश्यकताओं  की  पूर्ति  कर  सके  और  व्यापारियों  के  हाथ  सस्ते  मूल्य  पर  अपने
 उत्पाद  को  उसे  बेचना  न  प

 ऐसी  सहकारी  कुल-विकुल  समितियों  का  गठन  करना  बहुत  कठिन  काम  नहीं  था|  इसकी  पहली  शर्त  थी  कि  व्यापक  पैमाने  पर  गरमी  गोदामों  का  निर्माण  किया  जाए।|  पंचायत  सरवन  तो  बने  लेकिज
 गोदामों  का  निर्माण  नहीं  sam,  यह  आकस्मिक  नहीं  था|  यदि  सहकारिता  के  आधार  पर  ऐसी  व्यवस्था  की  जाती  तो  किसानों  की  व्यापारियों  पर  निर्भरता  समाप्त  हो  जाती|  कुल-विकुल  समितियाँ  उत्पाद
 पर  कुछ  मुनाफा  लेकर  बेचती  जिस  कारण  कृषि  उपज  के  मूल्यों  में  वृद्धि  हो  जाती  सरकार  सार्वजनिक प्रणाली  के  लिए  गेहूं,  चावल  जिस  मूल्य  पर  खरीदती  हैं,  उसमे  उत्पादन  लागत  ही  शामिल  होती
 है।  मुनाफे  के  लिए  कोई  प्रावधान  नहीं  होता|  तब  भी  किसान  वहाँ  अपना  उत्पादन  इस  कारण  बेचते  हैं  कि  वह  व्यापारी  द्वारा  लिए  गए  मूल्ट  से  अधिक  होता  हैं।  ढाल  ही  में  स्वामीनाथन  समिति  ने  यह
 स्वीकार  किया  हैं  कि  सरकार  किसानों  की  लागत  पर  50  पुनीत  मुनाफा  देकर  खाद्यान्नों  को  खटीटे  जिस  पर  हमरी  सरकार  ने  काफी  ध्यान  दिया  है|  मैं  माननीय  कृषि  मंत्री  से  निवेदन  करना
 चाहूंगी  कि  देश  के  करोड़ों  किसानों  ने  जिस  उम्मीद  के  साथ  हमें  इतना  पु चंड  बीमा  दिया  हैं,  उस  गरीब  किसान  के  आंसू  पोंछना  हमारा  पहला  कर्तव्य  है|



 डॉ.  अरुण  कुमार  (जहानाबाद)  :  माननीय  उपाध्यक्ष  जी,  आपने  मुझे  चर्चा  का  मौका  दिया  हैं।  मैं  इसके  लिए  आधार  व्यक्त  करना  चाहता  हूं।  पक्ष  और  विपक़्ष  दोनों  ओर  से,  राजनीतिक  कारणों  से  भी
 चर्चाएं  इसमें  हुई  और  जो  लोग  आज  खासकर  जो  किसानों  की  बदहाली  के  कारक  हैं,  वे  लोग  काफी  जोरों  से  छाती  पीट  रहे  थे,  मैं  पूछना  चाहता  हूं  कि  खेती  के  हेतु  में  जो  यह  योगदान  56  पुनीत से
 घटकर  12  पुनीत  पर  आया  है,  इसके  कारक  कौन  हैं?  इस  पर  उनको  खुद  विचार  करना  चाहिए  लेकिन  हम  आपसे  अनुरोध  करना  चाहेंगे  कि  अभी  तात्कालिक  जो  स्थिति  बनी  हैं,  इस  पर  विशेष  रूप
 से  हम  सरकार  से  अनुरोध  करना  चाहेंगे  कि  राज्य  सरकां  कई  कारणों  से  जो  इस  क्षति  के  बारे  में  रिपोर्ट  नहीं  दे  रही  हैं,  भारत  सरकार  को  इसका  सर्वे  कराकर  इस  पर  एक  निर्णय  लेलपा  चाहिए  और
 निश्चित  तौर  से  जो  स्वामीनाथन  कमीशन  की  रिपोर्ट  हैं,  उस  पर  सरकार  को  गंभीरता  से  विचार  करना  चाहिए,

 चूंकि  पिछले  60-70  auf  में  जो  किसानों  की  स्थिति  बनी  है,  उत्पादन  हमारा  बढ़ा  हैं,  श्वेत-कांति  हुई,  हरित  कांति  हुई  और  इल  काकतीयों  में  उपज  में  जरूर  बढ़ोतरी  हुई  हैं  और  हम  एक  सशक्त  राष्ट्र  के
 रूप  में  अनाज  के  हेतु  में  खड़े  हुए  हैं  लेकिन  जो  उत्पादन  करता  हैं,  उसको  आज  उत्पादन  का  उचित  मूल्य  नहीं  मिलने  से  यह  अलाभकारी  विषय  हो  गया  है

 चूंकि  आज  ग्लोबली  विकास  का  जो  तरीका  है,  ग्लोबल  विलेज  के  रूप  में  आज  लोगों  की  हष्टि  विकास  के  अन्य  आयामों  पर  है।  कृषि  के  आ  में  जो  कल  लागत  थी,  कृषकों  का  अपने  ऊपर  जो  खव  था,
 तह  बहुत कम  थ  आज  देखा-देसी  उनका  खर्च  भी  बढ़ा  हैं  और  कृषि  के  अत  में  जो  एक  अंधा  विकास  का  रास्ता,  मैकेलाइजेशन थे  बना  है,  उस  र्मियों  में  निश्चित  तौर  से  उन्हें  उत्पादन  का  मूल्य (23  नहीं
 मिल  रहा  है|  हमने  कई  चीजों  को  परम्परागत  खेती  से  अलग  किया  है,  जैसे  स्टोरेज  के  सिस्टम  के  मामले  में  हम  सरकार  के  ऊपर  पूरी  तरह  निर्भर  कर  गये  हैं|

 हम  आपके  माध्यम  A  माननीय  मंत  जी  से  अनुरोध  करेंगे  कि  चाहे  छोटा  या  बड़ा  किसान  a,  उसके  घर  में  अन्न  के  भंडारण  की  अपनी  क्षमता  होती  eft;  सभी  किसान  आज  खेती  के  तुरंत  बाद  अपने
 उत्पादन  को  मार्केट  में  भेजना  चाहते  हैं  और  मार्केट  में  भेजने  की  और  कैश  को  रख़ने  की  यह  जो  एक  आपा-धापी  है,  इसकी  वजह  से  किसान  अनाज  पैदा  करता  है  और  उस  पर  कब्जा  बाजार  का  हो
 जाता  है|  इसलिए  किसानों  को  भी  अपनी  वृत्ति  में  परिवर्तन  करना  चाहिए।  हम  माननीय  कृषि  मंत्री  जी  से  अनुरोध  करना  चाहेंगे  कि  ऐसा  इनसेन्टिव  किसान  को  दिया  जाना  चाहिए,  ताकि  इंडिविजुअल
 स्टोरेज  सिस्टम  को  मजबूती  मिले,
 आज  हम  एम.एस.पी.  की  बात  करते  हैं,  मिनिमम  सपोर्ट  प्रइर  नहीं,  इस  सरकार  नें  पु धान  sift  सिंचाई  योजना  से  जो  संकल्प  लिया  हैं,  यह  बड़ा  संकल्प  है|  यदि  हमने  इस  संकल्प  को  पूरा  किया  तो
 किसानों  को  लाभकारी  मूल्य  देने  की  जरूरत  भी  जहां  पड़ेगी।  जिस  तरीके  से  बड़े  बाजार  वाले  लोग  गांतों  में  जाकर  वैसी  चीजों  का  सुयोग  कर  रहे  हैं।  अभी  पंजाब  के  साथी  बोल  रहे  थे  कि  एम्स  की  रिपोर्ट
 आई  है,  कई  ऐसे  गांव  हैं,  जहां  पेस्टिसाडड़स  एवं  अन्य  चीजें  परकोलेट  करके  उनकी  पानी  में  चली  गई  हैं,  कई  लेयर्स  में  चली  गई  हैं,  जिसके  कारण  गांव  के  गांव  आज  कैंसर  के  शिकार  हो  रहे  हैं|  दुनिया
 के  स्तर  पर  जो  ऐसे  सुयोग  हो  रहे  हैं  या  तीसरी  दुनिया  के  जो  डैवलण्ड  देश  हैं,  जिनकी  टैक्नोलोजी  अलाभकारी  है,  अवैज्ञानिक है,  उनके  यहां  जब  कोई  चीज  बंट  ढोती  है  तो  हमारे  यहां  प्रयो  में  आती  है,
 इन  सब  चीजों  पर  रोग  लगानी  चाहिए  और  तात्कालिक  राहत  के  लिए  भी  हमें  सोचना  वाहिएा  निश्चित  तौर  से  यह  एक  आर्गेनाइज्ड  सैक्टर  जढ़ी  रहा  है,

 अभी  एक  माननीय  बोल  रहें  थें  कि  किसानों  के  पास  पैट्रोल  पम्प  हैं,  कोई  ट्रांसपोर्टर  भी  हैी  परंतु  यदि  किसी  इंडस्ट्रियलिस्ट  के  पास  खेती  है  तो  कोई  चिंता  नहीं  करता  हैं|  किसान  के  पास  यदि  उसकी
 पूंजी  के  अन्य  साधन  हों  तो  इसकी  पीड़ा  भी  लोगों  को  होने  लगती  हैं।  लैंड  टू  दि  टिलर  करने  वाले  लोग  आज  पूरी  तरह  से  छाती  पीट  रहे  हैं  और  लैंड  एक्युजिशन  की  बात  कर  रहे  हैं।  जो  बिल  आया  हैं  यह
 इनके  तरीकों  से,  इन्हीं  लोगों  पर  अंकुश  ललाे  के  लिए  हैं,  जिन  लोगों  ने  चीनी  मिल  के  नाम  पर  जमीन  ले  ली|  आज  बिहार  के  माननीय  मुख्य  मंत्री  उपवास  पर  बैठे  थे।  हमनें  पूछा  कि  आप  किसलिए
 उपवास  पर  बैंठे  हुए  हैं  तो  वह  लैंड  बिल  के  खिलाफ  उपवास  पर  बैंठे  हुए  हैं।  अभी  राज्य  सरकार  ने  वहां  चीनी  मिल  के  नाम  पर  जमीन  ली  थी  और  एक  शराब  बनाने  वाली  फैक्टरी,  बीयर  बनाने  वाली
 फैक्टरी  को  जबरदस्ती  बल  सुयोग  करके  जमीन  ठी  ag,  इसलिए  ऐसे  हास्यास्पद  लोग  आज  ज्यादा  छाती  पीट  रहे  हैं,  जो  लोग  किसानों  के  विरुद्ध  जो  मॉल  बनाओ,  माल  बनाओ  की  संस्कृति को  अपना
 रहे  हैं  और  किसानो  की  जमीनो  पर  मॉल  बनवाकर  आज  वहां  उपवास  पर  बैंठे  हुए  हैं।  ये  अपने  पापों  को  छिपाने  के  लिए  किसानों  को  गुमराह  करने  की  कोशिश  कर  रहे  हैं।  निश्चित  तौर  से  आज  एग्रेसिव
 तरीके  से  यह  बताने  की  जरूरत  हैं  कि  यह  किसान  विरोधी  सरकार  नहीं  है,  हर  कीमत  पर  किसानों  के  हितों  की  रक्षा  होगी  और  यदि  उनके  मनोविज्ञान  का  एक  कंसेप्ट  नहीं  लिया  जाता  हैं  तो  निश्चित
 तौर  से  इसे  भी  हमें  ध्यान  में  रखना  वाढिएा  बाकी  सभी  किसानों  के  हित  में  रीयल  एस्टेट  का  काम  seis  कर  रही  थीं,  उस  पर  भी  पूतिगंध  लगाया  गया  और  जनहित  में  किसानों  के  खेत-खलिहान
 को  मजबूत  करने  के  जो  सवाल  थे  और  स्वामीनाथन  का  विचार  और  स्वामी  सहजानंद  सरस्वती  के  जो  विचार  खेत-य्तिहाली,  को  मजबूत  करने  के  हैं,  इन्हें पूरा  करना  है|

 इन्हीं  सुझावों  के  साथ  मैँ  सरकार  को  धन्यवाद  देता  हूं  कि  कृषि  पर  इन्होंने  चर्चा  YRsa  करके  सदन  में  अपनी  बात  रखने  का  मौका  विटा।  धन्यवाद

 थी  रविन्दर  कुमार  पाण्डेय  (गिरिडीह)  :  उपाध्यक्ष महोदय,  कृषि  पर  नियम  193  के  जो  अंतर्गत  चर्चा  चल  रही  हैं,  उस  पर  आपने  मुझे  बोलने  की  अनुमति  पहचान  की  है,  इसके  लिए  मैं  आपका  धन्यवाद
 करता हूँ।  आज  देश  की  70  फीसदी  आबादी  बाीण  क्षेत्रों  में  रहती  हैं  और  कृषि  कार्य  से  जुड़ी  हुई  है।  पूर्व  की  सरकार  आजादी  के  बाठ  से  ले  कर  60  वर्ष  तक  लगातार,  चाहे  वह  राज्य  हो,  देश  हो,
 पंचायत  दो,  उसमें  एकता  राज  इनका  रहा  हैं,  लेकिन  सिंचाई  की  सुविधा  ल  रहने  के  चलते  आज  यह  परिस्थिति  हैं  कि  डेरेक  साल  हम  लोग  इसकी  चर्चा  करते  हैं  और  फिर  वढ़ी  ढाक  के  तीन  पात  वाली
 बात  आती  हैं|

 महोदय,  हम  सरे  लोग  बर्ीण  क्षेत्रों  से  आते  हैं,  कहीं  ल  कहीं  उनकी  कुछ  ज  कुछ  खेती  बाड़ी  है।  एक  जमाने  में  हैरत  के  घर  में  कोठी  रहती  थी  कि  हम  उसमें  अनाज  जमा  कर  के  रखेंगे  तो  जब  Haft
 कमी  आएगी  तो  हम  उसका  उपयोग  करेंगे  आज  कोठी  भी  खाली  हो  गयी  और  जो  किसान  है,  वह  अपना  अनाज  जब  बाजार  में  ले  कर  जाता  है,  तो  वहां  पर  जो  लोग  बैंठे  हुए  हैं,  वे  अपने  हिसाब  से  उस
 चीज़  का  मूल्यांकन करते  हैं|  आज  कहीं  भी,  अगर  एक  जिला  को  देखेंगे  तो  वहां  एक  कोल्ड  स्टोरेज  तक  नहीं  है।  आज  अगर  आप  देखेंगे  तो  सिंचाई  की  जो  सुविधा  होनी  चाहिए,  अगर  हम  नदियों को
 जोड़ने  का  कार्य कुम  आज  भी  शुरू  करें  तो  आने  ताले  समय  में  निश्चित  रूप  A  जो  किसानों  की  समस्या  हैं,  उसका  निष्पादन  हो  सकता  हैं।  पु धान  मंत्री  आदरणीय  नरेंद  मोठी  जी  के  नेतृत्व  में  जो  बराक
 सिंचाई  योजना  की  शुरूआत  की  गई  है,  निश्चित  रूप  से  आने  ताले  समय  में  उसका  लाभ  भारत  के  किसानों  को  मिलेगा।  महोदय,  जहां  तक  सवाल  हैं  ऋण  का,  हम  आपके  माध्यम  से  सरकार  A  आ



 करना  चाहेंगे  कि  किसानों  को  ऋण  की  जो  सुविधा  हैं,  कम  से  कम  दो  पर्सेंट,  तीन  पर्सेंट,  इससे  ज्यादा  उनको  इंट्रेस्ट  ल  लगे,  ताकि  किसान,  आराम  से,  अगर  ऋण  भी  लिया  हैं  तो  उसमें  खेती  कर  सके,
 जहां  तक  सवाल  कि  उसका  जो  औजार  हैं,  चाहे  ट्रैक्टर  है,  चाहे  खेती  से  जुड़ा  हुआ  अन्य  जो  सामान  है,  उसमें  निश्चित  रूप  से  सब्सिडी  होनी  ase,  आज  जो  किसान  खेती  कर  रहा  हैं,  वह  तीन  किस्म
 की  खेती कर  रहा  हैं।  जहां  पर  बिजली  नहीं  है,  वहां  पर  डीजल  से  खेती  हो  रही  हैं,  पंपिंग  सेट  के  माध्यम  By  जहां  पर  किसान  को  बिजली  हैं  और  पानी  उपलब्ध  नहीं  है,  वहां  लिफ्ट  इरिगेशन  से  खेती  कर
 रहा हैं।  आज  जो  खाद  की  स्थिति  है,  उस  खाद  में  ही  मिलावट  हैं।  कंपोस्ट  खाद  की  व्यवस्था  का  उपाय  हम  करें,  ताकि  जहरीली  खाद  से  जमीन  में  उर्वरक ता  की  कमी  हो  रही  हैं,  इसका  भी  हमें  चिंतन
 करना  होगा|  हम  भले  डी  बीघा  पर  ठस  मन  और  बीस  मन  पैदा  कर  लें,  लेकिल  सही  पूछा  जाए  तो  तह  अनाज  अगर  आप  दो  महीने  बोरा  में  बंद  कर  के  रख  दें  तो  उसमें  कीड़ा  घूमने  जवेा  हम  यह
 कहना  चाहते  हैं  कि  वर्तमान  में  आज  की  अपनी  जो  सरकार  हैं,  5300  wats  रुपये  का  बजट  का  आवंटन  हुआ  है,  जिससे  आने  वाले  दिनों  में  सहूलियत  मिलेंगी।  वर्तमान  में  हम  ग्रमीण  क्षेत्रों  में  650
 मिलियन  टन  और  शहरी  क्षेत्रों  में  160  मिलियन  टन  का  कंपोस्ट  खाद  तैयार  करते  हैं।  किसानों  को  जो  मिलनी  चाहिए,  न  पता  नहीं,  जो  मैकेनिज़म  है,  as  कहां  डिवेलप  हो  कर  चला  जा  रहा  है,  यह
 किसी  को  नहीं  पता  है,

 सभापति  महादेव,  झारखण्ड  राज्य  से  हम  आते  हैं।  वहां  पर  पाली  की  किल्लत  है।  वहां  अगर  हम  डैम  की  व्यवस्था  करवाते  हैं  और  सिंचाई  की  सुविधा  करते  हैं  तो  निश्चित  रूप  से  वहां  पर  जो  कृषि  का  हेतु
 है,  उसमें  हम  अ्ृण  भूमिका  निशा  सकतें  हैं।  महोदय,  साथ-साथ जो  पशु  हैं,  पशु  धन  आज  हमरे  लिए  सबसे  ज्यादा  जरूरी  है।  आप  अगर  देखेंग  कि  जहां  पशु  कव  है,  वहां  चिकित्सा  की  कमीही, ही

 किसान isc  कार्ड-  आज  बैंक  में  किसान  किसान  के्रडिट  कार्ड  लेकर  जाते  हैं  तो  वहाँ  बैंक  वाले  ड्रामा  करते  हैं,  वे  उन्हें  लोन  देना  नहीं  चाहते  हैं  कि  आप  डुबा  दोगे,  डूब  जाओगे,  इल  सब  चीजों  पर  हम
 लोगों  को  निश्चित  रूप  से  चीन  करने  की  आवश्यकता  है।  किसान  के  लिए  बीज  की  भी  सहूलियत  होनी  चाहिए।  कहाँ  का  बीज  हमको  मिल  रहा  हैं,  एक  जमाना  था  जब  किसान  अपनी  पिछली  बार
 की  फसल  का  बीज  अपनें  घर  में  रखता  था  और  अगली  बार  उसी  बीज  का  उपयोग  करता  था।  आज  जहाँ  से  आप  बीज  लें  रहे  हैं,  उस  बीज  को  लगा  दे  रहे  हैं,  वह  पैठा  भी  A  रहा  हैं  या  नहीं,  इसकी  कोई
 गारंटी नहीं  है।

 अन्तिम  बात  कहकर  मैं  अपनी  बात  समाप्त  करूँगा|  किसान  धरती  को  चीरकर  अनाज  पैदा  करता  हैं  और  देश  में  अनाज  की  जो  कमी  ढोती  है,  उसे  वह  पूरा  करता  हैं|  आपने  बोलने  का  समय  दिया,
 इसके  लिए  आपका  बहुत-बहुत धन्यवाद

 arch  अर्पिता  घोष  (बालूरघाट)  :  महोदय,  मैं  आपको  धन्यवाद  देती  हूँ  कि  आपने  मुझे  बोलने  का  अवसर  विटा  भारतवर्ष  किसानों  का  देश  हैं।  अभी  भी  यहाँ  पर  साठ  से  सत्तर  पुनीत  लोग  खेतीबाड़ी
 करते  हैं|  हम  जिस  बालूरघाट  संसदीय  अत  से  आए  हैं,  वह  नार्थ  बंगाल  में  हैं,  वह  क्षेतू  भी  एग्रीकल्चर  बेस्ड  है|  इसलिए  यह  हमारे  बहुत  ही  महत्वपूर्ण  विषय  हैं।

 महोदय,  आपको  हमारे  देश  की  एक  फिल्म  का  गाना  याद  होगा-  “इठ  देश  की  धरती  सोला  उगले-  उगले  हीरे-मोती|ਂ  यह  फिल्मी  गाना  हम  इसलिए  बोल  रहे  हैं,  क्योंकि  देश  की  परछाई  उसकी  संस्कृति
 में  आती  है,  फिल्मों  में  आती  हैं,  नाटकों  में  आती  हैं  और  इसका  सीधा  प्रभव  जनता  पर  पड़ता  हैं।  अब  सोचने  वाली  बात  यह  हैं  कि  जिस  देश  की  धरती  कभी  सोना,  हीरे,  मोती  उगलती थी,  आज  ऐसा
 क्या  हुआ,  क्यों  हुआ  कि  उसी  देश  के  किसान  खेती  छोड़ने  पर  तुले  ण्  हैं  बड़त  सारे  सर्वे  रिपोर्ट्स  के  मुताबिक  भारतवर्ष  में  पिछले  सात-आठ  सालों  में  तीन  करोड़  थे  ज्यादा  किसानों  ने  खेतीबाड़ी  छोड़
 dh  बहुत  से  किसान  उसे  छोड़ने  का  इरादा  रखते  हैं  और  शुत  से  किसान  भाइयों  ने  आत्महत्या की  है।  इस  बदलाव  का  कारण  बहुत  कुछ  बताया  जा  सकता  है,  यहाँ  पर  बहुत  कुछ  बताया  भी  गया  है,
 बहुत  सारे  आँकड़े  दिए  गए  हैं  मुझे  एक  बात  लगती  हैं  कि  असली  कारण  यह  हैं  कि  हमारा  माइंड  सेट  चेंज  हो  गया  हैं।  ऑस्कर  लिबरल  इकॉनामिक पॉलिसी,  जब  से  भारतवर्ष में  आई  है,  ग्लोबलाइजेशन
 के  बाद  से  आप  देखिएगा  कि  हमारा  माइंड  सेट  चेंज  होता  गया  हैं  और  धीरे-धीरे  हमारे  यहाँ  किसान  और  एग्रीकल्चर  पो यो रिटी  में  नहीं  रही।  जो  नयी  सरकार  Hog  में  आई  हैं,  यह  भी  किसानों  के  लिए
 कोई  जई  पॉलिसी  नहीं  लाई  हैी  कोई  ठोस  चिन्तन  अभी  तक  नहीं  दिख  रहा  है।  कारपोरेटाइजेशन,  डिजिटाइजेशन  के  ऊपर  जितना  सरकार  का  ध्यान  हैं,  एग्रीकल्चर के  ऊपर  उतना  ध्यान  नहीं  हैं
 इंडस्ट्रियलाइजेशन  के  लिए  बहुत  सी  बातें  आ  रही  हैं,  लेकिल  कृषि  पु धान  देश  में  खव्े  बेस्ड  इंडस्ट्री  के  बारे  में  अलग  सोच  आला  जरूरी  हैं,  यह  मुझे  लगता  है|
 आज  भारतवर्ष  में  ऐसी  स्थिति  है  कि  हमें  आगे  चलकर  बड़ी  चुनौतियों  का  सामना  करना  होगा।  हम  अपनी  जड़ों  से  उखड़  रहे  हैं  और  शायद  वह  दिन  दूर  नहीं  जब  हमें  दाने-दाने  के  लिए  मोहताज  होना
 पड़ेठ  हमारे  बंगाल  में  नई  सरकार  आने  के  बाद  कुछ  ऐसे  प्रोजेक्ट्स  आए  हैं,  जो  बहुत  ही  अहम  साबित  हुए  हैं,  जे  रल  वाटर  हार्तेस्टिंा  परफेक्ट  "जल  धरो-जल  भरोਂ  |  किसान  मंडी  बंगाल  के  हर  ब्लॉक
 में  होती है।  अभी  हम  लोगों  ने  वहाँ  पर  किसानों  के  लिए  कुछ  खास  प्रोजेक्ट्स  लिए  हैं  और  हमें  लगता  हैं  कि  अगर  सेन्ट्रल  गवर्नमेंट  में  भी  ऐसा  कुछ  सोचा  जाए,  कुछ  स्पेसिफिक पॉलिसी  बनाई  जाएं,
 यहाँ  पर  बहुत  सरे  sigs  आए  हैं,  अगर  उनको  लिया  जाए  तो  बेहतर  होगा।

 मैं  आपके  माध्यम  सें  मंत्री  जी  का  ध्यान  इस  तरफ  दिलाना  चाहती  हूँ  कि  कृषि  अन  में  बंगाल  को  खासकर  मेंरे  संसदीय  अत  बालूरघाट  Gall  रबो  बेस्ड  जगह  को  ज्यादा  बढ़ावा  देना  चाहिए  और
 बांकुरा-पुरूलिया  क्षेतू,  जहाँ  पर  सूखा  हेतु  है,  वहाँ  CRIDA  की,  सेन्ट्रल  रिसर्च  इंस्टीटयूट  फॉर  ड्राई लैंड  एग्रीकल्चर  का  एक  सब  सेक्टर  खुलना  बहुत  डी  जरूरी  है।

 आखिर  में  मैँ  कहना  चाहूँगी  कि  बहुत  स्जेंशंस  आए  हैं,  फिर  भी  Wt  एक  ही  रिक्वेस्ट  हैं  कि  सबसे  पहले  x  माइंड  सेट  के  बारे  में  हमें  फिर  A  सोचना  पड़ेगा  ताकि  इस  डिजिटाइजेशन,
 कारपोरेटाइजेंशन  के  बीच  हमारी  धरती  सोना  उगलना  बन्द  न  कर  दें।  धन्यवाद

 थी  सुशील  कुमार  अिंढ  (औरंगाबाद ”  :  उपाध्यक्ष  महोदय,  मैं  आपका  धन्यवाद  करता  हूँ  कि  आपने  मुझे  इस  विषय  पर  बोलने  का  अवसर  दिया|  आज  किसान  और  खेती  के  विषय  पर  चर्चा  इस  सदन  में
 हो  रही हैं|  चर्चा  शुरू  करने  से  पहले  मैं  अपने  देश  में  किसान  का  जो  परिचय  है,  उसके  विषय  में  थोड़ा  कहना  argon,  जिस  व्यक्ति  का  चेहरा  मुर्झाया  हुआ  al,  जिसके  तन  पर  ठीक  A  कपड़े  न  दों,  जो
 चिन्ताओं  से  भरा  हुआ  हो  और  आत्महत्या  करने  को  मजबूर  हो,  उसी  को  किसान  फहते  हैं|

 महोदय,  बातें  तो  सभी  किसान  के  पक्ष  की  ज़रूर  करते  हैं,  और  सालों  साल  से  हमारे  बहुत  से  नीतू  सांसदों  ने  यह  बात  कडी  हैं  कि  वोट  बैंक  को  सुरक्षित  करने  के  लिए,  पोलिटिकल  माइलेज  के  लिए,
 राजनीतिक  फायदों  के  लिए  लोग  किसान  की  बात  ज़रूर  करते  हैं,  लेकिन  जब  किसान  के  फायदे  की  बात  करनी  हो  तो  वे  लोग  उन  बातों  को  भूल  जाते  8  मैं  इस  पक्ष  और  उस  पक्ष  की  बात  नहीं
 करना  चाहता,  लेकिन  हमारे  कुछ  कांग्रेस  के  अितों  ने  कुछ  इस  तरह  की  चर्चा  ला  दी  है  तो  मैं  कुछ  कहने  को  ज़रूर  मजबूर  हुआ  ह

 उपाध्यक्ष  महोदय,  हमारे  नीतू  हीपे्दु  हुड्डा  जी  चले  अए  वे  कह  रहे  थे  कि  उन्होंने  अपने  शासनकाल  में  किसान  को  यह  दिया,  नढ़  विटा  तब  तो  मुझे  लगता  है  कि  किसान  को  उन्होंने  साठ  वर्षों  में
 और  विगत  ठस  वर्षों  में  इतना  ज्यादा  दे  दिया  कि  किसान  उसको  सहन  नहीं  कर  पाया,  किसान  उसको  var  नहीं  पाया  और  किसान  को  ओवटटिंा।  हो  गई  और  किसान  की  तबीयत  बिगड़  कड़,  आप
 लोगों  ने  कया  दिया  है,  मैं  इसका  भी  एक  छोटा  सा  ज़िक  करना  चाहूँगा।  बड़ा  ढिंढ़ोरा  पीटा  कि  हम  लोगों  जे  इतने  हज़ार  करोड़  रुपये  किसानों  का  मर्जा  माफ  कर  ठाा  मैं  गांव  का  आदमी  हूँ।  गाँवों में
 जब  किसान  चौपाल  में  बैठते  हैं  तो  आपस  में  चर्चा  करते  हैं  कि  उक  लोगों  का  मर्ज़ा  माफ  ज़रूर  हुआ  जिनका  कोई  अता-पता  नहीं  था,  वे  फर्ज़ी  किसान  थे  और  किसानों  के  लाम  पर  उन्होंने  ऋण  लिया,
 या  जो  देना  नहीं  चाहते  थे।  जिस  बेचारे  ने  अपने  खवे  में  कटौती  करके  अपने  बत्०े  की  शादी  को  रोककर  अपने  बाल-बातों  की  पढ़ाई  को  रोककर  एकाध  किस्त  भी  यटि  गलती  से  दे  दी  तो  उस  किसान
 का  कब्ज़ा  माफ  नहीं  sam,  लेतिल  उसका  ज़रूर  हुआ  जिसने  किसान  के  लाम  पर  फर्ज़ी  ऋण  लिया,  गाँव  में  जब  चर्चा  हुई  तो  लोगों  ने  उसका  मज़ाक  उड़ाया|  कहा  कि  ये  तो  बड़े  होशियार  थे  कि  फर्ज़ा
 तापस  करने  चले  गए  थे  और  हम  तो  जानते  थे  कि  माफी  होगी,  इसलिए  हमने  कर्ज़ा  नहीं  चुकाया  था|  तो  देने  वाला  वहाँ  daww  बला  और  जिसने  फर्ज़ा  नहीं  चुकाया  तढ़ी  अपने  आपके  होशियार  समझने
 con  यही  इन  लोगों  के  किया  था|  किसान  की  चिनता  करने  ताले  जो  लोग  हैं,  मैं  उनको  बताना  चाहता  हूँ  कि  किसान  जब  खेती  शुरू  करता  हैं  तो  उसकी  कहानी  यह  हैं  कि  जब  बीज  के  लिए  चलता  है
 तो  प्रामाणिक बीज  नहीं  मिलते,  बीज  की  परेशानी हैं।  किसी  तरह  से  कई  शुला  महंगी  कीमत  पर  जब  बीज  की  wig  का  जुगाड़  करता  है,  बीज  को  खेत  में  डालता  हैं  तो  उस  समय  उसके  सामने
 सिंचाई  की  समस्या  ख़ड़ी  होती  3  जब  पूकृति  की  मार  से  बचकर  आदमी  के  द्वारा  पैठा  किए  गए  सारे  व्यवधानों  और  सारी  परेशानियों  को  पार  करता  हैं  और  जब  उसे  उर्वरक  की  आवश्यकता  होती  हैं  तो
 बाज़ार  में  उर्वरक  उपलब्ध  नहीं  होता|  उसे  कालाबाज़ार  में  लेने  को  मजबूर  होला  पड़ता  है।  सारी  परेशानियों  और  बाधाओं  को  पार  करते  हुए,  सुकृति  की  मार  से  बचते  हुए  जब  उसकी  फसल  तैयार  होती  है,
 जब  फसल  कटनी  होती  हैं,  बाज़ार  में  जब  उसको  बेचने  जाता  हैं  तो  या  तो  कोई  लिवाल  नहीं  होता  या  कोई  खरीदार  नहीं  होता।  औने-पौने  भाव  में  उसको  बेचना  पड़ता  हैं  या  बिचौलियों  को  उसको  देना
 पड़ता  हैं



 महोदय,  मैं  अपने  पूदेश  बिहार  की  बात  करना  चाहता  हूँ।  मेरा  संसदीय  अन  औरंगाबाद  हैं  जिसमें  दो  जिले  औरंगाबाद  और  गया  आते  हैं।  अभी  वहाँ  यह  स्थिति  हैं  कि  धान  का  कोई  रतरीददार  नहीं  हैं
 एम.एस.पी.  पर  लेने  की  बात  तो  छोड़  दीजिए,  जो  1350  रुपये  मिनिमम  सपोर्ट  प्राड़र  हैं,  उसकी  बात  तो  छोड़  ही  दीजिए,  1000-1100 रुपये में भी कोई लेने वाला नहीं हैं। रुपये  में  भी  कोई  लेने  वाला  नहीं  है,  किसान किसी  खरीददार
 के  यहां,  किसी  गद्दी  वाले  के  यहां  दे  देता  हैं  तो  कब  वह  उसे  पैसा  देगा,  यह  भी  निश्चित  नहीं  हैं।  यह  स्थिति  है,  ये  हालात  हैं  किसान  के,

 जो  लोग  किसानों  के  पक्ष  में  बड़ी-बड़ी  बातें  कर  रहे  A,  तो  मैं  सुक  रहा  था।  अभी  जो  बिहार  के  मुख्यमंत्री  हैं,  पिछले  दस  वष्ी,  में  थोड़े-से  जो  महीने  को  छोड़कर,  सारे  समय  वे  डी  मुख्यमंत्री  रहे।  किसानों
 के  विषय  में  अभी  लैंड  एक्वीजिशन  बिल  के  विटोध  में  वे  वातानुकूलित  कमरे  में  कुछ  घंटों  का  उपवास  कर  रहे  थे  किसानों  के  लिए  उनके  बहुत  आंसू  निकल रहे  थे।  मैं  इस  सदन  को  यह  बताना  चाहता
 हूं  कि  पिछले  ठस  वषो,  में  खरीफ  या  रबी  की  कोई  बुआई  का  सीजन  हुआ  हो,  कोई  ऐसा  सीजन,  कोई  ऐसा  समय  नहीं  आया,  जब  उन्हें  उर्वरकों  को  कालाबाज़ार  में  खरीदना  नहीं  ust  बिहार में  सिंचाई
 की  स्थिति  यह  है  कि  बिहार  की  नहरें  जर्जर  हैं,  किसी  भी  नहर  में  उसके  अंतिम  छोर  तो  क्या  उसकी  आधी  दूरी  तक  भी  पानी  नहीं  जाता,

 उपाध्यक्ष  महोदय,  आपको  भी  जानकर  आश्चर्य  होगा  कि  केवल  मेंरे  संसदीय  ay  ढी  नहीं,  बल्कि  तीन-तीन,  चार-चार  संसदीय  क्षे तूं  को  लाभ  पहुंचाने  वाली  एक  सिंचाई  परियोजना  उत्तर  कोयल  सिंचाई
 परियोजना  हैं।  नर  1972  में  तल  योजना  स्वीकृत  हुई।  वर्ष  1975  में  वह  शुरू  हुई।  उसकी  पुडंरीक  लागत  मातू  80  करोड़  रुपये  eff)  अभी  तक  चालीस  वर्षों  में  एक  हजार  करोड़  रुपये  से  भी  ज्यादा  खर्च
 हो  गए।  पर,  अभी  तक  वह  परियोजना  अधूरी  है|  उससे  सवा  लाख  हेक्टेयर  ज़मीन  की  सिंचाई  होने  वाली  है,  जिससे  25  लाख  किसान  और  किसान  परिवार,  खेतिहर  मजदूर  पूभावित  होने  वाले  हैं,  वर्ष
 2007  में  तत्कालीन  यूपीए  की  सरकार  नें  उसके  डैम  कुक्कुट  डैम  पर  पूतिगंध  लगा  दिया  कि  आप  इस  पर  फाटक  नहीं  लगा  सकते।  इसका  नतीजा  यह  हैं  कि  आज  पानी  जमा  नहीं  होता  हैं  और  वह
 जहर  एक  बरसाती  नहर  के  रूप  में  बन  गया  है|  डैम  में  पानी  ही  जमा  नहीं  होता  है  8झी  रोपनी  के  समय  में  पानी  नहीं  होता  और  अगर  weft  रोपनी  के  समय  पानी  मिल  जाता  हैं  तो  हथिया  नीतू  में
 पानी  जहीं  मिलता  हैं|  इससे  धान  की  फसल  मणि  जाती  हैं  और  किसानों  की  चिंता  करनें  वाले  लोग  बहुत  हैं।  किसान  की  चिंता  करने  वाले  लोगों  से  मैं  कहना  चाहता  हूं  कि  बिहार  की  कोई  भी  ऐसी
 जहर  नहीं  हैं,  चाहे  वह  शाहाबाद  क्षेतू  की  सोन  प्रणपली  की  नहरें  हों,  या  हमारे  औरंगाबाद  की  सोन,  उत्तर  कोयल,  बटाने,  ae  कोई  भी  नहर  प्रणाली  हो,  जिसकी  स्थिति  ऐसी  हो  कि  वह  अपने  आधे  क्षेतू
 में  भी  सिंचाई  कर  सके।  मैं  ज्यादा  समय  न  लेते  हुए  आपके  माध्यम  से  यह  आकढ़  करना  चाहूंगा  खाद  की  कालाबाज़ारी,  उनकी  उपज  का  दाम  नहीं  मिलना  और  कहना  यह  कि  हम  लोग  किसानों  के
 बड़े  हितैषी  हैं।

 महोदय,  हमारे  नीतू  सांसदों  ने  बहुत  सारे  अच्छे-अच्छे  सुझाव  रखे  हैं।  स्वामीनाथन  आयोग  की  अनुशंसा  को  मानने  का  अनुरोध  किया  हैं।  मैं  अपने  आदरणीय  पूधान  मंत्री  जी  को  इस  बात  के  लिए
 धन्यवाद  देना  चाहता  हूं  कि  उन्होंने  किसानों  के  दर्द  को  समझा,  उन्होंने  स्वायत  हेल्थ  कार्ड  की  बात  की  है।  उन्होंने  प्रधाज  मंत  सिंचाई  योजना  के  तहत  हर  खेत  को  पानी  पहुंचाने  ‘वठ  ड्रॉप,  मोर
 au  की  बात  की  है|  किसानों  की  दशा  कोई  सुनने  वाला  नहीं  em,  लकििल,  माननीय  वाजपेयी  जी  जब  पूधान  मंत्री  थे,  एनडीए  की  सरकार  थी,  तब  उन्होंने  पहली  बार  देश  के  किसानों  की  चिंता  करते
 खुप  किसान  कूडिट  कार्ड  योजना  की  शुरूआत  की  eff
 HON.  DEPUTY-SPEAKER:  Hon.  Member,  you  have  taken  eight  minutes.  Please  wind  up  now.

 थी  सुशील  कुमार  सिंह  :  किसान  बाज़ार  से,  महाजनों  A  कर्ज़  लेने  को  मजबूर  थ  पहली  बार  किसानों  को  बैंक  A  ऋण  दिलाने  की  व्यवस्था  माननीय  अटल  बिहारी  वाजपेयी  जी  ने  की  थी  और  ये  लोग
 किसानों की  बात  करते  हैं|

 महोदय,  मैं  अपने  बिहार  की  बात  करता  हूं।  एक  ऐसा  काला  कानून  हैं,  जो  बिठाट  में  लागू  है|  वटि  किसान  कर्ज़  में  डूब  गया,  वह  कर्ज़  उठा  नहीं  कर  सका,  उस  पर  सर्टिफिकेट  केस  a
 dri...  (व्यवधान  )

 19.00  hrs.

 अंत  di,  अगर  उस  पर  ANT  हो  गया,  वह  जेल  चला  जाता  हैी  (व्यवधान)  काला  कानून की  चर्चा  आप  लोगों ने  भी  सुनी  aif,  ...(व्यवधान )  जब  वह  जेल  चला  जाता  है,  तो  अपने  पूरे  कर्ज  के  लिए
 जमीन  बेचकर  या  जैसे  भी  इकट्ठा  करता  हैं।  (व्यवधान) वह  किसान  से  वसूलती  हैी  (व्यवधान)  मैं  माननीय  कृषि  मंत्री  A  कहना  चाहूंगा  कि  किसी  भी  राज्य  में  यही  इस  तरह  का  काला  कानून  है
 तो  वहां  की  राज्य  सरकार  से  चर्चा  करें।

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  Nothing  will  go  on  record.

 (Interruptions)  a€/  *

 xoft  सुधीर  गुप्ता  (मंदसौर)  :  हम  सब  जानते  हैं  कि  भारत  कृषि  प्रधान  देश  हैं|  हमार  देश  की  अर्थव्यवस्था का  आधार  भी  कृषि  3  देश  के  लगभग 65  परतिशत  कृषकों  की  दिनचर्या  aft  खेती-किसानों
 की  व्यवस्था के  आस-पास  होती  है।  भारत  की  संस्कृति  का  आधार  भी  खेतों  से  होकर  निकलता  हैं।  हमारे  राष्ट्रीय  जीवन  की  मजबूती  का  आधार  भी  कृषि  हैं।  भारत  के  कृषकों  की  पहचान  हैं  उनकी
 ईमानदारी,  शूमनिष्ठा,  मानवमातू  के  कल्याण  के  लिए  स्वयं  को  समर्पित  करते  se  कार्य  करना  और  यही  पहचान  विश्व  के  सामने  भारत  की  भी  हैं  या  मैं  ये  कहूं  कि  सही  मायने  में  कृषक  डी  भारत  हैं
 तो  शायद  अतिश्योक्ति  नहीं  होा  मगर  हम  यह  भी  जानते  हैं  कि  भारत  की  खेती  पूकृति  पर  निर्भर  है|  मानसून  पर  अधारित  है,  तूफानों  को  झेलती  है,  सुखे  की  मार  सहती  है,  ओलावृष्टि से  कराहती
 है।  खड़ी  फसलें  अचानक  दम  तोड़  देती  हैं  शायद  भारत  की  कृषि  एक  जुआ  है।  हम  यह  भी  जानते  हैं  कि  कृषक  ऋणमुक्त  हैं|  यह  ऋणगूस्तता  अधिकांश  परिवारों  में  इतनी  गहरी  पैठ  बनाए  gv  हैं  कि  यह
 कहावत  ही  बन  गई  हैं  कि  भारत  का  कृषक  कर्ज  के  जन्म  लेता  है,  कर्ज  में  जीवन  व्यतीत  करता  हैं  व  अगली  पीढ़ी  के  लिए  कर्ज  छोड़कर  जाता  हैं।  यह  एक  तव  हैं,  जो  पीढ़ी-हर-पीढ़ी चलता  रहता  है|
 हमें  इस  निराशा  से  कृषकों  को  निकालना  dew  माननीय  नरेन्दर  मोदी  जी  के  नेतृत्व  में  देश  के  कदम  कृषकों  के  कल्याण  हेतु  बढ़  रहे  हैं  तो  कृषि  क्षेतू  के  विकास  हेतु  भी  बढ़  रहे  हैं।  आवश्यकता है
 योजनाओं  को  ठीक  से  कार्यान्वयन  की,  जहां  आवश्कयता  है,  वहां  पहुंचने  bl,  कुछ  योजनाएं  जो  कृषि  विकास  का  आधार  बनेंगी  जैसे  मीठा  स्वास्थ्य  कार्ड  (Soil  health  Card)  यह  योजना  गंभीरता
 से  पूत्येक  कृषक  के  पास  पहुंचती  हैं  व  सढ़ी  मॉनिटरिंग  होती  हैं  तो  कृषकों  को  अपने  खेतों  पर  खादों  (च्शिं॥2615)का  संतुलन  बजाे  से  मटट  मिलेगी।

 मेरा  यह  सोचना  हैं  कि  (Soil  health  Card)  रिपोर्ट  के  आधार  पर  कृषकों  को  मिट्टी  की  क्षमता  के  आधार  पर  फसलों  के  चयन  का  सुझाव  मिले  तो  बीजों  की  क्वालिटी  का  सुझाव  भी  मिले  व
 Fertilizers  की  माता  का  सुझाव  aft  साथ  ही  दे  एवं  कीट  लियंतूण  का  समाधान  भी  साथ  ही  दे  ताकि  कृषि  की  लागत  जियंतूण  में  आएगी  त  कृषि  उत्पादन  में  वृद्धि  होगी  अर्थात्  सफलता  के  पुनीत  में
 वृद्धि  नोली।  माननीय  पूधानमंती  जी  की  पूत्येक  खेत  पर  सिंचाई  हेतु  पानी  पहुंचाने  की  योजना  हैं।  निश्चित  st  कृषि  का  आधार  पानी  हैं  और  अगर  भारत  के  कृषकों  का  यह  स्वप्न  पूर्ण  होता  है  तो  निश्चित
 ही  भारत  पूधानमंत  spar  सड़क  योजना  जिससे  पूत्येक  गांव  मुख्य  सड़कों  से  जुड़ा  और  ब्रामीण  भारत  को  एक  मजबूत  आधार  दिया,  उतना  ही  मजबूत  आर्थिक  आधार  पूधानमंती  सिंचाई  योजना  से
 सिंचित  भारत  का  मार्ग  पूस्त  ढोठा



 हमारा  sys  यहां  यह  हैं  कि  भारत  सिंचित  होने  की  ओर  जहां  आगे  बढ़  गया  हैं,  या  बढ़  रहा  है।  वहां  कृषकों  को  इस  ओर  आकृष्ट  किया  जाए  कि  तह  एक  या  ठो  फसलों  के  स्थान  पर  तीन  फसलों  तक
 कैसे  जा  सकेगा  ताकि  उत्पादन  भी  बढ़े,  रोज़गार  भी  बढ़े  त  आर्थिक  उन्नति  की  ओर  बढ़ा  जा  सकेा  देश  के  कृषि  आीत  में  85  पुनीत  तक  लघु  व  सीमांत  कृषक  हैं  और  योजनाओं  को  बनाते  वक्त  इस
 बात  का  ध्यान  भी  रखना  चाहिए  कि  छोटे  कृषकों  को  जीवन-यापन  की  एक  अतिटित्त  व्यवस्था  हो  सके  ताकि  लघु  व  सीमांत  कृषक  स्वंय  भी  आर्थिक  झुटढ़ता  की  ओर  बढ़  सकें  व  खेतिहर  कृषकों  को
 भी  रोज़गार उपलब्ध  करा  सके।  यह  पशुपालन,  मत्स्यिकी,  कुक्कुट,  मधुमक्खी,  रेशम  कीट,  बागवानी  या  फलदार  वृक्षों  का  विकास  भी  हो  सकता  हैं।  उक्त  योजनाएं  अगर  लर  व  सीमांत  कृषकों  के
 साथ  जुड़ती  हैं  तो  यह  कृषक  अपने  उपलब्ध  संसाधनों  एवं  भूमि  का  उपयोग  करते  भ्  खेतिहर  कृषकों  के  लिए  रोज़गार  सृजन  की  भूमिका  में  आ  सकते  हैं।  मेरा  स्पष्ट  मानना  हैं  कि  भारतीय  कृषि  में
 जहां  छोटी  जोत  हैं  वहां  मशीनी  कृषि  के  स्थान  पर  बैलों  द्वारा  कृषि  लाभ्ठाय  हैं  एवं  जहां  कृषकों  के  साथ  गाय  व  बैलों  का  जुड़ाव  है  वहां  निराशा  व  अवसाद  की  कमी  Woh,  इसलिए  मेरा  सुझाव  है  कि
 बैल  जोड़ी  रखने  वालें  कृषकों  को  प्रोत्साहन  देना  चाहिए।  बैलों  से  कृषि  कार्य  हो  सके,  ऐसे  साधन  हल  वगैरह  या  बैलगाड़ी  जे  साधनों  की  उपलब्ध्ता  बढ़ानी  चाहिए।  गाय  के  गोबर  व  गोमती  का  उपयोग
 कुटीर  उद्योग  के  रूप  में  हो  सके,  प्  yet  भी  पंचायत  स्तर  तक  बढ़ाने  चाहिए।

 मेंरा  स्पष्ट  विचार  हैं  कि  कृषकों  को  फसल  के  साथ  फलदार  वृक्षों  से  भी  जोड़ला  आवश्यक  हैं।  इस  हेतु  विशेषकर  बरीण  क्षेत्रों  में  सड़कों  व  खेतों  के  किनारे  या  तालाबों  व  सदियों  के  किनारे  खाली  ust
 शासकीय  भूमियों  पर  सघन  वृक्षारोपण,  फल  उत्पादन  उद्योग  हेतु  उव्त  भूमियां  लीज़  पर  उपलब्ध  कराली  चाहिए  व  उल  भूमियों  की  मालिकी  सरकार  की  रहे।  मगर  वृक्षों  व  फलों  के  मालिक  कृषक  रहे  व
 शासकीय  आवश्यकता  होने  पर  उल  भूमियों  पर  लगे  वृक्षों  का  निर्धारित  मुआवजा  देकर  शासन  भूमि  वापस  ले  ७  यह  सुयोग तन  अभयारण्य  (सेंचुरी)  हेतु  रिजर्व  भूमियों  पर  भी  किया  जा  सकता  है।  मेंरे
 स्वयं  के  संसदीय  क्षेत्न  मंदसौर  में  स्थित  गांधी  सागर  अभयारण्य  जिसमें  वनों  का  सरलीकरण  कुमक:  कम  होता  जा  रहा  है  जहां  मानव  निर्मित  एशिया  की  सबसे  बड़ी  झील  में  Ya  माता  में  जल  की
 उपलब्धता है।  जहां  लगभग  37,000  वर्ग  मील  भूमि  शासकीय  वृक्षारोपण  का  इंतजार  कर  रही  हैं।  कम  से  कम  अभ्यारण्य  के  किनारे  आधा  किलोमीटर  तक  फलदार  या  औषधीय  वृक्षों  से  आच्छादित  हो
 सकती है।  जिस  प्रका  हम  उद्योगों  हेतु  भूमि  उपलब्ध  क:  हैं,  उसकी  YOR  यह  सुयोग  फल  उत्पादन  उद्योग  या  वृक्ष  उत्पादन  उद्योग  का  विशाल  स्वरूप  ज्रढ़ण  कर  सकता  है।  वृक्षारोपण  के  यह  उद्योग
 रोज़गार  वृद्धि  के  साथ  पर्यावरण  के  लिए  भी  लाभदायक  रहेगा  व  शासकीय  फाईलों  में  भटका  वृक्षारोपण  भारत  की  धरती  पर  यथार्थ  रूप  लेगा

 मैं  विचार  रखता  हूं  कि  भारतीय  कृषि  असमय  वर्षा,  ओलावृष्टि,  तूफान,  कू्वा  जैठी  कृतिक  मार  से  sued  हैं  वह  अब  सुरक्षा  छाता  चाह  रही  हैं।  ऐसी  परिस्थिति  में  कृषि  बीमा  को  आसान  बनाना
 चाहिए,  बीमा  केवल  बैंकों  से  कर्जा  लेने  वाले  को  ढी  सुरक्षा  दे,  इसके  स्थान  पर  यह  आम  कृषकों  तक  पहंच  सके  ऐसा  विस्तार  होना  वािषा  माननीय  पूधानमंती  जी  ने  जन-धन  योजना  या  अटल  पेंशन
 योजना  या  दुर्घटना  बीमा  योजना  या  जीवन  पर  बीमा  योजना  जैझी  अभिनव  योजनाएं  देश  के  सामने  रखी  हैं।  मेरा  विचार  है  कि  कृषकों  हेतु  जिन्होंने  राष्ट्र  के  आम  आदमी  हेतु  अन्न  उत्पादन  किया  है,
 वह  अन्नदाता हैं,  जीवनदाता हैं,  जिन्होंने  देश  व  दुनिया  को  अनन  पैठा  करके  दिया  हैं,  उनकी  जोत  को  आधार  मानते  हुए  या  उत्पादन  का  आधार  मानते  हुए  वृद्धावस्था  में  राष्ट्र  उन्हें  अन्न  ऐंठन  या
 अन्य  गेत्युटी  देने  की  योजना  बना  सकती  हैं।  इस  हेतु  अन्न  बैंक  का  गठन  एक  अभिनव  पूयोग  हो  सकता  हैं।  इस  बैंक  में  कृषक  स्वयं  एक  निर्धारित  अनुपात में  अन्न  जमा  कराए  व निर्धारित उक  के
 बाद  पेंशन में  पुनः  अन्न  पेंशन  प्राप्त  aly

 मैं  सरकार  A  आबढ़  करूंगा  कि  अब  समय  देश  में  सभी  सेक्टरों  को  एक  साथ  आगे  बढ़ने  व  बढ़ाने  का  है।  अब  हमें  ऐसी  व्यवस्था  की  ओर  आगे  बढ़ना  चाहिए  कि  देश  में  व्यापार  व  उद्योग  का  मुनाफा,
 कर्मचारियों का  वेतन,  शूमिकों  का  पारिश्रमिक  व  कृषकों  के  उत्पादन  की  मुर्ट  वृद्धि  एक  समान  पुनीत  में  बढ़े  ताकि  सभी  सेक्टर  के  युवा  अपने-अपने  सेक्टरों  की  वृद्धि  से  उत्साहित  होकर  उस  हेतु
 में  अपने  का  प्रसल्ज  रखते  हुए  समर्पित  भाव  से  आगे  बढ़ने  का  प्रयास  करते  हुए  दिखें,
 आप  व  हम  सारा  देश  व  सारी  दुनिया  इस  बात  को  जानती  है  कि  भारत  तेजी  से  युवा  हो  रहा  हैं।  ऐसी  परिस्थिति  में  युवाओं  को  हर  अत  के  साथ-साथ  कृषि  से  भी  जोड़े  रखना  आवश्यक  हैं  अन्यथा  20-
 25  aul  बाठ  हम  पुश्तों  के  उत्तर  ढूंढने  जैसी  स्थिति  में  नहीं  रहेंगे।

 भारत  की  संस्कृति  भारत  के  खेतों  से  भारत  की  ताकत  भारत  के  खेतों  से  हैं।  भारत  का  साहस  भारत  के  खेत  हैं|  भारत  की  अखंडता  भारत  मे  खेतो  से  है।  भारत  का  आपसी  भाईचारा  भारत  के  खेतों
 से  हैं।  भारत  का  संस्कार  भारत  के  खेतों  से  है।  भारत  का  आध्यात्म  भारत  के  खेतों  से  है,  गाय,  गंगा  त  गीता  भारत  के  खेतों  से  जुड़ी  हैं  और  मेरा  यह  मानना  ढी  जहीं  टत  विश्वास  है  कि  भारत  के
 पूधानमंती  oft  नरेन्दर  मोठी  जी  के  नेतृत्व  में  पुनः  विश्व  में  अपना  स्थान  हासिल  करेठा  आयें  हम  सब  मिलकर  खेतों  को  ताकतवर  gory,  युवा  होते  भारत  की  कृषि  को  Yar  gore,  कृषि  विज्ञान  के
 कुन्दे,  जल  संरक्षण  के  के्दू  मिट्टी  परीक्षण  के  केंद  भारत  के  लए  तीर्थों  का  स्वरूप  your  wy,  यहां  मुझे  एक  गीत  के  बोल  स्मरण  हो  रहे  है,  कवि  ने  ठीक  ही  लिखा  हैं:-

 -जहां  डाल-डाल  पर  सोने  की  चिड़िया  करती  हैं  बसेरा,

 वो  भारत  देश  है  मेरा,  वो  भारत  देश  हैं  A},

 तो  डाल  खेतों  की  है,  वृक्षों  की  हैं  हम  सब  उल  डालों  पर  सोनें  की  चिड़ियां  बिठाने  के  लिए  संकल्पित  हैं  और  नयें  भारत  का  निर्माण  करने  के  लिए  पढ़ता  से  सामनें  आने  के  लिए  कटिबद्ध  है

 xofterctt रमा  देवी  (शिवहर)  :  हमारा  देश  एक  कृषि  पु धान  देश  है|  विश्व  में  किसानों की  हालत  भारत  की  तुलना  में  बहुत  अच्छी  है।  आज़ादी  के  68  साल  बीतने  के  बाद  भी  हमारे  किसानों  की  हालत  में
 कोई  सुधार  नहीं  हो  रहा  हैं।  सुकृति  भी  किसान  भाईयों  का  इम्तहान  ले  रही  है।  कभी  सूखा, ऋझी  बाढ़,  कभी  बे-मौसम  बरसात  के  कारण  किसान  खेती  से  ge  मोड़  रहे  हैं।  किसानों  की  निराशा  का
 कारण  बैंकों  से  कर्ज  नहीं  मिलना,  उनकी  उपज  का  सही  मूल्य  नहीं  मिलना,  खाद,  बीज  की  दिक्कतें,  सूठरवोरों  के  चंगुल  में  आला,  पानी-बिजली  का  समुचित  पूबंध  नहीं  होना,  इत्यादि  है।

 पिछलें  8-10  तर्कों  से  किसानों  की  सबसे  बड़ी  मांग  हैं  उनके  उत्पादों  के  समर्थन  मूल्य  को  बढ़ाया।  आज  के  दौर  में  किसान  कई  सारी  चुनौतियों  A  जूझ  रहा  है।  अब  कृषि  उसके  लिए  मुनाफे  का  सौदा
 al रह  गया  हैं|  हालत  इतनी  बदतर  हैं  कि  आज  विदर्भ  के  किसान  राष्ट्रपति  जी  से  आत्महत्या  की  अनुमति  मांगते  हैं।  समाचार  पतों  से  काफी  निराशाजनक  खबरें  प्राप्त  होती  है|,  आज  कोई  किसानी
 जहां  करना  चाहता|  खाने  के  लिए  दाला  तो  चाहिए,  क्योंकि  खाना  सबके  लिए  जरूरी  हैं।  भारत में  कुल  1440  लाख  हैक्टेयर  अन  पर  खेती  होती  है,  जिसमें  60  परतिशत  क्षेतू  ऐसा  हैं,  जो  अब  भी  सिंचाई
 के  लिए  वर्षा  पर  आधारित हैं।  अगर  समय  पर  वर्षा  जढ़ीं  होती  हैं  या  बे-मौसम  वर्षा  होती  हैं  तो  इसका  सीधा  असर  किसानों  की  आय  पर  पड़ता  है|

 किसान  को  एक  हैक्टेयर  खेती  करने  में  40  हज़ार  रूपए  लगते  हैं।  इसका  मतलब  हुआ  1  किलो  ग्रूम  पर  30  रूपए  का  खर्च  लेकिन  सरकारी  समर्थन  मूल्य  13s  रूपए  यानी  किसानी  एक  घाटे  का
 सौदा हैं।  यही  कारण  है  कि  हमारे  बहुसंख्यक  युवा  कृषि  से  मुंड  मोड़  चुके  हैं|  पहले  कहा  जाता  था  उत्तम  खेती-मध्यम बान,  निर्धन  सेवा-भीरतर  निदान|  urd  वर्तमान  समय  में  अब  पहले  लोग  नौकरी  ढूंढ
 रहे  हैं।  नौकरी  अगर  नहीं  मिली  तो  व्यापार  की  तरफ  बढ़ते  हैं  अगर  इन  दोनों  में  अवसर  नहीं  मिला  तो  मजबूरी  में  ही  कृषि  को  अपनाते  हैं|  इस  मजबूरी  और  सोच  का  कारण  सर्वथा  उचित  है|  क्योंकि
 हमारे  देश  की  एक  अव्ृरण  संस्था-  एन.एस.एस.ओ.  के  मुताबिक  देश  के  कुल  8.93  करोड़  किसान  परिवारों  में  से  4.34  करोड़  परिवार  ऋण  के  जाल  में  फंसे  हुए  हैं  और  15वीं  लोक  सभा  के  दौरान
 संसदीय  समिति  ने  गहरी  निराशा  जाहिर  करते  हुए  कहा  था  कि  आज  कृषि  आधारित  देश  में  कृषकों  की  दयनीय  स्थिति  बनी  हुई  हैं।  हमारे  देश  भारत  में  60  फीसदी  से  अधिक  लोग  खेती-किसानी  पर
 निर्भर 8,  एक  भयावह  तस्वीर  यह  हैं  कि  पिछले  6  auf  में  66,000  जे  अधिक  किसानों  ने  आत्महत्या  कर  ली  है

 वर्ष  2009  में  17,000,  वर्ष  2010  में  15,500,  वर्ष  2011  में  14,000  और  वर्ष  2013  में  11,500  जे  अधिक  किसानों  ने  आत्महत्या  की  है|  आज  हर  किसान  पर  औसतन  45,000  रूपए  का  कर्ज
 है।

 इल  सब  निराशाओं के  बीच  मई,  2014  में  एक  आशा  की  किरण  जठी  भाई  नरेन्दर  मोदी  जी  की  सरकार  केंद  में  स्थापित हुई।  "सबका  साथ-सबका  विकासਂ  के  साथ  यह  अभियान  शुरू  हुआ|  oft
 नरेन्दर  मोटी  जी  को  भारत  की  ग्रामीण  जनता,  किसानों  एवं  गरीबों  की  काफी  फीका  है,  इसलिए  उन्होंने  सत्ता  में  आले  के  बाठ  से  डी  किसानों  की  बेहतरी  के  लिए  कृषि  सेक्टर  को  प्राथमिकता  सूची  में
 रखा हैं।  इस  वर्ष  के  बजट  में  किसानों  के  खर्च  के  लिए  साढ़े  आठ  लाख  करोड़  रूपए  खर्च  करने  का  प्रावधान  हैं।  बजट  पर  चर्चा  के  दौरान  मैंने  कहा  था  कि  जरेन्दू  मोदी  जी  कह  रहे  हैं-चलो  गांव  की
 aR)  ota  की  ओर  चलने  का  मतलब  है  गांव  में  रहने  वाले  किसानों  की  खुशहाली  के  लिए  काम  Proll

 भाजपा  सरकार  की  hg  में  सत्ता  प्रात्त  करने  ।े  पहले  किसानों  की  हालत  बुत  ठयलीट  थी,  क्योंकि  यू,पी.ए.  सरकार  घोटालों  में  व्यस्त  eft,  sod  पिछड़ों,  गरीबों,  युवाओं,  महिलाओं एवं  किसानों  की  कोई
 चिंता  नहीं  थी,  परंतु  अब  हमारा  सौभाग्य  है  कि  भाई  जरे्व  मोदी  करोड़ों  किसानों  के  लिए  हमारे  साथ  है।  आज  वे  कृषि  को  बढ़ाता  देने,  किसानों  को  सर्वागीण  विकास  एवं  इंडिया  को  सशक्त  गरमी
 भारत  बनाने  में  लगे  हुए  S|  पूधानमंती  सिंचाई  योजना  शुरू  की  गयी  हैं  और  कृषि  विकास  में  वृद्धि  के  लिए  किसानों  के  हित  में  गांव  को  विकसित  किया  जा  रहा  है।  गांव  में  संचार  नेटवर्क,  अस्पताल,



 पीने  का  साफ  पानी,  सड़क,  स्वच्छता  एवं  बिजली  जैटी  मूलभूत  सुविधाएं  दी  जा  रही  हैं।  गांव  के  लिए  चार  करोड़  घर  बनाए  जाएंगे  एवं  6  करोड़  शौचालय  बनाने  का  2  सरकार  का  लक्ष्य  है,  किसान
 पडिट  कार्ड,  जन-धन  योजना  जैसी  स्कीमों  को  पूत्येक  किसान  के  घर  तक  पर्हेचाया  जा  रहा  है।

 ऐसे  में  लगता  हैं  कि  किसानों  के  लिए  भी  अच्छे  दिल  अवश्य  आएंगे  और  भारतीय  कृषि  सेक्टर  एक  आदर्श  कृषि  सेक्टर  के  रूप  में  उभरेगा।  हमारे  केंद्र  सरकार  एवं  देशवासियों  के  सहयोग  A  श्रीपत
 किसान,  सशक्त  ग्राीण  भारत  और  अंततः  Heed  हिन्दुस्तान  दुनिया  में  जाना  जाएठ,

 हो  गयी  हैं  पीर-पर्वत  सी  पिघलनी  चाहिए,

 इस  हिमालय  से  कोई  गंगा  निकलनी  चाहिए

 मेरे  सीने  में  नहीं  तेरे  सीने  में  सही,

 हैं  कोई  आग-आग  जलनी  चाहिए,

 हंगामा  खड़ा  करना  नहीं  मकसद  मेंरा,

 यह  जो  सूरत  हैं  वह  बदलनी  चाहिए,

 किसानों  के  दर्द  की  वत  मिलनी  चाहिए,

 थी  ओम  बिरला  (कोटा)  :  महोदय,  आज  जिस  विषय  पर  चर्चा  हो  रही  हैं,  हमारे  देश  की  आर्थिक  धुरी,  हमारे  देश  का  विकास  और  हमारे  देश  के  अख़्तर  जिसे  फहते  हैं  कि  गाँव  खुशहाल  होगा  तो  देश
 ख़ुशहाल  होगा,  उस  पर  चर्चा  हो  रही  हैं|  समय  में  कितना  परिवर्तन  हो  गया  हैं|  आजादी  के  बाठ  और  आजादी  के  पहले  तक  जीडीपी  में  हमारी  कृषि  का  जो  हिस्सा  था,  नढ़  49  परतिशत  था|  आज  हालत
 यह  हो  गई  कि  हमारा  जीडीपी  का  हिस्सा  घटता  जा  रहा  हैं,  यह  देश  के  लिए  चिनता  का  विषय  हैं।  हमारी  70  पुनीत  हिस्सेदारी  किसान  की  eft)  आज  हालत क्या  है,  आज  हालत  यह  हो  गई  है  कि  गाँव
 के  अन्दर  किसान  कर्ज  में  खेती  करता  हैं  और  कर्ज  में  ही  मर  जाता  है|  हमें  एक  नए  सुधार  की  आवश्यकता हैं।  अगर  हमें  ग्रामीण  अर्थव्यवस्था  को  सुधारना  हैं  तो  किसान  को  सुरक्षित  करना  Sarl)

 अभी  ठस  दिन  के  अन्दर  जिस  तरीके  की  ओलावृष्टि  राजस्थान  सहित  देश  के  कई  हि्सों  में  हुई,  कहीं  गेहूँ  की  फसल  थी,  कहीं  जीरा  था,  कहीं  ईसबगोल था,  कहीं  आलू की  फसल  थी,  कहीं  सरसों  की
 फसल  थी,  खाद्यान्न  से  लेकर  फलों  और  सब्जियों  तक  जिस  तरीके  का  नुक़सान  Sail,  किसान  की  फसल  कटने  वाली  eft;  कर्ज  लेकर  उसने  उपज  को  उगाने  का  काम  किया  था,  लेकिन  हालत  क्या
 हुई,  प्राकृतिक  आपदा  आई  और  फसल  जष्ट  हो  वडी,

 महोदय,  मेरा  निवेदन  हैं  कि  हमरे  माननीय  sift  महोदय  ने  एक  विचार  बलाट  हैं  कि  अगर  देश  को  किसान  को  सुरक्षित  रखना  हैं  तो  फसल  उपज  गारन्टी  बीमा  योजना  बनानी  Soft;  हमें  सबसे  पहले
 उस  किसान  को  प्रकृतिक  आपदाओं  से  होने  वाले  नुकसान  से  बचाना  sel)  कई  बार  फसल  प्रकृतिक  आपदाओं  से  खत्म  हो  जाती  हैं,  कभी  कीटनाशक  के  कारण  खत्म  a  जाती  है,  कभी  किसी  रोग
 के  कारण  राम  हो  जाती  हैं।  सबसे  पहले  हमें  योजना  चलानी  है  कि  किसान  को  कैसे  सुरक्षित  रखें|  कम  से  कम  उसे  उसकी  लागत  का  मूल्ट  मिल  सके,  चाहे  बीमा  के  आधार  पर  मिले,  चाहे  मुआवजे
 के  आधार पर  मिले,  लेकिन  किसान  को  कम  से  कम  उसका  लागत  मूल्य  जरूर  मिले  ताकि  देश  का  किसान  सुरक्षित  रहे  और  उसे  ऋण  के  कारण  आत्महत्या  न  करनी  पड़े|

 उपाध्यक्ष  महोदय,  यह  पूरे  देश  की  और  इस  संसद  की  चिंता  है  कि  जिस  तरीके  से  उपज  के  आधार  पर  लागत  मूल्य  बढ़ता  जा  रहा  हैं,  किसान  को  उतना  मूल्य  नहीं  मिल  पा  रहा  है।  यह  सारे सवन  की
 चिंता है|  इस  चिंता  में  हमें  रास्ता  निकालना  हैं|  इस  देश  के  अंदर  एक  उद्योगपति  कोई  चीज  बलाता  है  तो  अपनी  कीमत  ख्तुट  तय  करता  हैं।  हम  कहते  हैं  कि  किसान  स्तुशहाल होगा  तो  देश  स्तुशहाल
 होठा  अगर  किसान  कोई  उपज  उगाते  हैं  तो  वे  उसका  Yeu  तय  नहीं  करते  हैं,  उसका  मूल्य  खुली  नीलामी  में  तय  होता  है  हमें  सरकार  में  फैसला  करना  चाहिए  कि  कम  A  कम  उनकी  उपज  का  एक
 मिनिमम  सपोर्ट  प्राइस,  जिसके  आधार  पर  सरकार  को  एक  फंड  रख  कर  योजना  बनायें  जिसके  अंदर  किसानों  की  उपज  का  किसी  भी  स्थिति  में,  फल-सब्जी  हो  या  नाशवान  वस्तु  हो,  हमरे  पास
 योजनायें  है,  समर्थन  मूल्य  की  एम.आई.एस.  योजना  हैं,  सारी  योजनाओं  को  मिलाकर  किसानों  को  सुरक्षित  रखनें  के  लिए  एक  कार्य  योजना  बनानी  पड़ेगी  कि  किसी  भी  विपरीत  परिस्थिति  में
 किसानों को  कम  सें  कम  उनकी  लागत  का  मूल्य  मिल  जाय  ताकि  किसानों  को  आत्महत्या  न  करनी  पड़ी

 हमें  सहकारी  ऋण  की  समय  सीमा  को  बढ़ानी  होठी  कोऑपरेटिव  के  अन्दर  जीरे  पुनीत  इं टेस्ट  रेट  पर  कई  सक  1.5  लाख  रुपये  तक  का  ऋण  देती  हैं  लेकिन  कृषि  लागत  बढ़ती  जा  रही  है।  हमें
 इस  जीरे  पुनीत  इं टेस्ट  रेट  लोन  को  3  लाख  रुपये  तक  करना  ताठिएा  किसान  फ्डिट  कार्ड  के  लिमिट  को  5  लाख  रुपये  तक  करना  चाहिए,

 माननीय  उपाध्यक्ष  महोदय,  सारी  विपरीत  परिस्थितियों  के  अन्दर  हम  किसान  को  ऋण  मुक्त  करना  चाहते  हैं  तो  हमें  उनके  ऊपर  के  ऋण  में  भी  कमी  करनी  पड़ेगी।  कृषि  लागत  मूल्य  लगातार  बढ़ते
 जा  रहें हैं,  उनके  उपज  के  मूल्य  को  भी  डिसाइड  करना  usell|  हम  सब  की  चिनता  का  विषय  एक  ही  हैं  कि  हम  देश  के  किसानों  को  कैसे  सुरक्षित  रखें।  देश  के  किसानों  को  किस  तरीकें  सें  उनकी
 लागत  के  बाद  उनका  मुनाफा  दिला  सकें?

 किसान  एक  साल  खुशहाल  होते  हैं,  लेकिन  ठूसे  wet  उनकी  फसल  नष्ट  हो  जाती  है,  फिर  वे  कर्ज  में  डूब  जाते  हैं|  वे  कर्ज  में  जीते  हैं  और  कर्ज  में  मर  जाते  हैं|  सभी  सदस्यों  की  चिन्ता  है  कि  घोर
 विपरीत  परिस्थितियों  में  भगवान  रूठ  जाये  लेकिल  राज  नहीं  लूटे,  इसलिए  उनको  लागत  जितना  मूल्य  सरकार  देने  का  फैसला  मे  इसके  लिए  हमें  एक  व्यापक  कार्य  योजना  बनानी  चाहिए,

 जिस  तरह  से  ओला  वृष्टि  हुई  हैं,  हमारे  मंत्री  महोदय  चिन्तित  हैं,  मेरा  आपसे  निवेदन  हैं  कि  हमें  एस डीआरएफ.  के  नियमों  में  भी  संशोधन  करना  चाहिए  और  उनकी  लागत  जितना  पैसा  उस  आपदा
 wed  कोष  से  उनको  मिल  जाये,  इसके  लिए  भी  कार्य  योजना  बनानी  चाहिए,  धन्यवाद|

 श्रीमती  रक्षा ताई वाडरे  (रवे)  :  इस  सदन  के  माननीय  सांसद  oft  पी.  करुणाकरन  थी  शंकर  पु साठ  वत्  ने  नियम  193  के  अधीनस्थ  अकाल  जैसी  स्थिति  पूरे  देश  में  होने  की  चर्चा  की,  इस  पर
 मुझे  अपने  विचार  रखने  के  लिए  अनुमति  देने  के  लिए  मैं  धन्यवाद  देती  हैं|

 पूरे  देश  में  अज-सीजनल  (बिन  मौसम)  बारिश  की  वजह  से  किसानों  को  गंभीर  समस्याओं  का  सामना  करना  पड़  रहा  हैं।  मेरे  महाराष्ट्र  राज्य  में  पहले  से  ही  अकाल  जैसी  स्थिति  से  किसान  पहुत
 परेशान  हैं,  उसमें  यह  अन-सीजनल  बारिश  की  वजह  से  तैयार  फसल  पूरी  तरह  से  खराब  हो  गई  है|  करीब-करीब  50,000  हैक्टेयर  रबी  की  फसल  क्षतिग्रस्त  हुई  हैं।  ऐसा  पूरी  अनुमान  महाराष्ट्र की
 सरकार  ने  लगाया  हैं,  जिसमें  उत्तरीय  महाराष्ट्र  राज्य  का  तथा  विदर्भ  इलाकों  में  किसानों  को  ज्यादा  लुक साल  डहुआ  हैं।  पहले  से  दी  महाराष्ट्र  राज्य  के  करीब-करीब  24,000  ग्रामीण  क्षेतू  (गांतों  से)  से
 wip  हंगाम  की  फसल  रतलाम  होने  के  आंकड़ें  महाराष्ट्र  राज्य  सरकार  ने  रिकॉर्ड  किए  हैं,  जो  कि  तूफानी  बारिश  की  वजह  से  क्षतिगूस्त  हुई  है|

 इस  अन-सीजनल  (बिन  मौसम)  बारिश  की  वजह  से  AS,  ज्वार,  चना  तथा  फलों  में  केले,  द्राक्ष,  अनार  और  आम  की  फसल  पर  गहरा  असर  हुआ  हैं|  बहुत  सी  जगह  तैयार  ऑयल  सीड्स  की  फसल  पूड़ी
 खराब  हुई  हैं,  जिससे  किसान  sea  चिंतित  3

 मैं  सरकार  से  अनुरोध  करती  हूं  कि  अभूतपूर्व  (अप्रोडिक्टिव)  हवा मान  की  पूर्व  सूचना  के  उचित  उपाय  खोजने  की  जरूरत  हैं।  जिससे  किसानों  को  इसका  पता  चल  जाए  कि  आन  वाले  कुछ  दिलों  में  खराब
 हत वा माल  आने  की  संभावना  है  ताकि  वे  फसल  बचाने  के  लिए  कोई  ठोस  उपाय  कर  Ac)  मैं  सरकार  से  यह  भी  मांग  करती  हूं  कि  फसल  बीमा  की  उचित  टाढ़त  के  माध्यम  हमें  आने  ताले  दिलों  में  ोजले



 होंगे,  जिससे  किसानों  की  खराब  हुई  फसल  की  सही  तरीके  से  नुकसान  की  भरपाई  हो  सके,

 SHRI  R.  PARTHIPAN  (THENI)  :  Hon.  Deputy  Speaker  Sir,  Vanakkam.  I  thank  our  Beloved  Leader  Makkal  Muthalvar  Hon.  Puratchithalaivi  Amma  for
 giving  me  an  opportunity  to  take  part  in  the  discussion  in  this  august  House  on  agrarian  situation  in  the  country.

 India  is  agricultural  country.  Agriculture  is  the  backbone  of  India.  Around  70%  of  our  population  is  dependent  on  agriculture.  It  is  gradually  declining.
 Because  of  special  economic  zones,  activities  of  multinational  companies,  agricultural  land  is  slowly  converted  into  concrete  jungles.  Many  farmers
 have  committed  suicides.  The  government  provides  agricultural  subsidy  to  farmers  but  that  money  indirectly  reaches  the  fertilizer  companies  and
 tractor  companies.

 I  urge  that  keeping  in  view  the  importance  of  agriculture  in  our  country  there  should  be  a  separate  budget  for  agriculture  similar  to  Railway
 Budget.  In  Tamil  Nadu  last  year  120  lakh  metric  tonnes  of  food  grains  were  produced.  And  this  year's  target  of  food  grain  production  is  to  reach  140
 lakh  metric  tonnes.  Tamil  Nadu  has  been  bagging  the  Krishi  Karman  Award  consecutively  for  the  past  two  years.

 There  is  a  record  production  of  cardamom  in  Tamil  Nadu.  There  should  be  remunerative  price  for  cardamom.  Necessary  measures  should  be
 taken  to  export  fruits  grown  in  Kodaikkanal.

 With  the  availability  of  jasmine  in  adequate  quantities,  a  perfume  factory  should  be  set  up  in  Madurai.  Adequate  quantities  of  agricultural
 produce  should  be  made  available.

 Agricultural  equipment  should  be  available  on  hire  basis  for  less  money.  The  losses  incurred  by  farmers  during  natural  calamities  should  be
 fully  compensated  by  the  Union  government.

 Cold  storage  facilities  should  be  provided  in  all  the  District  and  Taluk  headquarters.  Minimum  Support  Price  should  be  fixed  by  the  Union
 government  for  all  agricultural  produce.  I  urge  that  the  livelihood  of  farmers  should  be  protected.  Thank  you.



 oft  नाना  पटोले  (भंडारा-गोंदिया)  :  उपाध्यक्ष  महोदय,  सदन  की  यह  महत्वपूर्ण  चर्चा  हमरे  साथी  off  पी.  करुणाकरन  लाए  हैं|  नियम  193  के  अंतर्गत  यह  चर्चा  चल  रही  है।  मैँ  सुबह  से  देख  रहा  हूं  कि
 कम  समय  लेने  के  लिए  कहा  जा  रहा  है।  देश  के  70  फीसदी  लोगों  के  बारे  में  चर्चा  करने  के  लिए  हमें  चार  मिनट  का  समय  मिलता  हैं।  फिर  भी  मैं  आपको  धन्यवाद  करता हूं।  हम  कितनी चर्चा  करैं,
 उस  पर  निर्भर  नहीं  हैं,  लेकिन  चर्चा  के  माध्यम  से  जिन  लोगों  को  न्याय  दिलाने  की  बात  करते  हैं,  उन्हें  न्याय  मिलना  चाहिए,  यह  सदन  का  उद्देशय  होना  चाहिए,

 मैं  सबसे  पहले  पंथ  प्रधाल  जी  का  अभिवादन  करना  चाहूंगा  और  कहना  चाहुंगा  कि  किसान  को  खेती  के  लिए  पहले  पानी  की  आवश्यकता  हैं।  जब  अटल  जी  की  सरकार  थी  तो  उन्होंने  पंथ  प्रधाल  सड़क
 योजना  निकाली।  हमारे  लाडले  पूधान  मंत  नरेन्दर  मोदी  जी  ने  किसानों  के  खेत  को  पानी  मिलना  चाहिए,  उसके  लिए  पूधान  मंतू  इरीगेशन  योजना  निकाली,  इसके  लिए  मैं  उनका  बहुत  धन्यवाद
 करता  हूं।  मैं  मंत्री  जी  से  कहना  चाहूंगा  कि  हम  बीमे  की  बात  करते  हैं,  चाहे  वह  व्यक्ति  का  हो  या  फैक्ट्री  का  हो।  किसान  भी  अपनी  फसल  का  बीमा  करवाता  है|  क्या  किसान  को  बीमे  का  पैसा  मिलता
 हैं?  अगर  तीन  साल  तक  उसकी  फसल  का  नुक़सान  होता  हैं  तभी  बीमा  कम्पनी  उसे  मैें  देती  हैी  क्या  हम  इस  नियम  में  बदलाव  करना  चाहेंगे?

 तर्क  1987  में  हमारी  फसल  का  नुकसान  Sail,  उसका  आधार  1987  में  लिया  गया  जिसे  महाराष्ट्र  में  आनेवारी  कहते  हैं|  उस  आेवाी,  में  आज  भी  बदलाव  नहीं  हुआ  अगर  फसल  चार  विवंटत  भी  हुई  तो
 सालाना  फसल  हो  गई,  ऐसा  आज  भी  कहा  जाता  हैं।  जब  तक  हम  इस  पद्धति  को  नहीं  बदलेंगे,  तब  तक  किसानों  को  कोई  फायदा  नहीं  होा  मैं  कहना  चाहुंगा  कि  हमें  कानून  में  बदलाव  लाने  की
 जरूरत  हैं।

 आज  करई  पू देशों  में  ओलावृष्टि  हो  रही  हैं।  महाराष्ट्र  में  रबी  की  अच्छी  फसल  आने  वाली  थी  लेकिन  ओले  गिर  गए,  बारिश  आ  गई  जिससे  किसान  बर्बाद  हो  वएा  आज  हम  दुनिया  की  बात  करते  हैं।  दुनिया
 में  साइंस  एंड  टेक्नोलॉजी  का  बहुत  उपयोग  किया  जाता  हैं।  क्या  भारत  में  हम  उसका  उपयोग  नहीं  कर  सकते?  बारिश  कब  आने  वाली  हैं,  बिजली  कब  गिरने  वाली  है,  आपने  देहातों  में  देखा  होगा  कि
 तहां  सबसे  ज्यादा  मृत्यु  बिजली  गिरने  से  होती  है।  आज  टेक्नोलॉजी  इतनी  आगे  चली  गई  है  कि  बिजली  कितने  बजे  गिरने  वाली  है,  यह  जानकर  हम  लोगों  को  एलर्ट  कर  सकते  हैं,  लोगों की  जाल  बचा
 सकते  हैं।  लेकिन  हमारे  देश  के  किसी  भी  राज्य  में  इस  तरह  की  एडवांस्ड  टेक्नोलॉजी  का  उपयोग  नहीं  किया  गया|  हम  इस  टेक्नोलॉजी का  उपयोग  करके  बारिश,  ओला  से  किसानों की  फसल  बचा
 सकते  हैं।

 मैं  एक  और  Ysild  देना  चाहूंगा  हम  बार-बार  पैकेज  की  बात  करते  हैं।  महाराष्ट्र  में  सबसे  ज्यादा  किसानों  of  आत्महत्या  की  है।  हमारे  पहले  कृषि  मंत्री  महाराष्ट्र  ।े  थे|  मैं  विदर्भ  के  क्षेतू  से  आता  हूं।  वहां
 सबसे  ज्यादा  किसानों  ने  आत्महत्या  की  है|  मंत्री  जी  कहेंगे  कि  हम  यह  पैंकेज  देना  चाहेंगे,  वह  पैकेज  देना  चाहेंगे।  मैं  मंत्री  जी  को  बताना  चाहता  हूं  कि  आज  तक  जितने  पैकेज  दिए  गए  हैं,  वह  पैकेज
 किसानों तक  नहीं  फू  बीच  के  लोगों  ने  पैकेज  खा  डाले।  हम  कागदी  घोड़ा  चला  रहे  हैं,  उससे  किसानों  को  कोई  फायदा  नहीं  हुआ।  आप  महाराष्ट्र  को  जो  मदद  देने  वाले  हैं,  मेरी  मांग  हैं  कि  बरसात
 से  हमरे  किसानों  का  जो  नुकसान  हुआ,  कम  से  कम  4  हजार  करोड़  रुपयें  महाराष्ट्र  को  मिलने  चाहिए।  बारिश  से  फसल  का  नुकसान san)  उसके  बाद  रबी  की  फसल  का  नुक़सान  हुआ|  आज
 महाराष्ट्र  में  किसानों  के  पास  एक  tar  भी  नहीं  हैं।  मैं  कहना  चाहूंगा  कि  हमारे  किसानों  का  कर्ज  माप  किया  जाना  चाहिए

 हमरे  देश  में  कई  लोगों  को  सुरक्षा  देने  के  लिए  आयोग  बने  हैं|  अनुसूचित  जाति,  अनुसूचित  जनजाति  आयोग  हैं।  क्या  हमने  किसानों  के  लिए  आयोग  बलाया  हैं?  हम  किसानों  की  जाल  बचा  सकते  हैं|
 मंती,  जी,  मैं  आपसे  विनती  करता  हूं  कि  पैंकेज  से  हमरे  पृष्ठ  समाप्त  नहीं  होने  वाले  हैं।  अगर  किसान  तहसीलदार  के  कार्यालय  में  जाता  है  तो  <A  सम्मान  नहीं  मिलता,  जो  किसान  हमरे  देश  की  रीढ़
 है,  हमारी  ताकत  है,  आज  किसान  का  सम्मान  नहीं  होता  है,  उसकी  बात  कोई  सुनने  वाला  नहीं  है,  बिजली  के  ऑफिस  A  उसे  भगा  दिया  जाता  हैं।  (व्यवधान)  हम  किसान  को  आत्महत्या से  बचा
 सकते  हैं,  निश्चित  रूप  सें  उसको  सुनने  वाला  कोई  नहीं  है,  उसे  समझाने  वाला  कोई  नहीं  है|  आप  किसान  सुरक्षा  आयोग  इस  देश  में  लागू  कीजिए|  किसान  को  ताकत  देनें  का  काम  इस  माध्यम  से
 किया  जाए,  यह  मेंरी  मांग  हैं|

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  Many  hon.  Members  have  quoted  the  Swaminathan  Report.  It  is  alright.

 “१ी  शरद  न्रिपाठी  (संत  कबीर  जार),  :  मैं  सरकार  का  ध्यान  इस  ओर  आकर्षित  करना  चाहूंगा  कि  भारत  कृषि  पु धान  देश  है,  परंतु  यहाँ  कृषि  की  con  संतोषजनक  नहीं  है|  कृषि  उत्पादन में  वृद्धि
 पूर्व  में  जन वृद्धि  वर  से  भी  कम  रही|।  इसी  कारण  1975  तक  देश  की  खाद्य  समस्या  जटिल  बनी  रही|  निम्न  स्तर  पर  सीमित  विकास  के  बावजूद  आज  भी  भारतीय  कृषि  परंपटावादी  है।  भारतीय  किसान
 खेती  व्यवसाय  के  रूप  में  नहीं  करता  है,  बल्कि  जीविकोपार्जन के  लिए  करता  है।  कृषि  की  पुरानी  परंपरागत  विधियों,  पूंजी  की  कमी,  भूमि  सुधार  की  अपूर्णता,  विपणन  एवं  वित्त  संबंधी  कठिनाईयों,
 आदि  के  कारण  भारतीय  कृषि  की  उत्पादकता  अत्यंत  व्यूल  है।  अब  नई  पीढ़ी  में  शिक्षा  एवं  कृषि  को  कमाई  का  साधन  मानने  की  पूदृत्ति  से  भी  कृषि  एवं  कृषक  की  आर्थिक  दशा  में  कुछ  सुधार  आने
 लगा हैं।  भारतीय  कृषि  की  पूमुखख  निम्न  समस्याएँ  ऐसी  हैं जिनसे  भारतीय  कृषि  शताब्दियों  से  पीड़ित  है।

 भारत  में  जनसंरत्या  ती  गति  से  बढ़  रही  हैं,  जो  मार्च  2011  में  1.21  अरब  को  पार  कर  चुकी  है।  अत:  भूमि  पर  जनसंख्या  का  भार  निरंतर  बढ़ता  जा  रहा  है।  जनसंख्या  वृद्धि  के  कारण  पूति  व्यक्ति
 उपलब्ध  भूमि  का  औसत  कम  होता  जा  रहा  हैं।  1901  में  यह  0.8  हैक्टेयर था,  1931  में  0.72,  1941  में  0.64,  1951  में  0.75,  1961  में  0.30,  1971  में  0.19,  1981  में  0.18  एवं  वर्तमान में
 0.08  हेक्टेयर हो  गया  हैं।  विश्व  का  यह  औसत  4.5  हैक्टेयर  पूति  व्यक्ति  पीछे  हैं।  कलाडामें, में  2.12  हैक्टेयर,  अर्जेंटीना में  1.25, रूस  में  1.23,  संयुक्त  राज्य  अमेरिका  में  0.89  तथा  ऑस्ट्रेलिया  में
 3.39  हैक्टेयर  8  पौष्टिक  भोजन  देने  के  लिए  भारत  में  यह  क्षेतू  बहुत  ही  कम  है।  संचित  क्षेतूफल  में  पूति  हैक्टेयर  उत्पादन  बढ़ाने  के  लिए  अनेक  बाद  संकर  किस्मों  का  अधिकारिक  पूयोग  किया  गया
 है।

 एक  ओर  जनसंख्या  का  भार  भूमि  पर  बढ़ता  जा  रहा  है,  पूति  व्यक्ति  खेती  योग्य  भूमि  कम  होती  जा  रही  है,  दूसरी  ओर  भूमि  का  वितरण  अत्यंत  असंतुलित  है।  देश  मैं  आज  भी  किसानों  के  पास  समस्त
 कृषि  भूमि  का  62  पुनीत  है  तथा  90  परतिशत  किसानों  के  पास  कुल  कृषि  भूमि  का  केवल  38  पुनीत  है।

 1970  तक  देश  के  अधिकांश  भागों  में  औसत  उत्पादन  स्तर  अधिकांश  विकसित  व  कई  विकासशील  देशों  (इंडोनेशिया,  फिलिपीन्स,  मैक्सिको,  ब्राजील,  सीएम.  के  देश  आदि)  से  भी  काफी कम
 रहा,  किंतु  "हरित  कांतिਂ  एवं  निरंतर  सरकार  द्वारा  कृषकों  को  cays  मूल्य  दिलाने  की  पूदृत्ति  से  कृषक  अनेक  प्रका  की  लई  तकनीक  अपनाते  रहे  हैं|  रबी  की  फसल  काल  में  सरसों  एवं  खरीफ  में
 सोयाबीन  व  मूंगफली  का  बढ़ता  उत्पादन  सरकार  द्वारा  ऊँची  कीमतें  निर्धारित  करने  से  डी  संभव  हो  सका  है।  आज  राजस्थान  सरसों  एवं  तिल,  गुजरात  मूंगफली  एवं  मध्य  पूदेश  सोयाबीन  उत्पादक
 सुमुख  पुष्पेश  बन  गए  ड,

 भाग्यतादी  भारतीय  किसान  को  कृषि  उत्पादन  संबंधी  पर्याप्त  अनुभव  नहीं  हैं,  किंतु  अनेक  बार  शीत  लहर,  पाला  व  अनेक  बार  ओले  अथवा  सर्दी  फ़सल  जष्ट  कर  देते  हैं,  उसे  अपने  Yor  का  उचित



 पू तिफ़ल प्राप्त  जटीं  हो  पाता|  अतः  तह  कृषि  को  व्टवसाट  के  रूप  में  जीं  बल्कि  जीता-यापन  प्रण्पली  के  रूप  में  अपनाता  8  स्वभावत:  तढ़  वांछनीय  मातू  मे  उत्पादन  उपलब्ध  नहीं  कर  सकता|  किसान
 की  इसी  भाग्यशाली  पूर्ति  में  परिवर्तन  करने  की  एक  रीति  यह  है  कि  उसे  अधिकाधिक  शिक्षित  करने  का  पु यत्न  किया  oe)  इसके  अतिटि्त  प्रकृतिक  संकटों  का  सामना  करने  के  लिए  वैज्ञानिक
 साधनों  का  पूयोग  करने  की  वेष्ट  करनी  चाहिए|

 भारतीय  कृषि  परिधान:  मानसूल  पर  निर्भर  हैं,  क्योंकि  आज  भी  कुल  कृषि  योग्य  भूमि  के  41  पुनीत  में  सिंचाई  होती  हैं।  देश  में  ट  और  मध्यम  सिंचाई  योजनाओं  के  जरिए  सिंचाई  की  पर्याप्त
 संभावनाओं का  सृजन  किया  गया  है।  देश  में  सिंचाई  की  कुल  संभावना  वर्ष  1991-1992  के  81.1  मिलियन  हैक्टेयर  से  बढ़कर  मार्च  2007  तक  102.77  मिलियन  हैक्टेयर  हो  गई  है  मानसूल पर
 इतनी  अधिक  निर्भरता  का  पूभाव  यह  होता  हैं  कि  देश  के  अधिकांश  भाग  की  कृषि  पूकृति  की  2.0  पर  निर्भर  हैं।  दूसरी  महत्वपूर्ण  बात  यह  हैं  कि  जब  तक  सिंचाई  की  व्यवस्था  नहीं  होती,  तब  तक  भूमि
 में  खाद  देना  भी  संभव  नहीं  है,  क्योंकि  खाद  का  यथोचित  प्रयोठा  करने  के  लिए  काफी  जल  चाहिए  अन्यथा  सामान्य  खेती  के  सूखने  का  भी  भय  रहता  है|  सिंचाई  की  यह  ऊमीं  कम  वर्षा  वालें  पठारी
 भागों  एवं  सरे  उत्तर  पश्चिमी  भारत  में  विशेष  रूप  A  महसूस  की  जाती  हैं,  क्योंकि  औसत  वर्षा  100  सेंटीमीटर  से  भी  कम  एवं  वर्षा  की  अनिश्चितता  35  पुनीत  से  भी  अधिक  रहती  है।

 भारत  में  किसान  आत्महत्या  1990  के  बाद  पैठा  हुई  स्थिति  है,  जिसमें  पूति वर्ष  ca  हज़ार  से  अधिक  किसानों  के  द्वारा  आत्महत्या  की  रिपोर्ट  दर्ज  की  गई  हैं।  1997  सं  2006  के  बीच  1,66,304
 किसानों ने  आत्महत्या  cbt  भारतीय  कृषि  बुत  हद  तक  मानसूल  पर  निर्भर  हैं  तथा  मानसूल  की  असफलता  और  बे-मौसम  बारिश  के  कारण  नकदी  फसलें  नष्ट  होना  किसानों  द्वारा  की  गई
 आत्महत्याओं का  मुख्य  कारण  माना  जाता  रहा  हैं।  मानसूल की  विफलता,  सूखा,  कीमतों  में  वृद्धि,  ऋण  का  अत्यधिक  बोझ  आदि  परिस्थितियाँ  समस्याओं  के  एक  aay  की  शुरूआत  करती  डं  बैंकों,
 महाजनों,  बिचौलियों  आदि  के  aay  में  फैंस कर  भारत  के  विभिन्न  हिस्सों  के  किसानों  ने  आत्महत्याएँ  की  हैं|

 राष्ट्रीय  अपराध  लेखा  कार्यालय  के  आंकड़ों  के  अनुसार  भारत  भर  में  2008  ई.  में  16,196  किसानों  ने  आत्महत्याएँ की  eft;  2009  ई.  में  आत्महत्या  करन  वाले  किसानों की  संख्या  1,172 की  वृद्धि
 हुई।  2009 के  दौरान  17,368  किसानों  द्वारा  आत्महत्या  की  अधिकारिक  रिपोर्ट  दर्ज  हुई।  "राष्ट्रीय अपराध  लेखा  कार्यालयਂ  द्वारा  पुस्तक  किए  गए  आंकड़ों  के  अनुसार  1995 से  2011  के  बीच  17
 तब  में  /  लाख  50  हज़ार  860  किसानों  ने  आत्महत्या  की  हैं।  भारत  में  धनी  और  विकसित  कहे  जाने  वाले  महाराष्ट्र  में  अब  तक  आत्महत्या  का  आंकड़ा  50  हज़ार  860  तक  पहुंच  चुका  है|  2011  में
 मराठवाड़ा में  435,  विदर्भ में  226  और  खानदेश  (जलगांव  at)  में  133  किसानों  ने  आत्महत्याएं की  हैं।  आंकड़ें बताते  हैं  कि  2004  के  पश्चात्  स्थिति  बद  से  बदतर  होती  चली  गई,  1991 से  2001
 की  जनगणना  के  आंकड़ों  को  तुलनात्मक  देखा  जाए  तो  स्पष्ट  हो  जाती  हैं  कि  किसानों  की  संख्या  कम  होती  चली  जा  रही  हैं।  2001  की  जनगणना  के  आंकड़ें  बताते  हैं  कि  पिछले  दस  वर्षों  में  70
 लाख  किसानों  ने  खेती  करना  बंद  कर  विटा  2011  के  आंकड़ें  बताते  हैं  कि  पांच  राज्यों  कुमक:  महाराष्ट्र,  कर्नाटक,  आंध  पेश,  मध्य  सुदेश  और  छत्तीसगढ़ में  कुल  1534  किसान  अपने  प्राणटों.  को
 अंत  कर  चुके  हैं|

 सरकार  की  तमाम  कोशिशों  और  दावों  के  बावजूद  कर्ज  के  बोझ  तले  दबे  किसानों  की  आत्महत्या  का  सिलसिला  नहीं  रूक  ‘ा  देश  में  हर  महीते  70  से  अधिक  किसान  आत्महत्या  कर  रहे  हैं।  नेशनल
 सैंपल  सर्वे  संगठन  के  मुताबिक  एक  औसत  किसान  का  परिवार  पूरे  महीने  में  साढ़े  छह  हज़ार  से  कम  कमाता  हैं|  उनकी  आमदनी  का  जरिया  भी  बहुत  अनिश्चित  होता  है।  आप  इस  आमदनी को  किसी
 भी  दूसरे  पेशे  से  जोड़  कर  देख  लीजिए  तो  साफ  हैं  कि  खेती  में  आमदनी  बत  कम  8  मैं  सरकार  से  मांग  करता  हूं  कि  इस  पर  गंभीरता  से  विचार  करते  हुए  तत्काल  किसानों  को  बै-मौसम  बारिश  से
 हुए  नुक़सान  से  उभारने  के  लिए  आवश्यक  कार्यवाही  सुनिश्चित  करें  तथा  कृषि  शिक्षा  को  प्राथमिक  विद्यालयों  में  अनिवार्य  किया  जाए।

 +  SHRI  S.P.  MUDDAHANUME  GOWDA  (  TUMKUR):  Agriculture  is  one  of  the  priority  sector  of  any  government.  But  today  we  are  discussing  on
 the  problems  of  the  agriculturist  in  the  country.  We  claim  that  the  agriculturist  is  the  backbone  of  the  country.  But  the  governments  are  yet  to  come
 to  the  rescue  of  the  agriculturist  in  the  country.

 Water  is  the  main  problem  which  we  are  facing  for  better  agriculture.  Complete  depletion  of  underground  water  in  the  entire  country  is  causing  great
 problem  for  the  agriculture  resulting  in  failure  of  food  production  to  meet  the  demand  of  the  country.

 Farmers  with  great  difficulty  produce  agricultural  products.  But  they  are  not  getting  good  prices  for  the  agricultural  products  they  produce.  Much
 talks  are  held  regarding  M.S.P.  But  unfortunately  the  farmers  are  not  getting  any  produces  sold  for  good  market  price  and  not  able  to  get  the
 minimum  support  price  they  are  assured.

 Day  in  and  day  out,  we  have  been  seeing  the  farmers  committing  suicides.  The  governments  should  try  to  find  out  the  reasons  for  such  repeated
 suicides  all  over  the  country.  Banks  gives  loans  to  agriculturists  liberally.  But  the  governments  will  not  have  monitoring  mechanism  to  find  out  how
 the  farmers  are  using  the  crop  loans  the  farmers  raise  in  banks  and  what  is  that  they  made  out  of  the  loan  they  invested  on  the  agriculture.

 Irrigation  is  the  main  source  through  which  the  farmers  can  do  better  and  profitable  agriculture.  But  if  we  look  at  the  investment  any  Govt.  will  do  on
 irrigation  projects,  it  is  not  encouraging  The  interest  of  farmers  should  always  get  priority  while  the  Government  allocates  funds.  But  unfortunately
 the  agriculture  is  not  getting  the  expected  encouragement  through  budgetary  allocations.

 The  Scientists  who  are  making  research  on  agriculture  should  research  keeping  the  interest  of  the  farming  community  which  needs  all
 encouragement.  Intensive  agriculture  should  be  made  more  popular.  Frequent  programme  should  be  conducted  to  create  more  informative  ideas  to
 farmers.

 Ultimately,  it  is  the  duty  and  responsibility  of  this  august  House  to  decide  to  rescue  the  farming  community  to  save  the  agriculture  and  agriculturist
 in  the  country.

 *SHRI  ARKA  KESHARI  DEO  (  KALAHANDI):  I  come  from  an  agriculture  based  district,  Kalahandi,  Odisha.  First  I  would  like  to  bring  to  your
 notice  the  problem  that  the  cotton  farmers  face  because  of  closing  down  of  the  ginning  and  spinning  factory  in  Kesinga,  Kalahandi.  This  has  made  it
 impossible  for  the  farmers  to  sell  their  cotton  in  the  area,  hence  making  the  middle  man  richer  while  creating  only  problems  for  the  farmers.  I  would
 thereby  request  to  restart  the  factory  and  hence  make  the  lives  of  cotton  farmers  easy.

 Secondly,  Kalahandi  and  Nuapada  were  considered  the  poorest  and  the  most  backward  districts  in  India.  Thanks  to  the  Indravati  dam,  now  the



 farmers  in  Kalahandi,  especially  in  Jaipatna,  Kalampur  and  Junagarh  blocks  are  getting  double  crops.  They  are  not  being  able  to  sell  the  paddy  at  a
 good  rate,  hence,  still  incurring  loss  and  are  still  poor.  The  rate  which  the  Central  Govt.  has  declared  is  very  less,  so  I  would  like  to  demand  that  the
 rate  should  be  increased  by  Rs.  500-600  for  one  quital.

 I  would  also  like  to  share  one  more  very  important  problem  that  the  farmer  of  Kalahandi  are  facing.  The  problem  is  that  the  urea  rate  is  too  high  and
 it  is  not  supplied  in  time.  I  would  request  to  please  lower  the  rate  and  make  sure  that  urea  is  supplied  in  time.

 To  finish,  I  would  like  to  request  on  behalf  of  my  farmers  to  please  set  up  a  seed  processing  unit  in  our  District  of  Kalahandi,  Odisha.  I  am  sure  that
 you  will  consider  all  the  above  given  points  and  make  the  lives  of  our  farmers  a  happy  and  easy  one.  They  are  the  base  on  which  our  economic
 development  depends.  I  must  request  the  Minister  of  Agriculture  to  promote  bio-fertilizer  because  the  land  will  stay  fertilized  and  it  will  help  us  to
 get  good  rates  for  the  vegetables  and  fruits  because  most  of  the  urea  suppliers  are  selling  fake  urea  and  cheating  the  farmers.  For  example  in  my
 district  there  was  a  Urea  Scam  in  the  year  2013,  so  I  want  the  Minister  to  enquire  into  the  matter.

 oft  लक्ष्मी  नारायण  यादव  (सागर):  उपाध्यक्ष  महोठय,  193  नियम  के  तहत  माननीय  सदस्य  करुणाकरण  जी  ot  इसके  लिए  नोटिस  दिया  en,  जब  चर्चा  का  मामला  आया  तब  से  परिस्थितियां  बहुत
 बदल गई  हैं।  देश  के  कई  भागों  में  भारी  माता  में  ओलावृष्टि  और  अतिवर्षा  के  कारण  बहुत  सारी  फसलें  बर्बाद  हुई  हैं|  मैं  मध्य  yoo  A  आता  हूं  वहां  पिछले  चार  सीजन  से  कई  इलाके  में  बर्बादी  हो  री  है|
 सन्  2013  में  सोयाबीन  की  फसल  बर्बाद  हुई  क्योंकि  उस  वक्त  अतिवृष्टि  हुई  थी,  उसके  बाद  रबी  की  फसल  में  ओला  पड़  गए,  पिछले  साल  कम  वर्षा  के  कारण  सोयाबीन  की  फसल  खत्म  हुई,  एक  बार
 फिर  हम  पर  विपदा  आई  है|  मैं  मंदी  जी  से  कहना  चाहता  हूं  कि  नेशनल  डिजास्टर  के  तहत  इस  मामले  को  लेकर  पर्याप्त  माता  में  लोगों  की  मठठ  की  जाएा  मध्य  पूदेश  में  इतनी  विषम  परिस्थिति  के
 बावजूद  भी  अगर  लोगों  ने  आत्महत्या  नहीं  की  है  तो  उसका  एक  बड़ा  कारण  यह  हैं  कि  मध्य  सुदेश  में  शिवराज  संढ़  चौहान  की  सरकार  ने  कृषि  के  अत  में  बहुत  अच्छा  काम  किया  हैं।  सदन  जानता  हैं
 कि  हम  पिछले  तीन  साल  से  नेशनल  एवरेज  से  ज्यादा  कहीं  18औ,  कहीं  24औ  कहीं  12औ  का  टर्टक  पा  रहे  हैं।  इसके  चलते  वहां  लोगों  की  स्थिति  ठीक  है,  इसलिए  वहां  लोगों  में  नाराजगी  कम  है|  जब
 हम  नियम  193  के  तहत  इसस  विषय  पर  चर्चा  करने  के  लिए  तैयार  हैं  तब  ढमें  इस  बात  सोचना  पड़ेगा  कि  कृषि  को  दूरगामी  दृष्टिकोण  से  देखा  जाए।  लोगों  की  खेती  पर  निर्भरता  कम  डो,  गांव  में
 आज  भी  54-55औ  लोग  खेती  पर  निर्भर  हैं,  खेती  का  बंटवारा  इतनी  दूर  तक  हो  गया  हैं  जिससे  खेती  अब  फायदे  का  धंधा  नहीं  रह  गया  हैं।  जो  होल्डिंग  हैं  वह  छोटी  होकर  अन इकोनॉमिक  हो  गई  3
 भारत  सरकार  तमाम  सारे  उद्योगों  और  लघु  उद्योगों  को  बढ़ावा  देने  की  दिशा  में  उदन  हो  रही  हैं  इससे  खेती  पर  निर्भरता  कम  seit,  खेती  पर  जनसंख्या  का  दबाव  कुछ  कम  Slo

 आपने  मुझे  कम  समय  दिया  है,  इसलिए  मैं  संक्षेप  में  माननीय  मंत  जी  से  एक  बात  और  कहना  चाहता  हूं,  आपकी  वर्तमान  सरकार  पार्टिसिपेटरी  सिस्टम  लागू  करना  चाहती  है,  आदमी  स्वयं  अपना
 पार्टिसिपेट  करे  और  फायदा  उठाए,  यदि  बात  खेती  भी  लागू  करना  चाहिए  जब  सरकार  1  रूपया  लेकर  बीमा  दे  रही  हैं,  एक  रुपये  बहुत  बड़ी  रकम  नहीं  होती,  एक  रुपया  देकर  आम  आदमी  बीमा  करा
 सकता  हैं  और  उसका  फायदा  उठा  सकता  है।  इसी  प्रका  से  कृषि  में  आपको  कुछ  राशि  लेकर  फसल  बीमा  को  लागू  करना  चाहिए,  जब  आप  यह  सिस्टम  लागू  करेंगे  तब  देश  में  राष्ट्रीय  कृषि  बीमा
 योजना  को  बत  किसानों  का  gz  तक  हित  कर  सकेंगे,  आपको  किसान  को  इस  बात  के  लिए  तैयार  करना  होगा  कि  वह  उसमें  जुड़  जाये,  ताकि  जब  भी  उस  पर  विपत्ति  आये,  तब  वह  आपके  सामने
 एक  भिर्वाटी  के  रूप  में  खड़ा  न  हो  कि  अब  हमारी  मदद  करो,  हमें  पैसा  दो,  क्योंकि  हमारी  फसल  बर्बाद  हो  गयी  है  उसे  यह  आश्वासन  होना  चाहिए  कि  जब  भी  उस  पर  विपत्ति  आयेगी,  तब  उसे  एक
 व्यवस्था  के  तहत  सहायता  मिलेगी  ...(व्यवधान 3

 उपाध्यक्ष  महोदय,  मैं  दो-तीन  सुझाव  Sol  areal  हूं।  वर्तमान  में  जो  बीमा  योजना  है,  वह  बिल्कुल  कारगर  नहीं  है|  मैं  सुझाव  देना  चाहता  हूं  कि  जो  बीमा  योजना  बने,  उसमें  बीमा  कंपनी  का  अपना-
 अपना  अमला  होला  चाहिए|  आज  आप  रेवन्यू  डिपार्टमैंट  पर  निर्भर  करते  हैं  और  रेवन्यू  डिपार्टमैंट  पर  अवि्वा  भी  करते  हैं|  आपने  जो  योजना  लागू  की  हैं,  उस  पर  आप  अवि्वार  भी  करते  हैं,  जिसके
 चलते  समस्या होती  हैं।  दूसरा,  आपकी  आज  जो  बीमा  योजना  है,  वह  एक  साल  बाद  जाकर  लोगों  को  फायदा  देती  है।  किसान  के  पास  इतना  धन  नहीं  होता  कि  वह  एक  साल  तक  इंतजार  करता  रहे
 और  एक  साल  तक  अपने  ओरोत  से  खाता  रहे,  इसलिए  उसे  तत्काल  बीमा  की  राशि  मिलनी  चाहिए,

 जे

 चाहता  हुं।  हमरे  यहां  नुकसाल  के  आंकलन  के  लिए  अनावारी  का  सिस्टम  चलता  है  पता  लठी  अंग्रेजों  नें  क्या  सोचकर  यह  सिस्टम  चालू  किया  था?  इसका  कैलकुलेशन  बहुत  अल साइंटिफिक  है।  मैं
 आपको  बताना  चाहता  हूं  कि  उस  सिस्टम  में  अगर  दो  या  तीन  क्विंटल  की  ऐवरेज  फसल  निकल  आए,  तो  वह  मानते  हैं  कि  बहुत  अच्छी  फसल  हो  गयी,  जबकि  आज  12,  15  या  20  क्विंटल  पूति  एकड़
 का  जमाना आ  गया  हैं।  लेकिन  उसमें  अनावारी  का  पुराना  जियम  ही  चल  रहा  है।

 मैं  अंतिम  बात  कहना  चाहता  हूं  कि  आपने  जो  फसल  की  क्षति  आंकलन  के  लिए  जो  यूनिट  बनायी  है,  वह  बहुत  ही  गलत  है।  आप  उसे  गांव  मानते  हैं  या  कहीं-कहीं  पंचायत  मानते  हैं।  आपको  किसान
 का  खसरा  यूनिट  मानना  चाहिए,  क्योंकि  हम  सबका  और  आपका  भी  अनुभव  होगा  कि  एक  खेत  पर  ओले  गिरते  हैं,  लेकिन  उसी  के  साथ  लने  हुए  दूसरे  खेत  पर  ओले  नहीं  गिरते।  अगर  पूरे  गांव  में
 ओले  PR,  तो  किसान  को  फायदा  मिलेगा  यह  सोच  किसान  विटोeी  है|  अगर  पूरा  गांव  बर्बाद  हो  जायेगा,  तो  किसान  को  बीमा  योजना  का  फायदा  मिलेंगी।  इस  बात  को  आपको  खत्म  करना  चाहिए

 (व्यवधान  )  इससे  किसानों  को  लाभ  नहीं  मिल  पाता  हैं  बीमा  योजना  सही  अर्थों  में  किसान  हितैषी  तभी  होगी  जब  बीमा  ल््यूल़तम  यूनिट  किसान  का  व्वसर  निर्धारित  Sh

 थी  कौशलेन्द्र कुमार  (नालंदा)  :  उपाध्यक्ष  महोदय,  आपने  मुझे  नियम  193  के  अधीन  देश  में  कृषि  की  स्थिति  के  बारे  में  जो  चर्चा  चल  रही  हैं,  उस  पर  बोलने  का  मौका  दिया,  उसके  लिए  आपका
 बहुत-बहुत  धन्यवाद।  यह  देश  कृषि  पु धान  देश  हैं।  इस  देश  के  कि्ाल  अन्न  पैठा  करके  सबका  पेट  भरते  हैं|  यह  किसानों  का  देश  हैं  और  किसानों  को  संकट  A  कैसे  निजात  दिलाई  जाये,  इस  पर  हम
 चर्चा  करने  के  लिए  बैंठे  हैं।

 महोदय,  पत्दूठतीं  cit  सभा  में  भी  इस  पर  कई  बार  चर्चा  हुई  थी,  जिसमें  हमने  भी  भाग  लिया  था|  लेकिन  आज  भी  किसानों  की  वही  बदहाली  है|  उसमें  आज  तक  कोई  सुधार  नहीं  sail  माननीय  कृषि
 मंत्री  जी  यहां  बैंठे  हैं|  वे  बिहार  से  आते  हैं  और  किसान  परिवार  से  आते  हैं|  मैं  उनसे  कहना  चाहूंगा  कि  आज  किसानों  की  जो  बदहाली  हैं,  उसे  सुधारने  का  कोई  ठोस  उपाय  आप  निकालें,  जिससे  देश  के
 किसान  उन्नत  हो  और  देश  में  खुशहाली  बढ़े|  जब  तक  देश  का  किसान  खुशहाल  नहीं  होगा,  तब  तक  देश  खुशहाल  नहीं  हो  प्रकति

 उपाध्यक्ष  महोदय,  मैं  दो-तीन  बिन्दुओं  पर  अपनी  बात  को  रखना  चाहता  हूं।  आज  किसान  के  बत्ते  पढ़ाई-लिखवाई  के  बिना  रह  जाते  हैं|  उनके  बत्ते  भूख  से  तड़पते  रहते  हैं।  अगर  कोई  बीमार  पड़  जाता
 हैं,  तो  वह  दिल्ली  और  पटना  दौड़ता  रह  जाता  हैं,  क्योंकि  उसके  पास  इलाज  के  लिए  Gar  नहीं  श्ोतपा  आज  उनकी  यह  हालत  है,

 महोदय,  हम  किसान  परिवार  से  आते  हैं।  पहले  जो  संयुक्त  परिवार  थे,  वे  आज  टूटते  जा  रहे  हैं,  बंटते  जा  रहे  हैं।  जिस  किसान  के  पास  पहले  10  एकड़  जमीन  थी,  आज  वह  दो  एकड़  या  एक  एकड़  पर  आ
 गया  हैं।  हम  जब  गांव  में  घूमते  हैं  तो  किसान  के  घर  का  बंटवारा  देखते  हैं|  वहां  बैठने  के  लिए  कोई  बैठक  तक  नहीं  है,  आज  किसानों  की  बढत  ही  दयनीय  स्थिति  है,  इसलिए  उनके  पूति  हर  कोई
 चिंतित  है|

 महोदय,  मैं  दो-तीन  बिन्दुओं  पर  अपनी  बात  को  रखना  चाहता  हूं।  मैं  मंत्री  जी  से  कहना  चाहता  हूं  कि  देश-पदेश  में  हर  जिले  की  बनावट  अलग-अलग  होती  हैी  मेरा  माननीय  मंत  जी  से  निवेदन  है  कि
 हर  प्रदेर  के  सांसदों  A  बात  में  उजवे  संसदीय  क्षेतू  में  क्या  बलावट  है,  खेत  में  पाली  आे  जाएगा,  इसकी  चिंता  करेंगे  तो  निश्चित  रूप  से  किसानों  की  समस्या  हल  aol)  आप  कृषि  योजना  बनाकर
 इतना  पैसा  नहीं  दे  सकते  हैं  कि  हर  किसान  डीप  बोरिग  कर  सके  और  सब्सिडी  मिल  जाए  अगर  आप  कोई  ठोस  उपाय  करेंगे  तो  डी  किसानों  में  खुशहाली  आ  सकती  है|

 महोदय,  किसान  के  पास  जब  पूंजी  घटती  हैं  तो  तह  ऋण  खोजता  है|  बैंकों  में  ऋण  के  लिए  आते-जाते  उनकी  चप्पल  टूट  जाती  है  तब  भी  ऋण  जहां  मिलता  हैं।  बड़े  उद्योगपतियों को  हजारों  करोड़  रुपए  का



 ऋण  मिल  जाता  हैं।  इसी  तरह  किसान  की  ऋण  वसूली  की  बात  आती  हैं  तो  जेल  भी  जाना  पड़ता  हैं,  मोटी  रकम  भी  देनी  पड़ती  है  लेकिन  बड़े  उद्योगपतियों  को  माफ  कर  दिया  जाता  हैं।  यह  विषय  विचार
 करने  योग्य  हैं|

 महोदय, मैं  बिहार  से  आता  हूं।  अभी  हमारी  साथी  चर्चा  कर  रहे  थे  कि  बिहार  के  मुख्यमर्ती  भूमि  अधिग्रहण  के  सवाल  पर  उपवास  पर  बैंठे  थे।  मैं  मुख्यमंत्री  जी  को  बधाई  देना  चाहता  हूं  कि  जहां  किसानों
 की  कमर  ce  रही  थी,  वहां  धान  के  उपज  के  मूल्य  पर  ढाई  al  रुपए  क्विंटल  बोनस  दिया।  मैं  भारत  सरकार  A  कहना  चाहता  हूं  कि  किसान  अनाज  पैठा  करता  हैं  और  आपको  मूल्य  का  निर्धारण  करना
 है,  लेकिल  आपनें  किसान  की  चिंता  नहीं  Ht,  जब  देश  में  चुलाव  हो  रहा  था  तब  मालवीय  पूधानमंती  जी  घूम-घूम  कर  कड  रहे  थे  कि  देश  में  किसान  की  बदहाली  को  ठीक  करूंगा,  उपज  की  लागत  का
 डेढ़  गुना  मूल्य  फायदे  के  लिए  दूंक  लेकिन  ऐसा  नहीं  Sam)  समय  निकलता  जा  रहा  है  एक  तरफ  किसान  लगातार  जूझ  रहा  हैं,  उसकी  बदहाली  हो  रही  है  और  दूसरी  तरफ  उद्योगपतियों  को  बढ़ावा  दे
 रहे  हैं।  2013  में  जब  भूमि  अधिवण  बिल  आया  तो  तमाम  साथी  चाहे  यूपीए  के  थे,  भाजपा  के  थे,  की  मर्जी  सें  बिल  आया  em)  आज  नीतिश  कुमार  जी  उपवास  पर  बैठे  हैं,  किसानों  के  हित  के  लिए  बैंठे  हैं।
 मैं  उनको  बधाई  देता  हूं  कि  उन्होंने  किसानों  की  चिंता  की  है|  धन्यवाद

 oft  अश्विनी  कुमार  वाबे  (बक्सर):  माननीय  उपाध्यक्ष  जी,  मैं  आपको  धन्यवाद  देते  हुए  अपनी  बात  शुरु  करता  हूं।  मैं  बहुत  सं्षिप्त  में  कुछ  सुझाव  विशेष  बिंदु  पर  देना  चाहूंगा।  किसान का  बेटा  होने  के
 नाते  मुझे गर्व  हैा  उस  गांव  के  खेत  और  खलिहान  में  रहनें  वालें  किसान  का  बेटा  आज  यहां  तक  पहुंच  जाता  है  लेकिन  किसानों  की  चिंता  नहीं  हो  पाती  हैं।  मुझे  कष्ट  है  कि  देश  के  80  फीसदी  किसानों
 की  हालत  जिस  प्रका  की  है,  इसके  बारे  में  माननीय  सांसदों  ने  सदन  में  इस  बात  को  दोहरया  हैं|  देश  की  आजादी  के  बाद  सबसे  बड़ी  भूल  वहां  हुई  जब  देश  आजाद  हुआ,  सरकार  बनी,  अगर  उस
 समय  किसान  नेता  को  आगे  बढ़ाया  जाता  तो  आज  यह  देश  किसानों  का  देश  सचमुच  में  Pact  उस  समय  ऐसा  जहां  हुआ  और  यही  कारण  हैं  कि  आज  देश  में  किसानों  का  रहनुमा  कोई  नहीं  रेहा|
 हमारी  सरकार  निश्चित  रूप  से  किसानों  की  सरकार  हैं,  गरीबों  की  सरकार  है।  माननीय  पूधानमंती  नरेन्दर  भाई  मोदी  जी  ने  इस  पर  गंभीरता  से  विचार  किया  है|  '  ऊपर  भ्रगवान,  नीचे  मेहनतकश
 इंसान  और  उसी  का  नाम  है  'किसान'  |  आज  किसान  की  हालत  से  हम  सभी  परिचित  हैं|  मैं  इस  बात  पर  ज्यादा  रोना  पसंद  जहीं  करूंगा|  किसान के  बनते,  बेटियां,  बहु  और  वह  स्वयं  भी  बीमार  पड़ता
 है,  कैंसर,  हैपिटाइटिस  आदि  अनेक  प्रका  की  गम्भीर  बीमारियों  A  गुसिल  होता  हैं|  इसका  क्या  कारण  हैं?  कभी  आपने  विचार  किया  हैं?  सचमुच  इसकी  जड़  में  जैविक  खाद  का  उपयोग  ल  होकर  उर्वरक
 उपयोग  के  असंतुलन  रासायनिक  यूरिया  से  होता  है।  उसका  कारण  हैं  कि  आज  जो  खाद  किसान  इस्तेमाल  कर  रहे  हैं,  आज  गौवंश  की  हत्टा  हो  रही  है,  आज  इस  देश  से  पशु  सम्वर्द्धन  समाप्त  हो  गया  है|
 जिस  देश  में  गंगा,  वो,  गीता  और  आाटात्ी  की  प्रधानता  रही  है|  आज  हम  उन्हें  भूलते  जा  W  हैं,  इसीलिए  आज  हमें  यह  कष्ट  हो  रहा  हैं।
 आज  हम  लोग  न  तो  तो  योग  करते  हैं,  न  व्यायाम  करते  हैं,  न  प्राणायाम  करते  हैं,  न  सूर्य  नमस्कार  करते  हैं  सिर्फ  खाद्य  पदार्थ  में  रासायनिक  यूरिया  का  इस्तेमाल  करते  हैं  जो  बीमारी  की  जड़  हैं।  पहले
 हमारे  किसान  सुबत  उठते  थे,  तो  वे  यूर्य  भगवान  की  अराधना  करते  थे  और  खेत-खलिहान  में  मेहनत  करते  थे,  जो  आज  कम  हो  गया  है|  मैं  कुछ  बातें  सुझाव  के  रूप  में  कहला  चाहता  S|  इस  सरकार
 में  हमारे  कृषि  मंत्री  बिहार  के  सच्चे  किसान  हैं|  आज  बिहार  में  किसान  बिल  पर  राजनीति  का  रोना  रो  रहे  हैं|  ये  लोग  रोज  घड़ियाली  आंसू  बढा  रहे  हैं,  आज  हमारे  संसदीय  हेतु  बक्सर  सहित  शाहाबाद
 बिहार  के  किसान  अपनी  पीड़ा  से  रो  रहे  3  वहाँ  पर  31  मार्च  तक  धान  की  खरीदगी  की  तारीख  थी  बिचौलियों  से  धान  लिया  जा  रहा  हैं  और  किसानों  से  सीधे  धान  लेना  बंद  कर  दिया  गया  हैं,  अब  उन
 का  धान  नहीं  लिया  creer,  यह  क्या  तरीका  हैं?  मैंने  अंनत  जी  से  पिछले  दिनों  कहा  हैं  कि  इसे  अप्रैल  तक  बढ़ाया  जाए,  नहीं  तो  आंदोलन  होगा  और  उस  आंदोलन  की  आग  में  बिहार  की  सरकार  निश्चित
 रूप  से  जलेगी,  इसमें  कोई  दो  मत  नहीं  3

 महोदय,  मैं  उर्वरक-खाद  के  बारे  में  थोड़ा  सुझाव  ठेब्पा  चाहता  हूँ।  भारत  कृषि  पुआल  देश  है  |  कृषि  उत्पादन  में  उर्वरक  का  महत्वपूर्ण  योगदान  रहा  हैं।  यहाँ  गणतंत्र-वर्ष  1950  में,  जहाँ  अनाज  का
 उत्पादन  मातू  50  मिलियन  टन  था,  वहाँ  उर्वरक  का  उपयोग  सिर्फ  20  हजार  टन  होता  था|  लेकिन  आज  हमारा  उपज  हरित-कान्ति  और  उर्वरक  के  उपयोग  से  250  मिलियन  टन  से  भी  अधिक  हे  गया
 है।  os  थै  मिलियन  टल  हो  गया|  इस  बात  पर  आज  हम  गर्व  करते  हैं।  लेकिन  आज  उर्वरकों  के  उपयोग  की  क्या  स्थिति  हैं।  इसके  असंतुलन  से  कृषि  थत  को  काफी  नुक़सान  होता  है|  हम  उसकी
 चिन्ता  से  परेशान  हैं।  मैं  यह  कहना  चाहता  हूँ  कि  जहाँ  खाद्यान्न  के  उत्पादन  की  पूति  पर  आज  हम  गर्व  करते  हैं,  वहाँ  रोना  भी  याद  आता  हैं|

 महोदय,  मुझे  सुझाव  देने  दीजिए,  मैं  बहुत  दिनों  के  बाठ  बोलने  के  लिए  उठा  हूँ  या  तो  आप  कहिए,  मैं  बैठ  जाता  हूँ।  एक  तो  बोलने  समय  नहीं  मिलता  हैं,  यदि  आप  हमरे  जैसे  लोगों  को  भी  बोलने  का
 समय  नहीं  देंगे,

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  Please  conclude  now.  You  are  not  the  only  Member.  There  are  many  Members  who  would  like  to  speak  on  this.  Please
 wind  up  early.

 थी  अश्विनी  कुमार  dla  :  महोदय,  आप  अनेक  मेम्बर्स  को  समय  देते  हैं,  मुझ  पर  भी  कृपा  कीजिए।,  मैं  सुझाव  दे  रहा  हूँ,  मैं  भाषण  जही  दे  रहा  S|  भाषण  देने  के  लिए  प्लेटफॉर्म बाहर  है।

 महोदय,  रासायनिक  खाद  हमें  अधिक  मातू  में  पोषक  तत्वों  नाइट्रोजन,  फोमेंट  और  पोटाश  cater  एन,पी  और  के  सम्मिशूण  से  मिलता  हैं।  आज  दिक्कत  यह  हैं  कि  उर्वरक  के  उपयोग  में  एन,पी  और
 के  की  माता  बहुत  अच्छा  नहीं  है।  उसकी  जो  sey  अनुपात  4:2:1  की  होनी  चाहिए,  आज  वह  मातू  नहीं  हैं,  उसके  कारण  एन,पी  और  के  को  मिलाकर  जो  यौगिक  खाद  (कॉम्पलेक्स  फर्टिलाइज़र)  के
 रूप  में  होना  चाहिए,  आज  हम  वह  नहीं  कर  रहे  हैं,  जो  अत्यधिक  लाभकारी  होता,  मैं  इसके  लिए  कुछ  महत्वपूर्ण  सुझाव  देता  हूँ।  चूंकि समय  कम  हैं।  मैं  आपके  सामने  केवल  सुझाव  के  कुछ  बि्दु  रख
 रहा  हूँ।

 (1)  पूरे  देश  में  किसानों  के  जमील  के  परीक्षण  की  मुहिम  की  जाए,  स्वाइल  हेल्थ  कार्ड  दिया  जाए  और  उसके  मुताबिक  खाद  का  उपयोग  हो  एन,पी  और  के  का  सही  माता  और
 अनुपात  में  उपयोग  हो  तथा  मिट्टी  की  रक्षा  के  लिए  जैविक  खाद  का  उपयोग  हो,  अन्य  पोषक  तत्वों,  सेके्डी  siz  माइक्रोन्युट्र्यिंट  का  आवश्यकतानुसार  उपयोग  हो|
 (2)  एक  ‘ी  और  के  में  तालमेल  के  लिए  एक  नीति  हो।  चाहे  तो  यूरिया  एवं  एल,पी  तथा  एन,पी  और  के  का  उर्वरक  जियंतूण  में  हो,  जिसका  मूल्य  निर्धारण  सरकार  करे  या  तीनों  का
 न्यूट्रीएंट  बेस्ड  सब्सिडी  स्कीम  में  लाया  जाए  ताकि  इन  खादों  के  मूल्यों  में  अधिक  फर्क  91.0  हो,
 (3)  डोमेस्टिक  बस  के  आवंटन  में  उर्वरक  को  जो  प्राथमिकता  मिली  हैं,  उसे  बरकरार  रखा  जाए  एवं  इसमें  यूरिया  और  एन,पी  तथा  एनपीके  में  कोई  भेदभाव  न  किया  जाए,
 (4)  पौधों  में  होले  वाले  रोगों  की  रोकथाम  के  लिए  बायो-पेस्टीसाइड  का  उपयोग  a  नीम  कोटेड  यूरिया  एवं  अन्य  खादों  को  बढ़ावा  दिया  जाला  चाहिए|  उसके  लिए  सब्सिडी देली
 चाहिए।
 (5)  यूरिया  की  सब्सिडी  घटाकर  उसके  स्थान  पर  एन,पी  तथा  एनपीके,  सेकेन्डरी  माइक  व्यूट्रिषंट,  जैविक  खाद  इत्यादि  के  उत्पादन  और  उपयोग  में  सब्सिडी  ठी  जाए,
 (6)  उर्वरक  कंपनियों  को  किसानों  के  लिए  स्वाइल  टेस्टिंग,  उन्नत  एवं  आधुनिक  खेती  संबंधी  ज्ञान  का  पुकार-पुकार  और  अन्य  पूमोशनल  कार्य  के  लिए  बढ़ावा  देना  चाहिए  और  इसके

 लिए  संभव  हो  तो  कुछ  आर्थिक  सुविधाएँ  भी  ठी  जा  सकती  हैं।  इससे  सरकार  का  भार  कुछ  कम  होगा  और  कम्पनियां  प्रभ्पवकाटी  ढंग  से  काम  करने  में  सक्षम  हो  पायेंगी।

 सरकार  को  इन  चीजों  के  बारे  में  मैंने  ध्यान  दिलाया  है  बहुत-बहुत  धन्यवाद,

 #  0र.  TAPAS  MANDAL  (RANAGHAT)  :  I  want  to  highlight  some  of  the  issues  related  to  Agrarian  situation.  Agriculture  continues  to  be  the
 backbone  of  Indian  economy.  Agriculture  sector  employs  54.6%  of  the  total  workforce.  The  total  share  of  Agriculture  and  Allied  Sectors  (Including
 Agriculture,  Livestock,  forestry  and  fishery  sub  sectors)  in  terms  of  percentage  of  Gross  Domestic  Product  is  13.9  percent  during  2013-14  at  2004-05
 prices.



 For  the  12th  Plan  (2012-17)  ,  ०  growth  target  of  4  percent  has  been  set  for  the  Agriculture  Sector.  As  per  the  4th  Advance  Estimates  of  Production
 of  food  grains  for  2013-14,  total  food  grain  production  is  estimated  to  be  264.77  Million  Tonnes.

 70  per  cent  of  farmers  never  heard  about  direct  cash  transfer.  Only  27  per  cent  have  heard  about  the  land  acquisition  law.  83  per  cent  farmers  are
 clueless  about  foreign  direct  investment(FDI).  70  per  cent  farmers  never  contacted  any  Kisan  call  centres  and  47  per  cent  farmers  say  that  overall
 condition  of  farmers  in  the  country  is  bad.

 Indian  Agriculture  is  undergoing  a  structural  change  leading  to  a  crisis  situation.  The  rate  of  growth  of  agricultural  output  is  gradually  declining  in  the
 recent  years.  The  contribution  of  Agriculture  to  GDP  comes  down  to  less  than  half  within  30  years.  The  performance  of  agriculture  by  crop  categories
 also  clearly  indicates  the  slowing  down  process  of  agriculture  in  India.  The  deceleration  in  agriculture  started  from  early  nineties  and  it  became
 sharp  from  the  late  nineties.  The  trends  in  the  area,  input  use,  capital  stock  and  technology  also  reflect  the  agricultural  downfall  and  the  farmer's
 response  accordingly.  All  these  trends  indicate  that  the  agricultural  sector  in  India  is  facing  a  crisis  today.

 It  is  alarming  that  the  average  monthly  income  per  farmer  household  is  quite  less  considering  minimum  living  standard.  The  number  of  suicides  by
 self  employed  persons  in  farming  /  agriculture  during  2013  was  11772  in  India  due  to  distress  condition  The  probable  reasons  invented  by  the
 concerned  ministry  is  trying  to  deviate  focus  from  the  real  picture  and  dilute  the  gravity  of  the  facts.  About  40%  of  the  farming  community  is  on  the
 verge  of  leaving  agriculture  as  their  profession  due  to  huge  loss  in  farming  practice.  The  young  generation  is  not  interested  in  farming  any  more.

 It  is  told  that  the  root  cause  of  the  crisis  was  that  agriculture  is  no  more  a  profitable  economic  activity  when  compared  to  other  enterprises.  It
 means  that  the  income  derived  from  these  activities  is  not  sufficient  enough  to  meet  the  expenditure  of  the  cultivators.  And  therefore,  unless
 agriculture  is  made  a  profitable  enterprise,  the  present  crisis  cannot  be  solved.  The  related  factors  responsible  for  the  crisis  include:  dependence  on
 rainfall  and  climate,  liberal  import  of  agricultural  products,  reduction  in  agricultural  subsidies,  lack  of  easy  credit  to  agriculture  and  dependence  on
 money  lenders,  decline  in  government  investment  in  the  agricultural  sector  and  conversion  of  agricultural  land  for  alternative  uses.

 It  is  argued  that  the  consequence  of  agricultural  crisis  in  India  is  very  vast  and  likely  to  hit  all  the  other  sectors  and  the  national  economy  in  several
 ways.  In  specific,  it  has  adverse  effects  on  food  supply,  prices  of  food  grains,  cost  of  living  ,  health  and  nutrition,  poverty,  employment,  labour
 market,  land  loss  from  agriculture  and  foreign  exchange  earnings.  In  sum,  it  revealed  that  the  agricultural  crisis  would  be  affecting  a  majority  of  the
 people  in  India  and  the  economy  as  a  whole  in  the  long  run.  And  therefore,  it  can  be  argued  that  the  crisis  in  agriculture  is  a  crisis  of  the  country  as
 a  whole.

 My  question  is  why  the  goverment  remains  silent  to  see  this?  What  steps  are  to  be  taken  on  the  part  of  Govt.  to  stop  all  unhealthy  movements  to
 restore  India's  agrarian  economy  in  the  present  global  crisis?  It  is  right  that  we  are  growing  faster  industrially  but  that  should  not  be  at  the  cost  of
 agriculture.  We  should  remember  that  we  must  feed  the  whole  nation  of  130  crores  and  that  are  ever  increasing.

 To-days  agriculture  in  India  faces  multiple  problems  like  insufficient  rains,  droughts  and  floods,  low  productivity  and  profitability,  climate  change  and
 other  adversities  which  leads  to  the  rising  incidences  of  suicides.

 Prime  Minister  urged  the  Agricultural  Scientists  and  policy  makers  to  adopt  a  farmer  centric  approach  to  ensure  an  easier  and  stress  free  life  for  the
 farmers.  This  in  turn  may  improve  the  sector  as  a  whole.  But  most  probably  the  most  important  aspect  was  the  need  to  ensure  productive
 optimisation  of  small  land  holdings.  This  could  be  the  turnaround  means  that  can  be  adopted  by  the  Govt.  to  script  the  success  story  of  the  Indian
 agriculture  sector.  Small  land  holdings  below  five  acres  dominate  the  Indian  agriculture  and  the  small  farmers  are  unable  to  reach  the  optimum
 productivity  though  the  farmers  are  benefited  from  HYV's  fertilisers,  irrigation,  etc.

 The  only  remedy  to  the  crisis  is  to  do  all  that  is  possible  to  make  agriculture  a  profitable  enterprise  and  attract  the  farmers  to  continue  the  crop
 production  activities.  As  an  effort  towards  this  direction,  the  government  should  augment  its  investment  and  expenditure  in  the  farm  sector.
 Investment  in  agriculture  and  its  allied  sectors,  including  irrigation,  transport,  communication,  rural  market,  rural  infrastructure  and  farm  research
 should  be  drastically  increased,  and  the  government  should  aim  at  integrated  development  of  the  rural  areas.

 The  solution  of  the  problem  is  not  in  a  few  packages  but  in  drastic  changes  in  the  present  economic  policies  related  to  agriculture.  No  other  sector's
 growth  and  development  must  be  at  the  cost  of  agriculture.  All  farmers,  agricultural  labourers,  societies,  Government  and  People's  Organisations
 should  work  collectively  to  revive  agriculture  and  "  Save  India  from  Agriculture  Crisis".

 *SHRI  P.  R.  SENTHILNATHAN  (SIVAGANGA):  Reduction  in  areas  of  cultivation,  non-availability  of  funds  to  commence  seasonal  crop
 cultivation,  non-  availability  of  inputs  in  time,  non-exposure  to  modern  agro-techniques  continue  to  affect  our  food  production  and  productivity.  These
 factors  combining  with  the  fury  of  nature  either  in  the  form  of  heavy  rains  or  no  rains,  floods  or  famines,  cyclones  or  storms  affect  cultivation
 destroying  standing  crops.

 In  an  agricultural  country  like  ours  where  78%  of  our  people  are  living  on  agriculture  as  an  occupation  and  livelihood  much  of  affirmative
 action  on  the  part  of  the  government  is  required.  Majority  of  our  farming  community  has  small  and  marginal  farmers.  A  vast  majority  of  them  live  as
 agricultural  labourers.  Most  of  them  do  not  have  even  two  meals  a  day  in  many  parts  of  the  country.  Only  very  few  states  like  Tamil  Nadu  have
 improved  the  living  conditions  of  the  farmers  and  farm-workers.  But  still  a  lot  needs  to  be  done  to  see  that  the  traditional  wisdom  of  crop  cultivation
 is  effectively  utilized.



 Our  is  an  ancient  civilization  and  paddy  cultivation  goes  on  for  many  centuries  now.  But  still  our  productivity  of  rice  per  hectare  of  land  is  much
 less  than  the  world  average.  Even  the  pioneering  state  like  Punjab's  rice  productivity  is  much  less  still.  If  that  is  so  in  the  case  of  Punjab  which  has
 fertile  lands  with  abundant  water,  just  imagine  the  plight  of  the  State  of  Tamil  Nadu  which  has  perennial  rivers  but  mostly  dry  throughout  the  year.

 Since  most  of  the  areas  in  Tamil  Nadu  are  rain-fed  like  our  region  in  Sivaganga.  Traditionally,  we  have  been  relying  on  vast  reservoirs  in  the
 form  of  tanks  and  lakes.  The  great  Tamil  Poet,  Thiruvalluvar  said:

 "kedupadhuvum  kettarkkuch  charvai  matrangu

 Yedupadhuvam  Ellam  Mazhaiਂ

 The  philosopher  poet  means  to  say  that  it  is  only  rain  that  can  give  or  spoil  or  redeem  prosperity  to  people.  At  this  juncture,  I  would  like  to
 point  out  to  the  urgent  need  to  provide  more  finds  to  the  local  bodies,  the  panchayati  raj  institutions.  Now,  the  lakes  and  tanks  under  the  Public
 Works  Department  are  periodically  desilted.  Whereas  the  tans  and  lakes  under  the  local  bodies  like  panchayats  are  not  desilted  both  for  want  of
 funds  and  due  to  denial  of  permission  to  spend  money  on  renovating  such  water  bodies.  Even  under  the  Local  Area  Development  Programmes  of  the
 MPs  and  MLAs,  grants  cannot  be  made  for  the  desilting  work  which  is  vital  to  agricultural  sector  to  conserve  rain  water  for  irrigation  purposes.
 Hence,  I  urge  upon  the  Centre  to  set  apart  special  find  for  the  purpose  of  deepening  and  desilting  water  bodies  used  for  cultivation.  I  would  like  to
 point  out  that  even  Rural  Employment  Guarantee  Act  which  has  in  its  ambit  the  desiliting  works  could  not  render  justice.  So,  the  Centre  may  permit
 the  local  bodies  to  carry  out  renovation  of  tanks  and  lakes.  Extending  of  grants  under  MPLADS  must  also  be  permitted.

 Water  scarcity  during  cultivation  affects  the  yield  when  the  lakes  dry  up  in  between.  Hence,  I  urge  upon  the  government  to  go  in  for  borewell
 scheme  throughout  the  country  so  that  cultivation  is  not  affected  in  the  midway.  This  must  be  linked  with  watershed  management  programme.

 Our  Government  of  Tamil  Nadu  under  the  able  guidance  of  our  beloved  leader,  Makkalin  Mudalvar,  Amma  continues  to  provide  free  electricity
 to  agricultural  pump  sets.  We  need  more  power  to  be  transmitted  from  other  regions  to  meet  the  demand  from  both  the  industrial  and  agricultural
 sectors.  Considering  the  great  need  felt  by  the  agriculturists,  I  urge  upon  the  Centre  to  speed  up  the  inter-regional  power  transmission  system.
 Unfortunately  this  year,  panchayati  raj  institutions  get  only  94  crotes  of  rupeed  instead  of  7,014  crore  rupees  allocated  last  year.  I  draw  the  attention
 of  the  Agricultural  minister  to  take  it  up  with  the  Finance  Minister  to  rectify  this  oversight.

 Instead,  the  Finance  Minister  has  claimed  that  he  has  provided  greater  amount  of  money  for  agricultural  loans.  I  want  to  bring  to  the  notice  of
 the  Minister  that  the  ground  reality  is  different.  Farmers-the  food  providers  are  not  treated  fairly  in  the  finance  institutions  like  banks.  They  are  not
 able  to  get  loans  in  time  and  it  is  paid  mostly  as  jewel  loans.  This  defeats  the  very  purpose  of  giving  agricultural  loans  interest-free.  Hence,  I  urge
 upon  the  Minister  to  provide  annually  a  fixed  sum  like  Rs.  15,000  to  every  farmer  to  commence  the  seasonal  crop  cultivation.

 Both  our  Prime  Minister  and  Finance  Minister  have  been  talking  about  digital  India.  At  this  point  of  time,  I  would  like  bring  to  your  notice  that
 apart  from  agricultural  extension  services  through  call  through  call  centres,  greater  action  needs  to  be  done.  I  urge  to  involve  Village  Administrative
 Officers  panchayat-wise  and  use  their  services  for  agricultural  data  collection.  Identifying  cultivation  of  crops  in  a  particular  geographical  area  and
 identifying  the  areas  where  the  demands  are  found  for  such  agricultural  produce  must  be  carried  out  with  involvement  of  revenue  groups.  This
 information  must  be  made  available  throughout  the  country.  This  will  benefit  the  farmers  because  they  need  not  sell  their  produce  at  throwaway
 prices.  This  will  give  rise  to  balanced  cultivation  and  avoidance  of  loss.

 It  is  also  disheartening  that  agriculture  gets  lesser  allocation  this  year.  I  urge  upon  the  Centre  to  continue  with  the  subsidies  which  are  even
 300%  and  above  in  the  developed  countries  like  USA.  Let  us  not  be  guided  by  the  ground  rules  of  the  MNCs  and  FDIs  but  let  us  be  guided  by  the
 ground  realities  of  this  country  which  is  a  traditional  agricultural  country  from  time  immemorial.

 Agriculture  is  both  the  root  and  part  of  our  culture.  Let  us  not  part  from  it  at  the  instance  of  our  creditors  like  World  Bank  and  other  MNCs.  Let
 us  unitedly  save  the  agriculture.

 डॉ.  महेन्दर  साथ  पाण्डेय  (चन्दौली)  :  महोदय,  मैँ  समय  की  सीमा  के  अंदर  ही  अपनी  बात  कहूंगा|

 तथ्यों  और  आंकड़ों  की  बातें  बहुत-से  लोगों  ने  कही  हैं,  तथ्य  और  आंकड़े  भी  महत्वपूर्ण  है,  वे  भी  आने  चाहिए,  मैं  खुद  किसान  हूं  और  किसान  परिवार  से  आता  हूं,  इसलिए  लिए  सामान्य  बजट  पर  चर्चा  में
 char  थ  हुक्म देव  नारायण  यादव  जी  बोल  टढे  थे,  उनके  द्वारा  कहा  गया  कबीर  दास  का  एक  पद  मुझे  बहुत  अच्छा  लगा  :

 "पंडित  पढ़े  सो  बांटे  पोथी,  कबीर  कहे  सो  आंखन  देखी|ਂ

 इसलिए  मैं  आपके  सामने  आंखों  देखी,  अनुभव  किए  जाने  वाली  बातें  हैं,  आज  किसान  की  सबसे  बड़ी  समस्या  यह  हैं  कि  कृषि  कार्य  में  लागत  ज्यादा  है,  लेकिल  उसे  उसकी  उपज  का  wel  दाम  नहीं
 मिलता  हैं।  मैं  चन्दौली  संसदीय  अत  से  आता  हूं  जो  कृषि  पुआल  हेतु  हैं,  वहां  धान  का  समर्थन  मूल्य  1360  रुपये  दे  रहे  हैं,  लेकिल  उसका  लाश  किसान  को  जही  मिलता  हैं।  उसका  लाभ  बिचौलिए
 उठाते  8  हमारी  नीति  में  कहा  खामी  हैं,  उसके  बारे  मैं  आपको  उदाहरण  देना  चाहता  हूं।  हमारा  चन्दौली  संसदीय  भ  साढ़े  चार  लाख  मीट्रिक  टन  धान  उत्पादन  करता  है,  लेकिन  हम  साढ़े  दस  लाख
 मीट्रिक  टन  साल  खरीदने  का  टारगेट  रखते  हैं|  जब  साढ़े  ठस  लाख  मीट्रिक  टन  तटीठेंे  तो  किसान  को  लाश  कहां  पहुंचेगा  उसमें  भी  रोग  लग  जाता  है,  रोग  वहां  शुरू  होता  हैं  जहां  हमारा  चावल
 पहुंचता  हैं।  मैं  अंत  से  शुरू  कर  रहा  हूंा  एक  ट्रक  चावल  भ्रण्डारागार  निगम  में  जाता  हैं।  मैं  माननीय  कृषि  मंत्री  जी  और  साक्ष्य-रसद  मंत  जी  तक  यह  बात  पहुंचाना  वाहूंा  कि  हमरे  कहने  को  पल्लेदार



 हैं,  लेकिल  एफसीआई  के  गोदाम  पर  पहलवान  टाइप  लोगों  को  पाल  रखा  हैं,  उनकी  बदौलत  25000  रुपये  फी  ट्रक  मिल  मालिक  से  घूस  वसूली  जाती  हैं|  उस  घूस  को  न  वसूला  जाए,  इसे  देखने  की
 जिम्मेदारी  अधिकारियों  की  है,  लेकिन  किसना  पिटता  है।  मिल  मालिक  25000  रुपये  दे  देता  है,  अधिकारी  उसमें  कमीशन  खाता  है,  जिसको  मोटी-मोटी  रकमें  मिल  रही  हैं  और  इस  सबकी  मार  उस
 किसान पर  पड़ती  हैं|  आप  आश्चर्य  करेंगे,  वह  किसान  1360  रुपये  का  धान  700  रुपये  या  900  रूपये  पूति  क्विंटल  पर  बेचने  को  मजबूर  होता  हैं।  इस  उदाहरण  के  माध्यम  से  मैं  यही  कहना  चाहता  हूं
 कि  हम  समर्थन  मूल्य  घोषित  करते  हैं,  लेकिन  उसे  किसी  किसान  को  दे  नहीं  पाते  हैं।  हमें  इस  खामी  को  दूर  करना  चाहिए  यह  बात  मैं  माननीय  कृषि  मंत्री  जी  और  सरकार  से  कहना  चाहता  हूं।

 एक  समय  था  कि  पूर्ती  उत्तर  सुदेश  और  बिहार  को  चीनी  का  हब  माना  जाता  en)  आज  वहां  की  चीनी  मिलें  aoc  होने  की  कगार  पर  हैं,  खत्म  हो  रही  हैं|  उत्तर  सुदेश  का  रेजीडेन्ट  कमिश्नर  आज  भी
 कोलकाता  में  बैठता  हैं।  वह  ब्रिटिश  पीरियड  में  वहां  बैठता  था,  जूट  के  बोरे  खरीदने  के  लिए  बैठता  था,  वह  आज  भी  वहां  बैठता  है  और  उसके  दफ्तर  पर  मोटी  तनख्वाह  आदि  सब  चीजें  ठी  जाती  हैं,
 लेकिन  थोड़े-बहुत  बोरे  आलू  के  लिए,  थोड़े  बोरे  नीली  के  लिए  आते  हैं  आज  बिहार  और  उत्तर  प्रठेर  उस  परिस्थिति  से  शूव्य  हो  गए  हैं|  आज  किसान  के  लिए  इसकी  भी  चिन्ता  करनी  चाहिए,  उन्हें
 संरक्षण देने  की  जरूरत  हैं।  आज  मैं  आपके  सामने  रखना  चाहता  हूं  कि  उत्तर  सुदेश  में  हमरे  मुख्यमंत्री  जी  ने  घोषित  किया  कि  अतिवृष्टि  और  अनावृष्टि  का  तत्काल  सर्वे  किया  जाए।  सर्वे  का  हाल  यह
 है  कि  केवल  अखबार बाजी  हो  गयी,  कोई  पपर  सर्वे  नहीं  san  नीति  यह  घोषित  की  गयी  कि  जहां  50  पुनीत  से  अधिक  फसल  की  क्षति  हुई  हो,  वहां  पर  4500  रुपये  पूति  हेक्टेअर  असिंचित  क्षेतू में
 और  9000  रूपये  पूति  हेक्टेअर  सिंचित  अन  में  मुआवजा  दिया  जाएठ।  अब  इसमें  भी  एक  कमाल  शुरू  होता  हैं  और  वह  कमाल  हमारा  पुराना  पटवारी,  लेखपाल  करता  है  उस  पद्धति  में  भी  वैज्ञानिकता
 की  जरूरत  हैं।  किसी  माननीय  सदस्य  नें  यह  बात  पहले  भी  उठाई  eft;  वह  पटवारी  कह  देता  हैं  कि  इस  गांव  में  50  पुनीत  क्षति  नहीं  हुई।  इस  तरह  से  फसल  की  क्षति  का  वह  सही  आकलन  नहीं
 करता  है  इस  पर  भी  कोई  वैज्ञानिक  हष्टिकोण  अपनाने  की  जरूरत  है।  मैं  कहना  चाहता  हूं  कि  9045  बहुत  कम  हैं,  9000  हेक्टेयर  यानि  साढ़े  चार  बीघा  खेत  एक  हेक्टेयर  में  आता  है|  उसमें  से  2000
 रुपए  पूति  बीघा  मुआवजा  दिया  जाता  है,  इतनी  तो  उसकी  ट्रैक्टर  से  जो  जुताई  की  जाती  है,  उसकी  लागत  आती  है।  इसके  अलावा  खाद,  बीज  और  पानी  अलग  हैं,  अगर  इन  सबको  जोड़  दिया  जाए  तो
 उसकी  क्षतिपूर्ति  नहीं  होती  हैं।  इसलिए  इस  पर  ध्यान  देने  के  लिए  F  कृषि  मंत  जी  A  अनुरोध  करूंगा|

 मैं  एक  और  महत्वपूर्ण  बात  यहां  कहना  ताढत  हूं।  मैंने  सुबह  भी  शूल्ट  काल  में  इसे  यहां  कहा  था  कि  कीटनाशक  दवाओं  का  बहुत  दुरुपयोग  हो  रहा  है,  जो  कि  बड़ा  घातक  है।  इसके  उपयोग से  सबसे
 ज्यादा  गरीब  का,  किसान  का  ढी  अहित  हो  रहा  है|  जितने  भी  कृषि  उत्पाद  हैं,  उनमें  इसका  बड़ी  माता  में  दुरुपयोग  किया  जाता  है|  मैं  पूधान  मंत्री  जी  को  बधाई  देना  चाहूंगा  कि  उन्होंने  कई  कालेजों  के
 स्टूडेंट्स  को  इंताइट  किया  है  सॉइल  हैल्थ  कार्ड  बनाने  के  लिए,  इसके  लिए  उन्होंने  एजुकेशन  सिस्टम  का  उपयोग  करने  की  बात  कड़ी  है|  इसलिए  वह  अभिनंदन  के  पाता  हैं,  क्योंकि  इसका  लाभ  गरीब
 को,  किसान को  मिलेगा,

 मैं  यह  भी  निवेदन  करना  चाहूंगा  कि  कृषि  उपज  बढ़ाने  के  लिए  वैज्ञानिक  पद्धति  को  अपनाया  जाए  और  कृषि  अनुसंधान  परिषद  सही  शोध  करके  किसानों  को  बताए  कि  सही  कीटनाशकों  का  ही  सुयोग
 किया  जाना  चाहिए  और  इतनी  मातू  में  किया  जाना  चाहिए|  इसके  लिए  किसानों  को  भी  प्रश्ित  किया  जाना  चाहिए,  क्योंकि  अभी  इसकी  सबसे  ज्यादा  मार  किसानों  पर  ही  पड़ती  हैं।  उसे  इसकी
 दोहरी  मार  पड़ती  है।  एक  तो  यह  कि  उसी  कीटनाशक  दवाओं  के  सुयोग  से  उसकी  किडनी,  गुर्दे  आदि  डैमेज  ढोते  हैं  और  दूसरा  फसलों  पर  भी  विपरीत  असर  पड़ता  है।

 मैं  एक  बात  और  कहना  चाहता  हूं  कि  जब  किसान  किडनी,  गुर्दे  या  लीवर  की  बीमारी  से  परेशान  ढोता  है,  तो  अपोलो,  मैक्स  और  मेटांता  में  बड़े  लोग  तो  अपना  इलाज  करा  लेते  हैं,  वह  किसान  लोकल
 अस्पतालों में  अपना  इलाज  कराता  हैं।  अगर  वहां  से  बड़ी  मुश्किल  से  उसे  एम्स  में  या  पीजीआई  में  रेफर  किया  जाता  हैं  तो  वहां  छः  से  आठ  महीने  की  वेटिंग  के  दौरान  डी  वह  मर  जाता  है।  इसलिए इस  पर
 ध्यान  देने  की  जरूरत  है|  मैं  मांग  करता  हूं  कि  अगर  सही  मायने  में  किसान  के  बारे  में  सोचना  है  तो  अपोलो,  मतस,  मेठांता  और  जितने  भी  बड़े-बड़े  अस्पताल  हैं,  वहां  पर  किसानों  और  बीपीएल  धारकों
 के  लिए  20  पुनीत  इलाज  के  लिए  आरक्षण  की  व्यवस्था  की  जाए।  पु धान  मंत्री  जी  गरीबों  के  पूति  काफी  हमदर्दी  रखते  हैं  इसलिए  मैं  उम्मीद  करता  हूं  कि  सरकार  निश्चित  रूप  से  ऐसी  व्यवस्था  82ठ

 अंत  में  मैं  यह  काला  चाहता  हूं  कि  पिछली  राजग  सरकार  ने  बंगाल,  ओडिशा,  बिहार, पूर्वी  उत्तर  Jeol,  असम  आदि  राज्यों  में  सिंचाई  व्यवस्था  के  लिए  योजना  बनाई  थी  तथा  बंजर  भूमि  को  सिंचाई  के
 योग्य  चलाने  के  लिए  योजना  बनाई  थी,  उस  पर  कृषि  मंत्री  जी  जरूर  ध्यान  देंगे,  ऐसी  मैं  उनसे  उम्मीद  करता  हूं।

 थी  अरविंद  सावंत  (मुम्बई  दक्षिण)  :  उपाध्यक्ष  जी,  आज  एक  बहुत  ही  महत्वपूर्ण  विषय  पर  सदन  में  चर्चा  हो  रही  हैं।  कई  सदस्यों  ने  यहां  पर  किसानों  के  दर्द  की  कहानियां  सुनाई|  इतना  दर्द  और  पीड़ा
 किसानों में  हैं  कि  2014  में  किसानों  द्वारा  आत्महत्या  करने  की  घटनाओं  में  26  परतिशत  वृद्धि  हुई  eft;  कुल  1109  किसानों ने  आत्महत्या  की,  जिनमें से  986  किसान  महाराष्ट्र से  A,  तेलंगाना में
 83,  झारखंड में  29  किसानों नें  आत्महत्या  की  इन  किसानों ने  आत्महत्या  की,  अगर  हम  इनकी  लैंड  होल्डिंग  को  देखें  तो  पता  चलेगा  कि  हमरे  देश  में  75  फीसदी  किसान  पांच  एकड़  से  कम
 जमीन  वाले  हैं  और  सबसे  ज्यादा  आत्महत्या  करने  वालें  इसी  ऑरेणी  के  किसान  हैं।  वे  इसलिए  आत्महत्या  करते  हैं,  क्योंकि  यही  लोग  सारी  सुविधाओं  और  राहत  A  वंचित  हैं,  इसीलिए  वे  उजड़  रहे  हैं।

 उपाध्यक्ष  जी,  मैं  एक-दो  सुझाव  देना  arden)  जिसकी  लैंड  होल्डिंग  कम  हो,  उसके  लिए  क्या  करना  चाहिए,  तो  पहली  बात  यह  हैं  कि  उसके  लिए  पाली  की  व्यवस्था  की  जानी  चाहिए।  किसान तो  वैसे
 भी  परेशान  हैं।  ओलावृष्टि,  सूखा,  A  series  of  calamities  have  come  in  Maharashtra.  There  is  a  proverb  in  English.  Calamity  never  comes  alone.  So,  it  did  not
 come  alone.  There  were  a  series  of  calamities  in  Maharashtra.  ऐसी  स्थिति  से  किसान  को  उभार  कर  लाना  है,  उसको  सहारा  देनें  की  आवश्यकता है  तो  पहले  हमें  उसको  पानी
 Soft  की  आवश्यकता हैी  आपने  स्वच्छता  अभियान  चलाया  हैं,  लेकिन  पीने  के  लिए  पानी  नहीं  है  हमारी  राज्य  सरकार  नें  कल  ही  जलयुक्त  शिवार  नाम  A  एक  योजना  घोषित  की  हैं,  जिसमें  पांच-ठस
 एकड़  के  बीच  में  पानी  की  व्यवस्था  की  जाएगी,  वैसे  ही  कुछ  सोचना  चाहिए,  ताकि  सूखा  हो  तो  किसानों  को  पानी  मिल  ७  कॉपरेटिव  जाट  कॉरपोरेट,  हमरे  ऊपर  जो  टीका-टिप्पणी  की  जाती  हैं  हम
 कॉरपोरेट-कॉरपोरेट कर  रहे  हैं।  कॉर्पोरेट्स हमरे  दुश्मन  नहीं  हैं|  लेकिन  ऐसा  नहीं  होना  चाहिए  कि  इमाटी  सरकार  केवल  उनके  लिए  कर  रही  है,  इनके  लिए  कुछ  नहीं  कर  रही  है।  इसलिए
 कोआपरेटिव खेती  के  बारे  में  सोचना  चाहिए।

 तीसरी  बात  हैं  कि  उपजाऊ  की  नीति  की  जानी  arfée,  जब  किसान  को  किसी  उपज  का  अच्छा  भाव  मिलता  हैं,  जैसे  सोयाबीन  का  इस  साल  अच्छा  भाव  मिल  रहा  हैं  तो  वह  सोयाबीन  लगा  देता  हैं,
 कपास  लगा  देता  हैं  और  उसी  का  भाव  बाद  में  गिर  जाता  हैं  और  किसान  फिर  से  उजड़  जाता  हैं।  इसलिए  किसान  की  उपज  की  एक  नीति  सरकार  को  तय  करनी  चाहिए|  इसके  अलावा  ओलावृष्टि
 आपदा  के  तहत  आती  है,  लेकिन  बेमौसम  वर्षा  आपदा  के  नत  नहीं  आती  है।  मेरी  माननीय  मंत  जी  ।े  विनती  हैं  कि  बेमौसम  वर्षा  के  कारण  किसानों  को  जो  नुकसान  एप,  रहा  है,  उसको  भी  आपदा  के
 ded  लाना  चाहिए  ताकि  हम  किसानों  को  कुछ  मदद  कर  सकें।  इंश्योरैंस  की  जहां  तक  बात  हैं  तो  वे  कहते  हैं  कि  पतार  पुनीत  से  ज्यादा  वटि  आपका  नुकसान  होगा,  तभी  हम  इंश्योरेंस की  रकम
 देंगे,  मेरा  एक  और  सुझाव  हैं  कि  हम  जब  मिनिमम  सपोर्ट  Ysa  की  बात  करते  हैं,  उ  पहले  से  ही  कम  हैं,  उपजाऊ  और  उत्पादन का  अगर  आप  खर्च  निकालेंगे तो  Minimum  Support  Price  is
 not  even  sufficient  to  him.  Still  in  that  case  also,  मेरा  कहना  है  कि  जो  प्राड़ज़  तय  होती  हैं,  इस  वर्ष  में  समझिए  कि  भाव  गिर  जाता  है,  Bl  रुपये  पूति  किलो  बिक  रहा  था,  वह  बाद  में  80
 रुपये  हो  गया,  इसमें  20  रुपये  किसान  को  जो  घाटा  हो  रहा  हैं,  उसको  सरकार  को  बर्दाश्त  करना  चाहिए।  हम  सभी  तनख्वाह  वाले  लोग  हैं  हमें  मालूम  है  कि  महीठे  के  अंत  में  तनख्वाह  मिलने  वाली
 है,  जिस  दिन  किसान  को  पता  चलेगा,  I  will  get  an  assured  income.  उनकी  कोई  एशयोर्ड  इनकम  नहीं  है,  क  सबसे  बुरी  बात  हैं।  इसी  वजह  से  हमारे  देश  में  शहरीकरण  ज्यादा  हो  रहा  है,
 क्योंकि  वह  नौकरी  करना  सही  समझता  है,  खेती  करना  नहीं  समझता  है।  इसलिए  मैं  आपसे  विनती  करता  हूं  कि  बाजार  में  जो  गिरावट  होती  हैं,  उस  में  उसका  जो  नुकसान  ढोता  है,  उसको  कैसे
 सरकार  बर्दाश्त  कर  सके,  इसके  लिए  एक  योजना  सरकार  को  लानी  चाहिए,

 महोदय,  हम  मार्किट  और  इंडेक्स  के  गिरने  और  चढ़ने  की  बात  करते  हैं|  यह  मार्किट  वाले  लोग  कौन  हैं?  0.5  परसेंट  लोग  हैं  जो  मार्किट  से  जुड़े  हैं,  इसलिए  इमाटी  बोथ  और  जीडीपी  किसान  के
 उत्पादन  के  आधार  पर  तय  की  जानी  चाहिए  यदि  हो  सके  तो  इसके  लिए  अलग  से  जीडीपी  बनायी  जानी  चाहिए,  क्योंकि  जब  किसान  का  जीडीपी  होगा,  तब  वह  देश  का  सही  जीडीपी  होगा  और  तभी
 हम  जाकर  समझेंगे  कि  हमारी  इनकम  में  वृद्धि  a  रही  है

 हाल  दी  में  जो  ओलावृष्टि  हुई,  उसके  कारण  sa  चन्दू पुर  जिले  में  आम,  अंनुट,  अलार,  टमाटर  और  प्याज  की  फसल  रतलाम  हो  गई  हैं।  कुछ  नहीं  बचा  हैं,  गेहूं  की  फसल  भी  रतलाम  हो  गयी  हैी  लेकिन
 माननीय  मंत  महोदय  हर  बार  कहते  हैं  कि  राज्य  सरकार  की  तरफ  A  पूछताछ  नहीं  आया,  इसमें  हम  क्या  कर  सकते  हैं?  मेरा  कहना  है  कि  Why  do  you  not  take  a  proactive  action  from
 the  Central

 Government  itself?  हम  परोएक्टिव  एक्शन  लें  और  हमें  जब  मालूम  पड़े  कि  राजस्थान,  afeictong और  उत्तर  सुदेश  में  हुआ  हैं।  साढ़े  सात  लाख  एकड़  में  फसल  हमारे  महाराष्ट्र  में  खराब  हुई  है  इसके
 लिए  हमारी  तरफ  सें  भी  प्रोएवशल  होला  चाहिए|  इसके  लिए  भी  कोशिश  करने  की  आवश्यकता  है।  एक  कन्टीजेंसी  फण्ड  किसानों  के  लिए  अलग  सें  बनाने  की  आवश्यकता  हैं।  मैंने  जो  सुझाव  दिए  हैं
 उनको  हमरे  ait  महोदय  सिंगल  विंडो  क्लीयरेंस  के  माध्यम  A  करने  की  कोशिश  करेंगे  तो  शायद  किसानों  को  राहत  मिलेंगी।  धन्यवाद।



 जू

 oft  राजवीर  अिंठ  (राजू  भैय्या)  (एटा)  :  माननीय  उपाध्यक्ष  जी,  मैंने  तो  अभी  बोलता  शुरु  भी  जढ़ी  किया  हैं।  मैं  नया  सदस्य  हूं।  मुझे  मालूम  हैं  कि  घंटी  बजाने  के  बाठ  भी  पांच  मिनट  का  समय  आप  मुझे
 देंगे,  ऐसी  मेरी  आशा  हैं

 महोदय,  आज  इस  सदन  में  किसानों  को  लेकर  चर्चा  सुबह  से  हो  रही  है।  यह  इतना  महत्वपूर्ण  विषय  है  कि  इसमें  हर  सदस्य  बहुत  गंभीर  है  sift  प्दू  दिन  पहले  ओले  तथा  बारिश  कई  राज्यों  में  हुई।
 इल  राज्यों  में  आज  तक  लेखपाल  और  कानूनगो,  नायब  तहसीलदार  और  तहसीलदार  अभी  तक  उस  नुकसान  की  भरपाई  का  आकलन  नहीं  कर  पाए  हैं|  यह  कितनी  निराशाजनक बात  है  और  इसका
 मुझे  कष्ट  हो  रहा  है।  अभी  जो  आपदा  आई  है,  इसकी  पूर्ति  नहीं  हो  सकती  है  और  इसलिए  नहीं  हो  सकती  कि  मुआवजे  की  राशि  इतनी  कम  है  कि  किसान  जितनी  अपनी  लागत  खेतों  में  लगाता  है,
 उसकी  पूर्ति  किसी  कीमत  पर  भी  लहीं  हो  अकती  एक  लियम  है  कि  ग्वास  पुनीत  या  इससे  अधिक  कोई  नुक़सान  होगा  तो  किसान  को  मुआवजा  मिलेगा।  लेंखपाल  इतने  शरारती हैं  कि  प्यास
 पुनीत  औफ  साठ  पुनीत  के  नुक़सान  को  भी  ये  चालीस  पुनीत  दिखाने  का  काम  करतें  हैं  और  ऐसा  इसलिए  करतें  हैं  कि  उस  daly  किसान  को  उसका  लाभ  न  मिले,

 खाद,  बीज,  बिजली  और  पानी  किसानों  को  मुहैया  नहीं  हो  रहा  हैं।  मिल  भी  रहा  हैं  तो  समय  से  नहीं  मिल  रहा  है  और  इतना  ब्लैंक  सें  मिल  रहा  है  कि  किसान  उसको  खरीद  जहां  पा  रहा  है।  दालें,
 फसलें,  धान  और  गेहूं  का  किसानों  को  कोई  समर्थन  मूल्य  नहीं  मिल  पा  रहा  हैं  और  बिचौलियों  के  माध्यम  से  किसान  बर्बाद  हो  रहा  हैं।  बैल  मर  जाए,  भैंस  मर  जाए  तो  किसानों  को  कितना  बड़ा  झटका
 पहुंचता  है,  इसका  मैं  एक  छोटा  सा  अपना  बीता  किस्सा  यहां  पर  सुनाना  चाहता  हूं,  मेंरे  पिताजी  जब  पढ़ते  थे  तो  उलठे  एक  दूसरे  भाई  थे,  वह  मर  गये|  मेंरे  बाबा  उतना  नहीं  रोयें  लेकिल  जिस  समय
 हमरे  दो  बैलों  में  से  जब  एक  बैल  मर  गया  था  तो  मेंरे  बाबा  उतना  ज्यादा  रोये  थे  जितना  वह  अपने  बेटे  की  मौत  पर  भी  नहीं  रोये  ्  यह  किसान  का  दर्द  हैं  जो  कोई  समझ  नहीं  सकता।

 महोदय,  देश  में  बराबर  आत्महत्याएं हो  रही  हैं।  इसका  लेखा-जोड़ता  मैं  आपके  सामने  पुस्तक  करना  चाहता  हूं।  अध्  सुदेश  में  2014,  असम  में  305,  बिहार  में  127,  हरियाणा में  374,  कर्नाटक  में
 1403, केरल  में  972,  मध्य  सुदेश  में  1090,  महाराष्ट्र  में  3145,  राजस्थान में  295  और  उत्तर  पेश  की  जो  बात  यहां  पर  खड़े  होकर  मेरे  कई  मितू  कर  रहे  थे  और  जो  किसानों  के  बड़े  मसीहा  बन  रहे

 थे,  नर्ष  2013  में  750  आत्महत्याएं यहां  a  हुई  हैं|  हमारे  उत्तर  सुदेश  के  मुख्य  मंत्री  जी  ले  यह  स्वीकार  किया  हैं  कि  अब  तक  किसानों  का  गना  जो  गया  है,  उन  मिल  मालिकों  से  किसानों  को  अभी
 तक  केवल  62.22  प्रतिशत  ही  भुगतान  हो  पाया  है

 महोदय,  मैं  माननीय  मंत  जी  से  जानना  चाहता  हूं  कि  किसान  की  डी  हर  चीज  उधार  क्यों  ली  जाती  हैं?  खाद  हैं,  बिजली  है,  पानी  है,  यह  किसान  को  उधार  क्यों  नहीं  मिलता?  मेरी  मांग  हैं  कि  किसान
 की  कोई  चीज  उधार  1.0  ली  जाए,  उसको  नकद  पेमेंट  किया  जाए,

 महोदय,  महंगाई  पर  बड़त  चर्चा  की  जाती  हैं।  100  रुपये  गेहूं  पर  बढ़  जाएं,  20  रुपये  दाल  पर  बढ़  जों,  5  रुपये  आलू  पर  बढ़  जाएं,  20  रुपये  प्याज  पर  बढ़  जाएं  या  10  रुपये  किसी  और  चीज  पर  बढ़
 जाएं,  उसकी  देश  में  इतनी  चर्चा  होती  हैं  तथा  टीवी.  प्रिंट  मीडिया  भी  इतना  बढ़ा-चढ़ाकर  दिखाते  हैं  कि  महंगाई  इतनी  at  गई,  टमाटर  के  Ysa  पहले  40  रुपये  किलो  थे,  अब  ये  बढ़कर  50  रुपये हो
 ary,  प्याज  50  रुपये  किलो  थी,  अब  60  रुपये  हो  गई  लेकिन  किसान  की  जेब  में  यदि  दो  पैसे  चले  जाएं  तो  किसी  को  बर्दाश्त  नहीं  होता  हैं।  कोई  भी  कंपनी  यह  कह  दे  कि  ढमाी  गाड़ी  के  कल  से
 50,000  या  60,000  रुपये  बढ़  जाएंगे  या  कोई  भी  कंपनियां  जो  उत्पादन  कर  रही  हैं,  अगर  वे  यह  कह  दें  कि  हमारा  सामान  1000  रूपये  की  जगह  कल  को  1200  रुपये  का  मिलेगा,  कोई  बोलने
 ताला  नहीं  है,  कोई  तिरोध  करने  वाला  नहीं  हैं।  लेकिल  विटोध  होता  हैं  तो  वह  केवल  किसानों  का  होता  हैं।  मैं  किसान  हूं  और  किसान  की  बात  सभी  लोग  कर  रहे  हैं|  हमरे  सामने  के  जितने  विपक्षी  दल
 हैं,  ये  अगर  किसानों  पर  कोई  चर्चा  कर  रहे  हैं  तो  उस  पर  हंसी  आ  रही  हैं।  ये  बड़े  लोग,  ये  बड़े-बड़े  राजघराने  के  लोग  किसानों  का  दर्द  क्या  जानें  कि  किसान  का  दर्द  क्या  होता  हैं।  मैंने  एक  बड़े  परिवार
 में  एक  पेंटिंग  देखी,  पेंटिंग  में  क्या  था,  जमीन  सूरी  हैं,  जमीन  में  सूखे  की  वजह  से  Guy  पड़ी  हैं,  किसान  बैठा  है,  किसाने  के  कपड़े  फटे  हैं,  उसकी  बिताई  फटी  हैं,  सिर  पर  जो  कपड़ा  डाले  हैं,  तह  भी
 फटा  हैं,  गाल  पिचके  हुए  हैं  और  उसकी  दाढ़ी  बढ़ी  हुई  हैं।  वह  किसान  सूरज  की  तरफ  ऐसे  देख  रहा  हैं,  शायद  ऐसा  लगता  हैं  कि  वह  यह  कह  रहा  हैं  कि  हे  प्रथ्र,  अब  सहा  जहीं  जाता,  बर्दाश्त नहीं  होता,
 मुझे  उठा  ले।  मैं  जानना  चाहता  हूं  कि  उस  पेंटिंग  की  क्या  कीमत  है,  जो  बड़े-बड़े  घरों  में  लग  रही  है,  बड़े-बड़े  राजघरानों में  लग  रही  हैं।  यह  किसानो  का  मजाक  हैं  या  उस  किसान  के  साथ  इनकी
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 महोदय,  अभी  सामने  की  तरफ  से  बड़े  भाषण  हो  रहे  A,  भूमि  अधि्ृण  को  लेकर  संसद  से  लेकर  माननीय  राष्ट्रपति  जी  के  यहां  तक  सभी  दलों  ने  मार्च  किया।  जिसके  परिवार  के  लोग  जिसका  साथ
 नहीं  दे  रहे  हों,  उसके  साथ  14-15  दल  इकट्ठे  होकर  जा  रहे  हैं  क्यों,  जमील  अधिकृण  में  बुराई  क्या  हैं?  अगर  हमारी  पार्टी,  हमारी  सरकार  भूमि  अधवहण  में  किसानों  का  कुछ  भला  करना  चाहती  हैं  तो
 इनके  पेट  में  दर्द  कयों  हो  रहा  है|  इन्हें  नहीं  मालूम  कि  चार  गुला  मुआवजा  मिलेगा,  यह  नहीं  चाहते  कि  किसानों  के  बातों  को  नौकरी  मिल  जाए,  यह  नहीं  चाहते  कि  किसान  सम्पन्न  हो  जाएं,  यह  नहीं
 चाहते  कि  किसान  हमारे  बराबर  में  आकर  बैठे।

 महोदय,  अंत  में  मैं  माननीय  मंत्री  जी  से  एक  निवेदन  करना  चाहता  हूं  कि  यदि  किसान  की  तरक्की  करनी हैं  तो  कुछ  मूलभूत  आवश्यकताएं हैं  -  बिजली,  सड़क,  सिंचाई,  स्वास्थ्य,  सुरक्षा  और
 स्वरोजगार  यदि  ये  सब  चीजें  किसानों  को  गांतों  में  मिल  जायेंगी  तो  किसान  की  उन्नति  हो  जायेगी।  फसल  का  बीमा,  पशुओं  का  बीमा  ये  सब  मिल  जायेंगी  तो  निश्चित  रूप  से  किसान  की  स्थिति  अच्छी
 हो  जायेंगी।  किसान  उठेगा  तो  गांव  उठेगा,  गांव  उठेगा  तो  पैदावाट  उठेगी,  पैदावार  उठेगी  तो  बाजार  उठेगा,  बाजार  उठेगा  तो  शक्ति  बढ़ेंगी,  शक्ति  बढ़ेगी  तो  Ha  करने  की  शक्ति  बढ़ेगी,  ्य  करने  की
 शक्ति  बढ़ेगी  तो  उद्योग-धंधे लगेंगे,  उद्योग-धंधे  लगेंगे  तो  मेरा  देश  आगे  तक  जायेंगी

 इन्हीं  शब्दों  के  साथ  मैं  अपनी  बात  समाप्त  करता  हूं।  धन्यवाद|

 *SHRI  RABINDRA  KUMAR  JENA  (BALASORE)  :  State  of  agriculture  in  India  continues  to  be  in  downward  trend.  According  to  the  Economic
 Survey  2014-15  presented  on  February  27,  2015,  growth  in  agriculture  is  estimated  to  be  1.1%  in  2014-15.  This  is  despite  the  monsoon  in  2014
 being  only  88%  of  the  long  period  average  rainfall  in  India.  The  estimates  total  production  of  257.1  million  tones  is  2.  3%  lower  than  the  2"
 advance  estimates  of  2013-14,  of  263.2  million  tones.

 All  major  crops,  except  wheat  and  sugarcane  have  had  a  decrease  as  campared  to  the  2"4  advance  estimates  in  2013-14.  Production  of  pulses
 is  estimated  to  decrease  by  6.8%  and  that  of  oilseeds,  by  9.6%,  from  the  24  advance  estimates  in  2013-14  to  those  of  2014-14.  This  trend  is
 worrisome  and  need  serious  brain-  storming.

 Nearly  47%  of  total  agricultural  holding  in  the  country  are  of  less  than  0.5  hectares  of  land  and  almost  97%  of  holding  consist  of  less  than  5
 hectares  of  land.  Holdings  of  above  10  hectares  account  for  just  0.6%  of  the  total  holding,  whereas  those  above  20  hectares  account  for  0.1%  of  the
 total  agricultural  holdings.

 Only  46%  of  land  area  is  sown,  which  has  remained  constant  for  last  45  Years  and  only  45%  of  cropped  area  is  under  irrigation  and  rest
 dependent  on  monsoon.

 According  to  RBI,  in  last  10  years,  farm  loan  has  been  increased  by  whopping  755%  which  gives  all  the  reasons  to  cheer  about.  At  the  same
 time,  according  to  ASSOCHAM,  there  is  a  misdirection  of  farm  loans  and  there  is  a  virtual  exclusion  of  small  and  marginal  farmers.  In  2011-12,  while
 the  farm  credit  increased  to  5.09  lac  crore,  small  &  marginal  famers  got  only  5.7%  of  the  same.



 In  2012,  Govt.  reported  in  parliament  that  2,  90,470  farmers  committed  suicide  in  past  15  years.  UPA-2  Govt's  initiative  of  waving-  off  5
 Rs.2,000  Crore  farm  loan  program  to  farmers  had  a  severe  loophole  as  indicated  in  CAG  report  which  reported  as  high  as  22%  misappropriation  in
 connivance  with  Banks,  Auditors  and  big  famers.  Govt.  could  only  recover  about  85  crores  from  the  above  culprits  while  they  combindly
 misappropriated  more  than  Rs.10,000  crore.

 Intelligence  Bureau  on  ygth  Dec  2014  submitted  a  report  to  Govt.  titled  spate  of  Cases  of  Suicide  by  Farmersਂ  wherein  reported  that  there  is
 an  upward  trend  in  famers  suicide  in  Maharastra,  Telengana  ,  Punjab,  besides  instances  in  Gujrarat,  Uttar  Pradesh,,  Tamil  Nadu.

 It  cited  the  reason  of  depleted  water  table,  unsustainable  macro-economic  policy  and  faulty  process  of  export  and  import  prices  among  others.
 Continuance  charging  of  high  interest  rates  from  24%  to  50%  per  annum  by  lenders  also  contributed  to  this  scenario.

 In  this  context,  Govt.  must  take  up  appropriate  proactive  steps  to  arrest  the  downward  trend  of  agrarian  activities  and  resultant  low  GDP
 contribution.  While  it  is  well  accepted  that  manufacturing,  services  and  other  sun-rise  sectors  contribute  to  the  national  prosperity,  we  must  not
 forget  that  our  country  still  remains  an  agrarian  economy  on  which  majority  of  our  people  depend  on  their  livelihood.  Every  possible  avenue  must  be
 explored  and  implemented  so  that  agriculture  also  contribute  a  lion's  share  in  GDP.

 aay  पुष्पेन्द्र  सिंह  चन्देल  (हमीरपुर):  मैं  सठठ  में  नियम  193  के  अंतर्गत  हो  रही  चर्चा  में  देश  में  किसानों  की  ओलावृष्टि  एवं  अत्यधिक  वर्षा  के  कारण  हुए  नुक़सान  के  विषय  में  सरकार  का  ध्यान
 आकर्षित  कराना  चाहता  हूं  |  पिछले  दिनों  में  उत्तर  Yool,  मध्य  सुदेश  व  महाराष्ट्र  एवं  कई  राज्यों  में  हुई  असमय  ast  aul  एवं  ओलावृष्टि  से  किसानों  की  लाखों  हेक्टेयर  फसल  बर्बाद  हो  गई  |  भारत  एक
 कृषि  पु धान  देश  है  जहां  के  लोगों  की  आय  का  एकमा तू  Bla  कृषि  हैं  |  आजादी  के  समय  खेती  देश  की  जीडीपी  में  66और  योगदान  रखती  थी  जो  अब  महज  13और रह  गई  हैं  |  पिछले  कुछ  दिनों  में  हुई
 असमय  मूसलाधार  बारिश  ने  उत्तर  सुदेश  के  बुंदेलखंड  के  किसानों  को  बर्बाद  कर  दिया  हैं  और  बुंदेलखंड  के  किसान  आत्महत्या  करने  पर  मजबूर  हो  गए  हैं  |  बारिश  और  ओलावृष्टि  से  हुई  तबाही  के  बाठ
 पुडंरीक  आंकड़ों  के  आधार  पर  उत्तर  पूदेश  में  27  लाख  हेक्टेयर  की  फसल  बर्बाद  हो  गई  हैं  |  कृषि  वैज्ञानिकों  का  कहना  हैं  कि  मौसम  का  मिजाज  यही  बना  रहा  तो  हालात  बद  A  बदतर  हो  जाएंगें  |
 बारिश  एवं  ओलावृष्टि  होने  की  वजह  से  फसल  की  बर्बादी  देख  उत्तर  सुदेश  में  पांच  किसानों  की  सदमें  में  मौत  हो  गई  जबकि  कुछ  किसानों  ने  फांसी  लगाकर  जीवन  दे  दिया  |  क्दू  सरकार  द्वारा
 समिति  बनाकर  इस  तू सदी  की  जांच  कराई  जाए  तो  यह  आंकड़े  और  भी  दिल  दहलाने  वाले  होंगे  |  पिछले  10  दिनों  से  उत्तर  प्रदेश  के  बुंदेलखण्ड  में  पूतिदला  किसान  आत्महत्या  कर  रहा  हैं  ।  पिछले दो
 दिनों  में  हुई  7.4  मिलीमीटर  वर्षा  नें  दाल,  गेहूं,  सरसों  और  लाही  आदि  की  फसलों  को  जबरदस्त  नुक़सान  पहुंचाया  हैं  |  बुंदेलखण्ड  के  सभी  जिलों  में  किसानों  की  फसलों  को  60  से  80  परतिशत
 नुकसान  होने  का  अनुमान  है  |  मैं  माननीय  वित्त  मंत्री  एवं  मालवीय  कृषि  मंत  जी  से  यह  अनुरोध  करना  चाहूंगा  कि  तत्काल  रूप  से  एक  केव्द्वीय  सर्वेक्षण  समिति  गठित  करके  भारत  के  सभी
 किसानों  एवं  विशेषकर  बुंदेलखंड  थेत  के  किसानों  का  क्षेतूतार  सर्वे  करवाया  जाए  जिससे  यह  जानकारी  लग  सके  कि  किसानों  को  कितनी  क्षति  हुई  हैं  और  मैं  माननीय  वित्त  मंत्री  A  यह  आट  करना
 चाहूंगा  कि  अ्द  सरकार  द्वारा  इस  दैवीय  आपदा  से  किसानों  को  बचाने  के  लिए  विशेष  राहत  पैंकेज  उपलब्ध  कराया  जाना  सुनिश्चित  किया  जाए  और  कुछ  ऐसी  व्यव्०  की  जाए  जिससे  सीधे  किसानों
 के  खेतों  में  राहत  का  पैसा  पहुंच  सके  और  जिन  स्थानों  पर  फसलें  पूरी  तरह  से  बर्बाद  हो  गई  हैं  वहां  किसानों  को  वैकल्पिक  फसल  गुप्त  करने  के  लिए  बड़े  पैमाने  पर  तत्काल  आगामी  फसलों  के  लिए
 गुणवत्तायुक्त  बीज  ज:शुल्क  वितरित  किए  जाए  |  मैँ  माननीय  वित्त  sift  से  यह  आ्वट  करना  चाहूंगा  कि  उत्तर  पूदेश  विशेषकर  बुंदेलखंड  के  किसानों  के  लिए  तत्काल  सहायता  पहुंचाने  के  लिए
 आत्महत्या  को  मजबूर  अन्नदाता  किसानों  के  बैंक  कृषि  ऋण  का  शत-परतिशत  ब्याज  माफ  किया  जाए  |  सभी  प्रका  की  वसूली  को  तत्काल  प्रभ्व  से  रोक  दिया  जाए  |  बुंदेलखण्ड का  जो  भी  अधिकारी
 और  बैंक  एवं  साहुकार  यदि  क्यू ली  की  कार्यवाही  करे  तो  उसे  कठोरता  ठण्ड  दिया  जाए,  मुकठमा  दर्ज  करवाकर  जेल  भेजा  जाए  |

 उक्त  Yee  तब  तक  जारी  रहे  जब  तक  कि  कर्ज  में  डूबे  बुंदेलखंड  के  अन्नदाता  किसान  के  एक-एक  अर्थात  अनन्तिम  किसान  के  खेत  तक  सरकार  सिंचाई  की  व्यवस्था  wt  न  कर  दे  |  मेरी
 बार-बार  पुराना  व  निवेदन  हैं  कि  जब  तक  संपूर्ण  बुंदेलखंड  सिंचाई  से  संतुष्ट  ज  हो  जाए  तब  तक  कोई  भी  व्यू ली  ज  की  जाए,  शुल्क  मिट्टी  की  किस्म  के  हैल्थ  कार्ड  के  आधार  पर  मौसमानुकूल
 शुष्कता  बीज  एवं  उपयुक्त  खाद  (क्षेतूफल  के  आधार  पर)  शुल्क प्रदाल  की  जाए  |

 बुंदेलखंड  का  बहुत  बड़ा  भू-भाग  डार्क  जोन  घोषित  किया  गया  हैं  जहां  पर  सरकार  ट्यूबवैल  नहीं  लगाती  हैं  और  न  ही  ट्यूबवैल  को  अनुदान  देती  हैं  |  अत:  सरकार  A  वीनम  निवेदन  हैं  कि  किसान  के
 हित  की  माननीय  प्रधानमंत्ी,  मोठीजी  की  मढहत्वाकांक्नी  योजना  '"'पूधालमंती  कृषि  सिंचाई  योजनाਂ  की  शुरूआत  सर्वप्रथम  देश  के  डार्क  जोन  वाले  हेतु  से  ही  पूरे  की  जाए  |  जिस  अत  में  ट्यूबवैल भी
 सफल  नहीं  हैं,  सर्वपूथम  वही  क्षेतू  (जिसमें  बुंदेलखण्ड  aft  हैं)  प्रधानमंत्री  कृषि  सिंचाई  योजना  के  माध्यम  से  नहरों  का  जाल  बिछाकर  पूर्ण  रूप  से  संलप्त  किया  जाए  |

 मुझे  पूरा  विश्वास  हैं  कि  आीमाल  जरे्व  भाई  मोदी  जी  के  नेतृत्व  वाली  भाजपा  सरकार  बुंदेलखंड  के  कराह  रहे  किसान  कृषि  से  विमुख  हो  रहे  किसान,  पलायन  कर  रहे  किसान  एवं  आत्महत्या  को
 मजबूर  बुंदेलखंड  के  किसान  की  निश्चित  रक्षा  करेगी  |  बुंदेलखण्ड  के  किसानों  की  रक्षा  करने  का  बार-बार  निवेदन  करते  हुप  अपनी  बात  इस  विश्वास  के  साथ  समाप्त  करता  हूं  कि  मेरे  द्वारा  कढ़ी  गई
 बात  को  सिर्फ  भाषण  नहीं  समझा  जाएगा  बल्कि  एक  लाचार  किसान  की  siRQSIICHT  का  दर्द  समझकर  सरकार  बुंदेलखंड  के  किसान  को  संरक्षण  देकर  किसान  को  खुशहाल  जीवन  जीने  का
 अधिकार देने  के  लिए,  किसान  हित  की  योजनाओं  की  शुरूआत  बुंदेलखंड  से  ही  करेगी  |



 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  We  had  decided  to  extend  the  time  of  the  House  up  to  8'०  clock.  Now,  it  is  7.58  p.m.  Only  two  minutes  are  left.

 If  the  Members  wish,  we  can  extend  the  time  of  the  House  by  one  more  hour  provided  you  speak  for  only  three  minutes.  Otherwise,  I  cannot
 accommodate  Members.  Otherwise,  I  cannot  run  the  House.

 Please  tell  the  problems  relating  to  agriculture  in  your  constituencies  which  you  want  to  highlight  to  the  hon.  Minister.  That  is  enough.  Do  not  go  into
 the  history.  Everybody  is  going  into  the  history  Swaminathan  Commission  etc.  Everybody  knows  that.  Do  not  repeat  what  others  have  said.  You
 simply  tell  the  problems  agriculture  sector  is  facing  in  your  constituency.  You  may  also  give  suggestions  for  improvement  of  agriculturists.  So,  you
 limit  your  speeches  to  three  minutes.  Otherwise,  everybody  is  talking  of  the  same  history.

 SEVERAL  HON.  MEMBERS:  Yes.

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  We  are  extending  the  time  up  to  9  o'clock  and  not  beyond  that.  Therefore,  please  cooperate  so  that  we  can  accommodate
 all  the  Members  to  speak.  So,  every  hon.  Member  may  take  only  three  minutes  and  not  more  than  that.

 20.00  hrs.

 थी  का राठी  सनगन ना  अमरप्पा  (कोप्पल)  :  माननीय  उपाध्यक्ष  महोठय,  आपने  मुझे  इस  विषय  पर  बोलने  का  मका  दिया  है,  उसके  लिए  मैं  आपको  धन्यवाद  करता  हूँ।

 Sir,  our  NDA  Government,  has  taken  several  steps  to  encourage  farmers  and  the  agriculture  sector  of  the  country.  The  NDA  Government  has
 allocated  Rs.  10,600  crore  for  agriculture  sector  for  the  year  2015-2016.  Out  of  this  allocation,  the  hon.  Finance  Minister  has  earmarked  Rs.  3,275.25
 crore  for  Krishyonnati  Yojana;  Rs.  2,588.60  crores  for  crop  insurance;  Rs.  3,295  crores  for  ICAR;  Rs.  481.50  crore  for  Dairy  Vikas  Abhiyan;  and  Rs.
 410.69  crores  for  the  Blue  Revolution.

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  Hon.  Member,  kindly  come  to  the  suggestions.

 SHRI  KARADI  SANGANNA  AMARAPPA :  Sir,  I  would  like  to  make  a  few  suggestions.

 I  would  like  to  throw  some  light  on  the  issue  of  crop  insurance.  India  is  an  agrarian  country  where  a  majority  of  the  population  depends  on
 agriculture  for  their  livelihood.  Crop  production  in  India  depends  largely  on  weather,  it  is  severely  impacted  by  natural  calamities  and  also  by  attack
 of  pests  and  diseases.  These  unpredictable  and  uncontrollable  conditions  make  the  Indian  agricultural  sector  an  extremely  risky  enterprise.  So,  it  is
 the  need  of  the  hour  to  encourage  our  farmers  by  providing  better  coverage  of  crop  insurance  to  ensure  that  the  farmers  do  not  lose  under  any
 circumstance.

 Farmers  are  not  fully  aware  of  the  crop  insurance.  So,  awareness  about  crop  insurance  should  be  created  among  all  farmers  in  the  country,
 including,  Karnataka.  During  the  Kharif  season  of  the  year  2013-2014,  only  12  per  cent  of  the  farmers  in  the  State  of  Karnataka  got  crop  insurance.
 This  shows  that  no  measures  were  taken  by  the  authorities  concerned  to  create  awareness  among  the  farmers.  I  would  urge  upon  the  Government
 to  take  steps  to  improve  the  reach  of  both  modified  and  weather-based  crop  insurance  scheme  to  cover  every  crop,  and  also  all  category  of  farmers.
 Further,  the  Government  should  also  ensure  that  all  farmers,  who  have  paid  the  premium,  must  get  the  benefits  of  the  insurance.  There  is  also  need
 to  provide  insurance  cover  for  crops  that  are  damaged.  I  would  also  like  to  propose  provision  of  solar  fencing.

 Another  point  that  I  would  like  to  mention  here  is  with  regard  to  wild  animals.  The  forest  authorities  have  not  streamlined  the  guidelines  to
 provide  compensation  to  the  farmers  in  the  event  of  crops  being  damaged  due  to  wild  animals.  In  the  State  of  Karnataka,  deer,  elephant,  wild  boar
 and  other  wild  animals  are  creating  huge  menace,  particularly,  in  the  forest  enclosed  villages,  and  agricultural  crops  are  being  damaged.  As  a  result
 of  this,  the  farmers  are  suffering  huge  losses.  However,  the  forest  authorities  are  refusing  to  send  a  report  to  the  Government  for  giving
 compensation  for  the  crops  damaged  by  wild  animals.  Hence,  the  farmers  are  not  being  given  compensation.  Therefore,  I  would  urge  upon  the  Union
 Government  and  the  Agriculture  Minister  to  authorize  and  consent  to  give  compensation  for  the  crops  damaged  by  wild  animals.

 As  far  as  fertilizer  is  concerned,  subsidized  fertilizer  is  being  misused  in  the  country.  Therefore,  the  Government  should  take  steps  to  issue
 fertilizer  passbooks  to  the  eligible  farmers  to  prevent  misuse  of  fertilizer  supplied  at  subsidized  rates.  Further,  it  should  be  made  mandatory  to
 produce  the  passbooks  while  buying  fertilizer  from  the  Agricultural  Produce  Marketing  Committees  and  such  other  agencies.

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  Hon.  Member,  please  wind  up  your  speech.

 SHRI  KARADI  SANGANNA  AMARAPPA  :  Sir,  I  would  like  to  mention  one  more  point.

 As  regards  crop  loan,  the  Union  Budget  has  also  allocated  Rs.  8.5  lakh  crore  for  farm  credit  this  year.  As  far  as  farm  credit  is  concerned,  the  very
 intention  to  provide  short-term  crop  loan  to  farmers,  particularly,  small  and  marginal  farmers  is  not  achieved.  I  would  say  that  the  Government  has
 failed  to  achieve  the  target  in  all  these  years  as  no  Nationalized  Bank  is  ready  to  give  short-term  farm  loan  to  farmers.  हमरे  विरेन्दर  सिंह  जी  ने  जो  कहा  कि
 कृषि  का  अलग  से  बजट  होना  चाहिए,  उससे  मैं  अपने  आपको  सम्बद्ध  करता
 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  Members  who  are  not  able  to  speak  within  the  stipulated  time  of  three  to  four  minutes,  they  are  requested  to  please  lay
 their  speeches  on  the  Table.  That  is  allowed.  I  have  already  told  about  it.  Do  not  create  embarrassment  to  others  also  because  many  Members  are
 yet  to  speak.  Therefore,  please  cooperate.



 “वट  भरतेठ्द  सिह  (बिजनौर)  :  मेंरे  बुत  से  योग्य  साथियों  ले  किसानों  के  विषय  पर  अपनी  चिंता  व्यव्त  करने  हेतु  आंकड़ें  तथा  सर्वेक्षण  प्रस्तुत  किये  हैं।  मैं  पुन:  उन  सबको  पुस्तक  कर  सरकार  का
 समय  व्यर्थ  नहीं  WMHs  केवल  अपने  हेतु  के  दो  उदाहरण  देकर  मैं  किसानों  की  व्यथा  जो  हम  सभी  व्यव्त  करने  का  पूयास  कर  रहे  हैं,  पुस्तक  करना  चाहेंगी।  आदेश  नाम  के  युवक  किसान  पुतू  गांव
 दरियापुर,  तहसील  मवाना,  जिला  मेरठ  का  निवासी  है,  ने  अपनी  फीस  न  दे  पाने  के  कारण  मवाना  तहसील  परिसर  में  आत्मदाह  करने  का  पूयास  किया।  ऐसी  ही  दूसरी  दुःखद  घटना  किसान  अशोक,
 निवासी  श्राक  धमेड़ी,  तहसील  चांदपुर,  जिला  बिजनौर  की  हैं,  जिसे  गलने  का  भुगतान  क  होने  पर  बेबसी  से  लाचार  होकर  आत्महत्या  कर  ली

 मेरे  अत  की  वाला  चीनी  मिल  का  रूपए  330  was  soon  भुगतान  का  बकाया  हैं।  पिछली  पैराई  aq  का  रूपए  110  करोड़  रूपए  अभी  तक  नहीं  मिला  और  इस  पैराई  अत्  का  रूपए  220  करोड़  नहीं
 दिया  गया  हैं।  इस  वर्ष  अठ्ठे  की  पैराई  13  नवम्बर,  2014  को  आरंभ  हुई  eft,  लगभग  साढ़े  तीन  महीनें  पैराई  के  बाद  केवल  डेढ़  मशीनें  का  ही  शरुगतान  Sail  है

 किसानों  का  निरंतर  धरना  और  मंत्रियों  के  खोखले  वादे  सुनते-सुनते  किसानों  की  बेबसी  सीमा  को  पार  कर  आत्महत्या,  आत्मदाह आदि  पर  पहुंच  गयी  है।  मृतक  किसान  अशोक  के  परिवार  को  वादों
 के  बाठ  भी  आज  तक  कुछ  भी  सहायता  नहीं  पठान  की  गई  है।  21  फरवरी  को  थाना  मोरजा  के  सामने  बब  किसानों  ने  गलने  के  ट्रक  को  आग  लगा  Gt  सुदेश  सरकार  नें  12  मार्च,  2015 को  मवाना
 चीनी  मिल  के  मालिक  के  Rac  एफ.आई.आर.  दर्ज  करने  का  प्रयास  किया।  चीनी मिल  द्वारा  13  मार्च,  2015  को  गलना  tas  बंद  करने  की  सूचना  के  पोस्टर  जगह-जगह  चस्पा  कर  दिये  orl
 किसानों  को  भय  था  कि  यदि  चीनी  मिल  नें  पैराई  बंद  कर  दी  तो  अभी  तो  एक  तिहाई  गलना  खेतों  में  खड़ा  हैं।  13  मार्च,  2015  से  मवाना  की  सड़कें  किसानों  की  बैलगाड़ियों,  बुग्गियों  और  ट्रैक्टर
 ट्रॉलियों से  भर  अयी।

 मेंरा  निवेदन  हैं  कि  पैराई  सतू  न्यूनतम  15  अप्रैल,  2015  तक  चलना  आवश्यक  है|  किसानों पर  बैंक  का  30  मार्च  तक  पैमेंट  जमा  करने  का  दबाव  है।  दूसरी  ओर  किसान  के  पास  गना  भुगतान  क
 होने  के  कारण  आगामी  फसल  की  बुआई  करने  का  पैसा  नहीं  हैं।  वर्षा  के  कारण  गेहूं,  सरसों,  आलू  और  मटर  की  फसल  की  भारी  क्षति  हुई  है।

 किसान  और  कृषि  की  इस  दुर्दशा  को  देखकर  हम  सभी  चिंतित  हैं।  विषय  सत्तापक्ष  या  पूति पक्ष  के  पूति  बहस  और  आंकड़ें  पुस्तक  करने  का  नहीं  है।  इस  विषय  पर  सपा  के  शु  धर्मेयु  यादव  जी  ने
 चीनी  के  आयात  पर  रोक  लगाने  का  उपाय  सुझाया|  माननीय  मंत  oft  रामविलास  पासवान  जी  ने  मुझे  स्पष्ट  किया  कि  भठ  सुझाव  अंतर्राष्ट्रीय  समझौतों  के  विपरीत  है|  मेरा  मानना  हैं  कि  यहां  उपस्थित
 पूत्येक  सदस्य  की  यह  चिंता  हैं  कि  हम  किसानों  की  व्यथा  को  समझें  और  दलगत  राजनीति  से  ऊपर  उठकर  इसका  निराकरण  करें|

 विषय  सत्तापक्ष  और  पूति पक्ष का  नहीं  हैं।  हम  सब  किसानों  की  समस्याओं  को  हल  न  कर  पाने  और  उनकी  बेबसी  के  पाप  के  भागीदार  हैं,  मेरी  आप  सभी  माननीय  सदस्यों  से  पुराना  हैं  कि  हम
 इस  गंभीर  समस्या  का  निराकरण  sidge  करें|

 *  SHRI  S.  R.  VIJAYA  KUMAR  (CHENNAL  CENTRAL):  At  the  outset,  I  thank  our  revered  leader  Makkalin  Mudalvar,  Puratchi  Thalaivi,  Honourable
 Dr.  Amma  for  her  kindness  in  sending  me  to  represent  the  Central  Chennai  Parliamentary  Constituency  and  also  for  enabling  me  to  present  in  this
 august  House  my  humble  views  on  the  AGRARIAN  SITUATTION  IN  THE  COUNTRY.

 In  the  context  of  discussion,  it  would  be  most  appropriate  to  invite  attention  to  the  views  of  General  Secretary  of  the  AIADMK  Party  and
 Makkalin  Mudalvar,  Puratchi  Thalaivi,  honourable  Dr.  Amma  on  this  subject.

 As  has  been  stated  by  Dr  Amma,  Tamil  Nadu  has  already  been  unfairly  treated  by  the  Fourteenth  Finance  Commission  in  the  manner  of



 horizontal  distribution  of  tax  devolution.  Reduced  weight  for  the  1971  population,  removal  of  fiscal  discipline  as  a  criterion,  the  increased  weight
 accorded  to  area  and  per  capita  income  distance  and  the  inclusion  of  the  absolute  forest  area  as  new  criterion  have  worked  against  the  interests  of
 the  State.

 This  results  in  taking  additional  burden  of  expenditure  on  the  Central  Government  priorities  by  the  Tamil  Nadu  which  is  an  unfair  expectation
 and  outcome.  In  a  nutshell,  the  unfair  treatment  to  the  performing  state  vastly  increases  its  burden  on  all  fronts  and  Agriculture  is  no  exception.

 Although,  there  are  proposals  in  the  General  Budget  for  2015-16,  like  Rs.  5,300  crores  for  micro  irrigation,  Rs.25,000  crores  for  Rural
 Infrastructure  Development  Fund,  Rs.15,000  crore  for  long  term  rural  credit  fund  and  Rs.45,000  crores  for  Short  Term  cooperative  Rural  Credit
 Reliance  Fund,  it  is  not  clear  as  to  what  would  be  actual  allocation  to  the  water  starving  and  monsoon  dependant  State  like  Tamil  Nadu  where
 Agriculture  sector  is  suffering  a  lot  due  to  various  natural  and  other  reasons.

 Agriculture  is  the  backbone  of  the  whole  country  and  the  State  of  Tamil  Nadu  is  no  exception.  But,  for  the  Agriculture  sector  in  Tamil  Nadu,
 veryu  peculiar  condition  prevail.  The  predominantly  agriculture  dominant  delta  and  basin  districts  of  Tamil  Nadu  depend  only  on  river  Cauvery.  But
 the  indifferent  and  unfriendly  attitude  of  the  State  of  Karnataka  with  the  tacit  support  of  successive  Central  Governments  has  dealt  a  heavy  blow  to
 the  hopes  of  the  farmers,  agriculturists  and  agriculture  labourers  of  the  State  of  Tamil  Nadu.  The  Cauvery  river  water  sharing  has  been  a  bone  of
 contention  and  unless  the  Central  Government  actively  take  part  in  the  issue  and  help  the  State  of  Tamil  Nadu  by  the  actual  implementation  of  the
 Honourable  Supreme  Court  orders  on  the  subject,  the  agriculture  sector  in  the  State  of  Tamil  Nadu  cannot  see  a  ray  of  hope.

 As  has  been  constantly  and  consistently  expressed  by  Makkalin  Mudalvar  Puratchi  Thalaive  Honourable  Dr.  Amma,  the  urgent  need  is
 implementation  of  Cauvery  river  water  sharing  management  system  which  has  so  for  been  detrimental  to  the  interest  of  the  State  of  Tamil  Nadu.

 The  only  positive  side  is  the  raising  of  height  of  the  Mullai  Periyar  Dam  due  to  the  tireless  efforts  of  Dr  Amma.  The  few  districts  irrigated  by
 this  Dam  water  have  reason  to  rejoice  thanks  to  Dr.  Amma.

 Tamil  Nadu's  irrigation  system  also  predominantly  depends  on  ground  water.  The  ground  water  level  depends  on  monsoon  pattern  every  year.
 Many  districts  have  low  ground  water  levels  due  to  poor  or  insufficient  monsoon.  In  order  to  manage  the  ground  water  resources,  the  Centre  should
 allocate  special  funds  to  the  State  of  Tamil  Nadu  for  technology  use  like  Deep  Bore  Wells,  Drip  Irrigation  etc.  It  is  needless  to  say  that  the
 Government  of  Tamil  Nadu  under  the  able  guidance  of  Dr.  Amma  has  been  doing  a  good  work  in  these  areas.

 Complete  revamp  of  the  Drip  Irrigation  Scheme,  Crop  Insurance  Scheme,  Procurement  Scheme,  etc.  taking  on  board  the  views  of  this  State
 Government  is  the  need  of  the  hour.

 In  the  Agriculture  sector,  the  real  work  is  to  be  done  by  the  State  Governments  and  without  their  involvement  no  positive  result  could  be
 achieved.

 I  would,  therefore,  fervently  appeal  for  more  allocation  of  funds  to  enable  the  Government  of  Tamil  Nadu  to  spend  more  on  Agriculture  sector
 so  that  the  vast  majority  of  its  population  of  poor  people  whose  sustenance  is  on  Agriculture  will  greatly  benefit  and  the  dream  of  Dr.  Amma  that  the
 Government  must  take  care  of  the  needs  of  the  poorest  of  the  poorest  is  fulfilled.

 oft  राजीव  सातव  (हिंगोली  )  :  महोदय,  आपने  मुझे  समय  दिया,  इसके  लिए  मैँ  आपको  धन्यवाद  देता  हूँ।  आज  19  तारीख  हैं  और  एक  साल  पहले  20  मार्च  2014  को  x  पूधानमंती जी  यवतमाल
 जिले  के  राबड़ी  गाँव  में,  जो  आर्मी  तहसील  में  है,  वहाँ  पर  आए  थे  और  उन्होंने  वहाँ  पय  पर  चर्चा  की  थी।  इस  देश  के  किसानों  के  साथ  चाय  पर  चर्चा  आदरणीय  पूधानमंती  जी  ने  एक  साल  पहलें  की  थी।
 उस  चाय  पर  चर्चा  में  उन्होंने  कहा  था  कि  जितना  खर्चा  होगा,  उससे  डेढ़  गुना  पैसा  हम  किसानों  को  देंगे,  बैंक  के  लोन  का  ब्याज  कम  SoM)  उस  समय  पर  पूधानमंती  जी  नें  कहा  था  कि  जहाँ  पर
 किसान  माल  तैयार  करेगा,  वहीं  पट  ही  उसके  लिए  मार्केट  हम  निकालेंगे,  एक  साल  हो  गया  हैं  और  इस  सरकार  का  करीब  10  महीने  का  कार्यकाल  हो  गया  है,  मेंट  पास  यह  पेपर  की  कटिंग  है,  यह
 पेपर  की  कटिंग  ...*की  हैं  ...*  जो  अलाइड्स  पार्टनर  है,  उनके  पेपर  की  यह  कटिंग  हैं  और  पढ़  क़र  रहा  हैं  कि  अच्छे  दिल  कहाँ  है|

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  You  just  say  whatever  you  want  to  say.

 oft  राजीत  सातव  ६  वह  पेपर  की  कटिंग  कह  रही  हैं  कि  अच्छे  दिल  कहाँ  हैं।  यह  कोई  कांग्रेस  का  पेपर  जढ़  हैं  और  इसलिए  हम  पूछ  रहे  हैं,  यह  16  मार्च  2015  की  कटिंग है|
 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  Without  permission,  you  cannot  say  that.  This  is  not  the  way.  You  cannot  show  like  that.

 oft  राजीव  सातव  :  महोदय,  मेरा  आपके  माध्यम  से  सरकार  A  यह  कहना  है  कि  आपने  राज्य  Bar  में  15  मार्च  को  जवाब  दिया  और  उसमें  यह  कहा  हैं  कि  58  दिन  में  महाराष्ट्र में  135 मे  ज्यादा
 आत्महत्याएं  हुई  हैं।  इस  साल  जब  खरीफ  की  फसल  की  बात  थी,  तब  आदरणीय  मंत  जी  ने  जवाब  दिया  था,  पूरे  सदन  ने  कहा  था  कि  मंत्री  जी  आप  रिपोर्ट  मंगवा  लीजिए  और  लोगों  को  मठव  कीजिए,
 मंत्री  जी  ने  कहा  था  कि  जब  रिपोर्ट  आएगी  तब  हम  मदद  करेंगे|  रिपोर्ट  आ  गई,  उसके  बाद  उस  रिपोर्ट  में  जो  था,  महाटाष्ट्र  के  मुख्यमंत्री  ने  जो  बातें  मंत्री  जी  के  पास  आकर  कहीं,  उन  पर  कोई  अमल
 मटाटाष  में  अब  तक  नहीं  Sail)  महाराष्ट्र  के  355  तालुका  में  से  226  तालुका  में  अकाल  था,  लेकिन  फित्दू  सरकार  से  हमें  राशि  नहीं  मिली|  आपको  इस  महाराष्ट्र  ने  इतना  भर-भरकर  दिया,  48  में  से
 42  सांसद  आपके  एनडीए  के  लिए  महाराष्ट्र  ने  दिए,  लेकिन  महाराष्ट्र  के  लिए  कोई  राशि  आपकी  तरफ  से  नहीं  ang,  इतना  ही  नहीं,  चाय  की  चर्चा  के  बाद  महाराष्ट्र  ने  विधान  सभा  भी  आपके  हवाले
 कर  दी।  हमारी  खरीफ  की  फसल  हमारे  हाथ  से  गई,  खरीफ  की  फसल  के  बाद  ढमें  लगा  था  कि  रबी  में  तो  कुछ  हमारे  हाथ  लगेगा,  लेकिन  जिस  पुकार  से  बेमौसम  बरसात  हे  गई,  बीच  में  ओले  गिर  गए
 और  इससे  गेहूँ,  सोयाबीन,  आम,  अंगूर  और  अनार  के  बगीचे  के  बगीचे  खत्म  हो  गए।  लाखों-करोड़ों  रूपए  का  नुकसान  डो  गया,  लेकिन  इस  सरकार  के  द्वारा  कोई  राशि  या  मदद  के  बारे  में  बात  नहीं
 हुई।  न  खरीफ  की  आपने  मदट  की  और  न  डी  रबी  की  बात  आप  करना  चाह  रहे  हैं।  मैंने  तीन  दिन  पहले  अपने  जिले  के  बैंकर्स  की  क्वाटर्स  मीटिंग  ली  eft;  एक  भी  बैंक  ने  50  पुनीत का  टारगेट  कप
 लोन  का  पूरा  नहीं  किया  था,  ल  रटीप  में  किया,  ल  रबी  में  फिया।  आप  बात  कर  रहे  हो  कि  हम  बैंकों  ।े  मदद  करेंगे।  बैंको  से  मठद  मत  दीजिए,  बैंकों  से  कम  ब्याज  में  कुछ  मत  दीजिए,  लेकिन  जो
 कॉँप  लोन  का  आपका  टारगेट  है,  वह  भी  आप  50  पुनीत  नहीं  कर  पाओगे  तो  न  सरकार  मदद  करेगी,  न  बैंक  मदद  करेंगे,  किसान  जाएगा  कहाँ,  यह  सवाल  अब  किसान  के  सामने  है।  इस  साल
 कपास  का  भाव  साढ़े  तीन  हजार  रहा,  पिछले  साल  साढ़े  चार  हजार  से  सात  हजार  के  बीच  में  -  सोयाबीन  का  भाव  2800  जे  तीन  हजार  के  बीच  में  है,  पिछली  बार  चार  हजार  से  पाँच  हजार  के  बीच  में
 था|  सभी  धान्य ों  की  यही  पोजिशन  हमारा  आपके  माध्यम  से  यह  आव्  है,  मैं  यहाँ  पर  टीका-टिप्पणी  करना  जहीं  चाह  रहा  हूँ,  हम  बीच  में  गुजरात  के  तलवार  में  गए  थे|  वहाँ  की  वलसाड  डेरी  को  हमने
 मिलती  की,  विनती  करने  के  बाद  वहाँ  के  जो  मैनेजर  हैं,  एम.डी.  हैं,  जेट्द  अवठ्थी  जी  ले  इमरे  यवतमाल,  जो  आत्महत्या  गुप्त  इलाका  हैं,  तहाँ  पर  अमूल  का  प्लांट  शुरू  किया  और  आज  उस  एक
 ब्लॉक  में  आत्महत्याएं  रूक  गई  हैं।  मेरा  आपके  माध्यम  से  आवढ़  रहेगा  कि  मार्केट  नवीन  बातें  आने  वाले  समय  में  लानी  ase,  हमारे  पास  कई  सारे  इनीशियेटिव्स हैं|  सरकार  ये  इनीशियेटिव्स लेगी
 और  अगर  अमूल  के  जैसे  इनीशियेटिव्स  जो  महाराष्ट्र  में  आए  जहाँ  आत्महत्या  या  अकाल  होता  है,  तो  वहाँ  का  स्ट्रक्चर  बदलेगा|



 उपाध्यक्ष  जी,  महाराष्ट्र  का  इकोनॉमिक  सर्वे  अभी  आया  है  और  उसमें  यह  बात  कही  गई  है  कि  12.3  पूतिशत  की  एग्रीकल्चर  सैक्टर  में  डिस्लाइक  आएगी,  अगर  एग्रीकल्चर सैक्टर  में  12  परसेंट के
 आसपास  डिज़ाइन  आएगी  तो  महाराष्ट्र  की  अर्थव्यवस्था  पूरी  चौपट  होले  वाली  हैं।  यह  मैं  नहीं  कह  रहा  हूँ,  महाराष्ट्र  राज्य  ने  जो  इकोनॉमिक  सर्वे  पैनेल्टी  किया  था,  उसमें  12.3  पुनीत  का  डिव्लाइत
 आया हैं।  आप  अलाज  तो  इंपोर्ट  कर  लेंगे  यही  अनाज  की  कमी  होगी,  लेकिन  इस  महाराष्ट्र  का  और  इस  देश  का  किसान  अगर  टूट  गया,  उसकी  मानसिक  हालत  अगर  खत्म  हो  गई  तो  वह  फिर  से
 किसानी की  तरफ  जटी  cies)

 इसलिए  मेरा  आपके  माध्यम  से  आव  हैं  कि  किसानों  के  ऋण  माफ  होनें  चाहिए,  50  हज़ार  रुपयें  तक  की  मटद  आपको  उनकी  करनी  aay,  अच्छे  दिन  कॉर्पोरेट्स के  ज़रूर  लाइए,  सावंत  साहब,  हम
 इसके  खिलाफ  नहीं  हैं,  लेकिन  अच्छे  दिन  कॉर्पोरेट्स  के  जब  आप  ला  रहे  हैं,  तब  अच्छे  दिन  किसानों  के  लिए  भी  आने  चाहिए  और  इस  देश  के  किसानों  के  जब  तक  अच्छे  दिन  नहीं  आएँगे,  तब  तक
 इस  देश  के  अच्छे  दिन  नहीं  आ  सकते  हैं|  इसलिए  आपको  इस  GT  में  सोचना  डी  होगा|  बहुत  बहुत  धन्यवाद

 *SHRI  BALBHADRA  MAJHI  (NABARANGPUR):  There  is  no  denying  the  fact  that  India  is  an  agriculture  based  country.  India  can  survive
 without  import  of  agricultural  product.  Luckily  for  all  the  efforts  of  famers  at  last  we  are  self  sufficient  in  most  of  the  agricultural  products.

 However,  the  most  worrying  factor  is  that  agriculture  is  not  getting  the  priority  and  support  from  the  subsequent  Governments  for  reasons
 unknown.

 While  we  are  approving  legislation  for  food  security,  there  is  not  enough  production  on  the  field  and  the  legislation  will  have  no  meaning.  We
 may  grow  economically.  Our  GDP  may  go  up  but  there  has  to  commensurate  growth  in  agriculture  also.  This  is  not  happening.  The  share  of
 agriculture  is  going  down  year  after  year  and  now  stands  at  about  13%  of  GDP.

 Given  a  chance,  42%  of  farmers  want  to  quit  agriculture  for  alternate  means  of  livelihood.  Every  now  and  then  there  has  been  report  of
 farmers  committing  suicide.  Even  though  there  has  been  many  studies  to  overcome  this  distressing  situation,  Governments  have  failed  to  address
 the  problem.  The  initiatives  by  Government  is  nothing  but  lip  service  without  any  substantial  work  being  done  on  the  field.

 The  problems  of  farmers  cannot  be  solved  unless  the  following  issues  are  addressed  in  true  spirit.

 Hon'ble  prime  Minister  has  talked  of  Pradhan  Mantri  Krishi  Sichai  Yojana.  From  the  face  of  it,  it  gives  an  illusion  as  if  all  agricultural  land  will  be
 irrigated  overnight.  The  slogan  is  good  to  hear.  But  what  is  the  effort  in  this  direction?  As  on  date,  only  about  45%  of  agricultural  land  is  irrigated.

 Canal  system,  which  was  17  million  km  as  in  1995  has  reduced  to  about  16  million  km  as  on  date  in  spite  of  many  more  irrigation  projects
 having  been  completed  during  this  period.  The  main  reason  for  this  is  meager  allotment  of  fund  for  maintenance  of  canal  system.  The  existing  canal
 system  requires  about  Rs.  20000  crore  annual  allotment  for  its  maintenance,  whereas  the  Government  has  allotted  only  Rs.  5300  crore  towards
 Pradhan  Mantri  Sichai  Yojana.  It  is  not  understood  whether  this  money  will  be  spent  towards  maintenance  of  irrigation  system  or  creating  new
 system.

 If  we  compare  prices  of  agricultural  products  vs  industrial  products  as  in  1975  to  today  it  will  be  as  below:-

 SI.  No.  Item  Price  as  on  1975.0  in|  Priceason  |  Increase
 Rs.  Date  in  Rs.

 1.  Gold  2000  per  10  gm.  30,000  per  10  150  times  From  the  above  table  it  can  be  seen  that  while  the
 gm.  agricultural  products  have  increased  by  15  times  the

 2.  Soap  20  per  piece  40  times  price  of  industrial  products  have  increased  by  25%  to
 3.  Bicycle  Rs.  150  Rs.  6000  40  times  150%.

 40%  of  our  population  depend  on  agriculture  and
 4.  Steel  Rs.  2.00  Rs.50per  kg  25  times  for  their  daily  livelihood  they  have  to  sell  their  products

 at  lesser  price  and  purchase  industrial  products  at  higher
 5.  Rice  Rs.1.00  Per  kg  |  Rs.15  per  kg  15  times  prices.  This  is  the  main  reason  why  the  farmers  are  not

 able  to  cope  up  with  the  present  day  market.  85%  of  our
 farmers  are  small  and  marginal  farmers.  About  48%  of

 farmers  are  indebted.  Therefore,  unless  they  are  paid  fair  price,  the  farmers  cannot  sustain.

 It  is  therefore  recommended  that  Mr.  Swaminathan's  recommendation  may  be  accepted  and  the  farmers  be  paid  at  least  50%  more  than  the
 input  cost.  However,  this  may  not  be  viable  for  all  states  as  the  input  cost  in  some  states  is  more.

 While  price  of  industrial  products  is  decided  by  the  producer,  the  price  of  agricultural  products  is  decided  by  the  Government  and  Government
 does  not  heed  to  the  cry  of  the  farmers.  Suicide  is  committed  by  the  farmers  for  distress,  not  the  labourers  and  people  dependent  on  industry.  Soil
 card  will  only  guide  the  famers  for  type  of  crop  to  be  grown  but  what  about  fair  price?

 All  land  can't  be  irrigated  by  canal.  Large  area  of  land  still  needs  to  be  irrigated  by  lift  irrigation.  For  this  purpose  it  is  necessary  that  24  hours
 assured  power  should  be  provided  to  the  farmers  at  a  subsidesid  rate  all  over  India  as  has  been  done  in  some  of  the  states.  For  this,  additional  fund
 allotment  is  required  When  we  talk  of  so  many  issues,  one  of  the  issues  which  can  not  be  overlooked  is  marketing.  Fruits  and  vegetables  worth  Rs.
 13000  crore  is  wasted  every  year  for  want  of  cold  storage  and  refrigerated  transport.

 Paddy  is  purchased  under  the  open  sky.  Any  unseasonal  rain  before  selling  drives  the  farmers  to  high  and  dry.  While  there  is  requirement  of  33
 million  tone  storage  capacity,  the  present  capacity  is  only  10.8  million  tonnes.

 At  mandis  at  least  tin  sheds  should  be  provided  so  that  farmers  are  saved  from  waste  of  its  grain  due  to  unseasonal  rain.

 The  biggest  problem  before  the  farming  community  is  the  uncertain  climatic  change.  With  much  hard  work,  toil,  spending  the  entire  resources,
 there  is  absolutely  no  certainty  that  a  farmer  will  get  the  production  of  cultivation  properly,  to  the  satisfaction.  Every  year,  farmers  are  prey  to
 natural  calamities.  Therefore,  in  those  calamities  like  cyclone,  drought,  flood,  etc.  the  government  should  come  forward  to  pay  proper  compensation,



 insurance  to  the  farmers.  But,  unfortunately  the  compensation  the  farmers  are  paid,  are  not  adequate,  as  a  result  of  which  farmers  are  committing
 suicide  in  large  scale  throughout  country.  It  is  a  very  sensitive  matter,  and  should  be  addressed  properly.

 Several  welfare  measures  of  agricultural  labourers  should  be  taken  into  account.  Govt.  of  Odisha,  under  the  dynamic  leadership  of  Hon'ble
 Chief  Minister,  Shri  Naveen  Patnaik  have  many  welfare  measures  for  the  farmers  and  farm  labourers.

 The  biggest  problem  before  the  farming  community  today  is  the  cost  of  agricultural  equipment,  machines,  fertilizers,  pesticides,  etc.
 Therefore,  govt.  should  give  maximum  subsidy  in  this  regard.

 The  need  of  the  hour  is  to  bring  a  dynamic  and  progressive  Agriculture  policy  in  the  country.
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 *DR.  PRABHAS  KUMAR  SINGH  (BARGARH):  There  is  no  denying  the  fact  that  India  is  an  agriculture  based  country.  India  can  survive  without
 import  of  agricultural  product.  Luckily  for  all  the  efforts  of  famers  at  last  we  are  self  sufficient  in  most  of  the  agricultural  products.

 However,  the  most  worrying  factor  is  that  agriculture  is  not  getting  the  priority  and  support  from  the  subsequent  Governments  for  reasons
 unknown.

 While  we  are  approving  legislation  for  food  security  if  there  if  not  enough  production  on  the  field  the  legislation  will  have  no  meaning.  We  may
 grow  economically.  Our  GDF  may  go  up  but  there  has  to  commensurate  growth  in  agriculture  also.  This  is  not  happening.  The  share  of  agriculture  is
 going  down  year  after  year  and  now  stands  at  about  13%  of  GDF.

 Given  a  chance,  42%  of  farmers  want  to  quit  agriculture  for  alternate  means  of  livelihood.  Every  now  and  then  there  has  been  report  of  farms
 committing  suicide.

 Even  though  there  has  been  many  studies  to  overcome  this  distressing  situation,  Government  have  failed  to  address  the  problem.  The
 initiatives  by  Government  is  no  this  but  lip  service  without  any  substantial  work  being  done  on  the  field.

 The  problems  of  farmers  cannot  be  solved  unless  the  following  issues  are  addressed  in  true  spirit.

 Hon'ble  prime  Minister  has  talked  of  Pradhan  Mantri  Krishi  Sichai  Yojana.  From  the  face  of  it,  it  gives  an  illusion  as  if  all  agricultural  land  will  be
 irrigated  overnight.  The  slogan  is  good  to  hear.  But  what  is  the  effort  in  this  direction?  As  on  date,  only  about  45%  of  agricultural  land  is  irrigated.

 Canal  system,  which  was  17  million  km  as  in  1995  has  reduced  to  about  16  million  km  as  on  date  in  spite  of  many  more  irrigation  projects
 having  been  completed  during  this  period.  The  main  reason  for  this  is  meager  allotment  of  fund  for  maintenance  of  canal  system.  The  existing  canal
 system  requires  about  Rs.  20000  crore  annual  allotment  for  its  maintenance,  whereas  the  Government  has  allotted  only  Rs.  5300  crore  towards
 Pradhan  Mantri  Sichai  Yojana.  It  is  not  understood  whether  this  money  will  be  spent  towards  maintenance  of  irrigation  system  or  creating  new
 system.

 If  we  compare  prices  of  agricultural  products  vs  industrial  products  as  in  1975  to  today  it  will  be  as  below:-

 SI.  No.  Item  Price  ason  1975.0  in|  Price  as  on  Increase
 Rs.  Date  in  Rs.

 From  the  above  table  it  can  be  seen  that  while
 1,

 |  (600  2000  per  10  प.
 30,000

 per  10  |  150  times  the  agricultural  products  have  increased  by  15  times
 ०

 2.  |  Soap  0.50  per  Piece  20  per  piece  40  times  led  शि
 of  industrial  products  have  increased  by  25%



 3.  Bicycle  |  २५.  150  Rs.  6000  40  times  tO  toa:

 40%  of  our  population  depend  on  agriculture  and
 4.  Steel  Rs.  2.00  Rs.50per  kg  25  times  for  their  daily  livelihood  they  have  to  sell  their  products

 at  lesser  price  and  purchase  industrial  products  at
 5.  Rice  Rs.1.00  Per  kg  |  Rs.15  per  kg  15  times  higher  prices.  This  is  the  main  reason  why  the  farmers

 are  not  able  to  cope  up  with  the  present  day  market.
 85%  of  our  farmers  are  small  and  marginal  farmers.

 About  48%  of  farmers  are  indebted.  Therefore,  unless  they  are  paid  fair  price,  the  farmers  cannot  sustain.

 It  is  therefore  recommended  that  Mr.  Swaminathan's  recommendation  may  be  accepted  and  the  farmers  be  paid  at  least  50%  more  than  the
 input  cost.  However,  this  may  not  be  viable  for  all  states  as  the  input  cost  in  some  states  is  more.

 While  price  of  industrial  products  is  decided  by  the  producer,  the  price  of  agricultural  products  is  decided  by  the  Government  and  Government
 does  not  heed  to  the  cry  of  the  farmers.  Suicide  is  committed  by  the  farmers  for  distress,  not  the  labourers  and  people  dependent  on  industry.  Soil
 card  will  only  guide  the  famers  for  type  of  crop  to  be  grown  but  what  about  fair  price?

 All  land  can't  be  irrigated  by  canal.  Large  area  of  land  still  needs  to  be  irrigated  by  lift  irrigation.  For  this  purpose  it  is  necessary  that  24  hours
 assured  power  should  be  provided  to  the  farmers  at  a  subsidesid  rate  all  over  India  as  has  been  done  in  some  of  the  states.  For  this,  additional  fund
 allotment  is  required  When  we  talk  of  so  many  issues,  one  of  the  issues  which  can  not  be  overlooked  is  marketing.  Fruits  and  vegetables  worth  Rs.
 13000  crore  is  wasted  every  year  for  want  of  cold  storage  and  refrigerated  transport.

 Paddy  is  purchased  under  the  open  sky.  Any  unseasonal  rain  before  selling  drives  the  farmers  to  high  and  dry.  While  there  is  requirement  of  33
 million  tone  storage  capacity,  the  present  capacity  is  only  10.8  million  tonnes.

 At  mandis  at  least  tin  sheds  should  be  provided  so  that  farmers  are  saved  from  waste  of  its  grain  due  to  unseasonal  rain.

 The  biggest  problem  before  the  farming  community  is  the  uncertain  climatic  change.  With  much  hard  work,  toil,  spending  the  entire  resources,
 there  is  absolutely  no  certainty  that  a  farmer  will  get  the  production  of  cultivation  properly,  to  the  satisfaction.  Every  year,  farmers  are  prey  to
 natural  calamities.  Therefore,  in  those  calamities  like  cyclone,  drought,  flood,  etc.  the  government  should  come  forward  to  pay  proper  compensation,
 insurance  to  the  farmers.  But,  unfortunately  the  compensation  the  farmers  are  paid,  are  not  adequate,  as  a  result  of  which  farmers  are  committing
 suicide  in  large  scale  throughout  country.  It  is  a  very  sensitive  matter,  and  should  be  addressed  properly.

 Several  welfare  measures  of  agricultural  labourers  should  be  taken  into  account.  Govt.  of  Odisha,  under  the  dynamic  leadership  of  Hon'ble
 Chief  Minister,  Shri  Naveen  Patnaik  have  many  welfare  measures  for  the  farmers  and  farm  labourers.

 The  biggest  problem  before  the  farming  community  today  is  the  cost  of  agricultural  equipment,  machines,  fertilizers,  pesticides,  etc.
 Therefore,  govt.  should  give  maximum  subsidy  in  this  regard.

 The  need  of  the  hour  is  to  bring  a  dynamic  and  progressive  Agriculture  policy  in  the  country.

 *SHRIMATI  PRATIMA  MONDAL  (JAYANAGAR):  Agriculture  is  the  backbone  of  Indian  economy.  Despite  increase  in  urbanization  and
 industrialization,  about  70%  of  population  is  still  directly  or  indirectly  dependent  on  agriculture.  After  more  than  40  years  of  green  revolution  and
 revolution  in  agricultural  machinery  and  equipments,  complete  mechanization  is  still  a  distant  dream.  A  majority  of  farmers  does  farming  for  own
 consumption.  They  do  not  have  any  surplus  to  sell  in  the  market  because  of  small  fragmented  landholding.  Farmers  mostly  cultivate  cereal  alongwith
 oilseeds,  pulse,  vegetables  and  sugarcane.  Since  Indian  agriculture  has  to  feed  a  large  population,  production  of  food  crops  is  the  first  priority  of  the
 farmers  almost  everywhere  in  the  country.  In  recent  years,  there  has  been  a  decline  in  the  share  of  land  used  for  foodcrops  due  to  various  other
 commercially  most  advantageous  use  of  their  land.

 Some  of  the  major  challenges  faced  by  Indian  agriculture  are  stagnation  in  production,  high  cost  of  farming  inputs,  soil  exhaustion,  depletion  of  fresh



 ground  water,  climatic  change,  globalization  and  liberalization  of  economy,  food  security  and  farmersਂ  suicide.

 I  would  like  to  request  to  the  hon'ble  Minister  that  the  following  measures  may  be  taken  for  the  development  of  Indian  agriculture  as  well  as  greater
 interest  of  farmers:

 1.  Modern  scientific  agriculture  University  should  be  opened  in  every

 State  for  research.

 2.  Modern  technique  should  be  introduced  in  Indian  agriculture.

 3.  ।  Irrigation  system  should  be  developed  specially  for  drought  prone  area.

 4.  Market  should  be  regulated  so  that  farmers  can  sell  their  products  directly  to  get  actual  price.

 5.  Insurance  coverage  should  be  there.

 6.  Loan  against  low  interest.

 7.  Agriculture  bill  should  be  introduced.

 8.  To  know  the  Government  schemes  and  policies  information  should  be  widely  campaigned  in  the  media,  newspaper  etc.

 डॉ.  रमेंश  पोखरियाल  निशंक  (हरिद्वार)  1  माननीय  उपाध्यक्ष  जी,  इस  महत्वपूर्ण  सदन  में  कई  बार  यह  चर्चा  हुई  है।  किसान  को  उचित  मूल्य  का  91.0  मिलना,  उस  किसान  की  avi,  ओला,  प्रकृतिक
 मार,  जंगली  जानवर,  अनावृष्टि,  अतिवृष्टि,  सूखा,  बाढ़,  भूस्खलन,  उचित  बीजों  का  अभाव,  मुआवज़ा  ज  मिलना,  रासायनिक  खातों  का  अंधाधुंध  सुयोग,  सिंचाई  की  समुचित  व्यवस्था  न  होला,  भंडारण
 का  लगभग  छ:  पुनीत  तो  अनाज  भंडारण  के  अभाव  में  खत्म  हुआ  है।  ऐसी  स्थिति  में  मैं  देख  रहा  था  कि  जब  मनमोहन  सिंह  जी  देश  के  वित्त  मंत्री  बले  और  आर्थिक  सुधारों  की  बात  आई  तो  1991 से
 आज  तक  साढ़े  तीन  लाख  किसान  आत्महत्या कर  चुके  हैं|

 श्ीमज,  मैं  मंत्री जी  को,  पु धान  मंत्री  जी  को  और  सरकार  को  बधाई  देना  चाहता  हूँ  कि  परंपरागत  कृषि  विकास  योजना  को  बनाकर  खेतों  की  उत्पादकता  को  बढ़ाने  का  जो  अभियान  हैं,  मैं  सरकार  को
 बधाई  देने  के  लिए  खड़ा  हूँ।  यदि  देखें  तो  उत्पादन  की  स्थिति  यह  है  कि  जहाँ  चावल  पूति  टन  चीन  में  47  हैक्टेयर  है,  वहीं  भारत  में  केवल  2.4  है  और  गेहूँ  जहाँ  चीन  में  4.9  पुनीत  हैं  तो  भारत  में
 3.15  पुनीत  है।  यदि  उन्हीं  मानकों  के  आधार  पर  हम  व्यवस्थित  करें  और  नीतियों  में  सुधार  PI  तो  दुगुना  उत्पादन  हो  सकता  है।  यही  स्थिति  सिंचित  भूमि,  कृषि  योग्य  भूमि  की  हैं  जो  32  करोड़  90
 लाख  हैक्टेयर  हैं  जबकि  बंजर  भूमि  9  करोड़  हैक्टेयर  है।  2008  से  2011  तक  20  राज्यों  में  ‘ला  90  हज़ार  हैक्टेयर  की  अभी  न  कमी  हो  गई  है।  शमन,  मैं  यह  सोचता  हूँ  कि  यह  इतना  बड़ा
 परिवर्तन  हैं  कि  यदि  इस  पर  नीति  ठीक  नहीं  बनाई  गई  तो  निकट  भविष्य  में  तमाम  संकटों  का  सामने  देश  को  करना  पड़ेगा|

 मैं  बधाई  देना  चाहता  हूँ  प्रधान  मंत्री  जी  को  और  माननीय  मंत  जी  को  कि  पु धान  मंत  कृषि  सिंचाई  योजना  के  तहत  अच्छा  काम  हुआ  है।  शि मनु,  मैं  आकड़े  नहीं  देना  चाहता,  लेकिन  आज  स्थिति  यठ
 हैं  कि  सिंचाई  और  उत्पादन  की  क्षमता  यदि  देश  में  राज्यवार  देखी  जाए  तो  आश्चर्यजनक  आंकड़े  सामने  आते  हैं,  2015-16  के  वित्तीय  वर्ष  में  रियायती  दरों  पर  8.5  लाख  करोड़  कृषि  अत  में  देने का
 जो  विर्णट  मंत्री  जी  ले  किया  है,  सरकार  ने  किया  है,  मैं  इसके  लिए  सरकार  को  बधाई  देना  चाहता  हूँ।  चाहे  पु धान  मंत  श्राक  सड़क  योजना  हो  या  अटल  पैंशन  योजना  के  तहत  1000 रुपये  पैंगल  की
 योजना  हो,  चाहे  1  रुपये  प्रीमियम  के  हिसाब  से  2  लाख  रुपये  तक  दुर्घटना  से  मृत्यु  पर  जोखिम  कवर  करने  वाली  पूधान  मंत्री  सुरक्षा  बीमा  योजना  डो,  या  पूधान  मंदी  जीवन  ज्योति  बीमा  हो  जिसमें
 केवल  11  रुपये  पूति  माह  लगाकर  प्रकृतिक  आपदा  हो  या  दुर्घटना  हो,  दोनों  जोखिमों  को  कवर  करने  वाली  नीति  A,  चाहे  कृषि  उन्नति  के  लिए  3257  करोड़  रुपये  का  प्रवधान  हो,  चाहे  फसल
 बीमा  के  लिए  2589  करोड़  रुपये  का  परिधान  हो,  या  कृषि  अनुसंधान  के  लिए  3295  करोड़  रुपये  का  प्रावधान  हो,  मैं  सरकार  को  ढेर  सारी  बधाई  देजा  चाहता  हूँ।  माननीय  मंत  जी  जई  लई  योजनाएँ
 लाए हैं।  यदि  उन  योजनाओं  पर  पहले  से  ही  ठीक  से  कार्यान्वयन  डो  गया  होता  तो  आज  देश  का  भविष्य  कुछ  और  aay

 अीमल,  मैं  उत्तराखण्ड,  हिमालय  पर  भी  आना  चाहता  हूं।  मैं  माननीय  मंती  जी  से  निवेदन  करना  चाहता  हूं  कि  वहां  हिमालय  कात  में  दुर्लभ  जड़ी-बूटियां,  बेमौसमी  सब्जी  और  wer  की  अपार  संभावनाएं
 हैं।  उसके  लिए  एक  अलग-से  नीति  बननी  चाहिए  पिछले  दिनों  चाहे  केदारनाथ  की  आपदा  और  तू सदी  हैं,  वहां  हरिद्वार  से  लेकर  बदरीनाथ  तक  का,  कुमायूं  तक  का  किसान  वहां  चौराहे  पर  खड़ा  है|  वह
 आत्महत्या  करने  के  लिए  मज़बूर  हैं।  इसलिए  जिसके  भी  खेत-खलिहान  सब  बर्बाद  हुए  हैं,  उसके  लिए  एक  अलग-से  पैकेज  के  रूप  में  उत्तराखण्ड  के  किसानों  को  राहत  देनी  तिषा  उनके  ऋणों  को
 माफ  करना  चाहिए,  तभी  वह  वहां  सक्षम  होकर  खड़ा  हो  झकेठ

 बहुत-बलूत  SAG

 oft  रमेश  बिधूड़ी  (दक्षिण  दिल्ली]  :  उपाध्यक्ष जी,  आपने  मुझे  किसानों  की  समस्या  के  बारे  में  बोलने  का  मौका  दिया,  इसके  लिए  मैं  आपको  बहुत-बहुत  धन्यवाद  देता हूं।  माननीय मंत्री  जी  मुझे  धीरे
 बोलने  को  कह  रहे  हैं  तो  मुझे  एक  मिनट  ज्यादा  का  समय  देना  पड़ेंगी



 उपाध्यक्ष जी,  अभी  मेंरे  बंधुवर  चले  अएा  वे  ...*#  अख़बार  में  टिप्पणी  की  बात  कह  खे  थे।  वे  अच्छे  दिलों  के  बारे  में  बोल  रहे  थे  जो  65  वर्षो  में  अच्छे  दिन  नहीं  ला  पाए,  उेठस  महीने  में  इसकी  उम्मीद  न
 के  वे  अपने  गिरेबान  में  झांक  कर  देखें,  मैं  उ्हें  यट  सलाह  देना  चाहता  ही

 महोदय,  इस  कृषि  पु धान  देश  में  कृषि  का  योगदान  जी.डी.पी.  में  १6औ  हुआ  करती  थी,  जो  इल  महानुभावों  की  वज़ह  A  अब  13-14औ पर  आ  गयी  हैं|  इस  देश  में  किसान  हजारों  की  संख्या  में
 आत्महत्या करते  आए  हैं|  अब  यें  हमें  150  की  गिनती  गिना  रहे  हैं|  अगर  ...*  अख़बार  नें  यह  लिखा  हैं  तो  मैं  कहना  चाहता  हूं  "निंदक  नियरे  राखिए,  आंगन  कुटी  नवाए  हम  तो  निंदकों  को  भी
 नज़दीक Rad  हैं।  कम  से  कम  वे  हमें  समय-समय  पर  आगाह  करते  रहें,  हम  तो  ऐसी  सरकार  चलाते  हैं|

 महोदय,  मैं  दिल्ली  के  बारे  में  माननीय  मंतू  जी  सें  निवेदन  करना  चाहता  हूं  कि  दिल्ली  में  भी  किसान रहते  थ  जो  अट्टालिकाएं बनी  हुई  हैं,  जहां  से  आज  कानून  बनते  हैं,  यहां  पर  अंग्रजों  के  ज़माने  का
 एक  कानून  था  डी एलआर.  एव्ट,  1954,  ये  लोग  65  वर्षों  तक  राज  करतें  रहे,  पर  65  वर्षों  से  वही  a  आज  तक  लागू  हा  इसका  सेक्शन-81  और  सेक्शन-33 है। है|  सेक्शल-81 के तहत अगर के  तहत  अगर
 किसान  अपनी  ज़मीन  में  कोई  छोटा-बड़ा  मकान  बलाएगा  तो  (2  लोग  Ia  सभा  में  वेस्ट  कर  देंगे  अगर  ग्रूम  सभा  में  किसान  की  ज़मीन  वेस्ट  wal  करेंगें  तो  उससे  हफ़्ता  वसूली  करके  किसानों  को
 लूटा  जाता  हैं।  इस  वज़ह  से  गरीब  आदमी  अपनी  ज़मीन  को  दूसरे  को  बेच  देता  है|  डी एलआर. एवट  का  एक  है।  अगर  किसान  के  पास  आठ  एकड़  जमीन  हैं  और  उसे  अपनी  बेटी  की  शठी
 करनी  हैं  तो  वह  अपनी  ज़मीन  में  से  अगर  एक  एकड़  बेचना  चाहे  तो  वह  उसे  बेच  नहीं  सकता।|  Ki  पूरे  आठ  एकड़  ज़मीन  की  रजिस्ट्री  करनी  पड़ेगी  और  वह  डर  की  वज़ह  से  बेचारा  बाकी  ज़मीन  को  भी
 बेंच  देता  है  कि  उसे  आठ  एकड़  की  ज़मीन  की  रजिस्ट्री  करानी  पड़ेठी.  किसान  जब  अपनी  बेटी  की  शादी  करता  है  तो  वह  अपनी  ज़मीन  बेचता  है

 अभी  माननीय  कल्याण  सिंह  के  ्  नें  कहा  कि  मेंरे  साथ  मनोज  जी  बैंठे  थे,  वे  कह  रहे  थे  कि  वे  बिहार  में  150  बीघे  के  मालिक  हैं  और  जल्दी  भर  हम  साइकिल  नहीं  खरीद  सकते।  खड़गे जी  की
 पार्टी  ने  65  सालों  के  अंदर  किसानों  की  ऐसी  हालत  कर  दी  है।  माननीय  मंत्री  जी  यहां  बैंठे  हुए  हैं|  मेरा  उनसे  निवेदन  हैं  कि  दिल्ली  सरकार  और  फिव्दू  सरकार  में  इस  सेक्शन-81  और  सेक्शन-को को
 जलदी  रिमूव  किया  जाए,  क्योंकि  जो  किसान  इस  दिल्ली  में  रहता  था,  उनकी  ज़मीन  कौड़ियों  के  भाव  बिक  जटा  आज  उनकी  औरतें,  माता-बहनें  उन  उद्योगपतियों  के  फॉर्म  हाउसों  में,  घरों  में  घास
 खोदती  फिर  रहीं  हैं,  क्योंकि  कांग्रेस  के  शासन  में  उन्हें  उनकी  ज़मीन  का  सफिशिएंट  मुआवज़ा  ही  नहीं  दिया  गया,  उन्हें  रोज़गार  नहीं  दिए  अएा

 उपाध्यक्ष  जी,  जो  ओला  वृष्टि  हुई  है,  जो  बारिश  हुई  हैं,  इसके  कारण  उसी  दो  हजार  रुपये  पूति  बीघे  वाले  पुराने  कानून  को  बढ़ाकर  बीस  हजार  रुपये  पूति  बीघा  किया  जाना  चाहिए  और  उन्हें  बीस  उजार
 रुपये  पूति  बीघा  मुआवज़ा मिले|  एक  और  सुझाव  हैं  कि  फसल  की  एनालिसिस  करने  के  लिए  जो  लेखपाल  जाता  है,  उसके  लिए  गांव  का  पु धान  साथ  ढोना  चाहिए,  उसकी  रिपोर्ट  साथ  होनी  चाहिए,
 ताकि  लेखपाल  गांव  के  किसानों  का  शोषण  ज  कर  सके,  उनसे  वह  लिखने  के  लिए  उसके  503.0  पैसे  न  मांगें।  यह  मेरा  माननीय  कृषि  मंत्री  जी  से  निवेदन  हैं  कि  वे  राज्य  सरकार  को  सुझाव  दें|

 आपने  मुझे  इस  सेंसिटिव  विषय  पर  बोलने  का  मौका  दिया,  इसके  लिए  आपको  बहुत-बलूत  धन्यवाद  देता  हू

 «Si.  पीतम  गोपीनाथ  मुंडे  (बीड):  कृषि  विषयक  चर्चा  हो  और  उसमें  महाराष्ट्र  की  बात  ना  चले  तो  यह  चर्चा  अधूी  ही  रह  जाएगी  |  पिछले  कुछ  सालों  से  महाराष्ट्र  कुदरत  के  कहर  का  ज्यादा  ढही  शिकार
 बनता  गया  |  कुदरत  की  मर्जी  के  सामने  शायद  हम  कुछ  ना  कर  सके,  पर  दुख  इस  बात  का  है  कि  जो  उपाय  हमारे  हाथों  में  हैं  उनके  पूति  भी  पिछली  सरकार  काफी  उदासीन  रही  |  मैं  यह  नहीं  कहती
 कि  पहली  कोई  सिंचाई  की  योजना  नहीं  थी  या  किसानों  की  जरूरतों  का  ध्यान  नहीं  रखा  गया  पर  शायद  पूरे  देश  के  मुंह  को  निवाला  देने  वाले  गरीब  मेहनती  किसानों  की  समस्याओं  को  गंभीरता  से
 लिया  नहीं  गया  |  किसानों  की  सुहाली  को  केवल  चुनावी  मुद्दा  बना  के  रखने  का  जो  एक  ट्रेंड  रहा  हैं  इसका  श्रभीण  अत  से  और  किसानों  के  परिवार  A  आले  ताले  जन-प्रतिनिधि  के  तौर  पर  मैं  कड़ा
 विरोध  करती  हूं  |

 पिछले  एक  साल  में  महाराष्ट्र  ने  सूखा,  ओलों  की  वृष्टि,  बारीश  और  फिर  से  ओले  बरसना  इस  किस्म  के  एक  के  बाद  एक  प्रकृतिक  विपदाओं  का  सामना  किया  हैं  |  जहां  सूखे  से  7,28,000  किसान
 पूभावित  हुए  और  320  करोड़  रूपयों  की  फसल  बर्बाद  हो  गई  वहीं  2014  के  अंत  में  हुई  ओलों  की  वृष्टि  की  वजह  से  1,68,000 और  मार्च,  2015  में  2800  किसान  पुराविद  हुए  |  जिसका  नुक़सान
 तकरीबन  150  करोड़  के  आसपास  है  |  सैकड़ों  की  तादाद  में  किसान  आत्महत्या  कर  रहे  हैं  |  क्या  इसे  रोकने  के  लिए  कुछ  नहीं  किया  जा  सकता  था  अब  तक  ?  क्या  केवल  मृत  किसान  के  परिवार
 को  मदद  की  राशि  देने  से  सरकार  की  जिम्मेदारी  wt  हो  जाती  हैं  ?  क्या  राहत  की  घोषणा  के  बड़े-बड़े  आंकड़ों  से  दिलासा  बंध  जाता  हैं  ?  शायद  पिछले  60-65  सालों  में  इन  बातों  का  ध्यान  रखा  गया
 होता  तो  किसानों  को  यह  दिन  देखना  जहां  पड़ता  |

 इस  स्थिति  को  बदलने  के  लिए  माननीय  मोदी  जी  के  नेतृत्व  में  जव्दू  सरकार  और  महाराष्ट्र  राज्य  सरकार  जो  कदम  उठा  रही  1८  वढ़  बेहद  सराहनीय  हैं  |

 अपने  पहलें  बजट  में  राज्य  ने  जलयुक्त  खेती  के  लिए  100  ysa  चिंतन  के  लिए  330  करोड़  का  प्रावधान  किया  है  |  जिससे  कि  आने  वाले  सालों  में  किसान  सूखे  के  कारण  अपनी  पूरी  फसल  और
 जिंदगी ना  गंवाप  |

 सूखे  और  ओलों  से  केवल  फसलें  डी  नहीं  तो  पशु  भी  प्रभ्षवित  होते  हैं  |  उनके  विकास  के  लिए  140  करोड़  की  व्यवस्था  की  गई  है  |

 किसानों  की  स्थिति  सुधारने  के  लिए  कर्ज  की  पुरर्टचला  की  आवश्यकता  है  |  साथ  ही  साथ  महाराष्ट्र  जैसा  राज्य  जो  एक  पूमुख  चीनी  उत्पादक  राज्य  हैं  उसमें  गलना  किसान  को  उचित  भाव  मिलने के
 लिए  चीनी  निर्यात  नीति  wt  पुलर्टवल्ा  करना,  चीनी  उत्पादन  के  कारखाने  को  एक्सपोर्ट  सब्सिडी  दिलवाना  और  रोटेटिंग  एफआरपी  रखना  |  इन  बदलावों  के  साथ  किसान  को  आज  की  स्थिति  में  ज्यादा
 से  ज्यादा  राहत  मिल  सकती  हैं  |

 फसल  बीमा  के  बारे  में  ज्यादा  अवेरनेंस  और  परोएक्टिव  इंप्लीमेंटेशन  और  जहां  जरूरत  हो  वहां  निजी  कंपनियों  को  यह  जिम्मेदारी  सौंप  कर  राहत  कार्य  की  सीमाएं  व्यापक  बनाई  जा  सकती  है  |

 एक  डॉक्टर  होने  के  नाते  मेरा  यह  विश्वास  है  ‘Prevention  is  better  than  cure’  हमारी  सरकार  तो  पिछली  सरकार  के  cure  के  साथ  साथ  Prevention का  भी  काम  कर  रही  हैं  |  इस  कार्य
 में  आधुनिक  मौसम  विभाग  की  उपलब्धता  बढ़ाई  जाए  ताकि  आने  वाले  मौसम  बदलाव  का  पहले  से  पता  चल  सके  |

 अंत  में,  इतना डी  कहूंगी,  हमारे  देश  का  नारा  हैं  "जय  जवान,  जय  किसान""  पर  ये  तब  At  मुमकीन  होगा  जब  हमरी  कोशिशों  से  "जिये  किसानਂ  |

 SHRI  JAYADEV  GALLA  (GUNTUR):  Hon.  Deputy  Speaker  Sir,  many  people  may  be  wondering  as  to  why  I  am  speaking  on  this  subject.  With  my
 American  accent,  even  my  own  party  wondered  that  I  want  to  speak  on  this  subject.  But  ।  am  the  grandson  of  a  great  farmer  and  former  Member  of



 Parliament  from  Chittoor  Shri  Rajagopal  Naidu.  Our  factory  is  located  in  Chittoor  About  90  per  cent  of  work  force  in  our  factory  comes  from  the
 agricultural  community.  I  have  seen  how  we  have  been  able  to  transform  their  lives  from  the  misery  that  they  have  to  come  through  in  their  farming
 community.

 Sir,  I  also  represent  Guntur,  which  is  one  of  the  most  fertile  agricultural  belts  in  the  Krishna  delta  region  and  also  the  place  from  where  the  great
 Parliamentarian  the  late  Prof.  N.G.  Ranga,  grandfather's  guru  was  also  representing  in  Parliament.

 In  the  Krishna  delta,  farming  goes  back  to  almost  2,000  years.  In  some  of  the  farms  in  the  delta,  people  have  been  farming  for  the  last  2,000  years.
 During  the  British  period,  farmers  from  this  region  were  taken  all  over  the  world  wherever  black  cotton  soil  was  there.  All  over  south-east  Asia,
 South  Africa,  and  even  as  far  as  the  West  Indies,  we  can  see  people  who  have  come  from  the  Krishna  delta  originally  taken  to  all  these  places
 because  of  their  skills  in  farming.  Sir,  (८  is  a  very  rich  agricultural  belt,  as  I  said,  full  of  chillies,  turmeric,  rice,  tobacco,  cotton,  fruits  and  vegetables,
 flowers  and  so  many  other  things.  In  spite  of  this  rich  heritage,  the  great  knowledge  that  they  have,  the  history  that  they  have  and  the  fertile
 produce  that  they  bring  out  to  the  market  every  year,  90  per  cent  of  the  farmers  are  still  in  distress.  This  is  a  very  alarming  situation.

 In  spite  of  the  increase  in  crop  loans  year  after  year  by  the  Government  of  India  which  has  reached  Rs.  8.5  lakh  crore  in  this  Budget,  the  dependence
 by  farmers  on  high-cost  and  non-institutional  sources  is  a  cause  of  concern.  More  than  70  per  cent  of  farmers  are  not  getting  institutional  credit.  It  is
 all  happening  due  to  financial  institutions  not  showing  the  inclination  to  give  loans  to  small  and  marginal  farmers.  The  maximum  share  of  Rs.8.5  lakh
 crore  is  cornered  by  the  big  farmers.

 Secondly,  even  though  the  guidelines  of  the  RBI  clearly  say  that  no  security  is  required  for  loans  up  to  Rs.  1  lakh,  banks  are  insisting  to  keep  either
 gold  or  something  else  as  security.  Thirdly,  the  RBI  guidelines  say  that  individual  banks  will  decide  about  the  security  between  Rs.  1  lakh  and  Rs.  3
 lakh.  I  need  not  bring  to  the  notice  of  the  hon.  Minister  who  himself  is  a  farmer  what  sort  of  conditions  banks  put  to  give  Rs.  3  lakh  loan  to  farmers
 since  the  RBI  has  left  the  conditions  at  the  whims  and  fancies  of  the  banks.  So,  I  suggest  for  the  consideration  of  the  hon.  Minister  to  impose  some
 penal  provisions.  I  also  suggest  that  he  should  issue  instructions  that  if  any  complaint  came  to  the  notice  of  the  Government  that  a  particular  banks
 had  taken  security  to  give  farm  loan,  not  only  disciplinary  action  would  be  taken  but  also  penalty  would  be  imposed  on  the  Branch  Manager
 concerned  and  it  would  be  recorded  in  his  Annual  Confidential  Report.  This  would  work  as  a  deterrent  as  it  affects  his  career.  I  would  also  suggest
 for  the  hon.  Minister's  consideration  to  increase  the  present  limit  of  Rs.  1  lakh  loan  without  any  security  to  Rs.  3  lakh.

 I  would  like  to  emphasise  on  the  misconception  of  the  agriculture-dependent  population  of  the  country,  which  is  being  projected  as  more  than  60  per
 cent  of  the  population.  Of  the  125  crore  population  in  India,  68  per  cent  live  in  rural  India.  However,  only  about  40  per  cent  of  the  people  are
 engaged  in  farming.  Of  this,  only  18.4  per  cent  depend  primarily  on  agricultural  income  and  only  21.1  per  cent  depend  partially  on  agricultural
 income.  The  balance  rural  population  is  not  dependent  on  agricultural  income.

 There  is  no  doubt  that  mechanisation  helps  not  only  to  increase  production,  productivity  and  profitability  but  also  to  achieve  the  timelines  in  farming
 operations,  bring  precision  in  placement  of  inputs,  reduced  input  losses  and  conserving  of  by-products.  Modern  methods  of  ploughing  are  about  250
 per  cent  efficient  than  indigenous  ploughing  it  increases  productivity  by  30  per  cent,  helps  farmers  to  go  for  second  or  even  third  crop,  apart  from
 other  benefits.

 Earlier,  it  was  perceived  that  mechanisation  creates  unemployment.  This  myth  has  been  broken  and  it  has  been  observed  by  many  surveys  that
 agricultural  mechanisation  rather  generates  more  income  and  employment.  As  the  farmers  earn  more  and  spend  more,  this  drives  job  creation  in  the
 formal  sector  as  market  expands,  as  we  can  see  from  the  impact  of  MGNREGA  and  other  schemes  how  labour  has  become  scarce  in  other  sectors.
 So,  we  must  move  towards  mechanisation.

 If  one  looks  at  the  farm  mechanisation  in  India,  it  is  alarmingly  low.  Russia,  with  15  per  cent  agriculture  dependent  population  has  88  per  cent  of
 mechanisation;  China  with  64  per  cent  depending  on  agriculture  has  38  per  cent  of  mechanisation;  Argentina  and  Brazil  with  14  per  cent  depending
 on  agriculture  have  75  per  cent  mechanisation  and  India  with  68  per  cent  rural  population  is  lagging  behind  with  just  30  per  cent  farm
 mechanisation.

 It  is  good  that  in  the  present  Budget  Rs.  25,000  crore  have  been  given  for  the  Rural  Infrastructure  Development  Fund  and  Rs.  5,300  crore  for  micro
 irrigation,  watershed,  etc.  Of  course  States  will  have  to  contribute.  We  should  give  more  thrust  to  this  area  and  the  time  has  come  for  more  active
 cooperation  of  private  sector.

 Sir,  :  am  proud  to  say  in  this  august  House  that  Andhra  Pradesh  is  the  first  State  in  the  country  which  has  started  presenting  a  separate  Budget  for
 agriculture.  You  can  see  all  the  interest  in  the  subject  as  so  many  people  are  waiting  even  till  8.30  p.m  and  9  o'clock  today  to  speak  on  this  subject.
 I  think,  time  has  come  for  us  to  consider  a  separate  Budget  for  agriculture  also.

 Sir,  I  just  wish  to  give  an  example  to  this  august  House  how  our  leader  Shri  Chandrababu  Naidu  is  making  plans  to  bring  more  and  more  land  under
 irrigation  and  to  provide  water  to  drought-prone  areas  to  increase  agriculture  production  and  productivity.  Government  of  Andhra  Pradesh  has  taken
 up  the  Pattiseema  Lift  Irrigation  Project  which  envisages  transfer  of  flood  water  of  Godavari  to  the  Krishna  river  through  a  canal  network.  It  aims  to
 divert  300  TMC  Godavari  water  that  would  otherwise  go  into  sea  untapped  into  the  Krishna  river.

 Sir,  a  Task  Force  was  set  up  way  back  in  2003  under  the  Chairmanship  of  Shri  N.  Chandrababu  Naidu  to  study  and  submit  a  report  on  micro
 irrigation.  The  Task  Force  submitted  its  report  recommending  to  bring  about  69  million  hectares  under  micro  irrigation  in  a  phased  manner  by  2030.
 This  will  include  27  million  hectares  under  drip  irrigation  and  42  million  hectares  under  sprinkler  irrigation.  The  Report  has  been  prepared  after
 extensive  studies  and  models  available  across  the  globe.  I  do  not  know  to  what  extent  the  recommendations  have  been  implemented  by  the
 Government.  I  request  the  hon.  Minister  to  apprise  this  House  the  number  of  hectares  brought  under  micro  irrigation...(  Interruptions)

 Thank  you.



 oft  सत्यपाल  अिंठ  (सम्भल  )  :  उपाध्यक्ष  अहोठय,  आज  इस  सदन  में  सम्मानित  सदस्यों  की  बातों  को  सुनने  के  बाद  मुझे  बहुत  डी  सुखद  और  दुखद  अनुभव  gail;  चार्ल्स  डिटेल्स  ने  लिखा  हैं  कि  It  is
 the  best  of  the  times  and  the  worst  of the  times.  देश  के  सभी  जनप्रतिनिधि किसान  और  कृषि  के  हित  में  बोल  रहे  हैं,  मुझे  लगता  हैं  कि  यह  पहली  बार  नहीं  है,  वर्षों  से  ऐसा  होता  आ
 रहा  है  लेकिन  किसान  की  दुर्दशा  का  अन्त  नहीं  हुआ  है।  महात्मा  गांधी  कहते  थे  कि  पूत्येक  देश  प्रेमी  का  सबसे  पहला  कर्तव्य  यह  हैं  कि  गांवों  में  रहने  वाले  किसानों  और  गांवों  का  निर्माण  हो,  वे  सुश
 रहें,  सुखी  रहें।  महात्मा गांधी  जी  ने  वर्ष  1936  में  हरिजनਂ  मैगजीन  में  जो  लिखा  उसका  कोई  पु भाव  हमारी  सरकारों  पर  जढ़ी,  हुआ  है।

 मेंरे  कई  साथियों  ने  कई  सर्वे  का  निकू  किया  हैं।  नेशनल  सैम्पल  सर्वे  एण्ड  सेन्सस  सर्वे  कहते  हैं  कि  एक  किसान  की  पर कैपिटा  इनकम  औसत  भारतीय  के  मुकाबले  में  वन  फिफ्थ  हैं  यानि  एक  बटा  पांच
 हैं।  किसानों  में  नीलो  पॉवर्टी  लाइन  के  afta  75  पुनीत  लोग  हैं।  सेन्टर  फॉर  स्टडी  ऑफ  डेवेलपिा  सोसायटीज  के  नर्  2014  का  सर्वे  है  कि  76  yfererd  किसान  लोग  खेती  छोड़ना  चाहते  हैं,  61
 पुनीत  लोग  शहरों  में  बसना  चाहते  हैं,  क्योंकि  वहां  शिक्षा  और  स्वास्थ्य  चिकित्सा  की  कोई  सुविधा  नहीं  हैं  और  न  ढी  कोई  अन्य  सुविधा  वहां  पर  है।  वहां  पर  कझ्षी  ओला  वृष्टि  होती  हैं,  जिसका  जिस
 हम  लोग  इस  हफ्ते  भी  कर  रहें  थे,  बेमौसम  की  बारिश  होती  हैं,  कीट-पतंगों  के  हमले  होते  हैं,  इसलिए  70  पुनीत  किसान  कहते  हैं  कि  उनको  बारबार  नुकसान  हो  रहा  हैं।  इतना  होतें  हुए  भी  हमारी
 सरकार  ने  पिछलें  कई  दशकों  में,  मिनिमम सपोर्ट  Ysa  लाये,  हम  मार्केट  इन्टरनेशनल  स्कीम  लायें,  हम  कमीशन  फॉर  एग्रीकल्चर  कोर्स  एण्ड  Ysa  लायें,  हम  नेंशनल  कमीशन  ऑन  फार्म र्स,  किसान
 आयोग  लायें,  जिसको  वे  डा स्वामीनाथ आयोग  बोलते  हैं,  लेकिन  छोटे  किसानों  का  इन  सब  स्कीमों  का  मातू  10  पुनीत  फायदा  हुआ  है,  "मर्ज  बढ़ता  गया,  ज्यों-ज्यों कवा  कीਂ

 उपाध्यक्ष  महोदय,  पूतिदला  43-45  लोग  रोजाना  आत्महत्या  करते  हैं।  हर  वर्ष  15000-16000  हजार  किसान  आत्महत्या  करते  हैं|

 एक  शायर  नें  बहुत  बढ़िया  बात  कही  हैं  जो  किसानों  पर  बहुत  फिट  होती  है|
 कीमतों  में  कत्ल  हुआ  हैं  किसान  का  इस  तरह

 खंजर  dod  गए  कहीं  कातिल  बदल  गए,

 अलग-अलग  तरह  की  बातें  आई,  लोग  अलग  तरह  की  प्लानिंग  लेकर  आए,  लेकिन  किसानों  की  दशा  में  कोई  सुधार  नहीं  भो  पाया|  मैं  माननीय  कृषि  मंत्री  को  बताना  चाहता  हूं  कि  कुछ  दिनों  पहले
 पूसा  इंस्टीट्यूट  में  कृषि  वैज्ञानिकों  के  साथ  इन् फॉर्मल  मीटिंग  eft;  उन्होंने  कहा  कि  इस  देश  में  अभी  तक  जमीन,  जंगल  और  पानी  का  कोई  वैज्ञानिक  सर्वे  नहीं  हुआ  हैं।  हमारे  ज्यादातर  डाटा  टेबल  सर्वे
 हैं|  बहुत  से  लोग  फील्ड  में  नहीं  जाते  भारतीय  जनता  पार्टी  की  सरकार  ने  पहली  बार  सॉयल  हैल्थ  कार्ड  की  बात  की  है।  यह  बहुत  ही  स्वागत  योग्य  हैं।  पिछले  लगभग  cu  वर्षों  में  साढ़े  समूह  करोड़
 हेक्टेयर  जमीन  बेकार  हो  चुकी  हैं,  14.1  हेक्टेयर  करोड़  जमीन  डी  खेती  योग्य  बची  हैं|  चार  सालों  में  वर्ष  2007  से  2011  तक,  बीस  राज्यों  ठे  यह  रिपोर्ट  की  हैं  कि  उनकी  लगभग  8  लाख  हेक्टेयर
 जमीन  की  उर्वरा  शक्ति  कम  at  गई  है।  बीज  बिकते  हैं।  कहा  जाता  है  कि  30  पुनीत  बीज  नकली  होते  हैं|  रासायनिक खाद  लगभग  30  A  40  परतिशत  नकली  है।  लगभग  56  पुनीत नकली
 कीटनाशक  दवाएं  मार्किट  में  बिकती  हैं|  ...  व्यवधान  )

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  Please  conclude.  Other  Members  are  waiting  to  speak.  Please  cooperate  with  the  Chair.

 SHRI  SATYAPAL  SINGH  :  Sir,  please  allow  me  to  speak  for  four  to  five  minutes..  I  will  cooperate  with  you,  Sir.  I  will  conclude  soon.

 बहुत  सी  सैर्टीफाइंग  एजेंसीज  में  बहुत  करप्शन  हैं  और  यह  मंत्री  जी  को  मालूम  हैं।  इसी  तरह  सब्सिडी  के  बारे  में  अभी  माननीय  शांता  कुमार  जी  की  रिपोर्ट  आई  है  रीस्ट्रक्तरिग  इन  ws  कार्पोरेशन  ऑफ
 इंडिया.  उन्होंने  बहुत  क्लीयर ली  लिखता  हैं।  मैं  आज  ही  इसकी  रिपोर्ट  लाया  हूं।  केवल  मातू  फर्टिलाइजर  पर  73  हजार  करोड़  रुपये  की  सब्सिडी  जाती  है  जिसमें  से  लगभग  50  पुनीत  सब्सिडी  दूसरे
 लोगों  को  चली  जाती  हैं।  फिक्टीशियस  जो  मानुफैक्चर  adi  करते,  कागज  पर  मैलुफैक्तर  करते  हैं,  उन्हें  चली  जाती है|  उन्होंने  कहा  हैं  कि  एक  लाख  15  हजार  करोड़  की  सब्सिडी  हैं।  उन्होंने  बहुत
 डिटेल  में  लिर  है,  पढ़ने  लायक  रिपोर्ट  है।  50  yferord  सब्सिडी  पता  नहीं  कौन  लोग  खा  जाते  हैं।  उन्होंने सजेशन  दिया  हैं  कि  अगर  किसान  को  पर  हेक्टेयर  7,000  रुपये  डायरैक्ट  सब्सिडी  दे

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  Please  conclude.

 SHRI  SATYAPAL  SINGH:  Please  allow  me  to  speak.  ।  am  making  important  suggestions.

 मैं  किसानों  की  एमएसपी  के  बारे  में  बताना  चाहता  हूं  पहले  भी  बात  आई  हैं  कि  हमारी  एमएसपी  अभी  भी  दुनिया  में  सबसे  कम  है|  पाकिस्तान  और  बंगलादेश  भी  हमसे  ज्यादा  एमएसपी  देते  हैं।  हमारा
 कमीशन  फार  एगी कल्चर  स्वायत्त  होना  चाहिए।  अगर  वह  डायरैक्ट  सरकार  के  अंडर  में  रहेगा  तो  वे  उसे  ठीक  से  कैलकुलेट  नहीं  कर  ured;  एफसीआई  के  बारे  में  लिखा  गया  हैं  कि  उनकी  खरीद  ठीक
 नहीं  है।  यहां  कृषि  मंत्री  जी  बैठे  हैं|  मैं  निवेदन  करूंगा  कि  हमारी  एमएसपी  कम  से  कम  एक  साल  पहले  घोषित  होनी  चाहिए।  किसान  तय  करेगा  कि  उसे  soon  बोना  है,  गेहूं  बोना  हैं,  धान  बोजा हैं  या
 जहां

 मेरे  हेतु  के  किसानों  के  गलने  का  शरुगतान  अभी  तक  बकाया  है।  सैंकड़ों  लोगों  के  घटों  की  शादियां  कैंसिल  हो  गई।  पूरे  देश  में  लेश लल  और  स्टेट  वेयरहाउसिंग  चेन  होनी  चाहिए।  आज  35 से  40
 पूतिशत  सब्जियां  और  फल  खराब  हो  जाते  हैं|  नेशनल  पॉलिसी  आन  मिल्क  होनी  चाहिए।  हर  महानगर  में  700  से  800  किलोमीटर  दूर  से  दूध  आता  है।...  (व्यवधान  )

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  Please  conclude.

 SHRI  SATYAPAL  SINGH:  Sir,  these  are  important  suggestions  which  I  am  giving.  Kindly  allow  me  to  speak.

 किसान  कूडिट  कार्ड  में  उसे  उसकी  जमीन  का  खसरा,  श्तौली  नहीं  मिलता|  एक  st  बैंक  की  अलग-अलग  ब्रंच  अलग-अलग  देती  8  मेरा  निवेदन  हैं  कि  किसान  के  पास  जितनी  जमीन  हैं,  सर्किल
 रैट  के  आधार  पर  लिमिट  तय  कर  दीजिए।|  धल्टवाव,

 SHRI  5.  SELVAKUMARA  CHINNATYAN  (ERODE):  Hon.  Deputy-Speaker,  Sir,  Iam  very  much  thankful  to  our  people's  leader,  hon.  Amma  for  enabling
 me  to  participate  in  the  agricultural  debate  in  this  august  House.

 India  is  an  agriculture-oriented  country.  Most  of  the  people  in  our  country  are  doing  agricultural  work.  On  the  one  side  they  do  not  get  sufficient
 water  and  on  the  other  side  there  is  flood.  So,  they  do  not  get  sufficient  yield.  Hence,  the  farmers  incur  loss  in  all  aspects.  So,  inter-linking  of  all  the
 rivers  in  our  country  is  the  only  solution  to  solve  this  perennial  problem  throughout  the  country.  Our  hon.  Amma  has  mentioned  this  in  the  election
 manifesto  of  the  parliamentary  election.

 Moreover,  the  farmers  do  not  get  sufficient  price  for  the  sale  proceeds.  Hence,  the  Central  Government  should  give  subsidy  to  the  farmers  in  all
 aspects,  like  digging  of  well,  drip  irrigation,  laying  of  pipelines,  raising  crops  and  improve  the  lands  and  also  give  immediate  electric  service
 connection  to  their  wells  and  bore  wells.

 Most  of  the  farmers  throughout  the  country  got  loans  from  the  cooperative  societies  as  well  as  from  the  nationalised  banks.  But  they  are  not  in  ०
 position  to  repay  the  loans  due  to  lack  of  income  from  the  cultivation  of  lands.  Hence,  I  urge  upon  the  Government  to  waive  all  agricultural  loans
 taken  from  the  nationalised  banks  and  cooperative  societies  to  save  their  livelihoods.  Moreover,  the  Union  Government  has  to  give  new  loans  to  the



 farmers  without  charging  any  interest.

 Erode  in  Tamil  Nadu  is  one  of  the  turmeric  selling  centres  in  South  India.  But  the  turmeric  growers  did  not  get  Minimum  Support  Price.  Hence,  they
 incurred  loss.  So,  the  Union  Government  has  to  intervene  in  the  matter  to  remove  the  online  trading  and  also  fix  the  Minimum  Support  Price  of  Rs.
 15,000  per
 quintal.  Like-wise,  modernisation  of  agricultural  crop  cultivation  is  an  absolute  necessity  now-a-days.  The  Central  Government  has  to  give  subsidy  to
 the  farmers  for  purchasing  the  mechanical  devices  like  tractors,  grinding  machines,  harvesting  machines,  etc.

 Thank  you.  With  these  words,  I  conclude.

 oft  भानु  पु ताप  सिंह  वर्मा  (जालौन)  :  उपाध्यक्ष  महोठय,  आपने  नियम  193  के  अंदर  बोलने  का  मौका  दिया,  धन्यवाद|  वैसे  हमारा  देश  कृषि  पु धान  देश  हैं,  हम  जानते  हैं  कि  जब  किसान  स्तुशहाल
 रहेगा  तभी  हमारा  देश  खुशहाल  Wer  अभी  हाल  डी  में  उत्तर  पूदेंश  में  बेमौसम  बरसात  की  वजह  सें  किसान  तबाह  हो  गए  हैं।  विशेषकर  बुंदेलखंड  अत  के  किसान  पूभावित  हुए  हैं,  हमारे  यहां  के  किसान
 छोटे-छोटे  हैं,  सीमांत  किसान  S|  उन्होंने  सेठ  और  साहूकारों  A  उधार  पैसा  लेकर  फसल  बोया  था|  भारतीय  जनता  पार्टी  के  नेतृत्व  में  अटल  बिहारी  वाजपेयी  की  सरकार  नें  सभी  किसानों  के  लिए
 केसीसी  कार्ड  बनाकर  उन्हें  सहायता  मुहैया  कराने  का  काम  किया  था|  लेकिन  विशेषकर  बुंदेलखंड  हेतु  में  सीमांत  किसान  हैं,  उल्हें  कसीयी  का  जो  लाभ  मिलना  चाहिए  था  वह  नहीं  मिला,  क्योंकि
 बैंकों  ने  सहयोग  नहीं  किया,  बैंक  केसीसी  कार्ड  बनाने  में  किसानों  से  अगर  दस  परसेंट  लेती  हैं  तो  यह  अतिशयोक्ति  अठी  abil,  saz  पूदेश  में  किसानों  की  दशा  बहुत  दयनीय  हैं।  बेमौसम  बरसात  की
 वजह  से  ओले  से  जो  किसान  तबाह  ढो  गए  हैं  वे  तो  पीड़ित  आपदा  गुणी  में  आ  जाते  हैं  लेकिल  जिनकी  फसल  बरसात  से  नष्ट  हुई  है,  ओले  और  बरसात  ये  दोनों  चीजें  हुई  हैं।  ओलावृष्टि से  अगर  किसान
 आपदा  की  शरणी  में  आता  है  तो  बरसात  से  प्रभ्षवित  किसानों  को  भी  उसी  गुणी  में  लेना  afer,  विशेष  तौर  से  धर्मेन्दर  जी  यहां  बैठे  हैं,  इन्होंने  कहा  कि  उत्तर  सुदेश  सरकार  ने  200  करोड़  रुपये  दे  दिए
 हैं,  इसके  बहुत-बहुत  धन्यवाद।  आपने  यह  भी  कहा  हैं  कि  मैंने  फित्दू  सरकार  को  राहत  के  लिए  500  करोड़  रुपये  का  पैकेज  मांगा  हैं।  धर्मेद्र  oft,  मैं  सिर्फ  इतना  ही  कहना  चाहता  हूं  कि  अभी  गनेन्दर
 भाई  मोदी  जी  की  सरकार  हैं  उसने  उत्तर  पूदेश  सरकार  को  ज्यादा  से  ज्यादा  पैसा  देने  की  कोशिश  की  है।  हम  देखते हैं  कि  अभी  26  हजार  करोड़  रुपये  उत्तर  पूदेश  सरकार  को  मिलेंगे|  (व्यवधान 7
 अगर  कव्दू  सरकार  चारों  हाथों  से  उत्तर  सुदेश  सरकार  की  मदद  कर  रही  है,  प्रदेशों  की  मदद  कर  रही  हैं,  तो  मैं  चाहता  हूं  कि  उत्तर  प्रटेश  सरकार  भी  दोनों  हाथों  से  किसानों  की  मदद  मटे
 ...(व्यवधान 3

 माननीय  मंत  जी,  वहां  जो  सर्वे  किया  जा  रहा  है,  उसे  भी  हमने  विशेष  तौर  पर  देखा  हैं।  (व्यवधान)  उस  सर्वे  की  जो  स्थितियां  हैं,  उसे  हमने  देखा  हैं|  (व्यवधान)  लेखपाल  गांव  में  सर्वे  कर  रहा  है
 (व्यवधान)  धर्मेन्दर जी,  यह  वास्तविकता है।  इसलिए  हम  कहना  चाहते  हैं  (व्यवधान)  हम  जोर  भी  फल्दू  सरकार  पर  दे  रहे  हैं,  क्योंकि  वहां  से  जो  रिपोर्टे  आ  रही  हैं,  वे  सीधे-सीधे  किसान

 ...।  व्यवधान  )

 पूरा  क्षेतू  तबाह  हो  गया  हैं|  हमें  पता  चला  हैं  कि  जब  तक  उनका  50  पुनीत  नुक़सान  नहीं  होगा,  तब  तक  किसानों  को  कुछ  लाभ  नहीं  मिलेगा|  (व्यवधान)  जब  किसान  को  लाभ  नहीं  मिलेगा,  तो
 फिर  उस  सर्वे  से  क्या  फायदा  हैं?  ...(व्यवधान )  मैं  नहीं  चाहता  ही  (व्यवधान 3

 HON.  DEPUTY-SPEAKER:  All  right.  Please  wind  up.  Shri  E.T.  Mohammad  Basheer.  Nothing  else  will  go  on  record.

 a€}  (Interruptions)  क्  *

 SHRI  ६.1.  MOHAMMAD  BASHEER  (PONNANI):  Hon.  Deputy-Speaker,  Sir,  I  thank  you  for  giving  me  this  opportunity  to  speak  on  the  Agrarian
 Situation  in  the  country.

 As  far  as  the  agricultural  sector  is  concerned,  there  are  a  lot  of  issues  pertaining  to  agricultural  sector.  Whether  it  is  irrigation,  infrastructure,
 marketing,  yield-related  issues,  labour-related  issues,  viability-related  issues  and  fertilizer-related  issues,  all  these  issues  are  vital.  The  role  of  the
 Government  in  redressing  these  issues  is  very  important  whether  it  is  in  the  way  of  subsidies,  support  price,  incentives,  crop  insurance  or  whatever
 it  may  be.

 We  all  know  that  there  is  a  risk  involved  in  agriculture.  There  is  no  other  sector  like  this.  We  all  know  that  agriculture  depends  upon  weather
 fluctuation.  If  there  is  weather  fluctuation,  all  the  calculations  of  the  farmers  are  jeopardized  whether  it  is  drought  or  flood.  Unfortunately,  the
 Government  is  adopting  a  kind  of  ad  hocism  in  dealing  with  drought  and  flood.  We  must  have  a  farsighted  action  plan  in  this  regard.  Government
 should  seriously  think  about  this.  The  Indian  farmer  is  exploited  like  anything.  The  Indian  farmer  receives  10-23  per  cent  of  the  price  the  Indian
 consumer  pays  for  exactly  the  same  produce  whereas  the  farmers  in  developed  economies  of  Europe  and  the  United  States  receive  64-81  per  cent.
 This  wide  gap  will  have  to  be  bridged.

 My  friends  were  saying  about  farmersਂ  suicide.  In  2012,  the  National  Crime  Records  Bureau  of  India  reported  13,754  farmer  suicides.  Farmer  suicides
 account  for  11.2  per  cent  of  all  suicides  in  India.  Activists  and  scholars  have  stated  that  ०  number  of  conflicting  reasons  are  there  for  farmer
 suicides.  such  as  monsoon  failure,  high  debt  burdens,  etc.  I  do  not  want  to  say  much  about  this.  This  shows  that  there  is  disillusionment  and
 disappointment  of  our  farmers.

 Irrigaiton  is  a  major  problem  facing  this  sector.  Water  resources  are  decreasing  like  anything.  There  are  two  reasons  for  this.  One  is  natural  and  the
 other  one  is  man-made.  Rivers,  ponds  and  lakes  are  getting  dried.  If  you  are  not  arresting  this,  it  is  sure  that  in  the  near  future  our  lakes  and  ponds
 may  become  desert.  We  have  to  be  very  careful  about  this.

 Availability  of  quality  seeds  is  another  problem.  We  must  give  top  priority  to  this  thing  also....(  Interruptions)



 HON.  DEPUTY-SPEAKER:  Please  conclude  now.

 SHRI  E.T.  MOHAMMAD  BASHEER:  Sir,  you  are  kind  enough  to  allow  time  to  every  Member.  I  want  only  just  one  minute.  I  will  conclude.  Next,  "better
 seeds,  better  futureਂ  should  be  our  slogan.  We  have  an  urgent  need  for  strengthening  of  our  Agriculture  Universities  and  the  extension  programmes..
 The  Agriculture  Universities  should  involve  themselves  in  Research  and  Development  activities.  The  need  of  the  hour  is  mechanization  in  the
 agriculture  sector.  Labour  shortage  is  very  much  there.  Before  two  or  three  years,  this  kind  of  problem  was  not  there.  Now  it  is  happening  because
 of  the  Rural  Employment  Guarantee  Scheme  and  migration  of  workers  from  the  rural  side  to  the  urban  side.  That  has  created  a  lot  of  problems.  So,
 we  must  take  note  of  all  these  things.  I  would  like  to  say  one  thing  that  there  is  an  alarming  situation  now.  That  is  poisoning  fruits  and  vegetables.
 We  have  very  sad  stories.  The  Editorial  of  the  National  Agriculture  Today  Magazine  stated  that  it  definitely  is  not  a  good  season  for  mangoes.  First,
 it  was  the  ban  from  the  European  Union;  now,  it  is  chemicals  which  have  tarnished  the  image  of  this  noble  fruit.  During  the  mid-May,  Ahmedabad
 Municipal  Corporation  had  destroyed  22,700  kg.  mangoes  that  were  brought  into  the  city  from  different  parts  of  the  State.  So,  this  is  a  very
 dangerous  situation.

 Let  me  conclude  by  one  sentence  to  a  question  of  mine,  on  the  17*  a  reply  was  given  stating  that  we  have  entered  into  collaboration  with  many
 other  countries,  and  73  MoUs  were  signed  with  63  countries.  That  is  well  and  good.  One  thing  we  have  to  keep  in  mind.  That  is  agriculture  is  our
 backbone.  When  we  are  entering  into  agreement  with  other  countries,  we  must  have  saving  clauses.  India  should  be  famous.  With  these  few  words,
 I  conclude.

 #  SHRI  PRAKASH  8.  HUKKERI  (CHIKKODI):  I  represent  Chikkodi  Lok  Sabha  constituency  in  Karnataka.  Sugarcane  is  the  major  agricultural  crop
 in  constituency.  As  we  are  all  aware  that  sugarcane  farmers  all  over  the  country  including  my  state  Karnataka  are  facing  hardship  due  to  inadequate
 Minimum  Support  Price  fixed  by  government,  there  are  thousands  of  farmers  and  their  families  are  suffering  due  to  unscientific  fixation  of  MSP  to
 agricultural  crops  including  sugarcane.  Therefore,  I  urge  the  union  government  to  fix  at  least  Rs.  3000/-  as  MSP  per  tone  sugar  cane.

 Another  point  related  to  sugarcane  is,  there  is  huge  amount  of  arrears  of  farmers  pending  with  the  sugar  mills.  It  is  due  to  the  huge  amount  of
 arrears  farmers  are  facing  difficulties  to  take  agricultural  activities  further.  Therefore,  I  request  the  government  to  ensure  that  all  the  dues  of
 farmers  should  paid  at  the  earliest.  I  also  suggest  to  take  steps  to  protect  sugar  cane  famers  and  sugar  mills  to  encourage  them  to  contribute  in  the
 agriculture  sector  of  the  country.

 I  would  like  to  draw  the  kind  attention  of  the  Government  on  this  very  particular  issue  that  in  our  country  only  40  percent  agricultural  land  is
 irrigated.  But  remaining  60  percent  agricultural  land  is  dependent  on  monsoon.  We  all  are  aware  that  monsoon  is  very  uncertain  in  our  country.
 Almost  more  than  half  of  the  country  is  repeatedly  affected  due  to  drought  and  famine.  As  far  as  Karnataka  is  concerned  about  36  talukas  in  9
 districts  are  affected  by  drought.  Farmers  are  suffering  due  to  loss  of  standing  crops.  This  is  not  confined  only  to  the  state  of  Karnataka,  even  other
 states  like  Maharashtra,  Tamil  Nadu,  Andhra  Pradesh  etc.  are  also  facing  the  same  problem.  My  point  is  how  the  Government  expect  farmers  to
 repay  the  loan  on  time  when  majority  of  the  states  are  hit  by  drought  and  other  natural  calamities.

 You  have  fixed  the  interest  rate  at  4  percent  per  annum  to  the  crop  loan  of  up  to  Rs.  3  Lakh.  On  this  point  I  would  like  to  say  that  it  is  very
 ridiculous.  If  farmer  goes  to  a  bank  for  loan  the  first  question  the  bank  ask  what  crop  he/she  wants  to  rise  and  in  how  many  acres  he/she  does
 agriculture.  Bank  have  fixed  the  maximum  limit  of  the  crop  loan  depending  on  each  crop.  If  a  farmer  wants  to  produce  Paddy  he/she  will  be  given
 crop  loan  of  Rs.  15  to  20  thousand  per  acre.  For  sericulture,  ground  nut,  etc.,  the  amount  will  be  the  same  Rs.  1500/-.  So  one  has  to  have  more  than
 10  acres  of  land  to  take  Rs.3  lakh  loan  from  any  bank.  It  is  very  much  clear  that  no  small  and  marginal  farmers  would  get  crop  loan  from  any
 nationalized  bank.  So,  Rs.8.5  lakh  crore  crop  loan  earmarked  in  the  budget  is  only  for  big  farmers.  There  is  no  use  for  small  and  marginal  farmers.

 It  shows  the  Government  has  taken  the  decision  without  understanding  the  practical  difficulties  involved  in  a  particular  situation.  When  it
 comes  to  small  and  marginal  formers,  the  situation  is  more  worse.  To  give  crop  loan  up  to  Rs.  50  thousand  banks  sought  number  of  security
 documents.

 Therefore,  I  would  like  to  urge  the  Union  Government  that  simplify  the  guidelines  for  crop  loan  and  make  it  farmer  friendly  ensure  more
 farmers  are  benefitted  from  the  scheme.

 If  a  farmer  wants  to  grow  horticulture  crop  irrigation  is  must.  To  produce  any  horticulture  crop  farmer  has  to  make  arrangement  for  irrigation
 and  other  infrastructure  facilities  to  take  up  horticulture  activities.  I  would  like  to  tell  that  farmer  has  to  wait  for  at  least  3  years  to  get  a  horticulture
 crop,  pomegranate,  Mango  etc.,

 But  the  guidelines  stated  that  the  interest  subvention  will  be  given  to  farmers,  if  they  make  repayment  of  loan  on  time.  I  would  like  to  ask  the
 Hon'ble  Finance  Minister  that  What  is  the  rationale  to  bring  such  norms?

 It  shows  the  Government  has  taken  decision  without  understanding  the  practical  difficulties  involved  in  particular  situation.  When  it  comes  to
 small  and  marginal  farmers,  situation  is  more  worse  to  give  crop  loan  up  to  Rs.  50  thousand  banks  soght  number  of  security  documents.

 Even  though,  a  farmer  managed  to  get  crop  loan  at  4  percent  interest  rate,  how  can  he  make  repayment  at  the  time  of  drought.  So  the  rate  of
 interest  would  be  going  up  and  up,  finally  he  has  to  take  loan  from  private  money  launderers,  to  whom  he  has  to  pay  higher  rate  of  interest.

 On  the  other  hand,  the  Government  has  stated  that  the  banks  are  given  instructions  to  not  to  ask  any  surety  and  other  documents  to  provide
 crop  loan  up  to  Rs.  50,000/-.  But  this  direction  is  not  being  followed  by  any  bank  including  nationalized  banks.  Without  security  document  no  bank  is
 giving  crop  loan  to  farmers.  That  is  why  I  urge  the  Government  to  look  into  these  anomalies  and  take  corrective  measures  in  this  regard.

 Therefore,  I  urge  upon  the  Government  to  bring  an  effective  and  simple  mechanism  to  disburse  crop  loan  to  farmers.

 Karnataka  has  always  been  hit  by  either  drought  or  flood.  But  this  year  my  state  is  reeling  under  worst  drought  condition.  From  an  agricultural



 perspective,  drought  occurs  when  soil  moisture  is  insufficient  to  meet  the  water  requirements.  Rapid  growth  of  agriculture  is  essential  to  meet  the
 food  and  nutritional  security  of  the  people  of  our  country.  Alongwith  the  increase  in  population  and  the  improving  living  standards,  food  needs  of  the
 people  also  increases  and  as  such  the  commensurate  increase  in  production  of  good  grains  has  also  to  be  ensured.

 Foodgrain  production  in  the  country  accrues  from  approximately  142  million  hectare  of  cultivated  land.  Of  this,  40  percent  is  irrigated  and
 accounts  for  nearly  55  percent  of  production.  The  remaining  (85million  hectare)  is  rainfed  and  contributes  only  about  45  %  to  total  agricultural
 production.

 Rainfed  agriculture  in  our  country  is  complex  and  characterized  by  low  levels  of  productivity.  Moreover,  rainfed  agriculture  is  risk  prone  due  to
 vagaries  of  monsoon  which  result  in  wide  variation  and  instability  in  yields.

 Therefore,  I  would  like  to  suggest  the  Government  to  take  immediate  steps  of  find  permanent  solutions  to  agrarian  crisis  including  mitigating
 the  drought  and  other  natural  calamities,  providing  more  subsidies  to  agriculture  sectors  to  meet  the  food  needs  of  the  people.

 oft  धर्मवीर  (भिवानी-मडेन्दूगढ़  )  :  माननीय  उपाध्यक्ष  जी,  मैं  आज  सदन  से  कहना  चाहता  हूं  कि  किसान  के  नाम  पर  बड़  पूंजीपतपियों  ने  फार्म  हाउस  बनाए  हुए  हैं|  किसान  तो  ः  हैं  जो  जमीन
 पर  मजदूरी  करते  हैं  इसलिए  किसान  को  मजबूर  की  कैटेगिरी  में  रखना  ताढिषा  जब  वोट  लेने  लाते  हैं  तो  किसान  की  बात  कहते  हैं।  लेकिन  किसान  की  हालत  बहुत  दयनीय  है|  किसान  रूपी  मजदूर
 को  बचाने  के  लिए  जरूरी  हैं  कि  उसके  लिए  मुफ्त  बीज,  पानी  और  खाद  का  पु बंध  किया  जाए।  वरना  वह  दिन  दूर  नहीं  हैं  जब  देश  का  पेट  भरने  के  लिए  कोई  नहीं  बतेला  हम  जिस  पुकार  गाय  को  दूध
 देने  के  लिए  पालते  हैं  इसी  प्रका  से  किसान  को  बचाने  के  लिए  खास  तौर  पर  बिजली,  पानी  और  खाद  मुहैया  करानी  soft,  आज  से  नहीं,  शुरु  से  यह  बात  हो  रही  हैं  कि  किसान  की  हालत  ठीक  नहीं
 है।  जब  उसका  बत्ती  बीमार  हो  जाता  है,  उसके  पास  इलाज  के  लिए  पैसा  वही  होता,  स्कूल  में  ठाखिले  के  लिए  पैसा  नहीं  शोता  माननीय  अटल  बिहारी  वाजपेयी  जी  की  स्कीम  नदियों  को  जोड़ने  की  eff)
 मैं  नदियों  को  जोड़ने  के  बारे  में  सुझाव  देना  चाहता  हूं  कि  यह  स्टेट  नहीं  सैंटर  सब्जैक्ट  होना  चाहिए  ताकि  जो  भी  पेश  अड़चन  डालते  हैं,  न  डाल  सकें।  अगर  आज  से  नदियों  को  जोड़ने  का  काम  शुरु
 करें  तो  भी  कम  से  कम  आठ-दस  साल  लग  जाएंगे।  हम  पंजाब  के  पड़ोस  में  हैं|  हमें  1975  में  सती  और  व्यास  के  बढ़े  हुए  पानी  के  संबंध  में  अतार्ड  मिला  em  हमने  हरियाणा  में  40  साल  में  नहरें  बना  दी
 लेकिन  आज  भी  छोटी-छोटी  बातों  के  कारण  पानी  नहीं  ले  पाते  हैं।  हंसी  बुटाना  जहर  बनाई  तो  भी  अड़चनें  भरड  मेरी  पूर्णता  है  कि  यह  स्टेट  सब्जैक्ट  नहीं  सैंटर  सब्जैक्ट  होना  चाहिए,

 महोदय,  वेयर  हाउस  के  बारे  में  प्रार्थला  है  कि  एक  किंबल  पर  लगभग  500  रुपए  के  ढिसाब  से  लोडिंग  और  अनलोडिंग  के  ऊपर  खर्च  हो  जाता  है।  मेरा  निवेदन  हैं  जब  तक  वेयर  हाउस  तैयार  1.0  हों,
 किसान  को  कहा  जाए  कि  तब  तक  वह  अपना  गेहूं  घर  में  रखे,  हम  आपको  300  रुपए  पूति  क्विंटल  Say,  इससे  वह  बेढ़  को  भी  ठीक  रखेगा  और  उसका  फायदा  भी  Aon,  सब  जानते  हैं  कि  एन्वायर्नमेंट
 और  माइनिंग  के  नाम  पर  नदियां  रेत  से  भर  जाती  हैं।  दिल्ली  में  यमुना  का  पानी  एक  तरफ  यूपी  और  दूसरी  तरफ  हरियाणा  से  आता  हैं।  यह  भी  पता  होता  है  कि  अगर  आठ  से  ठस  लाख  क्यूसेक  पानी
 आएगा  तो  दिल्ली  डूबने  के  कगार  पर  जाए।  यमुना  के  पास  अपनी  जमीन  नहीं  है  और  पानी  किसान  के  खेतों  में  जाता  है।  माइनिंग  वाले  न  तो  थैं  उठाने  देते  हैं  और  न  ढी  मुआवजा  मिलता  है|  मेरा
 कृषि  मंत्री  जी  से  पूर्णता  है  कि  ऐसा  पदबंध  किया  जाए  कि  इन  अड़चनों  को  हटाया  जाए  जिससे  रेत  भी  सस्ती  मिले  और  किसानों  को  मुआवजा  देने  की  जरूरत  भी  न  पड़े|

 महोदय,  ओलावृष्टि  से  किसानों  का  नुक़सान  हुआ  हैं।  मेरी  प्रर्थना  हैं  कि  कम  से  कम  20,000  रुपए  मुआवजा दिया  जाए।|  मेरे  संसदीय  क्षेत्र  किवावी-अहल्दरावा  में  भारी  ओलावृष्टि से  नुक़सान  हुआ  हैं|
 मेंरा  अनुरोध  है  कि  मनरेगा  को  नियम  न  बनाकर  किसान  रूपी  मज़दूर  के  साथ  जोड़  दिया  जाए  और  उसी  पैसे  का  उपयोग  नदियों  को  जोड़ने  में  किया  जाए।  doxldIG|

 SHRI  N.K.  PREMACHANDRAN  (KOLLAM):  Thank  you,  Deputy  Speaker,  Sir.  It  is  an  accepted  fact  that  agriculture  is  the  backbone  of  Indian  economy.
 But,  at  this  juncture,  I  doubt  whether  it  is  contributing  as  much  as  that  of  the  previous  years.  It  is  an  accepted  fact  also  that  it  is  the  biggest
 employer  in  the  country.  The  statistics  in  respect  of  agriculture  are  to  be  noted  very  clearly  because  they  are  very  interesting.  Sir,  56  per  cent  of  the
 total  workforce  in  the  country  is  from  agriculture;  75  per  cent  of  the  population  is  living  below  poverty  line  and  their  main  livelihood  is  agriculture.
 Further,  80  per  cent  of  the  nation's  total  freshwater  resources  are  being  used  by  agriculture.  Agriculture  consumes  a  quarter  of  total  electricity
 produced  in  our  country;  70  per  cent  of  the  total  Central  Government  subsidy  is  also  going  to  agriculture.  So  the  pertinent  question  to  be  asked  is
 whether  we  are  giving  it  much  importance  in  order  to  address  the  problems  which  are  being  faced  now  by  the  agriculture  sector.  I  think,  the  answer
 is  'No'  because  we  are  not  giving  thrust  to  agriculture.

 We  have  to  analyze  the  agriculture  sector  after  the  liberalization  policy,  that  is,  post-liberalization  period,  what  is  the  fate  of  agriculture.  Post-
 liberalization  period  created  a  condition  that  is  making  agriculture  economically  unviable.  That  means,  we  are  only  promoting  a  jobless  growth  when
 we  are  giving  disregard  to  the  agriculture  field.  That  is  what  is  happening  in  our  country.  If  any  positive  change  has  to  happen  in  this  country,  my
 suggestion  is,  it  has  to  happen  in  agriculture.  But,  unfortunately  the  Government  is  not  moving  in  that  direction  so  as  to  have  a  positive  change.  The
 Government  is  looking  at  a  change  which  is  encouragement  of  contract  farming  in  our  country  and  also  corporate  agriculture  coupled  with  land
 acquisition.  That  is  not  going  to  address  the  main  cardinal  issues  of  agriculture.  So  I  would  like  to  urge  upon  the  hon.  Minister,  if  you  have  any
 genuine  interest,  it  has  to  come  in  the  form  of  providing  gainful  employment  in  the  rural  areas  with  focus  on  revitalizing  sustainable  farming.
 Unfortunately  it  is  not  the  message  that  is  being  given  to  us  because  sustainable  farming  has  to  be  revitalized  as  well  as  gainful  employment  has  to
 be  provided  in  the  rural  areas.  That  is  a  concrete  suggestion  which  I  would  like  to  give  before  the  hon.  Minister.

 I  am  not  going  to  the  Report.  It  has  been  mentioned  by  so  many  learned  friends  here  that  the  Report  of  the  Centre  for  the  Study  of  Developing
 Societies  is  a  very  shocking  Report.  The  hon.  Minister  is  well  aware  of  that  survey  Report.  It  is  very  shocking  to  see  that  76  per  cent  of  the  Indian
 farming  community  wants  to  give  up  farming.  In  the  past  seven  years,  3.2  crore  farmers  have  abandoned  farming  and  have  taken  menial  jobs  in  the
 cities.  Also,  it  is  a  shocking  survey  Report  which  says  that  from  2007-08  to  2010-11,  within  four  years,  79,000  hectares  of  land,  which  was  cultivable
 land,  has  been  converted  into  land  for  non-agricultural  purposes.

 What  is  its  GDP  contribution  now?  It  has  come  down  to  15.4  per  cent  in  2013-14.  The  average  monthly  income  of  a  farmer  is  Rs.  2,115.  It  is  very
 shocking  to  see,  in  UP  it  is  Rs.  1,633;  in  Bihar  it  is  1,810.  Andhra  Pradesh  is  a  big  State  in  our  country.  The  average  monthly  income  of  Andhra
 Pradesh  is  1,634.  So,  farmers  are  committing  suicides.  Sir,  50,000  people  are  committing  suicide  per  year.  That  is  the  average  figure.  So,  what  are
 the  reasons?  There  are  two  reasons.  I  will  confine  myself  to  two  reasons.  The  first  reason  is  rise  in  the  cost  of  inputs  and  the  second  reason  is  risk



 of  loss  of  yield  due  to  many  natural  calamities.  The  cost  of  production  and  the  price  of  agricultural  commodities  are  mismatching.  We  have  to
 maintain  it  by  way  of  Minimum  Support  Price  and  also  providing  subsidies.

 Regarding  the  second  point,  that  is  risk  of  loss  of  yield  to  the  agriculture  produce,  my  suggestion  to  the  hon.  Minister  is  this.  National  Disaster
 Response  Fund  is  there  and  also  State  Disaster  Response  Fund  is  there.  This  is  only  a  relief  to  the  farmers.  You  may  kindly  note,  this  is  only  a  relief
 to  the  farmers,  and  that  too  when  the  agriculture  subsidy,  when  the  crop  loss  is  50  per  cent  and  above.  Also,  it  is  Rs.  4500  per  hectare  if  it  is  the
 rain-fed  crop.  For  other  assured  irrigated  crops,  a  very  meagre  amount  is  being  provided.  My  suggestion  is,  adequate  compensation  should  be  given.
 National  Disaster  Response  Fund  should  be  changed  as  National  Disaster  Compensation  Fund.  Adequate  compensation  has  to  be  provided  equal  to
 that  of  the  loss  or  damage  sustained  by  the  farmers.  That  is  my  first  suggestion.

 My  second  suggestion  to  the  hon.  Minister  is  that  farmers  should  be  protected  on  par  with  the  Government  servants.  Government  servantsਂ
 DA  will  be  increased  when  there  is  increase  in  the  Consumer  Price  Index.  They  are  getting  so  many  benefits.  So,  the  farmers  in  our  country  should
 be  treated  on  par  with  the  Government  servants.  Pension,  welfare  measures  and  medical  benefits  should  also  be  extended  to  farmers.  Another
 suggestion  which  I  would  like  to  make  is  that,  just  now  Mohammad  E.T.  Basheer  has  also  mentioned  it,  organic  farming  should  be  promoted.

 With  these  suggestions,  once  again,  I  would  like  to  urge  upon  the  Government  to  give  much  thrust  to  the  agriculture  sector  and  to  have  a  job
 oriented  growth  in  our  country.

 9  देवुसिंड तौहाल  (खेड़ा)  :  उपाध्यक्ष  महोदय,  इस  विषय  पर  काफी  चर्चा  इस  सदन  में  हुई  हैं,  मैं  उसको  रिपीट  जहीं  करूंगा,  लेकिन  यह  मेरा  पर्सनल  व्यू  हैं  और  वह  इस  चर्चा  A  हटकर  है|

 हमारे  देश  का  जीवनयापन  60  पुनीत  से  ज्यादा  कृषि  आधारित  हैं  या  कृषि  से  जुड़ी  हुई  गतिविधियों  पर  आधारित  हैं,  लेकिन  मेरा  यह  मानना  है  कि  विकसित  देशों  की  तुलना  में  ढमे  यहां  कृषि  पर
 बोझा  बहुत  ज्यादा  है।  कृषि  पर  निर्भर  लोगों  की  संख्या  कम  होनी  चाहिए  और  कृषि  में  जो  लोग  काम  करते  हैं,  उनकी  संख्या  कम  होनी  चाहिए,  मैं  गुजरात  में  तत्कालीन  मुस्त्यमंत्ी  परम  आदरणीय,
 परम  शुद्धेय  पू धान मंत  जरन्दू  भाई  मोदी  जी  के  साथ  काम  करके  आया  हू  मुझे  उनकी  क्षमता  पर  भरोसा  हैं,  उनके  विजन  पर  भरोसा  है,  उनकी  फोटस्ाडटस  मैँ  जानता  हूं।  वह  खुद  भी  अपने  लिए  कड़े
 मानदण्ड  रखते  हैं  और  यह  क्षमता  भी  रखते  हैं  कि  उन  मानदण्डों  को  पार  करके  सफलता  प्राप्त  करें|  मैं  बताना  चाहूंगा  कि  जब  वर्ष  2001  में  उन्होंने  गुजरात  का  शासन  संभाला,  तब  गुजरात  की  कृषि
 विकास  न  बहुत  कम  थी  या  आप  कड  सकते  हैं  कि  नेगेटिव  eft;  उन्होंने  उसी  समय  गुजरात  का  शासन  संभाला  और  कृषि  का  काम  अपने  विजन  से  हाथ  में  लिया।  अभी  यहां  डार्क  जोन  की  बात  हुई,
 डार्क  जोल  गुजरात  में  भी  था,  लेकिन  वहां  के  नेता  और  वहां  की  जनता  हाथ  पर  हाथ  रखकर  नहीं  Ad,  सरकार  ने  कई  ऐसे  प्रकल्र  शुरू  किए  जिनमें  जनता  ने  भी  हाथ  बंटाया,  जैसे  खेत  ताला बड़ी,
 चेक  डैम  और  रिवर  लिंकिंग  के  काम  भय  हमारे  यहां  माननीय  नरेन्दर  भाई  मोठी  ने  यह  करके  दिखाया  हैं|  वह  नर्मदा  का  पानी  उत्तर  गुजरात,  सौराष्ट्र  और  कच्छ  तक  लेकर  कएा  ...(व्यवधान)  उन्होंने
 वैज्ञानिक  पद्धति  से  खेती  करना  शुरू  कराया,  किसान  को  एजुकेट  करने  का  काम  शुरू  किया,  लैंब  की  कॉलिज  को  लैण्ड  तक  लेकर  अएा  इस  सबको  देखकर डा.  स्वामीनाथन ने  भी  कहा  कि  आज  जो
 काम  गुजरात कर  रहा  है,  आने  वाले  समय  में  देश  के  सरे  राज्यों  को  करना  चाहिए,  तभी  जाकर  कृषि  का  विकास  dion,  इसलिए  मुझे  भरोसा  हैं  कि  आने  वाले  समय  में  पूधानमंती  जी  के  नेतृत्व  में  यह
 काम  जरूर  Blom)  अभी  जैंसी  ओलावृष्टि  हुई  है,  sary  यहां  भी  बेमौसम  बरसात  और  ओलावृष्टि  के  कारण  फसलों  का  नुकसान  डहुआ  हैं।  हमारे  यहां  एक  मार्च,  बारह  मार्च  और  तौठह  मार्च  को  ओलावृष्टि
 हुई,  जिसके चलते  गेहूं,  तम्बाकू, जीरा,  सौंफ,  इस बगुल,  आलू,  प्याज,  धनिया  और  आम  की  फसल  को  बहुत  लुक साल  sa)  फील्ड  सर्वे  हो  रहा  है,  लेकिल  फील्ड  सर्वे  में  वैज्ञानिक  पद्धति  की
 आवश्यकता  हैं।  मैं  यह  सुझाव  ठेक  चाहता  हूं  जैसे  हम  गैस  के  लिए  डायरेक्ट  सब्सिडी  देते  हैं,  उसी  yor  A  खाद  खरीदारों  का  एक  डाटा  बेस  तैयार  करें  और  डायरेक्ट  उलवे  खाते  में  सब्सिडी  दी  जाए,
 जब  आपदा  आती  हैं  और  फसलें  waa  होती  हैं  तो  उस  समय  हम

 उस  डाटाबेस  के  आधार  पर  गरीब  किसान,  जिसको  नुकसान  डहुआ  है,  जो  ल  ब्लॉक  सर्वे  पर  डिपेंड  करता  हैं  और  न  50  पुनीत  नुकसान  का  निर्धारण  करने  वालें  सर्वे  की  राह  देखता  हैं,  को  हम  सीधे
 मदद  कर  सकते  8  इसी  सुझाव  के  साथ  मैं  यह  aft  कहना  चाहता  हूं  कि  यह  सरकार  ऐसे  समय  में  किसानों  की  सहायता  के  लिए  संवेदनशीलता  से  समाधान  पर  विचार  करे  और  किसानों  की  सहायता
 करे  धन्यवाद

 21.00  hrs.

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  Now,  it  is  9  oਂ  clock.  Three  or  four  Members  can  be  allowed  to  speak.  If  the  House  agrees,  we  can  extend  the  time  of  the
 House  till  they  speak.

 Interruptions)

 SHRI  P.P.  CHAUDHARY  (PALI):  There  are  more  Members  who  would  like  to  participate  in  this  discussion.  ...।  Interruptions)

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  Tomorrow  we  will  continue  this  discussion.

 Interruptions)

 THE  MINISTER  OF  URBAN  DEVELOPMENT,  MINISTER  OF  HOUSING  AND  URBAN  POVERTY  ALLEVIATION  AND  MINISTER  OF  PARLIAMENTARY
 AFFAIRS  (SHRI  M.  VENKAIAH  NAIDU):  Sir,  I  just  inform  the  House  beforehand  that  as  I  told  earlier  in  the  Business  Advisory  Committee  as  well  as  in
 the  informal  meeting,  if  needed  we  may  have  to  extend  the  Session  but  most  of  the  Members  were  not  in  favour  of  it.  They  were  requesting  to
 complete  it  tomorrow.

 Sir,  the  Rajya  Sabha  just  now  decided  that  they  would  take  up  the  Bills  tomorrow  morning  and  try  to  complete  them  by  3  o'clock.  So,  I  appeal  to  the
 House  that  we  may  have  to  sit  late  tomorrow  evening  or  else  we  have  to  sit  on  Monday.  That  being  the  situation,  I  feel  that  the  general  mood  of  the
 Members  is  to  complete  the  business  tomorrow  itself  and  then  give  recess.  ...(Jnterruptions)  Sir,  :  am  just  informing  the  Members.  Some  Members
 may  book  by  2  oਂ  clock  flight  or  3  oਂ  clock  flight  and  all.  There  is  a  likelihood  of  voting  also.  Keeping  that  in  mind,  the  Members  can  plan

 Interruptions)

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  So,  we  extend  the  time  of  the  House  by  only  half-an-hour.  Let  the  Members  complete  their  speeches.  After  that  we  cannot
 extend  the  time  of  the  House.  I  hope,  the  House  agrees.



 SEVERAL  HON.  MEMBERS:  Yes.

 HON.  DEPUTY  SPEAKER:  So,  the  sitting  of  the  House  is  extended  by  half-an-hour.

 Now,  Shri  Santokh  Singh  Chaudhary.  You  speak  only  for  three  minutes.

 oft  संतोख  सिं  चौंधरी  (जालंधर)  :  उपाध्यक्ष  महोदय,  मैं  आपका  snenst  हूं  कि  आपनें  मुझे  इस  महत्वपूर्ण  विषय  पर  हो  रही  चर्चा  में  भाग  लेने  का  मौका  विटाा  भारत  में  125.0  फटोड़  लोग  हैं,  जिनमें  से
 62  परतिशत  खेतीबाड़ी  पर  a4  हैं,  मैं  समझता  हूं  कि  देश  की  इकोनॉमी  में  अहम्  हिस्सा  कृषि  का  है  भारत  तब  बचता  हैं,  जब  भारत  का  किसान  बचता  हैं।  हम  "मेंक  इन  इंडियाਂ  की  बात  करते  हैं,
 लेकिन  जब  तक  हम  of  इन  इंडिया  पर  फोकस  नहीं  करेंगे,  तब  तक  भारत  आगे  नहीं  बढ़  सकता।

 मैं  पंजाब  राज्य  से  आता  मैंने  गल  रिवोल्यूशन  अपनी  आंतों  से  देखी  है।  सन्  1956  से  1964  तक  उस  वक्त  पहली  बार  जो  सरकार  बनी,  उसके  मुख्य  मंत्री  oft  प्रताप  अिंठ  कैरों  थ  उस  सरकार में
 मेंरे  पिता  मास्टर  गुर बंता  अिं  कृषि  मंती  थे।  पहली  बार  पंजाब  में  यह  लारा  लगाया  गया  कि  हम  दोगुना  प्रोडक्शन  करेंगे।  हम  परोडयूज़  को  डबल  करेंगे।  उस  वक्त  अलग-अलग  राज्यों  से  आवाज़  उठी  कि
 पंजाब  वाले  डबल  प्रोड्क्शन  कैसे  मत  मुझे  याद  हैं  कि  उस  वक्त  हमरे  क्षेतू  के  एक  वैज्ञानिक,  जिनका  नाम  दिलबाग  अं  कल्याण  था,  उन्हें  अमेरिका  A  हमारी  उस  वक्त  की  सरकार  ने  बुलाया ॥. उनके  यहां  आने  के  बाद  पहली  बार  एक  नया  सीड,  उनके  नाम  8  "कल्याण  सीडਂ  और  पी.बी.-18  का  सीड  उस  वैज्ञानिक  ने  बनाया।  उस  सीड  से  पंजाब  में  गेंहूं  की  पूडक्शन  डबल  हुडी

 लुधियाना  में  एग्रीकल्चर  युनिवर्सिटी  की  जब  नींव  रखी  गई  तो  पंडित  जवाहर  लाल  नेहरू  जी  उस  युनिवर्सिटी  का  उद्घाटन  करने  आए  थे।  उस  समय  एक  नया  दौर,  नया  फर्टिलाइजर  और  सीड  का
 wee  पंजाब  में  nen,  जो  कैनाल  सिस्टम  है,  इरीगेशन  का,  वह  भी  उसी  दौर  में  शुरू  हुआ,  मैं  wl  के  साथ  कड  सकता  हूं  कि  पंजाब  ने  सेंट्रल  पूल  में  सबसे  ज्यादा  अपने  उत्पाद  का  हिस्सा  दिया  है,
 उस  वक्त  भी  दिया  और  अब  भी  वे  रहा  हैं।  आज  सारे  देश  में  आवाज  उठ  रही  हैं  कि  किसान  खुदकुशी  कर  ट  हैं।  किसान  आज  कर्ज  में  हूबा  हुआ  हैं।  उसको  खेती  के  लिए  जो  सहूलियतें  मिलनी  चाहिए,
 वह  नहीं  मिल  रही  हैं।  आज  पंजाब  के  बारे  में  भी  मुझे  मेठ  के  साथ  कहना  पड़ता  है  कि  वह  पंजाब  जो  कभी  पूरे  देश  को  अन्न  पुदीन  करता  था,  आज  वह  बहुत  गम्भीर  स्थिति  हो  गयी  है।  आज  पंजाब के
 किसान  के  बत्ठे  खेती  नहीं  करना  चाहते  हैं,  वे  अपनी  जमीनों  को  गिरवी  रख  कर  अरब  कंट्रीस  में  जाना  चाहते  हैं।  मैं  समझता  हूं  कि  यह  एक  गम्भीर  स्थिति  हमारे  Aa,  पन्त  और  सारे  देश  में  हैं।  हमारे
 देश  में  सबसे  बड़ी  समस्या  इरीगेशन  की  हैं।  पंजाब  में  अंडर  ग्राउण्ड  वॉटर  लेवल  दिल-ब-दिल  गिरता  जा  रहा  हैं।  हमारे  यहां  138  ब्लॉक्स में  से  110  ब्लॉक्स  ओवर  एक्सप्लोशन हो  चुके  हैं।  सात-आठ
 डिस्ट्रिक्ट  को  तो  डार्क  एरिया  डिक्लेयर  किया  गया  है,  जिसमें  मेरा  जिर्वाचन  क्षेतू  जालंधर भी  है।  आज  सबसे  बड़ी  आवश्यकता  कृषि  के  डायरवर्सीफिकेशन की  है।  आपने  एग्रीकल्चर के  लिए  जो  बजट
 रखा  हैं,  उसमें  डायवर्सीफिकेशन  के  लिए  कोई  बजट  जहां  रखा  है|  मैंने  यह  स्टडी  की  हैं  कि  बहुत  सी  फौरन  कंट्रीस  में  कृषि  के  डायवर्सीफिकेशन  के  लिए  80  A  100  परसेंट  तक  सब्सिडी  प्रोवाडड
 wud  हैं।

 उपाध्यक्ष जी,  आप  स्वयं  एक  फार्मर हैं।  आप  जानते  हैं  कि  जब  तक  व्हाट  और  पैडी  का  डायवर्सीफिकेशलन  नहीं  किया  जाएगा,  तब  तक  पंजाब  में  पानी  का  स्तर  इतना  गिर  जाएगा  कि  वहां  की  धरती  बंजर
 हो  जाएठ।  मैं  आपके  माध्यम  से  निवेदन  करना  चाहता  हूं  कि  पंजाब  में  और  पूरे  देश  में  कृषि  की  डायवर्सीफिकेशन  की  पॉलिसी  लेकर  आएं।  इसके  अलावा  इरीगेशन  और  केनाल  सिस्टम  को  ज्यादा  से
 ज्यादा  पू मोट  किया  जाए।  आपने  नेशनल  मार्किटिंग की  बात  की  हैं,  लेकिन  जो  दो  या  तीन  एकड़  जमीन  का  मालिक  हैं  वह  दूसरे  ual  में  मार्किटिंग  किस  प्रकार  से  कर  पाएगा?  आज  मार्किटिंग को
 मजबूत  करने  की  जरूरत  हैं,  कृषि  का  डायवर्सीफिकेशन  किया  जाएा  इसके  अलावा  जो  किसान  अंडर  डेट  हैं,  उनके  लिए  पु बंध  किए  जाएं|  उनके  डैट  माफ़  किए  जाएं।  मेरी  यह  रिक्वेस्ट है  कि  पंजाब
 हमेशा  से  ही  खेती  में  आगे  रहा  हैं  और  देश  के  अल्ल  भंडार  में  सबसे  ज्यादा  कंट्रीब्यूट  किया  हैं।  मेर  निवेटठ  है  कि  पंजाब  Ya  को  एग्रीकल्चर  जोन  डिक्लेयर  किया  जाए  siz  एक  स्पेशल  पैकेज
 एग्रीकल्चर के  लिए  दिया  जाए।  पंजाब,  केरल  और  पश्चिम  बंगाल  को  डैट  स्ट्रेस  स्टेट्स  डिक्लेयर  किया  गया  हैं।  पिछली  सरकार  ने  डिक्लेयर  किया  en  लेकिन  मुझे  qua:  है  कि  पश्चिम  बंगाल  और  केरल
 को  रिलीफ  मिल  रहा  है,  लेकिन  पंजाब  को  नहीं  मिल  रहा  है|

 HON.  DEPUTY-SPEAKER:  Hon.  Members,  the  discussion  under  Rule  193  will  continue  tomorrow.  So,  the  other  hon.  Members  may  speak  tomorrow.

 Now,  the  House  stands  adjourned  to  meet  again  tomorrow,  the  20%  March,  2015  at  11  a.m.

 21.08  hrs

 The  Lok  Sabha  then  adjourned  till  Eleven  of  the  Clock

 on  Friday,  March  20/2015/Phalguna  29,  1936  (Saka)
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